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Ima li rezonance 

1991 -1998. 

Ova, druga, knjiga Ьiblioteke Svedocanstva saddi tekstove Novaka 
Priblcevica, nedavno preminulog diplomate blv5e Socijalisticke Federativne 
Republike Jugoslavije. Nastali su u dramaticnim devedesetim godinama. 
Otuda su u njihovom sredistu: raspad jugoslovenske drZave, ratovi u Bosni i 
Нrvatskoj, Kosovo. 

Nista se nije dogodilo sto Novak Priblcevic u svojoj analizi nije predvideo. 
Nije, medutim, imao iluziju da moze da izmeni tragicno pogresan izbor. Zato 
se i pitao: ima li rezonance to sto on govori i pise. Вiо је siguran da nema, ali 
nije odustajao. Tako је za sobom ostavio svedocanstvo о nasem stra5nom vre
menu i mogucnostima pojedinca u njemu. 

Sa Novakom Priblcevicem, i Citavom njegovom generacijom, jugosloven
ska diplomatija је bila dostigla, tacnije uspevala је da ddi, i visok profesional
ni nivo. Bio је onemogucen, ali se nije dao korumpirati. Pokazao је da bez 
licne etike nema ni visokog profesionalizma. 

Priredivac i urednik 
Latinka Perovic 



8 !та li rezonmzce 

Jugoslavija kao eksperiment 

Da li је ]ugoslavija pod patroпatom? Da li је "zamorce': ропiiепа i 
uvredeпa 'Ъапапа repuЬlika "? 

Otkako smo predsednika Predsedпistva SFR] doblli и prisustvu evropske 
"trojke': preko Brioпske deklaracije, do пajпovijeg Memorandilma о saglas
пosti о posmatraCkoj misiji EZ, и javnosti su sve cesce i glasпije primedbe i kri
tike da]ugoslavija vise пiје sasvim suvereпa driava i da је, posle ekoпomske i 
tehпoloske zavisпosti, postala i politicki podvrgпuta iпteresima.Zapada. 

Razgovor sa Novakom Priblcevicem, pomocnikom savezпog sekretara za 
iпostraпe poslove, koji и SSIP vodi resor odпosa i saradпje sa КЕВS, poceli 
smo upravo tim primedbaтa. 

''Мislim da је ta akcija, koja је kreпula od EZ, izraz teiпji da пат se prиZi 
podrska i da пат se ротоgпе и razresavanju, zaostreпe ипиtrаsпје krize, koja 
је, па ialost, dovela i do rastuceg broja ljudskih irtava i preti da destabШzuje 
пе samo ]ugoslaviju, vec i siri evropski prostor': smatra Priblcevic. 

Оп оЬја5пјаvа da је EZ, izraiavajuCi svoju zabriпutost, Citavu akciju vodila 
i и koпtekstu saradпje sa ]ugoslavijom. То је, пagla5ava Priblcevic, veoma 
vaiпo istaCi: EZ је uvek polazila i od perspektive daljih odпosa i saradпje sa 
]ugoslavijom (ропоvпо otvaranje procesa koji Ы vodШ asocijaciji, deЫokira
пje vec postigпutih aranimana itd). 

''Вitno је istaCi da је i КЕВS, па praskom sastanku, kada su prvi put stav
ljeпi и роgоп mehanizmi za vanredпe situacije, usvojeпi sато dve пedelje 
ranije и Berliпu, pruiio podrsku akciji EZ i time је, па odredeп паСiп, ugradio 
i и svoj koпtekst': kaie Priblcevic. 

Ipak, smo, znaCi, "eksperimeпtalпi sluca/'? . 
- U tom smislu - kada kriticari kaZu da smo "zamorce" - istina је: ovi meha

nizmi prvi put se primenjuju. Od nekoga i necega se moralo poceti. Naialost, 
na.Sa situacija је takva da је prva "na udaru" bila Jugoslavija. Mislim da smo i 
mi, а i EZ svesni da sve to sto se uspostavlja kroz ovaj Memorandum о saglas
nosti za dolazak posmatraca misije, stvara i odredene standarde, odnosno 
presedane, za moguce takve akcije ubuduce. 

Ima se utisak da se, и posledпje vreme, drugacije gleda i па suverenitet, 
пjegovo ograпicavaпje, пе и snzislu "B1·eZпjevljeve doktriпe", vec и duhu поvе 
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evmpske aтhitekture? 
- Vidite, prihvatanje mehanizma za vanredne situacije podrazumeva da su 

sve evropske zemlje - а na bazi Pariske povelje i ostalih dokumenta КЕВS - bile 
spremne da d~o svog suvereniteta podrede delovanju sire zajednice evropskih 
driava. I od te cinjenice ne treba bezati, to је deo novih evropskih procesa, 
nove realnosti - ako hocete. 

u tom smislu se, onda, moze govoriti i о tome da prisustvo strane posma
tracke misije, sa stanovista klasicnih, tradicionalnih gledanja na medunarodno 
pravo, jeste izvesno zadiranje u suverenitet. Ali, s druge strane, kada se pogle
da na procese evropske integracije, to је takode i deo tih novih procesa. 

Mislim da је, u tom kontekstu, va:Zno istaCi da su ciljevi posmatra&e misi
je jasno izra:leni i Brionskom deklaracijom i Memorandumom. Sasvim је jasno 
da misija ima ogranicen i precizno definisan cilj i ona van toga ne moze iCi. 
Tim vise, sto је сео aran:Zman napravljen uz saglasnost Jugoslavije. 

/та i тisljenja da је bolje sto se "uтesala" EZ, nego da је to uCinila neka 
od supersila ili vecih, тoenih evropskih zemalja, Nemacka, reciтo? 

- Apsolutno se sla:Zem. Jer, rec је о jednoj evropskoj instituciji, koja nije 
vojnog karaktera, instituciji kojoj i mi tezimo. Drugo, u Jugoslaviji uopste nije 
umesan strani vojni faktor. То valja naglasiti: ovo је misija koja се nadgledati 
sprovodenje samo onog о сети smo se vec dogovorili. То је, znaci, podrska 
mirnom, miroljublvom resenju jugoslovenske krize. 

Da li је - i koliko - tаСпо опо sto је rekao Milan Кисап: da је sve ovo dik
tat EZ? 

- Ako је akciju EZ podrZao КЕВS, onda se ne moze govoriti о diktatu, jer 
su akciju podriale sve evropske zemlje. Medutim, ро nacinu postavljanja uslo
va od strane "trojke", moglo Ы se govoriti i о elementima diktata: oni su dali 
svoj papir i, otprilike, rekli - uzmi ili ostavi! 

Ali, to nije diktat sve dok strana primilac misije, а to smo sada mi, na to 
pristaje. Njen pristanak је meritoran, jer bez njega misije ne Ы ni bilo. То znaci 
da је i strana primalac ocenila da ima interesa da misiju prihvati, opet - narav
no - и kontekstu saradnje sa EZ, ali i sire - и kontekstu КЕВS, kao mehanizma 
koji su prihvatile sve evropske zemlje. 

Nije li Bтionsku deklaraciju trebalo da razmotтi i pтihvati i Skupstina 
SFR]? 

- Ni jedan, ni drugi dokument nisu medunarodni ugovori koji podlefu ve-
rifikacij i. . . -

И Deklaraciji se kC/Ze da се тisija delovati и Sloveniji, "а тozda i и 
Hrvatsko/'. Носе li delovati i и Hrvatskoj? 

- Za sada Нrvatska nije "u igri", jer prethodno blsmo mi morali da damo 
saglasnost. А to Qos) nismo ucinili. 

/та li razlika izmedu Deklaracije i Meтoranduтa? Da li Метоrапdит 
ide dalje, sire? 
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- Ne, nema nikakvih razlika. Memorandum proizilazi iz Aneksa П Brionske 
deklaracije. Uopste ne ide dalje, sem sto izvesne stavove precizira i detaljnije 
razraduje. 

Intervju: Nikola Burzan 
Borba, jul 1991 . 
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Odlazak iz kuce bez zemije 

Novak Priblcevic је sve do јисе Ыо diploтata, ali, па пеsrеси i]иgosloveп. 
Sada odblja da Ьиdе krпji ]иgosloveп i zato, posle proтiSljeпe odlиke, 
париstа тesto ротоспikа savezпog sekretara za iпostrane poslove. Za5to? 

"SSIP se, па ialost, krece и pravcи da Ьиdе kuca koja се sluiiti јеdпој 
поvој, suieпoj ]иgoslaviji, faktiCki ]иgoslaviji sastavljeпoj od Srblje i Сте 
Gore. То је i razlog zasto odlazim. Киса је пekada blla savezпa i misliт da је 
пasиprot kritikama koje sи se poпekad сиlе i сији, i koje sи cesto пeistiпite i 
пekorektne, опа, zajedпo sa Lопсаrот, stitila jиgosloveпsku орсiји". 

Sta је ozпacavalo odlazak posledпjeg savezпog sekretara? Priblcevic, sa 
razlogoт, objasпjava da је taj Сiп Ыо, и stvari, posledica иpravo toga sto је 
jиgosloveпska diploтatija pocela пapиstati jиgosloveпsku орсiји. I to пikako 
svojoт krivicoт. 

Sta је иopste jиgosloveпska opcija? 
''Вila је to': kazuje Priblcevic, 'јеdпа tezПJa da se politicko reseпje 

jиgosloveпske krize pre svega traii и okvirima svakako јеdпе drиgaCije 
]иgoslavije, ali, ipak, ]иgoslavije па celom пјепот prostorи. ]иgosloveпska 
diploтatija је': tvrdi Priblcevic sa иvеrепјет, "delovala Upravo па toj liniji". 

Sta se роtот zblvalo? 
''Vidi se, sada vec i dobro, da је doSlo do svodeпja ]иgoslavije па jedan 

тпоgо uii prostor, pri сети se, тedиtim, и ime koпtinиiteta i dalje govori о 
]иgoslaviji i odbrani пjenih iпteresa iako te zemlje viSe пета". 

Novak Priblcevic је i realista - podseca па Сiпјепiси da је bilo тпоgо 
stranih иticaja koji sи пероvоlјпо delьvali, naroCito iz пekih zeтalja Zapadпe 
Evrope. Medиtim - to stalno poпavlja - "пе Ы trebalo zaboraviti da је рrеsиd
пи пegativnи иlogu odigrao rat и па5ој zemlji, koji sто vodili sami i теdи 
sоЬот. То је dovelo do toga da Evropska zajedпica proтeni svojи роlаzпи 
pozicijи dobrih иslиga i da распе da delиje па jedan пegativni pristrasan 
паСiп". 

S ovim se lako-sloiiti. Ipak, Priblcevic istice: "Licпo osecam da sam и svети 
оvоте izgublo vеота mпogo kao i velika veCiпa gradana. ]иgoslavija је, ро 
тот misljeпjи, izgubila svoj prirodan prostor zajednickog iivota, а i sansи da 
пеkе koтparativne predпosti koje smo vec stekli, пa5av5i se па pragu mпogih 
zпacajпih institucija, Saveta Evrope, ili cak Evropske zajedпice, recimo, 
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тоrато prepиstati drugiтa ". 
I ропоvо tvrdпja da је koreп svih пa5ih пevolja kod паs. Ко је kriv? 
Novak Priblcevic пе odgovara direktno, a1i sи пjegovi odgovori reciti: 

''Кrivnja leii па па5iт stranama, pri сети тislim da пiko пе тоiе da traii alibl 
za odgovorпost". 

Iz ovog odgovora ide i иtisak da ovaj dojиcera5пji diploтata пе ieli da 
javno analizira odпos secesioпistickih repиblika (kako se to оЬlспо kaie) i 
oпih drugih koji sи taj proces izazvali, а роtот i podriavali ... 

Novak Priblcevic је proveo skoro рипе dve deceпije и SSIP, danas 54-
godiSпjak, sa 35 godiпa Ыо је пajmladi podsekretar, Ыо је, potom, ambasador 
и Веси i и Tirani. И glavnoj sobl и staroj zgradi и beogradskoj Кпеz Milosevoj 
иlici, и пjegovo vreтe sи bili Milos Miпic, ]osip Vrhovec, Lazar Mojsov, Raif 
Dizdarevic, Bиdimir Loпcar ... Za cim Priblcevic danas iali? 

"Pre svega iao тi је sto sто doiiveli tako stra5пи tragedijи, иz tolike 
gubltke ljиdskih iivota, тasovna ипistavanja i kidanja koтипikacija i ras
parcavanja јеdпе zajedпice koja је ipak blla rezultat istorijskih teiпjih svih 
пa5ih пaroda ". 

Ovde se vracamo па pocetak razgovora, jer - opet s i:azlogoт - Novak 
Priblcevic podseca da је vec и poodтakloj fazi proces sтanjivanja mreie пеkа
dа5пје jиgosloveпske diploтatije. Pojavile sи se repиbliCke, sto је, ро пјети, 
пeizbeiпo zbog teiпji ka driavnosti delova blv5e ]иgoslavije. Ali - ovde ропо
vо dolazimo do опоgа sa Сiт se Novak Priblcevic, razumljivo, пе slaie - ostaci 
пеkаdа5пје jиgosloveпske diploтatije se fakticki svode па пacioпalni sastav 
koji се blti gotovo istovetan sa опiт koji је и polиpredsedпistvu driave. 

Priblcevic, koji је, iпасе, Ыо па listi Нrvatske, dodaje, пе bez пostalgije, da 
dobar deo profesioпalaca iz drиgih repиЬlika (profesioпalizam, iпасе, 

redovno istice) пе pokazuje патеrе, Ш пета тogucпosti da se angaiuje и 
поviт repиblickim diploтatijama. Da, zapravo, stoji pred odlukoт da тепја, 
Ш пе, svoja Јiспа opredeljeпja. 

Novak је Priblcevic ]иgosloveп - to је иtisak koji ostaje iza ovog razgovora. 
Ipak, kaie: jиgosloveпska diploтatija пastoji da obezbedi koпtiпиitet zeтlje 
kroz aktivnosti dve repиblike. Mislim da је teiпja za odriavanjeт tog koпti
пиiteta legitimпa, a1i da se тоrа postaviti па siroj osпovi koja пikоте песе zat
varati vrata za пеkи formи asocijacija koje пе тоrаји и svakoт slисаји blti jed-
пakog stepeпa" - 2 + 2 + 2 - verovatno, ako је па5 иtisak tacan. · 

Ovde dolaziтo i do јеdпе Јiспе поtе kоји, иprkos svети, vredi zaЬeleiiti: 
"Тоkот proteklim sedam-osam тeseci Ыо sam izloieп параdiта i diskvali
fikacijama и repиblici iz koje poticeт, и Нrvatskoj, sa tezoт da ирrпо i, ро 
пjihovoт misljeпjи, пerazumno пastavljam sa odbranoт jиgosloveпske opci
je. И пovije vreтe pocela је i odvija se serija параdа i и delи stampe koja тi 
је pripisivala odgovornost za razbljanje ]иgoslaivje ... 

SSIP sи пapиstili svi kadrovi iz Sloveпije, иpadljiva veCiпa iz Нrvatske, 
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Makedoпci se premisljaju i polako odlaze, Bosanci oklevaju ... Каkо Novak 
Priblcevic gleda па te odlaske. 

"Moram reCi veoma tuiпo, jer је и ogromпom broju rec о ljudima koji 
odlaze пе zato sto to iele, vec stoga sto to moraju. Опi sto se odazivaju repub
Jici koja ih је uputila и Beograd, пе Сiпе to uvek sa eпtuzijazmom, vec zato sto 
петаји drиgog izbora. И ovoj kuCi, и SSIP, пikada se пiје postavljalo pitanje -
i1i bar ја to пisam Cinio - ko smo i odakle smo. 

Dijagпoza hrvatske stampe blla је tacпija, jer sam ја zaista dosledпo stajao 
iza Jugosloveпske opcije. То Ы moralo blti pozпato i autorima параdа и 
beogradskoj sredini ра se stoga пeizbeiпo postavlja pitanje kojim ciljevima Ы 
trebalo da sluie ta пaredenja krпjih tela koja su izпad паs". 

I iza ove јаsпе porиke sledi miSljeпje da sama okolnost da su se пeki od 
tih параdа па Priblcevica (podrazumevali smo da оп пе misli samo па sebe) 
pojavili и поviпата koje su "davno prokockale svaki ugled ozbiljnih •: sve to 
пiје dovoljпo оЬјаsпјепје, jer "cesto su to izazvali podsticaji iz kuce и kojoj си 
sedeti jos пeki dап. А to zпaCi da је to bila iпstrumeпtalizacija usmereпa па eli
miпisanje svih onih koji nisu bili spr.emni da bez pogovora izvrsavaju sva 
паrеdепја. 11 

Zasto је otisao Novak PriblceviC? Odgovori se sami патеси, опi su pte 
svega sumorni, sam Novak Priblcevic је poput mпogih drиgih izgublo јеdпи 
veliku паdи, ali је i jugosloveпska diplomatija izgublla coveka Ciji se glas сио 
и sve јасет mrtvilu i sve dиЬЈјет sivilu. 

Zoran МANDZUКA, 
Borba, mart 1992. 
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Preterano uzdanje и pravosljavlje 

"Da Ы se aktuelпa spoljпa politika oceпjivala, пajpouzdaniji kriterijum је 
kao i uvek, pitaпje realпe рrосепе пaseg poloiaja. Mislim da пе moie blti 
nikakve sumпje da је taj poloiaj, i Srblje, i SR]ugoslavije, veoma teiak, da se 
опе vec пalaze pred velikim stepeпom meduпarodпe izolacije - koja preti 
daljim zaostravanjem i da su komuпikacije sa svetom daпas svedeпe samo i 
iskljuCivo па mere za razresavanje krize па ovim prostorima". 

То govori Novak Priblcevic, koji је и пegdasпjem Savezпom sektetarijatu 
za iпostrane poslove proveo gotovo рипе dve deceпije. Govori to diplomata и 
Cije iskustvo staje i to da је sa 35 godiпa Ыо пajmladi podsekretar, а da је, 
potom, Ыо i ambasador SFR] и Веси i Тirani, da Ы proSJog febrиara, kada se 
blv5a jugoslavija suzila па dve republike, svojom odlukom пapustio diplo
matiju ]ugoslavije, zemlje koje, kako је tada rekao, па ialost, vise пета. 

ВОRВА: Sta је osnova ove sumorno tacne slike? 
Novak Priblcevic: Stvamost pokazuje - saieto receno - da је unutrasnja 

situacija takva da drustvu neposredno preti kolaps, najpre privrede sa nesagle
divim socijalnim posledicama. Istovremeno, i nista manje pogubno ро nas, 
mnogi u obja5njavanju takvog na5eg polozaja posefu za olakim i naizgled 
privlacnim sredstvom optuzivanja medunarodne zajednice. Sve se to izгaZava 
kroz razlicite teorije о medunarodnim zaverama koje su u opticaju sa 
promenljivim vinovnicima, od Vatikana i NemaCke, preko SAD i Zapada, do 
islama i muslimanskog sveta, kako u kom trenutku nekome odgovara. 

I, to nije sve. Jer, lako zapaiamo i traganje za "Ьliskim i tradicionalnim pri
jateljima", cini se to i u reCitom rasponu, od naivnog pokusaja sa, na primer, 
Izraelom, preko Grcke, gde se "Ьliskot interesa" prelama preko leda legitimnih 
aspiracija makedonskog naroda i te dciave. U najnovije vreme - primecuje se, 
ne bez Ыаgе doze ironije - vidimo da se Irak i LЉija takode vracaju u krug 
"tradicionalnih prijatelja" uprkos prosirenoj generalnoj tvrdnji о "zelenoj" ili 
muslimanskoj zaveri protiv Srblje. 

И potrazi za utehom ostaje p1·avoslavlje" Gde је "majka.Rusija"? 
- Aktuelnoj vlasti postaje manir da disperzira zaЫude koje se ponekad 

coveku ucine da su vise u funkciji odredene indoktrinacije domaceg javnog 
mnjenja nego stvarnog spoljnog ucinka, jer је tesko zamisliti da neko moze 
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verovati u realnost takve politike. 
Najaktuelniji primer jeste celokupni odnos prema Rusiji i svim 

protivrecnim tokovima i procesima koji se odvijaju u toj zemlji. Nastoji se, 
naime, stvorЩ uverenje da Ы pad Borisa Jeljcina - pad koji se isuvise oCigled
no priZeljkuje - doveo do korenite promene ruskog politickog kursa. 1 to 
promene u - korist Srblje i interesa srpskog naroda. 

Licno mislim da Rusija, kao velika zemlja, а ро nuklearnim kapacitetima 
ujedno i dalje velika sila, medu svojim prioritetima neizbezno na prvo mesto 
mora stavljati odnose sa SAD, Evropskom zajednicom i Zapadom u celini radi 
svojih politickih i ekonomskih, ра i strateskih interesa. Mislim da је smesno 
verovanje da Ы Rusija pod nekom drugom vla5cu bila spremna da te interese 
dovede u pitanje da to ucni pod zastavom pravoslavlja i radi Srblje. 

То nije jedina zaЫuda? 
- Suocavamo se, da li slucajno, ili namerno, sa serijom iluzija. Jedna od njih 

је i ona о svetskoj zaveri koja је kvalifikovana tvrdnjom da је raspad blpo
larnog sveta i ostajanje SAD kao jedine supersile stvorio nepovoljnu situaciju 
ро srpski narod i njegove interese. Takvo shvatanje novog svetskog poretka 
koji svakako nije konacno definisan i о kome se u na5oj javnosti govori na kraj
nje pezorativan nacin, bez poimanja realnosti, vodi ka daljoj izolaciji na svet
skom planu. Ukratko, dosli smo u poziciju da se sporimo sa citavim svetom 
naivno verujuCi da se prkosnim odbljanjem dijaloga moze nesto nametnuti. 
Sve me to podseca na zemlju u kojoj sam svojevremeno slиZbovao, na 
Albaniju, koja је sama sebl izabrala samoizolaciju za dugi period. 

Svetski poredak nije ni konacna, ni ideoloski definisana instanca, ali је 
svakako instrumentarij koji svet razvija i prema kome se moramo znati postavi
ti. Cini mi se da ono sto na javnoj sceni artikulise sada5nja jugoslovenska 
diplomatija zapravo ne odгZava razumevanje tog procesa, ni na evropskom, 
niti na globalnom planu. 1 tu је, mislim, i koren teorije о svetskoj zaveri. 

Stoga, ali пе samo i zato, i pitanje da li, ustvari, ovde postoje jedna ili 
vise, recimo tri spoljne politike? 

- Ne vidim nikakvog nesporazuma izmedu politike rukovodstva Srblje i 
savezne dгZave. То је sasvim sigurno jedna politika, sto se, uostalom, ogleda i 
kroz to da је gospodin Vladislav Jovanovic ministar spoljnih poslova i Srblje i 
Jugoslavije, а verujem da Ы on, u skladu sa svojom nedavnom praksom, sigur
no dao ostavku na jedan od ta dva polozaja kada Ы ocenio da postoji makar i 
minimalan prostor neslaganja. 

Gde је tu vlast и Podgorici? 
- Каdа se radi о Crnoj Gori mislim da crnogorsko rukovodstvo, polazeCi od 

svog videnja interesa gradana Crne Gore, ocigledno pokusava da izrazi neza
visniji stav. Cini to ne dovodeci, medutim, u pitanje spremnost da se angafuje 
u svim onim naporima savezne drZave koji Ы bili zaista usmereni u pravcu 
mira i resavanja svih spornih pitanja kroz pregovore. 
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Sta sada, zasto је, slika о пата и svetu tako апа? 
- Pre svega zato sto su, u celini gledano, i cinjenice crne. Pri tome је besti

jalnost rata u Bosni i Hercegovini prosto sokirala medunarodnu zajednicu i 
pojacala frustracije zbog toga sto ona, ta zajednica, jos nije nasla sredstva da 
taj rat prekine. Mislim da sve strane ucesnice u ВiН tragediji snose odgovor
nost i niko ne moze proglasiti alibl za to. Sigurno је, pritom, da је pogresna 
predstava koja se u svetu siri i plasira о Srblma kao jedinim krivcima vec i zato 
sto је Нrvatska angaiovala svoje redovne trupe u jednom delu ВiН. 

Sta је sa odgovoпzoscu Beograda i Zagreba? 
- Ne ulazeci u sve aspekte ovog slozenog pitanja, ·ani su odgovorni i zbog 

poteza koji se u medunarodnoj zajednici tumace kao realizacija nekog 
faktickog, ili precutnog dogovora о podeli Bosne i Hercegovine. 

И raspravama о sadaSпjoj politici i о tome ko је i kako vodi, Vi ucestvu
jete kao predstavпik Gradaпskog saveza, sta, uopste, radi opozicija и Srbiji, 
ima li, tacпije, опа пеkи ubedljivu viziju spoljпe politike? 

- Mislim da је proЫem u tome sto opozicija nije ucinila dovoljno jasnu dis
tinkciju u odnosu na politiku koja se moze okvalifikovati kao "ratna opcija". 
Izuzetak је, valja to reci, Gradanski savez. Smatram da se opcija, koja је i inace 
oslaЬljena razjedinjenoscu, neoprezno i nepotrebno upustila u nadmetanje sa 
vlascu oko toga ko је dosledniji tumac i zastitnik nacionalnih interesa Srba, ne 
istraiujuci sta konkretno i u domenu realne politike moze stvarno da dopri
nese za5titi tog interesa. 

Ovime se, naravno, ne dovode u pitanje napori koji mnogi segmenti 
opozicije cine, vise se izraiava zaljenje sto ti napori ne pruiaju opipljive rezul
tate. 

!та li izlaza? 
- Sa svakim danom produiavanja krize u sada5njim okvirima taj izlaz је sve 

dalji, sve tezi. Planu gospode Vensa i Ovena mogu se staviti, sigurno, mnoge 
primedbe, ali mislim da druge platforme sada - jednostavno nema. U prilog 
tog plana su se u raznim prigodama", izja5njavali i predsednici Cosic i 
Мilosevic, а takode i gospodin КaradZic. Mislim da nije pametno dopustiti da 
se u medunarodnoj zajednici uevrsti vec stvoreno uverenje da su bosanski Srbl 
jedina prepreka sprovodenju ovoga plana. 

Sta se moglo uciniti? Nije iskoriscena, bar ne do sada, mogucnost potpisi
vanja cjeline ovog plana, uz rezerve, sto Ьi sigurno naislo na razumevanje 
medunarodne zajednice, о cemu, uostalom, svedoCi i izjava ameriCkog 
driavnog sekretara Vorena Кristofera koji је sasvim nedvosmisleno otvorio 
prostor za moguce korekcije. 

То licпi па svojevrsno upozoreпje? 
- Nesto је izvesno, dogada se nesto zaista novo. U slucaju prihvatanja plana 

gospode Vensa i Ovena otvara se mogucnost pocinjanja ukidanja sankcija, а 
tako dolazimo i do jednog od kljucnih pitanja - moze li Srblja, oslaЬljena do 
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mere do koje је to danas, do mere koja se tako nesrecno svakodnevno oseca, 
predstavljati pouzdanije uporiste kao matica prema Srblma preko Drine. Та 
pozicija matice је legitimna i neosporna, ali се ta matica, morati da resava 
pitanja preziv:Jjavanja ovde, а samo sna2na moze da predstavlja pouzdan 
oslonac, u procesu politiCkog resavanja koji predstoji. Drugim recima, nema 
resenja dok se ne odustane od koncepta saveza srpskih ddava. 

Nakon toga, posle odustajanja, moralo Ы da sledi uzajamno priznavanje 
svih repuЬlika blvse Jugoslavije i zapocinjanje sigurno teskog procesa 
ponovnog uspostavljanja njihove medusobne komunikacije u oЫasti privrede, 
saobracaja, kulture i licnih kontakata gradana kao i razresavanje mnogih 
imovinskih i statusnih proЫema koji su se gradanima nametnuli raspadom 
Jugoslavije. 

Da Ы sve to, medutim, moglo da zapocne neophodno је bez daljnjeg odla
ganja prekinuti rat. Sigurno је, pritom, dа·ы odlucni doprinos SRJugoslavije 
upravo prekidu rata povratio zemlji izguЬljenu legitimaciju za aktivno i ravno
pravno delovanje na medunarodnoj sceni, od regionalnih organizacija, preko 
КЕВS do Ujedinjenih nacija. 

Posle svega i zbog svega moze se zakljuciti, sa puno razloga, da spoljna 
politika koja se danas vodi ne sluzi ni stvarnim nacionalnim interesima srp
skog naroda, niti ddavnim interesima SRJugoslavije. 

Suiivoт (NЕ)мосис 

'Јеdпа od opasпih zаЫиdа koja se uporno пatura i koja zapravo pred
stavlja i glavnu prepreku za ozblljпiji rad па resavanju пa5ih uпutrasпjih 
drama, jeste agresivno prisutna teza о iskljuceпosti saiivota па jugosloveп
skom prostoru. Опа se пaroCito drasticпo lansira i sa пajodgovornijih mesta и 
паsој driavi kroz teoriju о пakaradпoj, ili паkаzпој tvoreviпi kakva је, kaiu, 
Воsпа i Hercegovina. I, пaravno, koliCiпa posejane mrieпje, i pale zrtve па 
svim stranama, stvorili su stra5ne provalije Cije се premoscavanje dugo trajati 
i pretpostavlja kainjavanje svih onih koji su poCinili ratne zlocine ро 
utvrdenim standardima meduпarodпog prava. Ali, uz neophodпu meru tole
rancije пarodi па ovom prostoru се пastaviti da zive jedan pored ј sa drugim. 

Stoga mislim da ta teza о пemogucnosti suzivota, о iskljuceпosti suiivota, 
Ciпi јеdпи od ozblljnih prepreka za svaki ozbПjniji iskorak ka resavanju 
jugosloveпske krize ... " kaZe Priblcevic. 

Intervju: Zoran МANDZUКA, 
Borba, april 1993. 
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Uslov za skidanje sankcija 

Prva godisnjica uvodenja sveobuhvatnih sankcija Savjeta bezbjednosti 
OUN protiv SRJugoslavije neizbjezno namece osvrt na njihove posljedice, ali 
i razmisljanje о neophodnim uslovima za njihovo uklanjanje и nekom pred
vidivom roku koji ne Ы zakoracio i prema drugoj godisnjici. 

Каdа је rijec о efektima Rezolucije 757 SB OUN, onda ne moze blti 
nikakove sumnje da је njihovo dejstvo bilo znacajan, iako ne jedini, а mozda 
cak ni odlucujuci agens koji је doveo do katastrofalnog srozavanja svih kom
ponenti privrednog zivota, socijalne sigumosti, financijskih tokova, stavljajuci 
najveCi dio gradana и polozaj grcevite borbe za puko prezivljavanje. Nedavna 
dogradnja kaznenog instrumentarija kroz znatno poostrene odredbe 
Rezolucije 820 dovela је do medunarodne izolacije nezapamcenih razmjera и 
djeloj dosada5njoj praksi Svjetske organizacije i ucinila izvjesnim neminovnost 
kraha privrede, drustva а time i ddave, ukoliko se и najskorije vrijeme ne pre
duzmu svi neophodni koraci koji се omoguCiti zapocinjanje procesa poste
penog labavljenja, а zatim и dиZem periodu i konacnog otklanjanja kaznenih 
odredbl, sto tek moze da stvori pocetne uslove za mukotrpni i dugotrajniji put 
sanacije i privrednog ozivljavanja, na kojem najvece prepreke i dalje ostaju и 
na5em unutraSnjem ambljentu. 

Jer, primarni uzrok privrednog pada, siroma5tva i bljede, za koje vlasti ne 
nalaze ni palijativna, а kamoli trajnija rjesenja, lezi и izboru ratne opcije kao 
puta "rjesavanja srpskog nacionalnog pitanja", sto је tek kao naknadnu 
posljedicu navelo medunarodnu zajednicu da, uz veoma visok stepen saglas
nosti, krene jedinim raspolozivim putem, osim neposredne vojne intervenci
je, uvodenja drasticnih kaznenih mjera izopcenja. Ali i znatno prije toga privre
da је trpjela posljedice enormnih materijalnih davanja и podrsci politike sile 
и Нrvatskoj, а zatim i Bosni i Hercegovini. Pad proizvodnje, divljanje inflacije, 
nezaposlenost i duge kolone najsposobnijih mladih и bljegu od rata koji nisu 
zeljeli i odobrili. Ruku pod ruku sa ovim rastakanjem, nastupale su druzine 
ratnih profitera i otimaca, preprodavaca svercovane robe i krijumcarene sav
jesti, pljaCkaSi pod maskom bankovnih operatera, sve uz bJagoslov i aktivnu 
podrsku drZave. Каdа su se nad taj kaos nadnijele i sankcije, reakcije rezima i 
njegove propagandne ma5inerije kretale su se od potcjenjivaCkog tvrdenja da 
се domaca pamet lako naCi puteve njihovog zaobilaienja, preko infantilnog 



Novak Priblcevic 19 

proricanja da се embargo kao izazov podstaci stvarala.Stvo i mobllizirati raspo
lozive potencijale, do otkrivanja novih i do tada nepoznatih izvorista nafte i 
drugih resursa. Uz to, stalno је bila prisutna i ocjena kako su sankcije 
medunarodne zajednice nepravedne i stoga neprimjerene kao norma 
medunarodnog ponasanja. 

Sankcije su ро svojoj prirodi nuzno neselektivne и pogledu objekata koji 
su im izlozeni, ра stoga najostrije pogadaju najce5ce upravo one koji nisu 
nicim uzrokovali njihovo uvodenje. Bez ikakvog racionalnog osnova sankcije 
su · primenjene i и oЬlasti nauke, kulture, sporta i informacija, sto vise ide 
naruku rezimu na cije se pona.Sanje zeljelo utjecati, pruzajuCi mu neometan 
prostor arbltriranja, uz povladivanje njegovom naporu za prisilnom homoge
nizacijom cjelokupnog nacionalnog korpusa. Ova posljedica se narocito nega
tivno odrazila na informativnom planu, gdje mocni i dirigovani aparati medija 
koje kontrolira dciava sistematski vlastitom stanovnistvu namecu fabrikovanu 
"istinu" о svemu sto se zblva и nasoj sredini i okruzenju. Jedna od tih fab
rikacija је da su sankcije zamisao i djelo nosioca zavjere protiv Srba, 
nepravedne ро tome sto nisu zasluzene nikakvim djelovanjem, jer Srblja i SRJ, 
uostalom, и ratu и ВiН ne ucestvuju, ра prema tome ne mogu blti ni kaZnjene 
ро osnovu ugrozavanja medunarodnog mira i bezbjednosti, sto је inace, ро 
Povelji OUN, osnova njihovog uvodenja. 

PaZljivom promatracu nije moglo promaCi da је sadciina naglog zaokreta 
politike srpskog i jugoslovenskog vrha, izra2ena kroz pismo trojice predsjed
nika, njihovu neuspjelu intervenciju na Palama i kasnije odluke vlada Srblje i 
SRJ о prekidanju svake druge pomoci, sem humanitarne, bosanskim Srbima, 
zapravo i veoma rjecit demanti omiljene teze о nepravednosti sankcija. Jer, 
suprotno popularnom uvjerenju, mjera sankcija nije primjenjena zbog agresi
je Jugoslavije prema suverenoj i medunarodno priznatoj ВiН, kako se nastoji 
uvjeriti javnost, vec upravo zbog ocjene da Srblja svojom podrskom upravo 
izvan humanitarne oЫasti, omogucava КaradZicevoj vojsci da nastavlja rat i sve 
ono sto uz to ide. Izricitim priznanjem da је pomoc do Pala sadciavala i mnogo 
toga drugog uz hranu i lijekove, rezim је iz temelja srusio polaznu osnovu od 
koje је polazio и progla.Savanju sankcija nepravednima. 

Iz ovoga proizilazi i jednostavan odgovor na pitanje о tome sto treba pre
duzeti sa strane Srblje i SR Jugoslavije kako Ьi se medunarodnu zajednicu 
uvjerilo da su sankcije postale bespredmetne. Prije svega, kao dokaz iskrenos
ti napravljenog zaokreta potrebno је bez odlaganja prekinuti dalje snabdije
vanje vojske bosanskih Srba oruzjem, municijom i gorivom neophodnim za 
dalje prodиZavanje vojnih operacija. То, naravno, daje pravo da se ista mjera 
zahtijeva i obezbljedi i za drugu interventnu silu и bosanskom paklu, tj. za 
hrvatsku stranu i njenu materijalnu i neposrednu vojnu podrsku koju prиZa 
bosanskim Нrvatima. Da Ы, medutim, odluka о prekidu vojnog logistickog 
podrZavanja bila uvjerljiva, mora blti pracena prihvatanjem medunarodnih 
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promatraca na granici SR Jugoslavije i Bosne i Hercegovine. Nikakvi moralni 
razlozi i razlozi suvereniteta ne mogu opravdati uskracivanje takove saglas
nosti. Dok god se ova mjera ne prihvati na nedvosmislen naCin, neizbjezna је 
sumnja medunarodne zajednice da је posrijedi samo manevar sracunat na 
dobljanje na vremenu i uevrscenje vlasti na osvojenim i u dobroj mjeri etnicki 
ociscenim prostorima. А dok god traje ta sumnja, trajace i sankcije. Tek kada 
se pru:Ze opipljivi dokazi о ozbiljnosti deklarisanih mirot\'ornih ciljeva, stvara
ju se uslovi da medunarodna zajednica zapocne labavljenje uspostavljenih 
Ыokada, uz istovremeno postepeno otvaranje vrata za povratak SRJugoslavije 
u medunarodnu zajednicu kao ravnopravnog Clana i partnera. 

RepuЬlika, jun 1993. 
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Legitimizacija etnickog ciscenja 

Nastavak pregovora triju zaracenih strana u Bosni i Hercegovini, u kojima 
се u nedovoljno definiranoj ulozi ucestvovati i predsjednici Мilosevic, 

Bulatovic i Tudman, najavljuje se kao zavrsna runda mirovnih napora u 
Zenevi, koja Ы trebala da dovede do konacnog mirnog i politickog rijesenja. 
U pismu upucenom vodama triju etnickih skupina u Bosni i Hercegovini, 
kopredsjednici Oven i Stoltenberg dramaticno porucuju: "obojica se jezimo 
pri pomisli na buducnost va8e zemlje", vjerovatno u namjeri da jos prije 
pocetka pregovora naglase kako је bilo koje konsenzualno rijesenje bolje od 
nastavljanja medusobnog ubljanja. U isto vrijeme oni, pretpostavljamo, zele da 
podcrtaju urgentnost rjesenja, i izvrse dodatni pritisak na sve ucesnike u 
prilog kooperativnog postavljanja. 

Da sa pripremama za predstojecu Konferenciju nista ne ide jednostavno ni 
prosto, ukazuje i njeno iznenadno sinocno pomjeranje za dodatna dva dana, 
kao i jos uvijek neizvjesno ucesce lidera bosanskih Muslimana Alije 
Izetbegovica. I dok medunarodna, kao i na8a domaca javnost sa velikim nes
trpljenjem i zabrinutoscu osluskuje svaku indikaciju moguceg razvoja u 
Zenevi, dvojni ministar inostranih. poslova SR Jugoslavije i Srblje Vladislav 
Jovanovic samopouzdano izjavljuje kako "nikada nismo bili ЫiZi mirnom i 
politickom rijesenju".-U isto vrijeme, u ВiН se upravo proteklih dana rasplam
savaju novi orиZani sukobl svih triju strana, а posebno se opasno steze zeljezni 
obruc srpskih snaga oko napacenog Sarajeva, kojem је ponovno uskracena 
struja i voda, dok hrvatske jedinice sprecavaju dotur humanitarne pomoci 
muslimanskim enklavama. Ova ratnicka uvertira vjerovatno ima za cilj da se 
izvrsi jos jedan pritisak na predstavnike Muslimana, bez obzira tko se od njih 
konacno pojavi u Zenevi, da pristanu na, sada vec zajednicki i usagla8eni, srp
sko-hrvatski prijedlog о podjeli ВiН ро etniCkoj osnovi cime Ы se ova zemlja -
Clanica OUN preobrazila u konfederalni savez triju nacionalnih driava sa jos 
uvijek neodredenim, ali sigurno krajnje limitiranim zajedniCkim funkcijama 
kao elementom danas vec napustenog i skoro zaboravljenog Vens-Ovenovog 
plana. Iako bosanski Muslimani kao svoj prilaz isticu potrebu odrianja entite
ta driava uz primjenu federalnog principa, а bez i njihove saglasnosti ni jedno 
rjesenje nije ostvarljivo, kod nekih involviranih medunarodnih faktora cini se 
da prevladava spremnost, makar i nevoljkog prihvatanja tripartitne podjele 
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ВiН, kao odraza, kako se tumaci "novo-stvorene realnosti па terenu". Pri tome, 
kao da se zaboravlja da takova real-politika zapravo predstavlja legitimizaciju 
oruzanog osvajanja i posljedica etni&og ciscenja, а time i ga2enje svih onih 
principa na koje se pozivaju OUN, КЕВS i EZ и ostvarivanju vizije naprednijeg, 
stabllnijeg i humanijeg poretka medunarodnih odnosa. 

No, i takovo rijesenje, ukoliko bude nametnuto bosanskim Muslimanima, 
ali i svim onim gradanima ВiН koji se protive tezi о nemogucnosti zajedniCkog 
zivljenja, tesko da Ьi moglo obezbljediti makar i labllan mir, ukoliko и njego
vom sprovodenju ne Ьi ucestvovao daleko veCi broj mirovnih snaga OUN nego 
sto је medunarodna zajednica ро svemu sudeCi, spremna da angaZиje. А, bez 
njihovog masovnijeg ucesca velika је opasnost daljeg prodиZavanja orиZanih 
sukoba na lokalnim i regionalnim razinama, kao i nezadriivog nastavljanja 
etni&og ciscenja sve do konacnog uspostavljanja etniCki "Cistih" nacionalnih 
mini-dciava, kao posljednjeg cina pred vec otvoreno najavljivanu i sa najvisih 
mjesta и Srblji i Hrvatskoj zdusno propagiranu konacnu podjelu ВiН uz pri
pajanje konstitutivnih jedinica maticnim drZavama, ali i neizbjezan izuzetak 
bosanskih Muslimana, koji se iz lokacija koje im se predvidaju, nemaju kome 
pripojiti. 

Radio "В92", jul 1993. 
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Smotrena samoizolacija 

Vjerovatno najstalnija komponenta spoljnopolitickog postavljanja Srblje i 
SR Jugoslavije и posljednjih 15 mjeseci odnosi se na suprotstavljanje odred
bama Rezolucije 757 SB OUN kojom su uvedene mjere embarga zasnovane na 
Glavi VII Povelje OUN, protiv Srblje i Crne Gore Gugoslavije). Polazna tacka 
kritike ove bez sumnje drasticne kazne na koju se medunarodna zajednica 
odluCila, suocena nespornom podrskom ratnoj opciji и Bosni i Hercegovini 
koju је rukovodstvo Srblje podsticalo, podciavalo i time cinilo mogucom, kre
talo se od pocetnog nipoda5tavanja ("rutinske mjere kratkotrajnog ucinka" -
ministar Vladislav Jovanovic), do aktuelnog prebacivanja svijetu da se odlucio 
na surovu i bespostednu izolaciju Srblje, cije posljedice genocidno ugrozavaju 
bloloski opstanak srpskog naroda (kao da Albanci, Madari i drugi nesrpski 
gradani SRJugoslavije nisu jednako pogodeni). 

Od najvisih predstavnika rezima, do militantnih aktera kontrolisanog 
medijskog aparata, svi su sada prigrlili vec omiljenu krilaticu о nepravednim, 
sto се reci nezaslиZenim, sankcijama kao izrazu zavjereniCkih namjera kljucnih 
faktora medunarodne scene. Pri tome se lezerno presucuje neosporna cinjeni
ca da su sankcije bile jasno i nedvosmisleno zaprecene znatno prije raspiri
vanja bosansko-hercegovaCke tragedije, ра је stoga opredijeljivanje za podr5ku 
oruzanom putu ostvarivanja zamisljenog srpskog nacionalnog interesa, 
moralo znaciti i svjesno pristajanje na njihovu neminovnost. 

Diplomatsko i politiCko suprotstavljanje prodиZenom trajanju sankcija, 
dok god se zaobilaze uzroci njihovog uvodenja, ostaje osudeno na jalovu 
lamentaciju, namijenjenu vise ubjedivanju domace javnosti, i nema nikakovih 
izgleda da iZazove iole responzivniji medunarodni odjek. Na taj nacin se 
nemogucnost suprotstavljanja sankcijama racionalnom argumentacijom, koja 
Ы morala sadciati i spremnost na otklanjanje svih onih uzroka koji su do njih 
i doveli, nadomije~ta moralnom indignacijom koja је vise primjerena opstanku 
reZima pod svaku cijenu, i bez obzira na posljedice, koje prije svega trpe 
gradani Srblje i Crne Gore. I dok је takvo pona5anje jos moguce objasniti, 
barem sa stanovista utilitarnosti, mnogo је teze objasniti ratio niza mjera koje 
isti, na medunarodnu zajednicu toliko ogorceni rezim, preduzima svojom 
odlukom i izborom, а koje takoder doprinose povecanoj izolaciji prema 
medunarodnoj zajednici. 
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Posljedпjih mjeseci oгgani uпutra5пjih i spoljnih poslova SR Jugoslavije 
гazvili su krajпje гestriktivпu pгaksu prilikom odlucivanja о izdavaпju viza za 
ulazak u пasu zemlju. Vize se uskracuju пе samo mпogim пoviпarima, k:ul
tuгпim гadпicima, а роsеЬпо pгedstavпicima mirotvoгniћ, а cesto i humani
tarniћ oгganizacija, vec takodeг, sa zapaпjujucom upoгпoscu i pгivredпicima 
koji Ы прг. zeljeli da makar ispitaju mogucпosti privгedпog araпZmaпa za 
пеkо buduce vrijeme, kada sankcije zaista budu otkloпjeпe. 

Каkо ovakova praksa пigdje nije i zvanicпo пајаvlјепа, izostalo је i svako 
oficijelпo obгazlozeпje izпeпadujuceg i stetпog ропа5аnја dciavniћ oгgana. 
Dopusteпo је, medutim, pгetpostaviti da se dciava ovako ропа5а u zпak 
dosljedпog гecipгociteta па zaista гestriktivпo tгetiraпje slicniћ zahtjeva 
gгadana SR Jugoslavije od strane veCine evropskiћ zemalja, ali i mnogiћ van 
starog koпtineпta. Pri tome, medutim, kao da se zaboravlja da је pri neravпo
pгavnom polozaju гetrЉucija liSena svakog smisla. јег steta koja proizilazi iz 
sиZепе komunikacije moze da pogodi samo i iskljucivo па5u stranu. Cak i 
moguca pгetpostavka da su zabгanom ulaska bili pogodeni oni па ргimјег, 
пovinari koji su ро shvaceпju i dikciji гezima "zlопаmјегпо" tretirali pгilike u 
Sгblji i пјепu ulogu u tragediji koja је zadesila prostoгe blvse Jugoslavije, nije 
osпovana, јег su vize arbltrarпo uskraCivane i mnogima od oniћ novinara koji 
su zaista nastojali da pruze objektivno tumaceпje zblvanja па па5еm pгostoru. 

1 cijela пеsгеtпа epizoda sa uskraCivanjem daljпjeg gostopгimstva posma
trackoj Мisiji КЕВS-а za рrасепје statusa ljudskiћ i maпjinskiћ prava na Kosovu 
i u Vojvodini, jedпako izmice racionalnom tumaceпju. ОЬја5пјепје da се Мisija 
blti poпovno dobгodosla tek пakon sto SRJugoslaviji bude omoguceno гavno
pгavno ucesce u гadu КЕВS-а zapгavo Ьi trebalo zпaciti da svojim poпasanjem 
i djelovanjem sama Мisija nije prouzroCila ovako decidirano пetrpeljiv stav. 
Svakom, medutim, iole politicki pismeпome moгalo Ы blti sasvim јаsпо da 
postavljeпi uslov nema apsolutпo nikakove sanse da bude cak ni ozbiljnije гaz
motreп, а kamoli eveпtualno i uvrieп. Јег, da је SRJugoslavija ispunjavala sve 
uslove za гаvпоргаvnо ucesce u гadu КЕВS-а, posmatraCka Мisija, kao ni niz 
drugih mјега koje su КЕВS i drugi meduпarodni forumi primjenili, ne Ы ni 
bile uvodeпe. Као sto se, пе samo moglo, vec i moгalo ocekivati, akt 
uskraCivaпja gostoprimstva Мisiji пeizbjezпo је doveo do krajпje пegativnih 
гeakcija ne samo u КEBS-u vec i u Savjetu bezbljedпosti OUN i time jos vise 
produbilo izolaciju Jugoslavije, ovaj put kao direktnu i sasvim pгedv!divu 
posljedicu пjeziпog vlastitog unilateгalnog postupka. 

Nema, паrаvпо, nikakove tајпе koliko su пegativпe posljedice u javnom 
mnijeпju, ali i kod vlada .velike vecine evropskiћ zemalja izazvale mјеге 
Ьlokade Dunava koje su pгeduzele "Bela ruza" i "Nova Vizaпtijз." pгedstavljajuci 
ih kao izгaz оgогсепја gгаdапа Sгblje. Publicitet koji је, sasvim гazumljivo, pra
tio ovu opeгetsk:u pгedstavu пjeni oгganizatori su pogresпo iпteгpгetirali kao 
sпriaп i povoljaп meduпarodni odjek. 
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Njima se takovo totalno nerazumijevanje jos i moze oprostiti, ali nikako i 
Vladi Srblje, koja se umjesto energicne zabrane ogranicila na povremene i 
pomirljive izjave nadleznog ministra saobracaja о neslaganju sa ovakvom 
vrstom gradanskog protesta, uz puno razumijevanje za opravdani revolt koji је 
tim aktima iskazan. А time Vlada ne samo tolerise, nego i tacite podr:lava ovu 
dunavsku burlesku, kao da i ne mari za njen doprinos povecavanju izolacije, 
u kojoj se Srblja i SRJugoslavija i onako vec nalaze. 

Ovdje navedeni primjeri koji, nisu i jedini, jasno pokazuju da aktuelnom 
rezimu medunarodna izolacija zapravo i ne pada tako tesko, kao sto se trudi 
da dokaZe. Cak naprotiv; produЬljivanjem izoliranog statusa vlastitim potezi
ma i mjerama, vlasti pokazuju da је prekid komunikacija sa medunarodnom 
zajednicom mozda i dobrodosao kao preduslov nesmetane vladavine. А, same 
sankcije vec davno figuriraju kao glavni alibl i izgovor za sve nevolje u koji је 
opsti kolaps privrednog i financijskog poretka doveo gradane SRJugoslavije. 

Каkо se, u najnovije vrijeme, nametnutim ali i samoizazvanim sankdjama 
dodaju i mjere unutra5njeg embarga uperenog protiv druge federalne jedinice 
sa jednakom ozbiljnoscu sa kojom ih upra:lnjava medunarodna zajednica i 
njeni forumi, izgleda, ро svemu, da је stanje "splendid isolation" za sada5nji 
rezim najpozeljnije, jer zadovoljavaju osnovni vrijednosni kriterij, tj. 
produzavanju sanse za opstanak na kormilu vlasti. 

RepuЬlika, septembar 1993. 
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Uva:iiti sve protivnike rata 

Brzo se smenjuju dogadaji za koje se tvrdi da su koraci u okviru mirovnog 
procesa, u t:raZenju puta preko jos uvijek spornih granica i, u zavrsnoj fazi, za 
iznala.Zenje trajnog politiCkog rijesenja krize u Bosni i Hercegovini, ali i uopste 
na cijelom jugoslovenskom podrucju. VeCina analiticara se usteze od davanja 
odredenih prognoza u pogledu moguce strukture konacnih rijesenja. 

Postoji siroka saglasnost u pogledu rjesenosti glavnih medunarodnih 
aktera u prvom redu SAD i Rusije, da u koordiniranom i usagla8enom nastupu 
nastave vrsenje pritiska na vodstva svih zaracenih strana, kako ы se sto prije i 
ро svaku cijenu obezbljedila obustava rata, а time i ubljanja i razaranja cija 
zestina i bezocnost frustriraju cijelu medunarodnu zajednicu, ali i javnost u 
svakoj pojedinoj, posebno evropskoj, zemlji. Stoga nije sporno da се pritisci 
prema svim onim faktorima koji na na8em prostoru odlucuju i rukovode rat
nim operacijama nastaviti da rastu, srazmjemo, naravno, procjenama о ste
penu odgovomosti za prodиZavanje stradanja prije svega civilnog stanovnistva 
na svim stranama krivudavnih linija neposrednog borbenog suceljavanja ras
pamecenih gospodara rata. 

Manje је izvjesno, medutim, da li vodeci medunarodni faktori imaju jasne 
predstave sta ciniti, kada i ako do obustave ratovanja zaista dode, u projekto
vanju kontura jednog buduceg trajnijeg rjesenja koje Ы moglo da prиZi sansu 
obnavljanju normalnog zivota. Za sada mnogi predstavnici vodecih svjetskih 
sila u raznim varijantama ponavljaju tezu da се svako rjesenje sporazumno 
usagla8eno izmedu svih involviranih strana blti i za njih prihvatljivo. Pri tome, 
medutim, kada govore о nosiocima zeljenih sveobuhvatnijih rjesenja, za 
Bosnu i Hercegovinu, ali i za Hrvatsku i Кrajinu, kao uostalom i za citav pros
tor blv8e Jugoslavije, cini se da imaju u vidu upravo one politiCke i vojne 
cinioce koji su rat zapoceli i njime rukovodili do dana8njih dana, krseCi ·u tom 
tragicnom procesu sve medunarodno priznate i prihvacene norme meduna
rodnog i ratnog prava. Stoga је realno ocekivanje akcije protiv svih prekrsaja 
nacela medunarodnih odnosa, od zabrane mijenjanja priznatih granica silom, 
siroke primjene zlocinacke prakse etnickog ciscenja teritorija, do masovnih i 
jos uvijek nedovoljno utvrdenih ratnih zlocina. · 

Zbog svega toga, u tra.Zenju rjesenja koja Ы vodila do trajnije stabilizacije 
na prostorima blv8e Jugoslavije, а posebno u Bosni i Hercegovini i Нrvatskoj, 
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medunarodna zajednica, odnosno njeni najsnainiji i time i najodgovorniji fak.
tori, morace da saslusaju i glas onih ljudi, njihovih spontano nastalih organi
zacija, grupa i udruienja, koji su od samog pocetka ratnih sukoba na 
jugoslovenskom prostoru zauzeli jasan stav protiv rata i svih njegovih poslje
dica. Medunarodna zajednica, ukoliko zaista zeli da doprinese, pored obus
tave rata i koncipiranju nove osnove za normalan i civiliziran zivot na kriznim 
podrucjima, morace da saslusa i glas onih koji su bili i najvece zrtve ovog 
ratnog pustosenja u opsjednutim gradovima, etnicki ociscenim prostorima i 
pod' nametnutom strahovladom ratnih mocnika svih naroda i svih krajeva 
nasilno podijeljenih zemalja blvse Jugoslavije. Bez mogucnosti koja Ьi bila 
pruiena upravo ovim protivnicima rata koji su djelovali ро diktatu svoje sav
jesti i razuma, i cesto nailazili u vlastitim sredinama na bahato nipoda5tavanje 
i nasilnu marginalizaciju, tesko је ocekivati da se uspostavi nova arhitektura 
odnosa koja Ьi mogla da osigura mir i dobrosusedske odnose i saradnju, kao 
i da otvori i kulturnu integraciju koja је zajedniCka teznja ali i izazov za sve, bez 
izuzetka, koji zive na ovim prostorima. 

RepuЬlika, april 1994. 
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Uzajamno priznanje - poticaj 

razumnu rjesenju 

Sugovornik пат је Novak Priblcevic, rodeni Petrinjac, blv5i diplomat blvse 
sestoroClane federacije, koji је svojih 25 godina dug diplomatski sta.i svo
jevoljno prekinuo 1990. Dao је otkaz и tada8njem Saveznom sekretarijatu 
vanjskih poslova, а kao razlog је naveo protivljenje driavnoj politici koju је to 
ministarstvo zastupalo poslije raspada SFR]. Novak Priblcevic danas iivi и 
Beogradu, radi и privatnoj tvrtki kojoj је sjediste и Novom Sadu, Clan је 
Glavnog odbora Gradanskog saveza Srblje, odnedavno i jedan od inicijatora 
beogradskog udrиienja gradana porijeklom iz Нrvatske, Cije se osnivanje 
najavljuje vec nekoliko mjeseci. 

Pitamo gospodina Priblcevica: vidi li, nakon cetiri godine od prvih 
barikada и Кпiпи i dvije i ро! godine od izbijanja rata и Bosni i Hercegovini, 
kraj ratu, stradanjima i razaranjima. је li rat па izmaku, ili se radi samo о 
jos jednom zatiiju pred proljetni nastavak borbl? 

- Bojim se da rat jos nije na izmaku, posebno ne и Bosni. Srecom, и 
Нrvatskoj nema ratnih okrsaja, sto sigurno omogucava pregovore. Koliko ја 
znam, pregovori se i vode, pregovaraju i Zagreb i Beograd i Zagreb i Кnin. То 
ohrabruje, jer mislim da su pregovori jedini put do razumna rjesenja koje се 
stabilizirati mir i otvoriti perspektive razvoja toliko potrebnoga Нrvatskoj. Rat 
nikome nije donio nikakve koristi, ра zato i ostaje odgovornost onih koji su 
imali najveci ucinak и tom ratu, koji su najvise pridonjeli izbljanju rata i tomu 
da poprimi tako tragicne razmjere. Tu је nesumnjivo najveca odgovornost 
rezima и Srblji. Sto је stranka kojoj pripadam oduvijek i naglaSavala. Sto se 
Bosne tice, tamo se i dalje ratuje zbog tvrdokornog stajalista srpske strine, 
koja odblja plan Kontaktne skupine. Nova је cinjenica da rezim и Srblji, cini 
se, mjere Ыokade na Drini i primjenjuje. 

Носе li rasti taj "udruieni rad' svijeta i Srbije и pritisku па Pale? Dokle 
mislite da се iCi, koje sve oЬlike pritiska ocekujete? 

- Veliko је pitanje da li се taj pritisak iz Beograda, komblniran sa snaZnim 
pritiskom kljucnih cinilaca medunarodne zajednice, dovesti do popustanja 
bosanskih Srba. Pritisak na Pale sigurno се rasti. То је sada jedna sveobuhvat-
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na medunarodna Ыokada, tocnije - izolacija tamosnjih Srba i njihovih vojnih 
jedinica. Ne znam dovoljno о prilikama na terenu ni о zalihama koje oni imaju 
и oruzju, municiji, gorivu i svemu ostalome sto је potrebno da ы i dalje rato
vali. Ali cini mi se da ocekivanja nekoga brzog uspjeha te medunarodno-srbl
janske akcije jednostavno nisu realna. Oni na Palama ne pokazuju nimalo 
spremnosti da prihvate ponudeni plan, i bojim se da је eskalacija rata neiz
bjezna. 

Gdje su, ро vama, uzroci rata - и velikodrzavnoj politici Srbije olicenoj и 
paroli "svi Srhi и jednoj drzavi", sto је gotovo od svih и svijetu prihvaceno 
kao "rodno mjesto" rata, а zbog cega је Srbija i kaznjena sankcijama? Ili и 
zelji za izdvajanjem Slovenije i Hrvatske, sto tvrdi srbijanski reZim, ali i 
najveCi dio srbijanske oporbe? 

- Pripadam jednoj, i ne tako maloj, grupi ljudi и Beogradu koja је od 
pocetka bila protiv rata i protiv ratne politike koju је vodila i podciavala Srblja. 
Uvijek smo nagla5avali odgovornost velikodciavnog rezima u Srblji za rat i za 
sve posljedice rata. Sigurno се se s povijesne distance pokazati da је bllo i 
drugih koji su и toku raspada Jugoslavije takoder snosili odredenu odgovor
nost. Ali za nas ovdje је, i s politickoga i moralnoga stajalista, bilo i jest najblt
nije da pometemo pred vlastitim vratima, da ustvrdimo sigurno neospornu 
cinjenicu о odgovornosti rezima Slobodana Milosevica za rat u Hrvatskoj i u 
Bosni i Hercegovini. 

је li vojno rukovodstvo Ьivse]NA Ьilo samo instrument и Milosevicevim 
rukama ili је па pocetku rata и Hrvatskoj vodilo samostalnu politiku? 

- Tada5nje rukovodstvo JNA dosta se rano vezalo uz jasno izraZene ciljeve 
Мiloseviceve politike, ра је stoga i moglo blti upotreЬljeno kao instrument za 
ostvarivanje velikodciavnih apetita, iako је vjerojatno tocno i to da је armijski 
vrh imao i neke svoje autonomne interese, koji su se ogledali, prije svega, u 
obrani rezima. Tocnije receno, vlastite privilegirane pozicije. Zato је odgovor
nost armijskoga vrha dvostruka. On је istovremeno stitio svoje interese i pozi
cije, ali је i dozvolio da ga Мilosevic instrumentizira. 

Zasto је onda armija tako brzo pukla, raspala se? Pitam vas to i zbog 
najnovijih javnih razracunavanja pojedinih generala, koji se meausobno 
optиZuju za izdaju, а nekima se и Beogradu zbog izdaje i sudi. 

- Da posljedice nisu tako tragicne i da odgovornost toga vojnog vrha nije 
tako velika, njihova dana5nja prepucavanja knjigama i izjavama mogla Ы izgle
dati tragikomicno. Ali nisu tragikomicna upravo zbog stravicnih posljedica 
kojima smo svjedoci! А, za5to је vojska tako brzo pukla? Prije svega zato sto se 
Jugoslavija nije mogla obraniti oruzjem kao sto se nije mogla oru:ljem sacuvati 
nigdje, ра ni ovdje. U tome vidimo razlog njezina relativno brzog kraha kao 
armijskoga vrha, ali је, ne zaboravite, ta vojska dozivjela transformaciju. 
Prerasla је и vojsku bosanskih Srba, а prije toga se pretopila i u vojsku Srba u 
"krajini". Zato kad se kaZe da је pukla, ne znaci da је i nestala s ratne scene. 
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Kako doZivljavate zaokret и drzavnoj politici Srblje? је li to potez 
izпudeп pritiscima izvaпa? Radi li se о defiпitivпom пapustanju 

velikodt.Zavne politike ili samo о taktickom uzmaku? 
- То је sigurno iznudeп potez, rezultat orkestriraпog pritiska meduпarod

пe zajednice. Promjeпa је izпudeпa i time sto se рuп efekt sankcija tek sada 
osjeca u svojoj zestini. Опо sto smeta politiCki razumпim ljudima ovdje, to је 
jalovi пароr toga rezima da pokaie kako оп toboze oduvijek stoji па pozicija
ma mira. То је opsesivпost koпtinuitetom, koja је za rezim karakteristicпa, а 
koja пеmа nikakve osпove. Odustaje li Мilosevic time definitivno, da kaiem -
povijesпo, od pokusaja stvaraпja velike Srblje, ја пе mogu procijeпiti. Ne zпam 
kakvi su uпutrasпji odпosi u SocijalistiCkoj partiji Srblje. Sigurno da i medu 
пjima ima razlike, da postoji mekSe i tvrde krilo, iako se te razlike prema vani 
malo ispoljavaju. Ako Ьih ipak pokusao predvideti, rekao blh da се se tezпje 
teritorijalпog sireпja vise osjecati prema Bosni пеgо prema Нrvatskoj. 

Na сети temeljite takvu progпozu? Sto и meduпarodnim odпosima i и 
koпstelaciji sпaga ide tome и prilog? 

- Apetiti prema Bosпi nisu smanjeni zato sto ocito nije defiпitivпo 

poraieпa ideja о podjeli Воsпе, koja је od pocetka postojala u glavama 
vodecih ljudi u Srblji. А bojim se i da sam рlап Koпtaktne skupiпe, moZda iпdi
rektno, tu opasпu orijeпtaciju cak i ohrabruje. Bojim se, пaime, da se 
poпegdje Unija ВiН dozivljava vise kao пеkо prijelazпo rjeseпje koje се umiri
ti savjest meduпarodпe zajednice da је, eto, ipak пesto ucinila, а da јој to опdа 
daje mogucпost da digпe ruke od kопаспоg rjeseпja, koje је - etniCka podjela 
Воsпе. То su opasni planovi, ne samo za tu meduпarodпo prizпatu driavu i 
Clanicu UN, vec је to ораsпо za Evropu i svijet, jer predstavlja presedaџ koji Ьi 
mogao zпaciti rjeseпje i па drugim prostorima. Takvo rjeseпje sadrii i jos 
jedпu, opasniju, ideju; а to је da su etniCka cisceпja пesto sto se u krajпjoj lini
ji politiCki i strateski verificira i пagraduje. Mislim da Ьi рlап Koпtaktne 
skupiпe zato morao blti рrасеп i kaiпjavanjem svih odgovornih za ratne 
zlocine i stvaraпjem mogucпosti da se ljudi vrate u svoje domove iz kojih su 
protjerani. 

I и Beogradu se sve vise govori о mogucпosti skoraSпjeg priznavaпja 
Hrvatske od straпe Srbije.]e liMilosevic spremaп па takav potez. Kako иорсе 
gledate па moguCпost 1јеsепја hrvatsko-srpskog sukoba? 

- Gradanski se savez Srblje jos od raspada Ьiv5e Jugoslavije zal~gao i 
izja5пjavao u prilog uzajamnog prizпavanja u postojecim, avnojevskim grani
cama. То smo poпavljali tokom svih ovih godiпa, а to smo poпovili i пеdаvпо, 
kao svoj zahtjev upuceп vlastima dапа5пје Jugoslavije. Hrvatsko-srpski odпosi 
sigurпo su пajmarkaпtnije pitanje, i medusobпo prizпavaпje Zagreba i 
Beograda Ьiо Ьi vaian korak i u rjesavaпju proЫema па relaciji Zagreb - Кniп. 
Prizпavaпje Ьi пesumпjivo bilo poticaj ubrzavanju pregovora i izпalaieпju 
razumпog i za sve prihvatljivog rjeseпja. То rjeseпje, пaravno, пiје lako паСi, 
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razgovori i pregovori nisu i ne mogu blti jednostavni, jer је stvoreno mnogo 
medusobnog nepovjerenja, gorcine, mcinje. Ali, pregovarati se mora, i mislim 
da se moze doCi do rjesenja koje Ы odgovaralo civilizacijskim zзhtjevima vre
mena, koje Ы bilo и interesu hrvatskog naroda, koji и veCini sigurno teZi 
mirnoj opciji; ali i и interesu Srba и Hrvatskoj, koji takoder ne mogu svoj 
interes vidjeti и nastavljanju rata. 

И Beogradu se upravo osniva udrиZenje gradana porijeklom iz Hrvatske, 
medu cijim ste inicijatorima i vi. Koji su ciljevi tog udrиZenja? Носе Zi to hiti 
paliticka, i to politicki prepoznatljiva, organizacija? То vas pitam zbog naja
va nekih od inicijatora da se radi о okupljanju, prije svega, "lijevoorijenti
ranih" ljudi и Beogradu, od generala hivse ]NA do knjizevnika i novinara 
koji su nedavno otisli iz Hrvatske. 

- Ne Ы trebalo previse potencirati znacenje same te inicijative ni tog 
udruZenja, ako do njegova osnivanja i dode. Rijec је. о inicijativi koja tezi 
udruZivanju gradana, ne, dakle, stvaranju neke politi&e organizacije ili 
stranke, jer za to nema ni uvjeta ni potrebe. То је inicijativa ljudi koji zele mul
tietni&o udruienje, dakle i Hrvata i Srba i drugih koji и Beogradu zive pod 
razlicitim uvjetima, ali kojima је zajednicka teznja da se sto prije otvore sve 
komunikacije, da se pocnu rjesavati i statusna pitanja gradana, od dciavljans
tva i mirovine do pitanja privatnog vlasnistva ljudi. Sve је to и interesu i Srblje 
i Нrvatske, koje se moraju uzajamno priznati i podici svoje odnose na razinu 
evropskih standarda. 

Intervju: Ivkica Bacic, 
Vjesnik, listopada 1994. 
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Mnogima је rata dosta 

Вiv5i jugosloveпski ambasador и Веси i Тirani, Novak Priblcevic ovih је 
dana sudjelovao па zagrebackoт skupu 'Јасапје deтokracije" kao predstavnik 
орогЬепе Gradanske stranke iz Srblje. Опi koji duie pamte sjetit се se da је 
1991. godiпe jedan Priblcevic dao ostavku па visoko тjesto и tada.Sпjoj 

savezпoj vladi i povukao se и privatnost. Radi se о па.Sет sugovorniku. Оп је 
rоаеп и Petriпji, а sve svoje skole zavrsio је и Zagrebu. Odavde је па diplo
тatske duiпosd otiSao jos 1964. godiпe i od tada iivi и Beogradu. Priblcevic 
је и bliskoт srodstvu s роkојпiт velikim srpskiт polidcaroт Svetozaroт 
Priblceviceт Ciji se politicki svjetoпazor doпekle ргероzпаје i и пjegovim 
stavoviтa. Zaпimljiva, ali javnosd таlо pozпata crdca iz пjegove blograflje 
vezana је za hrvatskog predsjedпika Тиатапа. Naiтe, Тиатап је паkоп izbl
janja balvan-revolucije tri puta pozivao Novaka Priblcevica da se vrad и 
Нrvatsku i оsпије "srpsku stranku". Takva ропиdа пiје blla prihvaceпa, јег је 
оvот Priblcevicu izgleda Ьliii politiCki angaiтan па gradanskoj, пеgо па 
пасiопаlпој liniji. Priblcevic prica da је ranije Ьагет dvaput тјеsеспо dolazio 
и Zagreb и posjete тајсi koja је umrla 1989. Каkо se danas osjeca и Zagrebu? 
Odgovara da se "poпesto ipak proтijeпilo ". Neka prijateljstva su ista kao i rani
je, по, пeki bliski ljudi su se ohladili "иЬасШ su те и sisteт geпeralizacije". -
Ne ljudт se, ali те to rastuiuje - kaie. 

Na posljednjoj konferenciji za novinare ovih dana predsjednik Tudman 
је ustvrdio kako reiim Slobodana Milosevica shvaca da mora odustati od 
okupacije hrvatskih teritorija.]e li to tocno? Mijenja li se, uostalom, politicka 
klima medu gradanima Srbije? 

- Юima se mijenja u Beogradu, ali nisam siguran sto Milosevic snuje. Iako 
njegov rezim stalno govori о kontinuitetu srpske politike, prosle је godine 
izveden nesporan nagli zaokret prema takozvanom proЫemu prekodrinskih 
Srba. Ја mislim da је ta promjena velikim dijelom iznudena pritiskom 
medunarodnih faktora i prije svega djelovanjem gospodarskih sankcija koje se 
u Srblji sve teze podnose. 

То о сети vi govorite su, rekla Ьih, promjene nizega reda. No, ima li 
sustinskih promjena, onih koje proisticu iz spoznaje da је Miloseviceva poli
tika Ьila naopaka, stetna za susjede, ра i za same Srbe? 
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- Ovaj se rezim nije и stanju mijenjati na takav naCin. Vjerojatno znate da 
је i veCi dio srbljanske opozicije okupljen и jedan nacionalisticki Ыоk koji 
sada, и konfrontaciji prema Milosevicu, igra na kartu Pala i podrske КaradZicu. 
Dakle, lako ј~ zakljucЩ da iluzija о mogucnosti stvaranja velike Srblje jos 
niposto nije mrtva. Ipak rnislim da se и Srblji и ovom duЬljem srnislu - nesto 
rnijenja nabolje. U populaciji, naime, ima znakova otreznjenja iako se to na 
javnoj sceni manje vidi. Medu oblcnim ljudima и porastu је antiratno raspo
lozenje i mnogi su sada skloni protezirati politicka rjesenja. Mnogima је rata 
jednostavno dosta. 

Razumljivo је da rat gubi па ''popularпosti" kad роСпи dolaziti mrtvacki 
kovcezi i raпjeпici. No, kako Srblja stoji sa spoznajom straSпe vlastite odgo
vomosti za taj rat? И kojoj mjeri је to ljudima puklo pred oCima? 

- То se jos uvijek tesko problja i naprosto ne Ьi bila istinita konstatacija da 
је ta spoznaja dobila siroko pravo gradanstva. Ima krugova, а tu spada i krug 
тоје stranke, Gradanskog saveza, koji isticu odgovornost srpske politike u 
periodu od 8. sjednice za nesrecu koja је zadesila narode na cijelom podrucju 
Ьivse Jugoslavije. 

Kako to da је i паkоп tolikih godiпa takav stav и Srblji i dalje - iznim
ka? 

- Rezim godinama vodi fokusiranu propagandu koja Srbe predstavlja kao 
veliku zrtvu raznih zavjera - komintemovske, vatikanske, njemacke, austrijske, 
americke... Sve se to radilo s namjerom da se sve Srbe uvjeri kako је 

ugrozenost srpskog naroda povijesno uvjetovana, ра ju, navodno, sada treba 
rjesavati za sva buduca vremena. Tragicno је to sto је zlokobnu ulogu u svemu 
tome odigrao izvjestan broj visokih srpskih intelektualaca. 

Каkо tumaCite Сiпјепiси da se zпасајап dio srpske iпteligeпcije uhvatio 
па lijepak jedпog пakaznog politickog projekta? 

- Ра to se s inteligencijom, na:lalost, i desava. Mislim da i u drugim djelovi
ma Ьiv5eg komunistickog svijeta mozete naci puno primjera da dio inteligen
cije igra jednu potpuno retrogradnu ulogu. Dikcijom koja sa razumom nema 
Ьа5 nikakve veze, u Srblji su progovorili upravo ljudi kao sto је Dobrica Cosic 
i njegovi drugovi iz Akademije nauka, oni koji su trebali blti glas razuma. I zato 
oni snose veliku suodgovornost za svu nesrecu naroda Ьivse Jugoslavije, а 
napose srpskog, u koji se oni toliko zaklinju. Ovo sto se dogodilo i dogada и 
Srblji protivno је i interesima srpskog naroda. Poslije ovog rata, Srbima се tre
bati dosta vremena da progovore glasom koji се naci medunarodnu tezonan
cu. Tezak се Ьiti put povratka k sebl, svom pravom kontinuitetu, а to znaci 
svemu onome pozitivnom sto и srpskoj tradiciji doista postoji. 

Koji је to sloj ili grupa и srpskom korpusu koji jest ili Ьi mogao Ьiti пosi
Zac takvih рттјепа? 

- То је tesko socijalno definirati. Imam utisak da Ьi to moglo doci od 
mladih ljudi iz urbanog sastava koji misle u kategorijama gradanskog drustva, 
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tolerancije, postovanja ljudskih prava i demokracije и punom smislu. No, 
proЫem је и tome sto su rudimenti te drugacije klime и Srblji uglavnom kon
centrirani и Beogradu i djelomicno и Novom Sadu, dok provincija jako zaosta
je. 

Zasto је provi11cija tako zapusteпa? 
- Zlokoban utjecaj pripada driavnoj televiziji kojoj је trenutno na celu 

Milorad Vucelic. Nakon "ciscenja" i izbacivanja novinara Curednika koji su mis
lili ili pokusavali misliti svojom glavom, tamo sjede ljudi apsolutno odani 
rezimu. Mediji se sustavno unistavaju svim raspolozivim represivnim sredstvi
ma driave, а ono sto se jos drii preslab је takmac ТV-u. I Borba је nedavno 
podriavljena. U tu uglednu kucu postavljen је za politickog komesara neki 
anonimus Brcic, ali velika vecina Borblпih novinara se ne zeli pokoriti, ра izda
ju Nasu Borbu. Osim toga, gradani nemaju novca i novine su и Srblji postale 
luksuzni artikal. Borba, recimo, kosta jedan dinar, а prosjecna placa је 120 
dinara. Vreme i RepuЬlika, koji pisu protiv rezima, imaju malu tira:lu. Radio В-
92, Studio В i jos nesto malo nezavisnih elektronskih medija, onemogucavaju 
se - kratkim dometom. U Beogradu se kaZe da oni emitiraju и "krugu dvojke", 
а dvojka је tramvaj koji vozi samo и centru Beograda. Dakle, do stanovnistva 
dolazi uglavnom samo poruka rezima koja se rasprostire utjecajem televizije. 

!таји li ljudi koji misle drugacije od reZima и takvim okolпostima jos 
imalo samopouzdaпja? ]este Zi vi apatieni? 

- Ne. Мi smo frustrirani. Utoliko smo tvrdoglaviji da se i dalje borimo za 
ono и sto vjerujemo, ali to sto mi imamo kazati, naprosto ni do koga ne 
dopire. 

Ako је sve tako pesimisticпo, опdа и Srbiji uskoro пi пе treba ocekivati 
promjena. Milosevic се ostati zauvijek? 

- Ја se nadam da se salite. Doista nema razloga za neki pretjerani opti
mizam zato sto jos nema dovoljno cinilaca koji Ы ga ucinili utemeljenim. No, 
mislim da teznja za normalizacijom prilika na naiiem prostoru ipak nije beziz
gledna. 

Posljedпjih da11a pojavljuju se sve hrabrije raznorazni projekti restau
racije ]ugoslavije ... 

- ... ali ta је prica definitivno zavrsena. Mi moramo poceti zivjeti kao civi
lizirani susjedi koji ekonomski sшaduju, koji se medusobno uva:Zavaju i jedni 
druge ne ugrozavaju. 

Da, ali vi govorite sto Ьiste vi htjeli, а to izgleda пiје опо sto moze Ьiti. 
- То mora blti. 
Каkо vidite rjeseпje bosaпskog pitaпja? 
- Epicentar krize и blvsoj Jugoslaviji danas је lociran и Воsп! i Hercegovini. 

Ти su na izvjestan nacin sublimirani svi proЬlemi Ы~е Jugoslavije. А bojim se 
da је и igri kurs podjele Bosne na cemu i Beograd i Zagreb nalaze zajedniCki 
jezik premda nikad otvoreno i izrijekom. 
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Tome, naialost, doprinose i kljucni faktori medunarodne zajednice. 
Cime cete to potk1ijepiti? 
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- Nesreca na ovim prostorima zasigurno је domaCi proizvod ludila, а 
medunarodn?- zajednica и ovoj se zadnjoj fazi i sama pragmaticno prilagodava 
okviru koji је skrojen na ovom terenu. Plan Kontaktne skupine pociva na kon
cepciji etnicke podjele ВiН, koja sama ро sebl, sadr:Zi verifikaciju pocinjenih 
zlocina od kojih је najstra.Sniji etnicko Ciscenje iza kojeg onda slijedi homoge
nizacija prostora na etnickoj osnovi. Opasno је ako takvo "rjesenje" doblje 
pecat medunarodnog priznanja zato sto се neizbjezno ostaviti traga i na 
medunarodnom iskustvu. 

Vi ste jedan od osnivaca udrиZenja gradana porijeklom iz Hrvatske? 
Radi se о SrЬima iz Hrvatske? 

- Ne, mi nismo htjeli praviti udruzenje Srba iz Hrvatske, nego multietnicko 
udru:lenje Hrvata i Srba Ciji su korijeni u Hrvatskoj, а sada zive u Srblji. То 
razblja jednonacionalnu opsesiju rezima i predstavlja jednu drugaciju skolu 
rnisljenja, ра је inicijativa bila minirana i zato jos nismo uspjeli. Htjeli su nam 
nametnuti da osnujemo nekakvo udruZenje posveceno "zajednistvu". То na 
prvi pogled moze izgledati dosta privlacno ... 

. .. ali to је, и stvari, prica Mirjane Markovic? 
- Mislim da niste pogrijesili da su tu proradile ideje g-de. Markovic. 
А sto ste vi zapravo htjeli s tim udrиZenjem? 
- Htjeli smo dati podrsku normalizaciji odnosa Srblje i Нrvatske politiCkim 

sredstvima. Htjeli smo, nadalje, poduprijeti otvaranje komunikacija, inzistirati 
da se rjesavaju pitanja dr:Zavljanstva prema osobnom izboru gradana i zaloziti 
se za mnoga druga prakticna pitanja о kojima pojedinac i te kako ovisi. 

Zele li se ljudi prorijeklom iz Hrvatske vratiti и Hrvatsku? 
- То se ne da generalizirati. Neki su otisli davno, neki za vrijeme ovog rata, 

situacije su drugacije. 
Sto је sa SrЬima koji su otisli tokom rata? 
- Prije svega, moramo priznati da sama odluka da se covjek spakira i ode iz 

kraja gdje је zivio desedjeCima, ili cijeli zivot - nije nimalo jednostavna. Iz 
onoga sto ја znam, velika vecina је otisla iz Hrvatske zato sto su zaista osjecali 
strah. Је li to osjecanje uvijek bilo zasnovano na realnom prijetnjama ili nije, 
to је pitanje о kojemu se moze razgovarati, ali, da su se mnogi prepali, о tome 
ne moze blti spora 

Cega? 
- Prepali su se atmosfere sto ju је stvarala nova vlast u Нrvatskoj, а kojom 

su Srbl premjesteni u gradane drugog reda, zatim nagle promjene Ustava, 
otpustanja s posla, nesenzitivnosti prema svakom prirodnom izrazu srpske 
nacionalne pripadnosti i - ponajvise - prepali su se nedopustive generalizacije 
pQ kojoj su "Srbln" i "cetnik" postali sinonimi. 

Kakva је recepcija Plana Z-4 medu SrЬima iz Hrvatske koji su sada и 
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S1-blji? 
- Plan Z-4 u Srblji је objavila samo Nasa Borba. Ја mislim da taj plan sadcii 

dobrih rjesenja i da Ы bilo dobro da se na toj osnovi pregovara. Ozbiljna manj
kavost Plana је cini mi se to sto se teritorijalna ZaStita manjine pretpostavlja 
personalnoj za5titi pojedinca, pripadnika te manjine. Podvlacim da politiCko 
rjesenje nije moguce bez koncesije s оЬје strane. 

Zasto ste 1991. dali ostavku па mjesto и tadaSпjoj jugoslovenskoj Vladi? 
- Neposredno prije toga vratio sam se s ambasadorske funkcije u Tirani, а 

onda su те imenovali pomocnikom saveznog sekretara za vanjske poslove. 
Ostavku sam dao iz moralnih razloga. Nisam mogao raditi na realizaciji poli
tike s cijim se ciljevima ne sl<lZem. 

Gdje ste radili od tada? 
- Najprije sam ostao na ulici, a1i to је konzekvenca s kojom se covjek 

ponekad mora suociti. Poslije sam se zaposlio u privatnoj firmi sa sedistem u 
Novom Sadu koji se bavi akumulatorima. Tu radim i danas. 

Vi ste svojedobno, kao podsekretar Ministarstva vanjskih poslova, vodili 
tim jugoslovenske Vlade koji је pregovarao s Italijom oko Osimskih sporazu
ma. Каkо komentirate istup ministra vanjskih poslova SRJ, ]ovanovica, koji 
Italiji danas ''poklanja" Istru? 

- Pojedini funkcioneri u dana5njoj Jugoslaviji barataju tudim prostorima 
kao da su njihova djedovina. Tako se iJovanovic usuduje izjaviti da Istra nema 
nikakve veze s Hrvatskom, а to је sramotna i zapanjujuca izjava. 

Intervju: Novosti, 
Zagreb, veljaca 1995. 
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Dijalog, pre svega 

·О situaciji па Kosovu moramo govoriti svjesni porazпog djelovaпja poli
tike dr:Zavпog terora, koju је rezim u Srblji па tom prostoru primjeпjivao uz 
pomoc policijske, vojne, administrativпe, sudske vlasti tokom dugog perioda. 
Sprovodeпa је, пaime, politika i praksa koja је vodila antagonizaciji albaпskog 
stanovnistva i пjegovom guraпju vап margiпa drustveпoga zivota - росео је 
izlagaпje Novak Priblcevic. ·~ 

Та politika - пastavio је PrЉicevic - zapoceta је jos prije konstituisaпja 
Savezпe RepuЬlike Jugoslavije u sadasпjem okviru i, па zalost, traje i daпas. 

Albaпska пarodпost је па taj strahoviti pritisak reagirala, kao sto је pozna
to, uglavnom pasivnim otporom. То је, mislim, i glavni razlog sto do sada, 
uprkos mnogim zloslutnim progпozama, а i veoma brojпim provokacijama па 
Kosovu nije izblo oruzani sukob. 

Као treci elemeпat koji oblikuje to opste stanje mora se imati u vidu da је 
meduпarodпa zajedпica Evropske unije, preko КЕВS, kasnije OEBS, do 
Ujediпjenih пасiја, sa velikom zabriпutoscu reagirala .па masovпa i koп
tiпuiraпa krseпja ljudskih prava i da to danas predstavlja jedan od kljucпih ele
meпata kada је rijec о tra:leпju globalnog politiCkog rjeseпja na prostoru blvse 
Jugoslavije. Rezim u Srblji pod izgovorom da stanje па Kosovu predstavlja 
iskljuCivo uпutrasпje pitaпje Srblje i Jugoslavije, па taj је veliki i trajni iпteres 
medunarodnih faktora reagirao uglavпom odbljajuce, sto se пajdirektnije 
manifestiralo prilikom otkazivanja gostoprimstva misiji КЕВS na Kosovu. 
Obrazlozeпje te odluke bilo је, kao sto se sjecate, tanko i neuvjerljivo. 

U tom periodu, u koordiniraпom otporu takvoj sistematskoj zloupotrebl 
vlasti, Albaпci па Kosovu su poceli da izgraduju paralelne sluZЬe i mehanizme 
u oЫasti koji su u normalnim prilikama пeposredпo u пadlezпosti i obavezi 
dra:lve. То se пarocito vidljivo manifestira u prosvjeti, zdravstvu, kulturi, 
ekoпomskom zivotu, dakle, u gotovo svemu sto predstavlja svakodnevni zivot 
gradaпa i sto је dovelo do p6stojaпja i djelovaпja dvije paralelпe strukture 
vlasti. .. 

Koliko god to bilo razumljivo, igпorisaпje i bojkot su пeizbjezпo ukinuli 
svaku mogucпost za albansko staпovnistvo i пjihove organizacije - od 
politiCkih partija do udru:leпja gradaпa - da se koriste iпstitucijama nastalim u 
visepartijskoj parlameпtarпoj strukturi. Takav stav apstiпeпcije је, pored osta
log, omogucio i grotesku da zajedпo sa пekoliko svojih krimiпalnih pajtasa 
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Rз.Znatovic Arkan jedno vrijeme piedstavlja Kosovo и parlamentu Srblje. 
Ne mislim da је ovaj na5 dana5nji razgovor prilika da se analiziraju svi pos

tojeCi medusobпo zestoko suprotstavljeпi istorijski i etni&:i prilazi и projekci
ji mogucih rjesenja statusa Kosova i, uopste, polozaja АlЬапаса и Srblji i и 
sada5njoj Jugoslaviji. 

Мпоgе od tih suprotnosti i aпtagonzama sigurпo imaju duЬlje istorijske 
korijene. Medutim, svijest о potrebl i mogucпosti zajedniCkog zivota ima isto 
tako duboke istorijske korijene; ta danas cesto potiskivana i zaпemarivana svi
jest postojala је i kod srpskog i kod albaпskog пaroda па Kosovu i bar u пekim 
segmentima mora da postoji i sada kod пekih mislecih ljudi. 

Iako је OVO veoma vз.Zna cinjenica, pokusaj projekcije mogucih izlaza iz 
postojece situacije jos је vз.Zniji. Mislim da nije sporno da meduпarodпa zajed
nica, оdпоsпо пjeni kljucni faktori песе prihvatiti da se granice па Kosvu 
mijeпjaju, kao sto to пе dopustaju i пе pristaju па to kada је rijec о Hrvatskoj 
ili Bosпi i Hercegovini. Drugim rijecima, secesija Kosova, ukoliko је to uopste 
пeciji ozbiljan politicki program, песе doblti medunarodпu podrsku. 

Zbog toga rjeseпje za status Kosova u Jugoslaviji treba trз.Ziti па liniji 
пajviseg stepeпa teritorijalпe autoпomije, koja се uz kulturnu kompoпeпtu 
imati i politiCku, ekoпomsku, bezbedпosпu i sve druge kompoпeпte koje сiпе 
meduпarodпo prihvatljiv sadrZ:aj teritorijalпe autoпomije. 

U okviru takvog rjesenja Albaпci се, naravno, imati пеоsроrпо pretezaп, 
da пе kaZem domiпaпtan polozaj s obzirom па svoju ogromnu brojcaпu 
premoc па Kosovu, ali i svoj zпacajan glas и buducoj, пadam se, demokratskoj 
Srblji. Mislim da је vaZ:пo reCi da to pretpostavlja i пjihovu puпu obavezu za 
obezbedivanje svih politi&:ih, ekoпomskih, kulturnih i drugih prava Srba па 
Kosovu, kao i drugih пacioпalпosti koji па tom prostoru zive, bez cega пеmа 
stabilпog i demokratskog rjeseпja. 

Za rjeseпje ovakvog projekta veliki zпасај imaju nivo i sadrZ:aj odпosa sa 
susjedпom Albanijom kao maticпom zemljom kosovskih АlЬапаса, jer је 
prirodna teznja za razvijaпjem dobrosusjedskih odпosa i za sto је moguce vise 
traspareпtnim granicama sa otvorenim mogucnostima za nesmetan promet 
ljudi i roba. 

Medutim, da Ы se uopste kreпulo ovakvim putem, пеорhоdап је dijalog, 
а пјеgа danas gotovo i nema. Mozda је mапје cudпa okolпost da dijaloga 
пеmа medu onima ekspoпeпtima i faktorima оЬе srediпe koji pripadaju 
пacioпalistickim, danas jos domiпantnim matricama, koji u svom misaoпom 
iпstrumeпtariju imaju prostora jediпo za poziciju aпtagonizacije. Iskreпo se 
cudim sto пеmа dijaloga predstavnika oblju srediпa koji ы iпасе mogli da se 
saglase о potrebl za tolerantnim dijalogom i u trз.Zeпju obostrз,no prihvatljivih, 
civilizacijski verШkovanih i savremenim procesima u Evropi primjereпih 
rjeseпja. 

Ostaje naravno, i uvijek prisutпa sumпja da orijentacija susjedпe Albanije, 



Novak Priblcevic 39 

nalazi korespondentno reagovanje na Kosovu u projektu stvaranja velike 
Albanije, koji је suprotan interesima i blcu srpskog naroda i koji mora da vodi 
do antagonizma, а u krajnjoj konzekvenci i do orиZanih sukoba. Licno mislim 
da nije tacna. procjena da sadasnjem rezimu u Albaniji prioritetni cilj pred
stavlja stvaranje velike Albanije. Мislim da postoje, gomilane tokom dugih 
istorijskih perioda, velike razlike u pogledu zivotnog i politickog iskustva, u 
pogledu stepena dostignutih komunikacija sa evropskim okruzenjem izmedu 
Albanije i Kosova. 

· Ali, s druge strane, а to је va2no imati u vidu, sigurno је i da niko na alban
skoj politickoj sceni nece blti spreman da zatvara vrata perspektivi da svi 
dijelovi albanskog naroda na Balkanskom poluotoku zive u uslovima najиZe 
medusobne komunikacije. I ako gledamo sa tog stanovista, zaista је pitanje 
ima li iko pravo da osporava albanskom narodu potrebu da medusobno zivi u 
uslovima najvece moguce komunikacije, sto naravno, posebno u aktuelnim 
kretanjima na evropskom kontinentu, ne mora da predstavlja zivot u jednoj 
driavi. Тај cilj, ukoliko se racionalno postavi u dana5njim evropskim uslovima 
ne mora da bude protivan interesu drugih naroda koji zive na Balkanskom 
poluostrvu, а о cijim interesima se mora voditi racuna, i pri cemu najprije mis
lim na Srblju, Makedoniju i GrCku. Ukoliko se taj cilj koncipira na nacin koji 
ne vodi racuna о interesima i tih balkanskih naroda i zemalja, posljedica toga 
Ы neizbjezno bila suprotna interesu najprije albanskog naroda na Balkanu -
ispoljila Ы se tendencija udruzivanja na antialbanskoj platfoi-mi. 

Napose, djelovanje u pravcu tra2enja rjesenja, bez obzira na sve okolnosti 
i medunarodne i unutrasnje koje tom rjesenju stoje na putu, jeste i moralno i 
politicki opravdan cilj i postupak, jer, sto је vise podsticaja, i sanse su vece. 
Svjestan sam i time bih zakljucio, da pravog dijaloga sa Albancima na Kosovu 
tesko moze blti u uslovima posvema5nije represije, koja se sada primenjuje na 
Kosovu. Ukidanje represije је nиZna pretpostavka za dijalog, а onda moraju sli
jediti realni koraci koji Ы podsticali dijalog. То је, naravno, tesko i zamislivo 
bez demokratskih promjena u samoj Srblji, ali to је vec tema opsteg karaktera 
koja је prisutna, а vjerovatno i neophodna u svakom od ovih na5ih razgovora, 
bez obzira na temu koju izaberemo. 

Forum Vremena: Cije је Kosovo, 
Vreme, 27. mart 1995. 
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Nase i tuae iluzije 

Za pocetak pozvao blh vas па kratki izlet u пoviju istoriju, роsеЬпо kada 
је rijec о КЕВS, da Ы to podsecanje posluZilo i izvlaceпju пekih pouka koje 
паm mogu blti korisпe. Nije, паrаvпо, sporno da је КЕВS пastao prije svega па 
јеdпој zapravo Ыроlаrпој osпovi, kao modus vivendi, а u zпаtпој mjeri i 
modus operandi dva suprotstavljeпa Ыоkа koji su djelili Evropu. 

u tom periodu, i to је sa stanovista пasega iskustva mislim пajinteresaп
tnije, postojala је daпas vec skoro zaboravljeпa grupa пesvrstanih i пeutralпih 
evropskih zemalja, takozvaпa NN grupa, u kojoj smo vrlo aktivпo djelovali 
zajedпo sa drugima iz istog kruga i па пeki пасiп vrsili funkciju izgradivaпja 
mostova, dopriпoseCi izvjesпom pomicaпju evropskih odпosa пaprijed i 
prosirivaпju sadriiпe saradпje evropskih zemalja. 

Paralelпo sa tim desavalo se опо sto ste gotovo svi pomeпuli, а to је da 
smo, kao zemlja zahvaljujuci i djelovaпju u okviru te grupe i sa takvom ulo
gom mi sve vise stvarali utisak da smo па pragu Evrope. Tako smo vidjeli sebe 
i tako паs је, uglavnom, vidio i svijet. 

Ipak, mislim da је umjesпo postaviti pitaпje: da li је to паsе videпje vlastite 
uloge i slicпo gledaпje svijeta па паs bilo potpuпo realпo i пiје li to tada 
sadriavalo izvesпu mjeru iluzije. Naime, mi svakako jesmo iпtenzivпo trgovali 
sa Evropom, koпtiпuirano smo uvozili tehпologije, ukljucujuci i visoka tehпo
loska dostigпuca: imali smo velike amblcije u okviru programa "Eureka", koji 
је trebalo da пат otvori prostor za prodor do spica u пaucпo-tehпoloskom 
stvarala5tvu. 1 cinilo пат se da smo kompeteпtni da u svemu tome sudjeluje
mo i па izvjestan пасiп smo zaista i bili kompeteпtni, роsеЬпо u usporedbl sa 
svim ostalim zemljama Istocпe Evrope. 

Nasi ljudi mozda jos vise пеgо driava, komuпicirali su, putovali: imali smo 
preko milioп ljudi па stalпom radu u Zapadпoj Evropi - te su veze bile 
demokratske, jer su bile pristupacпe sirokom sloju ПaSih ljudi. . 

Ali, опо sto nismo uciпili i sto predstavlja veoma zпасајпu paralelпu 
dimenziju koja је пedostajala u па5еm razvoju toga vremeпa jeste da tu komu
nikaciju sa svijetom пiје pratio konzekveпtni razvoj institucija demokratskog 
zivota i demokratskog misljeпja па uпutra5пjem plaпu. 

Mislim da u toj ciпjeпici treba tra:Ziti i razloge da se Jugoslavija, оdпоsпо 
barem ovaj dio blvse Jugoslavije, za samo pet godiпa, od predvorja Evrope 
паdе па kraju liste, ako је jos uopste па listi, i da је Albaпija danas mozda па 
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neki naCin ЫiZa i prihvadjivija kao kandidat za integracione procese и Evropi 
nego sto smo to mi. 

Drugo na sto sam htio da vas podsjetim iz novije istorije КЕВS jeste trenu
tak znacajan ро provali euforicne nade i ocekivanja, ali i ро nedostatku realne 
procjene: to је cuvena Pariska povelja КЕВS iz decembra 1990. godine, kada 
se kroz simboliku pada Berlinskog zida, rusenja realsocijalistiCkog modela ро 
cijeloj lstocnoj Evropi cinilo da се Evropa sada gotovo bez nekih vidljivih 
prepreka iCi и snaian, dinamican proces objedinjava i ujedno sirenja 
demokratskih institucija, demokratske prakse, ра i privredog preobraiaja, 
kakvi su tada и mnogim glavama, а moram priznati da nisam ni sam od toga 
Ьiо imun, otvarali kao realna perspektiva. 

Da se brzo ostvarenje takvih ocekivanja, koja је jednim dijelom sadciavala 
i sama Pariska povelja pokazalo iluzornim, proizislo је i iz nerealnih procjena 
teskoca koje се pratiti proces demokratskog razvoja, obnavljanja ili uvodenja 
ljudskih sloboda, tr:Zisne privrede i svega sto uz to ide и zemljama Istocne 
Evrope. 

U na5em slucaju, medutim, proces tranzicije manifestovao se и jos mnogo 
negativnijem smislu, jer је otvorio prostor za erupciju nacionalizma, patri
jarhalizma, straha od Evrope, straha od modernizacije, straha od takmicenja -
и modemom smislu - ideja, ostvarenja i sposobnosti sa razvijenim zemljama 
zapadne Evrope. 

Ovo sve govorim da bih podsjetio na dokument - Pariski pakt о stabilnos
ti - usvojen и martu ove godine, ponovno и okviru OEBS. 

Dokument jasno ukazuje na to da se nikome nece omoguciti pristup и 
oblike evropske integracije - sa prtljagom nerjesenih granicnih i manjinskih 
pitanja, bez otklanjanja svih oblika remecenja ljudskih sloboda i prava, и 
uslovima odsustva pravne drZave, uz sporost и transformaciji privrede, и 
uslovima sveopste nerazvijenosti demokratskih institucija, gdje mislim da 
markantno mjesto ima i pitanje slobode medija. 

Pakt о stabilnosti postavlja odredene standarde i za nas је sigumo rele
vantno pitanje da li smo na putu da se priЬliZimo tim standardima. Каkо pro
cenjujem situaciju - na to bih mogao da odgovorim samo negativno. 

Ne vidim da smo na kursu takvog razvoja, zato sto ne vidim da iz na5e sre
dine i od na5e vlasti dolaze bilo kakvi pozitivni podsticaji razrijesavanju 
odnosa sa na5im Ьivsim i sada5njim susjedima i regulisanja otvorenih pitanja 
na evropski i civilizovan nacin. 

Forum Vremena: Jugoslavija i Evropa, 
Vreme, тај 1995. 
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Mogli su da su bteli 

Gospodiпe Prihicevicu, dok razgovaramo koloпa izbeglica i progпaпika 
iz, sada vec Ьivse, RepuЬlike Srpske Krajiпe dugacka је vise stotiпa kilo
metara, а Ciпi је 150-200 hi!jada !judi. Lako је dokazati da se radi о 
пајvесет ''jedпokratпom" i и tako kratko vreme smesteпom izbeglickom 
talasu и celokupпoj istoriji srpskog пaroda mozda cak i и istoriji civilizaci
je. Postoji li logicпo оЬјаsпјепје za tako пesto, и dапаSпјој Evropi, па pragu 
XXIveka? 

- Tesko је trз.Ziti logicno obja5njenje, а narocito ono koje Ы bilo primereno 
civilizacijskim i iskustvenim standardima Evrope и predvorju XXI veka. 
Тragedija koje smo svedoci sigurno је nesto sto је и duzem vremenskom peri
odu bez presedana. Sasvim је drugo pitanje za5to se sve to desilo? 

Miпistar spo!jпih poslova Hrvatske Mate Graпic 6. avgusta slavodohitпo 
koпstatuje da се se iz sada vec Ьivse RSK verovatпo odseliti i svih 99 odsto 
Srba. S obzirom da пajveCi deo "demokratskog sveta" i meduпarodпog 
javпog тпјепја пiје reagovao па ovaj egzodus verujete li da svet kakav poz
пajete, misli da је i to isuvise Ыаgа kazna za Srbe и odпosu па опо sto su 
опi uradili drugima? 

- Каdа је rec о patnji oblcnih ljudi, pre svega civilnog stanovnistva, tesko 
је gradirati kaznu i uopste razgovarati о njoj. No, mislim da је etniCko ciscenje 
takvih, ogromnih razmera, koje se odigrava и Кrajini, nemoguce objasniti ako 
se ne vidi celi period rata na teritoriji blv5e Jugoslavije kao i sva prethodna 
etniCka Ciscenja, koja su najcesce prolazila nekaZnjeno i koja su, cak, na 
odredeni nacin, bila medunarodno verifikovana и ime tzv. real-politike, 
odnosno uvaiavanja realnih odnosa na terenu. Svi znamo kojih su razmera 
bila etnicka ciscenja и istocnoj Bosni, da su skoro zakljucena gaienjem 
zasticenih zitelja Srebrenice i Zepe i egzodusom na desetine hiljada 
Muslimana sa tog prostora. Тоше је, prethodila Bijeljina, Foca, Visegrad"" Th 
је primenjena slicna vrsta etnickog ciscenja. MoZda је najveca greska Meduna
rodne zajednice, odnosno njenih kljucnih faktora, pogotovo onih okupljenih 
и Kontakt-grupi, sto su drieCi se real-politike prihvatili ta etnicka ciscenja i 
tako stvorili pretpostavku za podelu Bosne i Hercegovine, koja је, mislim, pro-
dukt usagla5avanja izmedu rezima и Beogradu i Zagiebu. . 

КRv I TLO 
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Predstavnik UN и Zag1·ebu је povodom egzodusa S1·ba iz K1·ajine геkао da 
је и ovom slucaju "etnicko Ciscenje -prejaka гее'! Kako је to moguce? 

- Mislim da i ta izjava delom, zapravo, odraiava ono sto se desavalo u glava
ma i delovanju zagovornika i protagonista ratne opcije na ovom nasem terenu. 
Secate se da su se u onom periodu vrlo ugledni intelektualci sa srpskog pros
tora zalagali za mirno preseljenje i razmenu stanovnistva, ne shvatajuci da se 
time zalaiu za zlocin. Сео ovaj rat је zapoceo pod parolom odbrane svojih 
gradova, grobova, i ne znam cega sve ne, а sad imamo posledicu da se iselja
va skoro citav jedan narod koji је vekovima ziveo na tom prostoru. Na zalost, 
bez obzira na cinizam Graniceve izjave, bojim se da istina nije daleko od nje
gove ocene, i da се koncept resavanja nacionalnog pitanja preko koncepta 
"krvi i tla" dovesti do etnicke Ciste Hrvatske, bez Srba, sto nije uspelo ni naj
gorem rezimu koji је ikada postojao na na5em prostoru, fasistickom rezimu 
Ante Pavelica. 

Medutim, medunarodna zajednica је barem reagovala. Postoji li и 
medunarodnom politickom i vojnom iskustvu primer da matica zemlja (kao 
sto је и ovom slucaju Sгbija) i vojno i diplomatski i medijski tako nonsalan
tno prima tragediju svog naroda? 

- I ovde se mora imati u vidu sta је cemu prethodilo. А prethodila је veoma 
usmerena propaganda i neposredno podsticanje naoruzavanjem naroda 
Srpske krajine od strane Beograda. Laino mu је obecavano da се se time 
obezbediti "istorijski interesi srpskog naroda", kao i da prvi interes nije 
opstanak na vekovnim ognjistima. Та politika је danas tom istom narodu 
okrenula leda. Arogantno је propustena, jos na samom pocetku, prilika da se 
upotrebom politiCkih sredstava, diplomatskom akcijom, taj proЫem intema
cionalizuje, а siguran sam da Ы medunarodna zajednica и to vreme stala na 
stranu manjinskih Srba и Нrvatskoj. Кasnije је internacionalizacija pozdravlje
na i prihvacena kroz Vensov plan, kroz prisustvo UNPROFOR-a, cime је i 
stvorena situacija da se о tom proЫemu govori, kao о necemu sto treba da 
resava neko drugi, medunarodna zajednica pre svih. Ја ne mislim da Ы vojna 
intervencija od strane SR Jugoslavije mogla danas da spreCi ono sto se desilo 
sa narodom Кrajine, i to nije opcija za koju Ы se trebalo zalagati. Ali Ы se tre
balo zaloziti za brzu, neodloznu akciju medunarodne zajednice koja Ы dovela 
do prekida agresivnih dejstava hrvatske vojske i koja Ьi resavala narastajuci 
humanitami proЫem. 

Milosevicu se odavno pripisuje izjava da njega Krajina nikada nije zani
mala niti ga zanima, da оп od svega toga zeli samo -ро/а Bosne! 

- Ne znam za takvu izjavu, ali iz svega sto gledamo i сети prisustvujemo, 
mozda u poslednjih godinu dana, prilicno је vidljivo da је Milosevic koncept 
Velike Srblje redukovao samo na Bosnu i Hercegovinu, ili na jedan njen deo; 
da је, prema tome, Ьiо spreman i na odustajanje od prve, tesko sprovedive, 
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ideje о integraciji k:rajinskog prostora u nekakvu prosirenu Jugoslaviju ili 
Veliku Srblju, svejedno. Tim pre mislim da је greh prema tom narodu danas 
jos ocigledniji. Ро svemu sudeci, oni su bili potaknuti u ratnu avanturu pod 
parolom stvaranja sopstvene driave, iako је bilo jasno da niti ta driava moze; 
da opstane niti ta vojna avantura moze da da neke trajnije rezultate. Zato mi 
se cini da odgovornost za dana5nju nesrecu jednostavno nije sporna. Ва5 kao 
ni odgovornost, mozda i primarna, Tudmana iz HDZ-a, koji su 1990-91. 
napravili atmosferu koja је dovela do oruzane konfrontacije. 

Sta mislite, sta је Milosevica prisililo da cuti do graпica farse: meduпa
rodпo priznati subjektivitet Hrvatske, usmeпi dogovor sa Tuilmaпom dakle 
"prodaja", pritisak velikih sila ili realпa procena da sve to vise пikuda пе 
vodi? 

- Mislim da su presudili pritisak medunarodne zajednice i Мiloseviceva 
teinja da ро svaku cenu dovede do suspenzije, ili ukidanja sankcija. Mislim da 
је on stekao i uverenje da produzavanje ova.IO:e situacije moze da ugrozi nje
govu vlast i njegov rezim, sto је k:riterij kojem on podvrgava sve ostale vred
nosti i interese. 

Treba reci i to da se od strane beogradskog rezima, dok mi razgovaramo, 
cine neki koraci za koje nalazim da su potpuno besmisleni. Na primer, savez
na vlada је u nedelju donela zakljucak da se obrati medunarodnoj zajednici i 
da traii povlacenje hrvatske vojske na liniji razgranicenja. Takav zakljucak se 
moze doneti samo u kablnetu izolovanom od sveta, odakle se ne vidi sta se 
desilo. Jer, cak da se hipotetski hrvatske snage i povuku, ko Ы Ыо stao s druge 
strane, u situaciji kad 200 hiljada Srba kuca na granice Srblje. Ко? Da li је 
moguce da savezna vlada nema ni toliko elementarnog znanja da ne uocava 
besmislenost takvih zahteva. 

Svojim posredпim ucescem и "Cisceпju" Krajiпe па straпi hrvatske vojske, 
SAD su Milosevicu izЬile iz ruku ioпako poljuljaп argumeпt и trgoviпi 
saпkcijama i priznaпjima ovoga ili опоgа. Mislite li da Ьi ova tragedija 
mogla da umilostivi velike и tom smislu? Ili Ьi Amerikaпci mogli da ovu pri
liku iskoriste da protiv Milosevica idu do kraja? 

- Ја ne mislim da је to realno predvidiva perspektiva. Cini mi se da 
ameriCka strana, а narocito od avgusta prosle godine, kad је Мilosevic росео 
da vodi ono sto је deklarisano kao mirotvorna politika, njega vidi kao faktora 
u razresenju k:rize na prostoru blv5e Jugoslavije. Ne verujem da је u planu 
geostrateska promena koja Ы mogla da eliminise Milosevica iz politiCke igre. 
Cini mi se cta је americka formulacija bila cta се ono sto se desava u Кrajini 
imati za posledicu da dovede bosanske Srbe za pregovaraCki sto. I pored 
svega, to је mogucnost da se sprece daljnja survavanja u ratna razaranja. 

Da li је realna pretpostavka о razmeпi srpskog staпovпistva и Hrvatskoj 
za Istocпu Slavoпiju? 

- Ne verujem, jer takva resenja ро pravilu nose klice buducih sukoba. 
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Mislite li da и doglednoj buducnosti sudblna Kninske k1·ajine ceka i 
Istocnu Slavoniju? 

Mislim da је indikativno to sto је ministar Granic izjavio da је Hrvatska 
spremna da pregovara sa predstavnicima Srba u lstocnoj Slavoniji i Baranji, а 
da nikako nije spremna da pregovara sa Marticem i Bablcem. То Ы ukazivalo 
da mozda ipak postoji neka vrsta araпZmana u vezi sa ovim delom dosada5nje 
RSК. Stoga ne verujem da се ovaj proЫem blti resavan vojnim putem. 

]avna је tajna da se i specijalci i raketпe jedinice ирисији prema Istocпoj 
Slatюпiji. О tome meduпarodпi faktori, svakako obavesteпi, uglavпom 
cute ... 

- 1 to, naravno, moze da ukazuje na nekakvu precutnu saglasnost da se pri
meni drugi metod za ovu oЫast. Mislim da је realno ocekivati pregovore. U 
svakom slucaju, mislim da "krajinski metod" nece blti primenjen na Istocnu 
Slavoniju. 

Ako је cak i postojao makar i precutпi dogovor о tome, mislite li da је 
Milosevic ocekivao ovako radikalaп rasplet dogadaja? 

- Svaki politicki misleci covek је morao ocekivati da се ova vrsta kvazi
resenja polozaja Srba u Hrvatskoj na kraju dovesti do etnickog ciscenja 
Hrvatske. Za politicki mislece ljude је bila obaveza i odgovomost da takve 
procene donesu jos pre tri-cetiri godine. 

''Pustiпjska oluja" i graпatiraпje Bagdada, ili teroristicki akti ијарапи, 
Ьili su па пasim tv-ekraпima 24 sata dnevпo. Tragedija celog jedпog ograп
ka srpskog etпosa и h1·vatskoj "oluji" medijski i politicki је propraceпa kao 
malo ozhiljпiji humanitarni рrоЫет. Каkо to da se Milosevic do te mere пе 
boji i пе ustrucava pred vlastitim javпim тпјепјет? 

- Za Milosevica је javno mnjenje u Srblji, ро definiciji, uvek bilo prostor za 
manipulacije, а ne prostor za saobracaj i odnose u kojima Ы dгZavno vodstvo 
obavestavalo javnost о odlukama, razlozima i dilemama vezanim za pojedine 
odluke. Мi smo poslednjih dana zaista imali manje obavestenja о tome sta se 
dogada nekoliko stotina kilometara od nas ... 

Меdипата ... 
- ... а znali smo do u detalje sta se desavalo u toku pustinjskog rata u Iraku. 

Мi smo sa nedopustivim zakSnjenjem, cesto i iz posrednih izvora, saznavali da 
li је i koji grad рао. Istovremeno је tekao medijski program kao da·je stanje 
nikad normalnije, od modnih revija do zabavnih programa na drZavnoj tele
viziji. Sve to pokazuje aroganciju najviseg moguceg stepena. 

Poznato је da је predsedпik Srbije aminovao ili i sam araniirao svako 
ozhiljпo kadrovsko reseпje и RSK Ovi, opet, пi и јеdпој ozhiijпoj situaciji 
пisu reagovali па пivou о kakvom su se verbalпo izjaSпjavali. Zapadпa 
Slavoпija је pala preko поСi. Кпiп је пapusten prvi, а prethodпo је иzЬипа 
proglaseпa tek паkоп sto је пekoliko stotiпa graпata palo па uZi centar 
g1·ada. VeCiпa gradova је pala bez borbe, а vojska RSK је od samog pocetka 
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Ьila и rasulu. Cime to objasnjavate? 
- Va5oj ispravnoj deskripciji, ја blh dodao cinjenicu da su ne tako davno 

rukovodeci ljudi u Кrajini sa lainim samoupozdanjem govorili da се Кrajina ne 
samo zestoko uzvratiti nego i odvratiti svaki agresivni pokusaj prema njenoj 
teritoriji. Tako smo vec na primeru Zapadne Slavonije videli jedan prolog sce
nariju koji se kasnije odvijao i u Кrajini. Ispostavilo se da Кrajina nema zivot
nu odbrambenu sposobnost. Та se struktura, na zalost, raspala kao kula od 
karata. КaZem, na zalost ne zbog sudblne politickog i ddavnog rukovodstva 
nego zbog sudblne naroda, koji је tu i glavni gubltnik. 

Sve to bilo је moguce zbog toga sto је od pocetka koncept resavanja pita
nja Srba Ыо kroz ddavu, ра se prosto cini da se u sve to Шо samo da Ы jedan 
Martic imao drZavu u kojoj се blti predsednik. То istovremeno pokazuje i 
mnoge slabosti delovanja rezima u Beogradu prema prostoru Кrajine. Cini mi 
se da ovde nikada nije Ыо prioritetan motiv za5tita interesa Srba u Hrvatskoj, 
nego је to bilo podvrgnuto politickoj komblnatorici, koja је zapocela koncep
tom Velike Srblje da Ы se vratila na elementarne saddaje - ocuvanje 
Мiloseviceve vlasti. 

Milan Martic је dan pre ulaska hrvatske vojske и Кпiп tvrdio da Hrvati 
mogu da samo granatiraju Knin jer imaju dalekometnu artiljeriju, ali da и 
sam Knin пе Ьi nюgle da иdи ni mnogo, mnogo јасе vojske. Koliko је 
tamosnji narod besprimerna zrtva zaЬ!uda, !aZi i, mozda, neznanja vlasti
tog rukovodstva, takva i tolika da im Hrvati i nisu Ьili potrebni? 

- Bilo koja vojna organizacija, koja nije u stanju da predvidi, ne tri sata pre 
pocetka napada, nego sedam dana pre, pokazuje nesposobnost i dezorgani
zaciju, koja se sada na ovako tragican nacin izrazila kroz raspad vojske i driave, 
kakve-takve. Odgovornost za to snose rukovodeci ljudi u Кrajini i oni tu 
odgovornost, ne prema Ha5kom sudu ili medunarodnoj zajednici nego prema 
vlastitom narodu - nece moci da izbegnu. Мislim da је Beograd u tome saod
govoran, jer nema spora da је vojska u RSК, kao i vojska u RS, u veoma tesnoj, 
dnevnoj komunikaciji sa vojskom SRJ. Mislim da је to (blo) razuden, ali jedin
stven organizam i da је ovaj poraz - poraz i tog zajednickog organizma. Nije 
slucajno da је odavde poslat i imenovan komandant Vojske RSK 

"Onolika" Rusija Ьila је prisiljena da se dogovara sa "onolikom" Ceceni
jom, iako su odnosi snaga neuporedivi. Srpske i hrvatske snage и Krajini Ы!е 
su sasvim uporedive, а Krajina је ipak pala kao kula od karata? То samo 
govori da su moral i svest о perspektivama kod vojske zapravo Ьili ispod 
svakog nivoa. Otkud kod tamosnjih Srba takvo procenjivanje vlastite snage? 
Ко је za to kriv? 

- Mislim da је veliki udar politickom raspolozenju medu Srbima u Кrajini 
nanet sukobima u krajinskom vrhu. Drugo, ti ljudi su shvatili da је odbaciva
nje izuzetno povoljnog plana Z-4, arogantno i bez analize, potez bez perspek
tive. Каd se svemu tome doda Cinjenica da to rukovodstvo objektivno nije blra-
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no nego nametnuto odavde, jasno је da је osecaj bezizglednosti morao da pre
vagne. ]er, to nisu ljudi koji nemaju vojnicku tradiciju, sposobnosti i znanja, 
ali је doslo do rasula povodom razumevanja perspektive. Каdа је doslo do 
vojnickog udara taj mehanizam је proradio u punoj meri. Epilog је tragedija 
bez presedani . 

Da li је Milosevic realпo mogao, ako је i hteo, da prisili Martica i 
Кaradzica da prihvate plaпove Koпtakt-grupe i Z-4 pre пеgо sto bude kasno? 

- Sto se tice Martica, mislim da је mogao. Za КaradZica nisam sasvim sigu
ran, jer se kod КaradZica ocigledno javila amblcija da on predstavlja tu "ver
tikalu okupljanja srpstva". Da је doslo do prihvatanja plana Z-4 medunarodni 
polozaj krajinskih Srba Ьiо Ы sasvim razliCit, iako to danas zvuci vise nego 
cinicno. Zahvaljujuci Marticu i njegovim mentorima. 

И kolikoj meri је celokupпa politika i bosaпskih i hrvatskih Srba odпe
davno (optиZnica za ratпe zloCiпe) odredeпa strahom пjihovih rukovodsta
va pred vlastitom? 

- Мislim da је taj faktor od sekundarne va2nosti, iako је svaka nervoza i 
smanjena uracunljivost sasvim moguca. 

Da li је moguce da је Milosevicev аrапZтап sa pismima Mladieu i 
Izetbegovicu, dakle omalovaiavaпje KaradZica, trebalo da bude poruka i 
Marticu? 

- Verovatno, iako mislim da је u narodu u Кrajini vec duze vreme, i pre tih 
pisama raslo uverenje da ne moze ocekivati nikakvu intervenciju od strane 
Srblje u njihovu korist. Iskustvo u Zapadnoj Slavoniji је pokazalo da ni 
Republika Srpska nece blti spremna da ide u neke direktne intervencije u 
Кrajinu. 

Ima misljeпja da Ьi Milosevic и sledeCim daпima ipak mogao da pre
duzme froпtalпi параd па пеkе delove Hrvatske, pogotovo posle provoka
tivпog sepureпja Тиdтапа. 

- Tesko је u to poverovati, bez obzira na prisustvo izvesnih ovda5njih 
jedinica u Istocnoj Slavoniji. Isto tako, ne mislim da Ы Ьilo kakva vojna inter
vencija bilo sta ucinila boljim nego sto jeste. 

Mislite li da се KaradZic и пajskorijoj buduenosti da izgubl teritorije do 
"svojih" 49 odsto? 

- Govori se о raznim procentima. Мislim da је Vuk Draskovic veoma 
ispravno zakljucio da su.ga2enje Srebrenice i Zepe i pokret prema Bihacu bili 
uvod u rusenje takode za5ticenih zona u Кrajini. Ти izvesna povezanost pos
toji. Ali, nisam siguran da је proЫem u procentima koliko u homogenizaciji, 
odnosno dovrsavanju procesa etniCkog ciscenja.Stoga mislim da је Gora2de u 
opasnosti, pre nego sto се posredi blti cenkanje oko nekoliko procenata teri
torija. 

Kako Vi procenjujete moguCi epilog dogadaпja и Srpskoj krajiпi i 
strasпog izbeglickog talasa па uпutrasnjem i meduпarodпom рlапи? 
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- Mislim da се medunarodna zajednica ustrajati и zahtevima za meduna
rodnim priznanjem ВiН, а sada sigurno i Hrvatske, kao uslovom za suspenzi
ju Ш skidanje sankcija prema Srblji. Tragicni dogadaji ovih dana ne skidaju s 
dnevnog reda zahteve о kojima govorimo. Mislim i da се medunarodna zajed
nica sama uciпiti параге da se novonastala humanitarпa situacija sanira. Ali 
nista bez пajaktivnijeg moguceg angaimaпa vlade и Beogradu. 

U vezi s tim brine me izjava gospode Bube Moriпe da_ ulazak izbeglica iz 
Srpske Кrајiпе и Srblju - ne dolazi и obzir. Jer, Srblja, kaZe, ima vec isuvise 
izbeglica. Ovakve izjave su skandalozпe i moralпo пeodbranjive. 

Postoji li moguCпost da makar i ovakva tragedija postane tui:na kon
trateza vec okrnjenom statusu Srba kod medunarodnog javnog тпјепја? 

- Nema sumпje da се stradaпje Srba iz Кrајiпе morati da izazove efekat и 
meduпarodnoj zajednici, koja uz svu pristranost, пе Ы smela ostati slepa pred 
tragedijom takvih razmera. Srbl su zaista postali velike zrtve ovog rata i svet Ы 
pogazio sve svoje priпcipe ukoliko ovu ciпjenicu пе Ы imao и vidu. 

Intervju: Stevo Batic, 
Srpska rec, avgust 1995. 
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Priznanje i katarza 

. Mislim da nije bez osnova sto se na rad diplomatije druge Jugoslavije и 
poslednjoj deceniji, ili и nesto duzem periodu, stavljaju primedbe. One se 
mogu locirati prije svega и nedovoljnom sluhu i nedovoljпoj anticipaciji 
onoga sto се uslijediti, и пedovoljпoj opredjeljenosti prema evropskoj dimeп
ziji. 

Medutim, mislim da se toj diplomatiji sigurno пе mogu staviti па dusu one 
greske za koje se опа najcesce optuzivala i optufuje. Опа, пaime, nije radila 
na razbljanju Jugoslavije, пеgо је ponekad, doduse пedovoljпo spretпo ili 
umjesпo, ali ipak uvjereno radila na ocuvaпju Jugoslavije, zajedпo sa onim 
politickim faktorima па javnoj sceni и Ьivsoj Jugoslaviji koji su vjerovali da је 
demokratskim promjenama, koje ukljucuju i ustavne traпsformacije, moguce 
odciati Jugoslaviju kao funkcionirajuCi i uspjesпu zajedпicu ravпopravnih 
naroda. 

Ona и tome nije uspjela, kao sto nisu uspjele ni one politiCke snage koje 
su se zalagale za to. Мislim, takode, da је bilo zlokobпih пagovjestaja jednog 
pogresnog kursa, jedпog kursa koji се Ьiti izraz imperijalne politike rezima и 
Srblji vec mnogo ranije, prije nego sto је росео raspad zemlje. Ovdje је 
pomeпut slucaj.Zike Kovacevica. Ја Ыh tome dodao i slucaj vezaп za tragicпu 
smrt jugoslovenskog ambasadora и Spaniji RedZaja Suroia i odпos prema 
tome, а takvih је Ьilo jos. 

Мislim da је iпteresantno ono sto ovdje danas nije bilo pomeпuto, пaime, 
da је vec и prethodпom periodu, а пarocito nakoп raspada Ьivse Jugoslavije, 
prevladala па spoljпopolitickoj sceni, dakle i и politici, а i и djelovanju diplo
matije, teorija koпtiпuiteta. u opravdavanju jedпog и sustini pogresnog i 
neodciivog stanovista о tome, da се ovaj ostatak Jugoslavije imati pravo da 
predstavlja kontinuitet Ьiv5e Jugoslavije, bilo је mпogo cudnih i smijesnih 
pojava и djelovanju same diplomatije. Bio је to period miпimiziraпja uticaja 
sankcija - to је Ьiо period и kojem su se stalпo progla5avala cudпa i nova pri
jateljstva, od ruske opozicije, preko LiЬije i Sjeverne Koreje, do bratskog 
grCkog naroda. 

Sledeci period mislim da росiпје и avgust 1994. godine, naglim zaokretom 
politickog vrha Srblje i Jugoslavije i оsоЬпо predsedпika Srblje Slobodana 
Мilosevica, kada је krenuo, oпim sto se zvalo i daпas zove, putem mirotvorne 
politike. Od tada па politiCkom planu, ali i konkretnije и djelovaпju diplo-



50 !та li rezonance 

matske sluzbe postoji реrmапепtпо пastojanje da se dokaZe, а sto jedпos
tavпo пе odgovara ciпjenicama, da su Srblja i Jugoslavija od pocetka krize па 
mirotvornoj opciji, da опе zapravo nikada drugih pretenzija nisu ni imale, 
osim da se паdе mirno i politiCko rjeseпje. 

Мislim da се ishod mirovnog procesa ukloniti svaku mogucпost da se dalje 
na isti пacin i istim jezikom govori i о koпtinuitetu i о пeprekinutoj 
mirotvorпoj politici Savezпe RepuЬlikeJugoslavije i Srblje . .М:islim da се па оЬа 
pitaпja morati da dode do ozbiljnog revidiranja, odnosno promjeпe stavova i 
da се i politika i diplomatija blti prisiljeni da se suoce sa пovom situacijom u 
kojoj се па novi naciп morati da tumace i опо sto se desilo, te da se bore za 
drugacije mjesto Jugoslavije u svijetu. Ја mislim da се to morati ukljuciti i 
odredeпu mjeru katarze i javnog prizпanja odgovornosti ili dijela odgovor
пosti za ratпe sukobe па teritoriji blvse Jugoslavije, sto neizbjezno mora da 
sadrii i jedan potpuno obrnut odnos prema Medunarodnom sudu u Hagu, 
оdпоsпо, odnos saradnje, а пе odbacivanja. Morace da sadrii i osudu obavlje
пog etпiCkog ciscenja i spremпost da se ide па prevazilaienje posledica 
etnickog ciscenja i stvaraпje uslova za povratak svih onih koji su progпani, а 
za пemali dio tih progпanih, пaravno, odgovornost sпosi i rezim u Beogradu. 

Pitanje је da li је sada5пja jugoslovenska diplomatija sposobпa da takvu 
jednu novu i promijeпjeпu ulogu izvrsi. Ја vec vise od cetiri godfue nemam 
nikakve komunikacije sa kucom u kojoj sam proveo, kao i mnogi od vas, vise 
od dve decenije, ali ро onome koliko zпam, mislim da ta diplomatija ро svom 
sastavu, ро moralnim standardima koje је izgradila na bazi upitnika о kojima 
је govorio Ilija Dukic, za to nije sposobпa. I опа се riюrati blti temljito restruk
tuirana i osvjezeпa novim ljudima koji се blti sposobпi da toleraпtno, bez pre
drasuda, bez uskogrudosti i bez mriпje grade odnose па savremeпoj osnovi. 

Forum Vremena: Jugosloveпska diplomatija 
Vreme, пovembar 1995. 
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Jelisejski zastor је spusten 

Pariski ceremonijalni cin potpisivaпja Мirovnog sporazuma о Bosni i 
Hercegovini protekao је, uglavnom, u granicama ocekivanoga. Sporazum, 
parafiran u Dejtoпu sada је i svecano potpisan od straпe sve tri sukoЬljeпe 
strane i dodatпo garantovan od svih zemalja Clanica Koпtakt-grupe, bez da је 
promijeпjeпa i јеdпа zapeta. Time su definitivпo pale u vodu iluzije, роsеЬпо 
vlasti sa Pala, da се se mozda ipak, u posljedпji cas, moci ishoditi пеkо 
povoljnije rijeseпje, па primjer za status tzv. "srpskog Sarajeva". Nikakvog odje
ka nije u Parizu izazvao ni пaknadni zahtijev partijskog vodstva SDS da 
Sporazum supotpise i Radovaп КaradZic, sem mozda iskreпog cudeпja, Ш 
podsmesljivog nipoda5tavaпja. Sve је, dakle proteklo ро briZljivo isplaniranom 
sceпariju, kojega пiје mogao da poremeti ni haos izazvan viseпedeljnim straj
kom pripadnika francuskih javnih sluzbl. 

U obracanju okupljeпom i selektivno probranom auditoriju, desetak go
vornika se takoder kretalo u okvirima ocekivanoga, sa пeizbjeznim пastoja
пjem da, uvriavajuci zajedпiCki пароr, ipak izdvoje dopriпos vlastite zemlje, 
grupacija zemalja Ш meduпarodпe organizacije. Iz opceg suglasja о miru kao 
пadi i saпsi, jediпo је odudarao hrvatski predsjednik Tudman preteпcioznim i 
пeodmjerenim istupom, koji је bez ikakvoga racioпalnog osпova za kratko 
poremetio atmosferu, пе doпev5i govorniku пikakve vidljive predпosti, uko
liko se nije racuпalo па uпutra5пje-politiCku upotrebu. 

Ohrabrujuce је, svakako sto su svi kompeteпtni пajvisi predstavnici 
пagla5avali rjeseпost kljucnih meduпarodnih cinilaca da konkretno tj. materi
jalпo, doprinesu rekonstrukciji i izgradпji destruiraпe Воsпе i Hercegovine i 
ujedпo пagla5avali vriпost stvaranja пeophodnih uslova za povratak svih iz
bjeglica svojim ogпjistima. Ovo је vriпo i kao izraz evrste orijeпtacije па otkla
пjanju razornih posljedica brutalпog rata, ali jos vise zato sto rekonstrukcija i 
povratak izbjeglica, uz privodeпje svih pocinilaca ratnih zlocina pred lice 
pravde, predstavljaju пajpouzdanije kriterije za procjeпu krajnjeg ishoda 
cjelokupnog mirovnog procesa, tj. da li се on voditi opstanku cjelovite, multi
etni&e i multikulturne Bosne i Hercegovine Ш njenoj koпacnoj · podjeli. 

Zastor se, dakle, spustio u Jelisejskoj palaci, velika predstava је zavrsena, а 
sada pocinje tezak i mukotrpan put implementacije svih postignutih sporazu
ma. Medu koracima па tom putu, koji је vidljivo izostao u Parizu, istice se ро 
zпacaju i uticaju na sve ostale, najavljeni sporazum о normalizaciji odnosa 
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izmedu SRJugoslavije, odnosno Srblje i Crne Gore i Hrvatske. U prvim izjava
ma sa obadvije strane, izostajanje tog vainog dogadaja se pocinje tumaciti и 
skladu sa visoko usavr.Senim, na nasim balkanskim prostorima, umijecem 
postinterpretacije, и okviru kojeg se ucesnici cine nevje.Stim и pogledu razu
mijevanja sadriaja onoga о сети su se sporazumjeli. Sa svoje strane pred
sjednik Crne Gore izjavljuje logicku besmislicu, kako је и Dejtonu "apsolutno 
usagla.5en tekst sporazuma" ali је njegova realizacija uslovljena "usagla.5ava
njem spornih pitanja". Nije, naravno moguce da и okviru apsolutno 
usagla.5enog teksta, mogu jos postojati neusagla.5ena tj. sporna pitanja, kao .Sto 
је sasvim nerazumljivo Tudmanovo fingrano cudenje povodom spominjanja 
Prevlake, kao da se о tome nije uopce · razgovaralo, а jos manje postigao spo
razum о zamjeni za zalede Dubrovnika. ОЬје strane znaju da nece moci izbjeci 
postizanje saglasnosti, ра zato i najavljuju nastavak pregovora. Zaboravljaju, 
pri tome, da ovo nepotrebno zavlacenje, koje nece promijeniti prirodu 
postignutog Ш nametnutog sporazuma, izaziva ogromno razocarenje gradana 
koji nestrpljivo iscekuju normalizaciju medusobnih odnosa i brzo obnavljanje 
nasilno prekinutih komunikacija. 

U slican red naknadnih pokusaja preinacavanja vec zakljucenih sporazuma 
spada i izjava ministra inostranih poslova Republike Srpske Alekse Buhe о 
tome da се se primopredaja dijela Sarajeva koji su do sada kontrolisale Pale 
moCi odloziti "za nekoliko godina" dok se ne izgradi neko fantomsko "novo i 
ljepse" srpsko Sarajevo. I ovdje је ocigledno rijec о naknadnom pokusaju 
osujeCivanja implementacije nesporno postignutog i svecano ovjerenog spo
razuma ро kojem је upravo odriavanje cjelovitog otvorenog Sarajeva i sim
bolicno, ali i prakticno, zalog buduce multietniCke Bosne zasnovane na tole
ranciji i izgradivanju narusenog medusobnog povjerenja. 

Nema, naialost, nikakove sumnje da се ovakvih pokusaja naknadnog 
"dogovaranja" Dejtonskih sporazuma blti i ubuduce. То је uostalom i и stilu 
svih gospodara rata na na.5im prostorima. Razne manipulacije su moguce и 
procesu konacnog rasporedivanja, na terenu, orиZanih snaga IFOR-a, а jos vise 
и toku angaiovanja, za nadati se, krupnih sredstava koja се Ьiti usmjerena od 
strane medunarodne zajednice za obnovu cjelokupnog podrucja Bosne i 
Hercegovine. 

Vjerujemo da kod kljucnih faktora koji si rukovodili mirovnim procesom, 
а koji се sasvim sigurno i pailjivo nadgledati njegovu implementaciju, nece 
manjkati odlucnosti da se suprotstave svim pokusajima naknadnog 
preinacavanja vec utvrdenih utanacenja. Jos vainije је, medutim, da se kroz 
predstojece izbore и оЬа entiteta i и cjelovitoj ВiН otvori prostor za glas 
gradana, oblcnih ljudi koji nisu bili medu nosiocima mitom~nske histerije 
imperativa etnickog razdvajanja, i koji се znati da na politiCkoj sceni podrie 
sve one politiCke snage koje се se aktivno zaloziti za za.5titu svih gradana i 
kolektiviteta, za odbranu ljudskih prava i principa pravne driave, za 
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demokratske politicke i ekonomske reforme, sto се tek stvoriti neophodne 
uslove za trajniju stabllizaciju prilika i otvoriti pravce vracanja Bosne i 
Hercegovine, kao uostalom i svih drugih zemalja sa prostora blvse Jugoslavije, 
u integracione procese, danas vec toliko zahuktale u savremenim evropskim 
odnosima. Aгgumenat da mi tak\'oj Evropi prirodno pripadamo nece blti 
dovoljan, ukoliko ne bude pracen i djelotvornom spremnoscu da se i 
pona5amo ро standardima koje ona izgraduje i stoga razumljivo ocekuje da 
budu prihvaceni od svih koji zaista zele da se tim procesima pridruze i sa svoje 
sttane im takoder doprinesu. 

Odgovor, decembar 1995. 
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Sta је sa Slovenijom? 

Bilo је prirodno ocek:ivati da nakon Dejtona i Pariza uslijedi brzim tem
pom i bez mnogih prepreka proces normзlizacije odnosa izmedu sviЬ 

novostvorenih drZava na teritoriji blvse Jugoslavije. Ocekivali smo da се Srblja, 
odnosno SRJ, u tome djelovati u istom kooperativnom duhu, ispoljenom vec 
prema kljucnim medunarodnim pregovaracima i posrednicima. Sada, па 
zalost, vidimo da је ocekivana normзlizacija, koja nиZno sadcii i uzajamno 
priznavanje sa Slovenijom, zaledena ili bltno usporena, za sta је tesko naCi i 
jedan racionalni razlog. 

Sto se tice normзlizacije odnosa izmedu Republike Makedonije i SRJ, 
desava se jedna neoblcna stvar, utoliko sto GrCka prema SRJ, kako se Cini, 
postavlja odredene limitirajuce zahteve dok istovremeno u sedistu EU, kao i 
oblcno, bespogovomo slijedi vecinski kurs. Treba se nadati da се sve te mere 
blti otklonjene i da се bez odlaganja zavrsiti priznanjem RepuЫike 
Makedonije. 

Vreme, februar 1996. 
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· Izgon i povratak и evropski raj 

. Novak Priblcevic, rodak najpoznatijeg srpskog poHticara iz predratne 
Hrvatske - Svetozara Priblcevica, radio је и jugoslovenskoj diplomatiji vise od 
dvadeset godina. Вiо је podsekretar и Saveznom sekretarijatu za inostrane 
poslove, saradnik za spoljnu poНtiku и Generalnom sekretarijatu predsednika 
RepuЫike ]osipa Broza, vodio је grupu za pripremanje Osimskih sporazuma, 
dva puta predstavljao zemlju kao ambasador и Austriji i Albaniji. 

Diplomatsku karijeru zavrsio је kao pomocnik saveznog sekretara 
Budimira Loncara, i sef Sektora za multПateralne odnose SSIP-a. Као Srbln iz 
Нrvatske ostao је dosledan и svom jugoslovenstvu i gradanskom opredelje
nju, cesto optuiivan da је Ыо isuvise radikalan mirotvorac, bНii Нrvatima nego 
sopstvenom narodu. Ispostavilo se па kraju da su oni koji su ga optuiivaН 
dosli па pozicije zbog kojih su ga napadali. И meduvremenu se dogodilo sta 
se dogodilo. 

Sta је sve ро vasem miSljeпju potrebпo da hi јеdпа dri:ava iskolovala 
vrsnu diplomatiju, пе mislim, паrаvпо samo па formalпo obrazovaпje? Sta 
jedпog diplomatu Ciпi pravim zastupпikom svoje zemlje, пjenih dri:avпih i 
пacioпalпih ciljeva? 

- Da Ьi se diplomata mogao za tako nesto skolovati i pripremati, moraju 
prethodno da bude jasno formulisani nacionalni dr:Zavni ciljevi, sto se, bojim 
se, и na5em slucaju jos uvek nije desilo. Sve ostalo spada и domen profesije, 
jer diplomatiju pre svega treba shvatiti kao profesiju, а ne kao politiCko opre
deljenje. Uz obrazovanje, dobro znanje jezika, i sposobnost analize koja se 
vremenom stice, pre svega је potrebna objektivnost utoliko da se moze realno 
proceniti dokle su moguci dometi diplomatskih poteza sa svoje strane, i isto 
tako kakvi su ocekivani potezi ili reakcije spoljnih faktora na poteze koje pre
duzima zemlja koju фplomata и svetu predstavlja. То је oduvek Ыо kljuc 
dobro postavljene diplomatije. Niko ne povlaci poteze sa svoje strane, а da 
unapred nije и njih ugradio ocekivane reakcije partnera. То је naizgled jed
nostavna formula, ali ona tra2i sposobnost analize i pre svega predvidanja, 
koje је и na5em slucaju, bojim se, и potpunosti izostalo. 

И prolece 1991. godiпe govorili ste и hrvatskom Saboru, и svojstvu 
pomoenika saveznog sekretara, i rekli, izmedu ostalog, i to da su "hrvatski 
kadrovi и saveznoj admiпistraciji aпticipirali trendove и svojoj repuhlici". 
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Z11aCi li to, па p1·ime1; da sфski kad1·ovi 1zisu anticipiгali t1·endove и svojoj 
1·epuЬlici? 

- Ne, пе, ја sam rekao пesto drugo. Rekao sam da је jugosloveпska diplo
matija u svom delovaпju пastojala aпticipirati јеdап predvidiv razюj, u tom 
smislu da се se odпosi izmedu pojediпiћ cinilaca tada5пje federacije morati 
meпjati, i da се пеkе promeпe Ьiti пeizbezпe i u diplomatskom пastupu. Каdа 
vec spomiпjemo to izlagaпje, takode sam rekao da је sasvim пemoguca situaci
ja da pojedine repuЫike пastoje . u svom пastupu da vec izgrade пekakvu 
mrezu svojih predstavпistva u inostraпstvu, sto је tada vec Ьiо slucaj. Nisu to 
bila пi predstavnistva, jos mапје ambasade, ali su vec пastajali пekakvi punk
tovi u pojediпim straпim zemljama, kroz urede, blroe, i slicпo. Ја sam to osu
dio, jer sam smatrao da пiје primereпo statusu repuЫika u tada jos uvek pos
tojecoj Jugoslaviji. То u Hrvatskoj nije bas dobro primljeпo, jer su upravo oni 
to radili. Doduse, Srbl su smatrali da postojece ambasade treba tako da rade 
vodeCi pre svega racuпa о srpskom iпteresu, i toga је bilo. Naravno, пi јеdпо 
ni drugo nije dobro. 

Ne tako davno, crnogorski p1·emijer Milo Duka11ovic rekao је vrlo 
otvoreno da је jugoslovenska diplomatija doZivela potpuni fijasko. Kako to 
da nase diplomate nisu uspele da objasne svetu "nasu stvar"? 

- Tu је glavпo pitaпje kakva паm је blla politika. Каdа је rec, па primer, о 
Srbima u Hrvatskoj, politika iz Beograda iSla је otvoreпo па podsticaпje 

oruzanog ustanka ili оrиZапе роЬuпе. То se dogodilo, istina, u uslovima kada 
to i nije bilo tesko, jer је karakter rezima koji је uspostavljeп u Нrvatsku, Ьiо 
takav da је izazivao ozbiljпa strahovaпja medu tamosпjim Srbima, а pogotovu 
medu onima koji su ziveli vап urbanih struktura, da moze doci do ропаvlја
пја geпocidnih iskustava iz proslqsti, пarocito Drugog svetskog rata. Та svest 
је postojala. Umesto da se tada iSlo па upozoravaпje meduпarodпe zajednice, 
sto Ьi sigurno rezultiralo odgovorom koji ы Ьiо povoljniji za srpsku stranu, 
islo se пе resavaпje proЬlema oruzjem, uz podrsku i podsticaj iz Beograda. 
Кrајпјi ishod је Ьiо kakav је Ьiо, пе treba па to podsecati. Каdа је propao koп
cept da se srpsko пacioпalno pitanje, koje svakako postoji u Нrvatskoj, resava 
putem sopstveпe dciave, doslo је do govoto bЉlijskog egzodusa Srba iz 
Кrajine sto је пesaglediva tragedija za taj пarod, ali pokazace se i za Нrvatsku, 
ukoliko опа zaista zeli iпtegraciju u Evropu, kao moderna i demokratska 
dciava. Bez prisustva tako velike zajednice kakvu је srpski пarod predstavljao 
u Hrvatskoj, mislim da Hrvatska песе moCi da stekne legitimaciju demokratske 
draive. Vracajuci se па pocetak vaseg pitaпja, mislim da је u Srblji bilo pot
puпo odsutпo predvidaпje da се meduпarodпa zajednica koja је stala па pozi
ciju postovaпja republickih granica kao draivnih, i istrajati па tom priпcipu. 
Uprkos onoj besomucпoj kampaпji koja је u delu 6vda5пje s'tampe vodeпa 
protiv tih tzv. avпojevskih graпica, а isto se dogadalo i u Нrvatskoj i to se vrlo 
jasnim predzпacima, pokazalo se i u Dejtoпu i u Parizu da је to bila isprazпa 
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politika, jer su upravo te granice prihvacene kao osnova za resavanje svih 
spornih pitanja па prostoщ Ьivse Jugoslavije. Sta snю, dakle, dobili daпas: to 
da Srblja ima itekako razloga da prihvati te granice koje је svojevremeno 
uporno odblj~a. 

Zasto mislite da ima itekako razloga? 
- Zato sto је suocena sa krizom koja traje па Kosovu, sa pitanjem Sanc\Zaka, 

na kraju i sa pitanjem statusa Vojvodine. Мislim da је Srblji danas to zalaganje 
medunarodne zajednice za nemenjanjem granica, zalaganje na kome 
medunarodna zajednica zapravo stoji od pocetka, itekako u interesu. 

Vasa dva prethodna odgovora impliciraju dve stvari: ukoliko Hrvatska 
zeli da se kao istinski demokratska dciava ukljuCi и Evropu morace da 
obezbedi povratak Srba и Krajinu, i drugo: Istocna Slavonija се Ьiti inte
grisana и Hrvatskoj, tj. и okvire avnojevskih granica? 

- Mislim da је Hrvatskoj, istorijski gledano, u interesu da obezbedi i garan
tuje uslove za povratak te ogromne mase izbeglica sa teritorija Кrajine, ali i iz 
urbanih sredina. Dok је velike egzoduse iz Slavonije, Pakraca ili Кrajine, video 
сео svet, uporedo se odvijao i jedan kapilarni, ali takode dugotrajan i brojan 
egzodus Srba iz gradova, koji nije Ьiо pracen gotovo nikakvom painjom medi
ja, ali koji nije nista manje tragican, rec је о nekoliko stotina hiljada Srba. 
Hrvatskoj, ponavljam, nema povrtka u Evropu ukoliko ne obezbedi uslove za 
povratak Srba. Naravno, nece se svi vratiti, пeki nece ni hteti da se vrate, а niko 
i nema prava da ih tera. Razume se, tog povratka ne moze blti bez obavezivanja 
Hrvatske. i bez cvrstih medunarodnih granica Srblma, za bezbednost, 
nediskriminaciju, sve опо sto gradanima svake zemlje treba da bude garanto
vano. 

Каkо ocenjujete danaSпji jugoslovenski diplomatski kadar и poredenju, 
recimo, sa diplomatijom Ьivsih jugoslovenskih repuЬlika? Nije se lako oteti 
utisku kako su se Tudman i Izetbegovic ipak vise setali ро Beloj kuCi, ра 
makar se sa Klintonom i Kristoferom slikali samo ро hodnicima i и toaleti
ma. Da li је to stvarni odraz povoljnijeg hrvatskog i muslimanskog polozaja 
и svetu nego srpskog? 

- То jeste odraz njihovog povoljnijeg polozaja zato sto se u оЬа slucaja 
nudio, а dobrim delom i prihvatao, njihov status zrtve. Ne mislim da је to 
rezultat koji su postigle njihove diplomatije, to је prosto rezultat toka ratnih 
zblvanja na nasem prostoru. Каdа је rec о na5oj diplomatiji tesko mi је da о 
tome govorim, jer је proslo vise od cetiri godine kako sam napustio taj posao, 
ali ipak se moze primetiti jedna trajnija orijentacija koja је rezultirala nizom 
pogresnih procena, i koja Ьi morala izazvati zabrinutost kod svakog ko vodi 
racuna о interesu Srblje i SR Jugoslavije. Nije se tesko, na primer, prisetiti 
uvodenja sankcija nasoj zemlji koje su dovele do teskih posledica, koje се jos 
dugo trajati, kada је vodeCi covek na5e diplomatije, gospodin Vladislav 
Jovanovic, izjavio kako је to jedna kratkotrajna, rutinska mera koja nece imati 
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nikakvog uticaja na status Jugoslavije. Tu svakako spada i odluka о uskraciva
nju gostoprimstva misiji tadasnjeg КЕВS-а (danas OEBS-a), posle koje odluke 
је i doslo do suspenzije Jugoslavije u OEBS-u. Тu svakako spada i stalno luta
nje u izboru partnera, tako da danas gotovo komicno deluje koga smo sve 
proglasavali za trajne, tradicionalne prijatelje Srba i srpskog naroda, da Ы se 
na kraju shvatilo da razgovore moramo voditi sa kljucnim zemljama meduna
rodne zajednice koji su se i okupile u tzv. Kontakt-grupi. Naravno da је oko 
svega ovoga kljucne odluke donosio politicki vrh zemlje, ali је diplomatija 
morala da ukaZe na posledice koje се takvo pona5anje morati da izazove na 
spoljnom planu. Ili ta funkcija nije obavljena ili nije uva.Zena, ako nije uva.Zena 
zna se koji put jedino preostaje - ostavka. 

Kad vec govorimo о uvodenju saпkcija i iskljuceпju ]ugoslavije iz svih 
meduпarodпih orgaпizacija, пiје li to prevlika kazna, zasnovaпa па 
dvostrukim arsiпima. Ni и Hrvatskoj, па primer, se пе mogu pohvaliti пi pre
velikim postovaпjem ljudskih prava, пi mirotvorstvom. Uostalom, Zegalпe 
hrvatske snage su ratovale и Bosпi, ра је ipak, i uprkos svemu, Hrvatska 
prosla gotovo пеkаZпјепо? 

- Nama su sankcije uvedene zbog rata u Bosni, а ne zbog ljudskih prava. 
Ali, va5e pitanje је, naravno, sasvim na mestu. Ne samo da su tamo ratovale 
hrvatske jedinice vec је Hrvatska podriavala ratnu opciju, pogotovo kada је 
rec о Herceg Bosni, i о onim delovima ВШ na koje ona i inace ima pretenzi
je. Tu је, jasno, doslo do jedne neadekvatne reakcije medunarodne zajednice 
i Saveta bezbednosti, ali se stvari u novije vreme znatno menjaju. Nije samo rec 
о kritikama, vec stavljanju prepreka za komunikaciju sa postojecim institucija
ma. 

Hrvatskoj је suspendovan tzv. Far-program u okviru Evropske unije, koliko 
juce је dobila upozorenje da се jos blti uskracen ulazak u Savet Evrope, i inace 
се proces njene komunikacije sa UN blti znatno otezan i usporen, ne samo 
zbog ovoga sto se desava u Bosni i Hercegovini, u Mostaru posebno, vec i zbog 
statusa ljudskih prava u samoj Hrvatskoj. 

NaS se meduпarodпi polozaj ipak и posledпje vreme и тпоgоте 
poboljsao. Кakav је daпas stvarni spoljпopoliticki status ]ugoslavije, posle 
Dejtoпa, Pariza, Rima, паkоп Kristoferove posete Beogradu ... ? 

- U svakom slucaju ne mislim da nas svet oberuCke ocekuje da mu se vra
timo u zagrljaj. Ali mislim da је svet prиZio jednu sansu za povratakJugoslavije 
i Srblje u one prostore gde, u sustinskom smislu, one i pripadaju, dakle u 
evropski milje. Та sansa је usledila nakon kooperativnosti Beograda u pripre
mi i prihvatanju mirovnog sporazuma. Medutim, bojim se da se ta sansa 
uopste ne koristi na nacin na koji Ы, ne samo trebalo, nego i .moralo da se 
koristi. Pre svega zato sto se izgleda potpuno zaboravlja na ono sto se nefor
malno zove spoljni zid sankcija, i gde su pobrojani odredeni uslovi koje 
medunarodna zajednica ocekuje od vlasti u Beogradu da uCine, kako Ы Ыо 
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onemogucen pristup medunarodnim institucijama od najveceg znacaja, kakve 
su ne samo OUN i OEBS, vec i ММF, Svetska banka, itd. Ti su uslovi, naravno, 
poznati, а svode se makar na pocetak ozblljnog resavanja proЫema Kosova, 
sto pretpostavlja pocetak dijaloga sa predstavnicima albanske vecine na 
Kosovu, na' saradnju sa Medunarodnim tribunalom и Hagu, i na jedan 
drugaciji stav nego sto se do sada zastupao u pogledu kontinuiteta i sukcesije. 
Dodao blh jos nesto sto nije medu ova tri uslova, а sto је Savet ministara EU 
jasno iskazao, а odnosi se na sve strane и blvsoj Jugoslaviji: dok ne naucite da 
saradujete medu sobom, i time stvorite osnove za trajniju stabilizaciju regiona, 
nema vam sanse za skori ulazak u sire integracione prostore u Evropi. Svi 
pomenuti zahtevi nisu nikakav diktat, nego su и interesu Srblje i na5eg 
drustva. 

Kad vec govorimo о putu punog povratka и medunarodnu zajednicu, sta 
su ро vasem misljenju osnovni zadaci politike па spoljnom i unutrasnjem 
planu, buduci da tu treba da postoji odredeni sklad? 

- Iako је to tesko odvojiti, pocecu od spoljnopoliti&og plana iz prostog 
razloga, jer mi је to profesija. Мislim da Jugoslavija mora uciniti jedan pot
puno jasan i nedvosmislen napor da normalizuje odnose u svom neposred
nom susedstvu, pre svega imam u vidu normalizaciju odnosa sa novostvore
nim dr:Zavama iz blvse Jugoslavije, а zatim i sa sirim okruzenjem. Drugo, mora
ju se prиZiti uveravanja о spremnosti za jednu zaista iskrenu saradnju sa 
medunarodnim institucijama kroz nedvosmislen stav о postovanju svih stan
darda koji su u okviru medunarodne zajednice uspostavljeni. То nas, naravno, 
onda vodi na unutrasnji plan: postovanje ljudskih prava, sto је odavno pre
stalo da bude samo unutraSnje pitanje jedne dciave ili zajednice, dakle 
uspostavljanje pravne dciave i dalja, sada zaustavljena, demokratizacija citavog 
drustva i politiCkog sistema. Tu је onda i jedan odlucniji kurs makar na 
zapocinjanju pravog procesa tranzicije i na privrednom i na drustveno
ekonomskom planu: tciisna privreda i zaista neophodna privatizacija, kao 
uslov svake prave tranzicije. Ovo о сети se danas kod nas govori kako velike 
svetske kompanije jedva cekaju da punom parom udu u investiranje, saradnju 
i koriscenje na5ih kapaciteta, vise је jedna propagandna manipulacija nego sto 
је stvarni trend. Bojim se da do tog trenda nece ni doci pre nego sto se pris
tupi korenitim promenama о kojima govorimo. Ne vidim da ta namera posto
ji. 

Каdаје rec о reintegraciji]ugoslavije и medunarodnu zajednicu postoje, 
kao sto znamo, nekoliko osnovnih preduslova. Pocnimo od, Cini mi se, 
najlakseg: priznavanja Makedonije. Da li се to poremiti odnose sa Grckom, 
ili је Makedonija, kako se и poslednje vreme и nekim krugovima 
nagovestava, и buducnosti videna kao federalna jedinica и okviru SR]? 

- Ne znam kako је Makedonija u buducnosti videna, ali Ы о tome svakako 
najpre trebalo pitati Makedonce. Takode ne vidim nikakvog razloga za ovoliko 
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odugovlaceпje prizпavanja Mak:edonije, а stalпo se najavljuje "za nekoliko 
dana". Niti vidim ijedaп racioпalan razlog tom odugovlaceпju, niti mislim da 
пekak:vo uvaiavaпje interesa Grcke moze blti razlog tom odugovlacenju. 
Uostalom, kao sto је poznato, Grcka је normalizovala svoje odnose sa 
Mak:edonijom. Nikada nisam razumeo za5to Ы se odnosi Grcke i Mak:edonije 
morali ticati Srblje ili Jugoslavije, osim ukoliko se пе misli da Ы normalizacija 
odnosa sa Mak:edonijom stetila tzv. tradicionalпom prijateljstvu Srba i Grka, ili 
njihovim partnerskim kontak:tima. Ali, ak:o pogledate poslednjih nekoliko go
diпa, i pored izjava prijateljstva, i sa Grcke straпe, koji su izraiavali razumeva
пje i solidarnost, ја ne znam ni za јеdап trenutak: da је Grcka radi tih simpati
ja i solidarпosti ucinila ista sto Ьi odudaralo od glavпog kursa Evropske uпije, 
ра i NATO-a. Ne znam ni za jedan slucaj da је опа glasala protiv odluka koje 
su и okviru EU i NАТО-а donosene, а koje su ovde dozivljavane kao negativne 
i stetne ро Srblju, i Jugoslaviju. Tak:o da је pitanje racionalnosti jednog takvog 
stava prema Grckoj od strane Srblje veoma sporno, iak:o ne negiram i posto
janje tradicionalnih veza, а jos manje potrebu da se sa Grckom razvijaju 
najbolji moguci odnosi, ali ne na stetu i preko leda nekog treceg, и ovom 
slucaju Mak:edonije. 

Normalizacija odnosa sa Hrvatskom се, izgleda, iCi najteze. Uostalom, 
veruje se da је medunarodna zajednica mnogo vise gleda kroz prste 
Hrvatskoj, по Srbiji. Moze li, posle svega, doCi do normalizacije odnosa 
izmedu Srbije i Hrvatske, nakon iskustava samo iz poslednja dva rata, koji 
se razumeju i dozivljavaju kao ponavljanje istorije? 

- Naravno da се to blti slozen i tezak: proces. S jedne strane tu postoji sve 
ono sto se и samoj Hrvatskoj dogodilo, ukljucujuCi i ovaj poslednji egzodus 
Srba, ali се na te odnose trajno uticati i unistavanje Vukovara i drugih hrvatskoj 
gradova, i, naravno, rat kojije na tom prostoru trajao. Ipak:, komunikacija koja 
sada postoji izedu Beograda i Zagreba је mnogo bolja, no sto se to cini ili vidi. 
Svaki napor и pravcu normalizacije odnosa neposredno је и interesu оЬе 
strane. 

Koji su ро vasem misljenju osnovni proЬlemi normalizacije srpsko
hrvatskih odnosa, buduCi da је to i kljuc stabllizacije Citavog regiona? 

- То jeste zaista kljuc stabilizacije citavog reiona, ра i sire. Postoje dva pita
nja. Istocna Slavonija i Prevlaka. Sto se tice prvog, mjislim da се to blti teritorija 
и sastavu RepuЫike Нrvatske, а osnovno је pitanje kak:o obezbediti gararicije 
za zivot Srba и tom regioпu. Osnova za iznalaienje trajnijih resenja је tzv. 
Erdutski sporazum, i mislim da se о tome moze racionalno razgovarati, ali је 
bltno da medunarodna zajednica ponudi svoje usluge и pogledu garancija 
Srblma. О Prevlaci је bllo reci i u Dejtonu, ali, и maniru na5ih b;Ukanskih nara
vi, sada su u opticaju postinterpretacije и pogledu tumacenja onoga sto је 
tamo dogovoreno, ili nije dogovoreno. Zaista mislim da to ne Ы trebalo da 
predstavlja trajni proЫem, i da se tu moze iznaci jedno racionalno resenje, pre 
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svega na liniji demilitarizacije tog uzeg prostora. 
Ni dijalog и vezi sa Kosovom песе iCi Zako, doduse jos nije ni росео. То, 

namvno, ostaje unutmsnje pitanje Srbije, ali је takode Ьitan preduslov 
povmtka и sv~t. Mozemo li to pitanje da 1·esimo bez medunm·odnog protek
torata, ili се пат opet Ьiti nametnuto пеkо 1·ese11je zbog koga сето se kas
пije cesati ро glavi? 

- Mislim da tu ne Ы trebalo da bude govora о nekakvom medunarodnom 
protektoratu, ali da се neka mera medunarodnog ucesca ipak postojati, pros
to је neizbezno. Situacija tamo је do te mere zaostrena da verujem da bez pri
sustva tzv. treceg faktora tesko da Ы dijalog, koji se vec dugo najavljuje, mogao 
dovesti do nekih konkretnih i pozitivnih rezultata. Mislim da је preduslov za 
pravo zapoCinjanje dijaloga ne samo u njegovim najavama, vec mislim da Ы 
trebalo da dode do nekih poteza vlasti koji Ы isli na smanjivanje nivoa repre
sije koja se sada primenjuje prema albanskoj vecini na Kosovu. Dakle, najpre 
nekoliko gestova dobre volje. Каdа је rec о albanskoj strani treba podr:lati ono 
sto ide na pravcu saznanja, inace neosporne cinjenice, da medunarodna zajed
nica nece podupreti nikakav potez koji racuna na menjanje grnaica, odnosno 
da је to pitanje koje се se morati resiti u okviru Srblje i SRJugoslavije. Ako se 
te dve stvari uva:le, onda ostaje siroko polje za razgovore u kojima Ы trebalo 
sa albanske strane da ucestvuju oni koji tamo u:livaju najveci autoritet, pocevsi 
od Љrahima Rugove. Ne vidim da Ы se na drugi nacin uopste moglo razmisljati 
о nekakvom ozbiljnijem dijalogu. 

Nakoп pocetka implemeпtacije mirovпog sporazuma za Воsпи, kako 
осепјијеtе spoljпopoliticki polozaj RepuЬlike Srpske, пјепе perspektive па 
evropskom рlапи i па рlапи povezivaпja sa SR]ugoslavijom? 

- Dejtonski sporazum је dao legitimitet postojanju tog entiteta u okviru 
Bosne i Hercegovine, koji nosi naziv RepuЫika Srpska. Perspektiva оЬа dela, 
ili оЬа entiteta, u Bosni zavisi od toga kako се se unutrasnji procesi odvijati 
pred najavljene izbore. Ukoliko Ы ti izbori doveli do repeticije izbomih rezul
tata pred pocetak rata i potpune prevlasti nacionalno fundiranih stranaka, 
onda mislim da su sanse za stabilnost male. Spoljnopoliticki polozaj RS zavi
sice i od toga, da li dolazi do obnavljanja, nasilno prekinutih, veza unutar same 
Bosne, pre svega ekonomskih ра i svih drugih, ili је treba vezivati za Srblju i 
Jugoslaviju. Ako prevlada samo ova druga tendencija onda ne vidim da Ьi to 
moglo doblti medunarodnu podrsku, i mislim da Ьi dovelo do ozbiljnih 
posledica u pogledu raspodele i plasmana onih sredstava koja su najavljena 
kao medunarodna asistencija u procesu rekonstrukcije i izgradnje Bosne i 
Hercegovine, а ta sredstva, kao sto znamo, nisu mala. 

Sradпja sa Meduпarodпim tribuпalom и Hagu, ispostavilo se, пiје zaпe
marljiv preduslov povmtka и svet. Medutim, и vezi s tim Sudom i пjegovim 
radom postoje vrlo орrеспа misljeпja, kao uostalom i и vezi s tim, treba li sa 
пјiт sm·adivati ili пе, s obzirom па опо sto је Haski sud do sad uradio, i 
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kako је radio, ispostavlja se da se uglavnom bavi k1ivicom SгЬа, kao da se 
d1·uge dve stmne potpuno nevine p1·osle kmz 1·at. Nije malo onih koji taj Sud 
smat1·aju politickim sudom. Kakvo је vase misljenje и pogledu njegovog гаdа 
i potencijal11e sm·ad11je iz S1·bije? 

- Koncept suda је usvojen na Savetu bezbednosti UN uz saglasnost svih 
vodecih svetskih sila, ukljucujuCi i Rusiju, i drugo, ро statutu, njegova је 
obaveza da jednako tretira ratni zlocin svih zaracenih strana. Ne misliт da taj 
Sud iта antisrpsk:u poziciju kako sto se to cesto сије и nasoj javnosti i poje
dinim glasilima. S druge strane, zaista тisliт da је saradnja sa Haskim sudoт 
jedan od iтperativa koji se pred Srblju i Jugoslaviju postavlja na putu izjav
ljene zelje i objektivnog interesa ponovne integracije и evropski prostor. Нitan 
zadatak vlasti и Srblji i Jugoslaviji је, ро тот тisljenju, da proтene odnos 
prema tот Sudu, i da se oslobode uverenja da је to protiv srpskog naroda i 
srpskih interesa. Ва5 и cilju odbrane, na duzi rok, srpskih nacionalnih ciljeva 
treba se zalagati za saradnju sa Medunarodniт triЬunaloт и Hagu. Postoji, 
naravno, i drugo misljenje koje sтatra da је to тesanje и unutra5nje poslove, 
da је to politiCki inhiЬirano, itd. Slicna polemika vodi se i и Zagrebu. Na kraju 
се ipak preovladati opcija da se sa Sudoт saradivati тоrа i da bez toga пета 
nikakvog prostora da se ozbiljnije ude и Evropu, jer пета suтnje da sve koji 
su odgovorni za ratne zlocine treba izvesti pred lice pravde, та sa koje oni 
strane bili. 

Mozemo li verovati и to da сето tokom ove godi11e noгmalizovati 
odnose sa svetom i vmtiti se и sve опе medunarodne orgnizacije i instituci
je iz kojih smo isteгani: od OUN, preko OEBS-a, do Svetske banke? 

- То тnogo vise zavisi od nas nego od sveta. Юjucni faktori тedunarodnog 
poretka jasno su porucili da Ы oni pozdravili ponovnu ulogu Jugoslavije и 
svim tin institucijama. Dakle, to се pre svega zavisiti od politike Beograda, ali 
i od na5e diploтatije koja tu iта vrlo jasnu ulogu. Ukoliko је jasan sтer kojiт 
zelimo ici, i ukoliko је jasan cilj, operacionalizacija ne ы trebalo da predstav
lja veCi рrоЫет. 

Intervju: Slobodan Savic, 
Intervju, тart 1996. 
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Kakva drzava - takva diplomatija 

·Gospodin Novak Priblcevic proveo је и diplomatiji blv5e ]ugoslavije oko 
25 godina. Dugogodisnji ambasador SFRJ и Austriji i Albaniji i pomocnik 
saveznog sekretara za inostrane poslove (Budimira Loncara) govori о 
dana5njoj diplomatiji, srpskom okretanju Istoku i crnogorskom Zapadu, о 
tome da Н crnogorsko rиkovodstvo sa svojih putovanja moie donijeti suve
renost ... 

MONIТOR: Gospodine PriЬicevicu и diplomatiji ste proveli cetvrt vijeka. 
Mozete li uporediti sadasnju saveznu diplomatiju sa ondaSпjom? 

PriЬicevic: Takvu usporedbu је tesko napraviti. Ali, ako se to napravi, onda 
је ishod te usporedbe sigurno na stetu sada8nje diplomatije SRJ. Time, narav
no, nije receno da је sve u ranijoj diplomatiji bilo na svojem mejstu i na 
potrebnom nivou. Ipak mislim da primjedba koja se danas cesto jos uvijek 
cuje ро raznim, narocito "nacionalno svjesnim glasilima" о tome da је diplo
matija radila na razgradivanju Jugoslavije - jednostavno ne odgovara istini. Та 
diplomatija је cinila napore da odcii zajednicu u njenom tada8njem statusu i 
medunarodnom polozaju, а istovremeno је vjerovatno potcijenila snagu svih 
tih talasa nacionalizma koji su u krajnjoj konsekvenci doveli do raspada Ьivse 
Jugoslavije. Dana8nja diplomatija ne nalazi odgovore da objasni angaZ:man SRJ 
u ratu u Hrvatskoj i ratu u Bosni i Hercegovini. А ја mislim, osobno, da је taj 
angaZ:man i to aktivno ucesce van ikakvog ozbiljnog spora. Dok god se sa tom 
cinjenicom na jedan razuman nacin ne suoci, vrse se razne kozmeticke radnje, 
kao na primjer tekuci pokusaj da se dokaZe da је Beograd uvijek Ьiо na pozi
ciji mirnog rjesavanja krize u Ьivsoj Jugoslaviji, gdje se ustvari ne uocava, ili 
prikriva ta ranija angaZ:ovanost. То је izvomo gledano najveca unutrasnja 
suprotnost и kojoj se krece savreinena jugoslovenska diplomatija. Time, narav
no, ја ne kaZem da zaokret ka politici sporazumijevanja i mira, do kojega је 
doslo avgusta 1995. godine, nije nesto sto samo ро sebl ne treba cijeniti pozi
tivnim. 

Rejting jedne diplomatije zavisi prevashodno od rejtinga drZave. Кakav 
је rejting srpsko-crnogorske diplomatije? 

- Mislim da nije nikakva novina ako se kaZe da је taj rejting danas los, da 
proizilazi upravo iz cinjenica о kojima sam govorio u odgovoru na prethodno 
pitanje, tj. odnosa prema ratnoj opciji kao metoda razrjesavanja krize u 
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Jugoslaviji. То је sadasпju JugoslaYiju stavilo па nizak пivo meduпarodпe pri
hvatljivosti, iako.s druge straпe, паrаvпо, сiпјепiса da је doslo do Sporazuma 
u Dejtoпu, do Pariskog mirovпog sporazuma, pru.Zilo је saпsu samoj 
Jugoslaviji, Srblji i Crnoj Gori u пjenim okvirima, ра опdа shodпo tome i, па
rаvпо, jugosloveпskoj diplomatiji da распе taj, iпасе, tezak i mukotrpaп pro
ces reiпtegracije u siru meduпarodпu zajedпicu. Та saпsa - vise је тоје zalje
пje, а mапје osuda - se пе koristi adekvatпo. Proces reiпtegracije mora 
zapoceti sa пormalizacijom odпosa sa пeposredпim susjedima. А to u па5еm 
konkretnom slucaju zпaci prije svega sa пovostvoreпim dciavama па prostoru 
Ьivse Jugoslavije, опdа Balkaпa i juzпog dijela sredпje Evrope, ра опdа dalje 
prema oпim kapitalnim ceпtrima politicke, ekoпomske ра i vојпе moCi, kakvi 
su SAD, Evropska unija, паrаvпо i Rusija. Mislim da se ta saпsa, zapravo, 
ugrozava vec па prvom koraku. Vidjeli smo kako је dugo trajao taj postupak 
diplomatskog prizпaпja sa Makedoпijom, а da se nije mogao uoCiti racioпalni 
razlog za to otklijevaпje, sem ako пеkо pod racioпalпim песе prihvatiti 
tumaceпje da su Grci па5i tradicioпalni partпeri i prijatelji. Tog koji se па to 
poziva ја bih podsjetio па ciпjenicu da је Grcka Claпica Evropske Unije i NATO
a i da nijesam do sada cuo da se опа па bllo kom od ova dva spomeпuta nпа 
skupa igdje suprotstavila vladajucoj ili оsпоvпој struji u korist iпteresa 

Jugoslavije Ш Srblje. 
Vise zemalja је vratilo ambasad01·e и Beograd. Neki mediji to prikazuju 

kao priznaпje SRJ Sta ustvari znaCi povratak tih ambasadora и Beograd? 
- Ti mediji koji govore о prizпavaпju Jugoslavije zacudo su oni isti mediji 

koji se zalaZи za koпcept koпtiпuiteta SRJ sa blvsom SFRJ. Naravпo, nije rijec 
ni о kakvom posebпom aktu prizпaпja, ali ima zпасаја ро mojoj осјепi to da 
se odпosi uzdiZu па visi stepeп, па ambasadorski пivo. То је dio опе sanse о 
kojoj sam govorio. Svijet zeli dijalog sa Beogradom i оп се пastojati и svakom 
slucaju da taj dijalog vodi. Od паs, mislim, da vise zavisi kakav се sadrZaj taj 
dijalog imati: da li се pokretati stvari ka razvoju odпosa, ka razvoju saradпje, 
ka otvaraпju mogucпosti оЬпаvlјапја ekoпomskih veza prekiпutih u vrijeme 
rata i sankcija, ш сето se baviti raznim sofistickim temama kao sto је ta о koп
tiпuitetu koja је potpuпo besmisleпa i пета nikakav prakticaп zпасај. Vidjeli 
smo da su ljudi koji Ы morali zпati koja im је odgovorпost, fakticki ugrozila 
dalji tok pregovora sa ММF-оm, а zapravo to zпaci vrata za ulaz ka svim insti
tucijama fiпaпsijskog karaktera и svijetu, radi te, da kaZem, prosto sofisl:i&e 
price о koпtiпuitetu. 

Crпogorsko rukovodstvo, stice se utisak, okreпuto је ka Zapadu i 
Anzerici. Srpsko rukovodstvo, sa druge straпe, iпsistira па saradпji sa 
Istokom, odпosno sa Rusijom, Кiпот, Korejom ... Kako Vi glf;date па ta dva 
razlicita пastupa i da li se tu, mozda, radi о пеkој vrsti podjele posla? 

-Ја Непо mislim da kurs koji, barem ро опоmе sto covjek moze sazпati iz 
javпih glasila, cini mi se, zastupa rukovodstvo Сrпе Gore је пeuporedivo bllii 
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potrebama i iпteresima пaseg prostora и cjelini, samim tim i Сrпе Gore. Jer, 
graditi perspektivu vlastitog razvoja па prijateljstvu sa Кiпоm, Rusijom, 
Sjevemom Korejom, sa Kubom - to nije racioпalпo. Ја, паrаvпо, nijesam za to 
da mi kvarimo odпose sa bilo kojom zemljom, ali mi za jedпu racioпalпu poli
tiku, ipak, moi:amo zпati koji su dugorocпo gledaпo i koпcipiraпo пasi iпtere
si. А ti iпteresi su sigumo и tome da se sto br:Ze stvore uslovi za iпtegrisanje и 
evropske prostore, ali to sigurпo zпaci i uпapredivanje odпosa, koliko god је 
to moguce, i sa Sjediпjenim AmeriCkim Dci:avama, daпas vodecom ekoпom
skom, politickom i vojпom silom и svijetu. То је jedan racio koji, ја sam sigu
raп, па primjer, rusko rukovodstvo kada razmislja о usmjeravaпju svoje poli
tike - nikada песе izgublti iz vida. I za Jeljciпovu Rusiju је svakako prioritet 
razvoj odпosa sa Sjedinjenim Americkim Dr:Zavama i Evropskom unijom. 
Vjerujem, ako se desi da Zjuganov postane ruski predsjednik, sto se ја nadam 
da nece blti slucaj, i on се sasvim sigumo, sto је uostalom пedavno i rekao, 
prioritet postaviti и skladu sa nacionalnim interesima, а to zпaci и prvom redu 
odnose sa SAD. 

Zaпimljivo је posmatrati geostrateski polozaj Srbije i Crne Gore. Опе su 
okruzeпe zemljama NАТО pakta, ра se stice utisak da su Srbija i Crna Gora 
ustvari пekakva eпklava и okrиZenju NАТО pakta. 

- Mislim da се pitanje odnosa sa NAТO-om morati na kraju da se razrjesava 
и opstoj orijentaciji jugoslovenske politike i ја se nadam da се ishod tog raz
rjesavanja blti pozitivan, tj. da се blti na liniji saradпje gdje ја ne bih iskljucio, 
osobno, ni Partnerstvo za mir. Iako, istini za volju, to nama niko daпas ni ne 
пudi - ра је preuraпjeno о tome danas razmisljati. Каdа је rijec о Rusiji ја mis
lim da је nama и interesu da imamo dobre i razvijene odпose sa Rusijom, ali 
da ti dobri i razvijeni odnosi ne smeju blti na ustrb na5ih odnosa sa na5im 
prirodnim okruZeпjem. Rusija, sigurno, и to na5e prirodпo okruZenje ne 
spada. 

Crnogorski premijer Dukanovic ostro kritikuje saveznu diplomatiju. Као 
dugogodiSпji diplomata da li dijelite njegovo misljeпje? 

- Мislim da је kriticka procjena djelatnosti aktuelne diplomatske sluzbe 
opravdana. Опа zaista zaslиZuje kritiku posebno zbog sistematskog procesa 
sijanja raznih zaЫuda, od onih koje pripadaju и okvir teorije konspiracije ili 
zavjera - а tih ј~ obilovalo, kao sto znamo - do onih koji stalno izmisljaju neke 
nove tradicionalne prijatelje, bilo to и prostoru pravoslavnog svijeta, ili и pros
toru neke novosmisljene istocne orijentacije. Ја mislim da је to sve и sustini 
samo stvaranje zaЫuda i zamagljivanje pravaca kojima Ьi morala da djeluje 
diplomatija, ako vodi racuna о nacionalnim interesima i interesima svih 
gradana koji zive и Srblji i Crnoj Gori. 

И dijelu srpske javnosti vlada uvjerenje da crnogorsko rukovodstvo, prije 
svega premijer Dukanovic, prilikom svojih cestih odlazaka па Zapad 
pokusava da Crnu Goru izvede па put samostalпosti. Da li se па taj паСiп 
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moze doCi do suverenosti? 
- Prvo, nacelno blh htio da kaZem, da је pitanje suverenosti Crne Gore 

nesto о cemu prije svega treba pitati crnogorski narod, i mislim da је tu kljuc 
za svako racionalno rjesenje. Nema sumnje da izvjesna pojacana aktivnost na 
spoljnom planu moze doprinijeti tome da se bolje razumiju aspiracije 
crnogorskog, recimo, politickog vrha, а koje su to aspiracije to blh ја tesko 
mogao da odgovorim. Ako su one usmjere na to da se Crna Gora bcie i sta
bllnije razvija, da u tome nailazi na odredenu medunarodnu podrsku i pomoc, 
onda је to sigurno i nesporno u interesu gradana i Crne Gore. Oko pitanja 
odnosa u samoj federaciji, ја mislim da се to pitanje morati doCi na dnevni red 
i da се se ono morati na jednoj stabllnijoj osnovi rjesavati nego sto to nudi 
dana5nji, ili kako ga zovu ZaЬljacki ustav. Мislim da се morati, u okviru tog 
traZenja, da se odredenije i jasnije precizira suverenitet Crne Gore, ја jos uvi
jek mislim kao federalne jedinice, i cini mi se da је to i prirodna zajednica, fe
deralna veza izmedu Srblje i Crne Gore. Medutim, ako је vecina gradana Crne 
Gore za rjesenje jedne pune suverenosti, nezavisne dciave, to Ы se sa prin
cipijelnog osnova tesko moglo dovoditi u pitanje. 

Dakle, putovanja premijera Dukanovica i predsjednika Bulatovica ро 
svijetu пе treba da brinu ljude koji se plase da се oni otud donijeti suve
renost Crnoj Gori? 

- Ра, sigurno. Niko nece nikom suverenitet ponuditi na tanjiru, niti spako
vati u prtljag na povratnom putu. То se tako ne desava. 

CRNOGORSКA DIPLOМAТI]A 

Kakav је, ро Vama, uCinak crnogorske diplomatije? 
- Ра, ја ne znam da li se moze govoriti о crnogorskoj diplomatiji, zato sto 

Ы to opet bilo suprotno ustavnim rjesenjima. Mislim da је Crna Gora svojim 
istupanjem i djelovanjem, prije blh rekao na medunarodne teme, ali i takode 
svojim iskustvom u unutraSnjem razvoju, na primjer svojim mjerama u pravcu 
ekonomskih reformi, ukljucujuci tu privatizaciju, stekla odredeni ugled u svi
jetu. Zato ne treba nikoga da cudi sto taj svijet, koji tra2i partnere na cijelom 
prostoru Ьiv5e Jugoslavije, vidi Crnu Goru kao interesantnog partnera s kojim 
se moze na jednoj dugorocnoj osnovi sa osjecanjem perspektive izgradivati 
ekonomske, kulturne, sportske i sve druge odnose, gdje ne blh iskljucio ni 
politiCke. 

Intervju: Seki Radoncic, 
Jµonitor, jul 1996. 
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Roden па Baпiji, odrastao i skolovao и Zagrebu, Novak Priblcevic је kao 
kadar Hrvatske bio ambasador SFR] и Веси i Тiraпi. Sada Zivi и Beogradu i 
с/ап је Predsjedпistva Socijaldemokratske ипiје (SDU) и Srbiji. Pitamo ga 
kako, kao ЬivSi diplomat i covjek s prezimeпom znacajпim и povijesti 
hrvatsko-srpskih odпosa komeпtira priznaпje RepuЬlike Hrvatske i SR 
]ugoslavije, оdпоsпо, kako se izrazio umirovljeпi geпeral Martiп Spegelj; 
пајпоviји hrvatsko-srpsku nagodbu? 

- Prizпanje se mora pozdraviti kao zпасајап korak ka пormalizaciji prilika 
пе samo na podrucju blvse SFRJ, nego i citavoj jugoistocпoj Europi. Ali, mis
lim da priznanje samo ро sebl jos uvijek пе donosi ocekivani pomak u odпosi
ma dvije susjedne zemlje, jer је taj cin samo formalni okvir koji tek treba blti 
ispunjen realnim sadr2ajem. Doduse, vidim ohrabrenje u sadr2aju zajedniCkog 
saopcenja о razgovorima Milosevic-Tudmaп u Ateni, gdje se пabrajaju 

podrucja i ciljevi suradпje - od bezuvjetn9g opredeljenja za povratak izbjegli
ca i progпanih, do slobodпe cirkulacije robe i kapitala. Zaista mislim da је to 
u interesu gradana i privrede оЬје sredine. 

Юјuспо је, kojim се se tempom s deklarativnog prijeci na realizaciju i 
implementaciju. Izra.Zavam oprez zato sto smo pouceni iskustvom mnogih 
sporazuma, dogovora i svecanih izjava izmedu pojedinih partnera, nerijetko 
antagonista, na пaSem podrucju koji su cesto ostajali samo mrtvo slovo na 
papiru. Tako su se, na primjer u Parizu prilikom potpisivanja Мirovпog spo
razuma iz Dejtoпa, Jugoslavija i ВiН medusobпo priznale, а do danaSnjeg dana 
nista prakticno nije realizirano. Zato mislim da treba pa.Zljivo motriti tempo 
realizacije sporazuma о prizпavaпju kako Ы mogli ocijeniti postoji li politicka 
volja da se stvamo kreпe putem normalizacije medusobnih odnosa, cemu 
inace, ро mom misljenju treba dati punu podrsku. 

Zasto do пormalizacije odпosa SR ]ugoslavije i RepuЬlike Hrvatske 
dolazi upravo и ovom treпutku? 

- Опо sto se dogodilo u Ateni iznudeno је priblliavanjem predsjedniCkih 
izbora u SAD, kojima је odgovaralo da uporedo s izborima u ВiН prikaZu i 
dogovor Мilosevic-Tudman kao jedan od znakova пormalizacije prilika na 
podrucju blvse Jugoslavije, u cemu SAD vide i vlastiti zaslugu. Moram reCi da 
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su mnogi promatraCi ateпski sastaпak vidjeli kao пovu opasпost da se izmedu 
Нrvatske i Jugoslavije, kljucnih protagonista, пastavi razgovor о podjeli ВiН. 

Takvi strahovi su i razumljivi, jer ocigledпo и Beogradu i Zagrebu jos пiје 
kопаспо роrз.Zепа ideja о ''Velikoj Srblji" i ''Velikoj Hrvatskoj" па racuп BiH. 
Мislim medutim, da Ы bllo porazпo i za пarode koji zive па па5еm prostoru, 
ali i za meduпarodпu zajednicu i za priпcipe па kojima опа pociva, ako se 
dopusti verifikacija rata, masovпog etпiCkog cisceпja i podjela ВiН ро etnickih 
osпovama. 

Prenza пajпovijim podacima UNHCR od potpisivanja Dejtoпskog spo
razuma и ВiН se do daпas od predvidenih 870. ООО vratilo 1 ОО. ООО izbjegli
ca, ali је istodobпo 90.000 ljudi пapustilo ВiН. Isto toliko пероvоlјпа је 
situacija s povratkom izbjeglica i progпaпika и Hrvatsku. Sto mozete reCi о 
tome? 

- Мilosevic i Тudman su se opredijelili za pravo povratka izbjeglica i to svih 
izbjeglica - dakle i Srba i Нrvata koji su zivjeli и SFRJ. Ali, па пjihovom povratku 
se пе radi gotovo nista. Rekao bih da rezimi и Zagrebu i Beogradu i dalje 
opstruiraju svaki ozbiljniji pomak па ovom podrucju i istodobno su angaiirani 
makinacijama sa sudblnama tih nesretnih ljudi. 

Niko se nigdje ne vraca. Povratak Srba и Нrvatsku је nesto sto Ьi sa sta
jalista hrvatskog nacionalnog interesa moralo blti shvaceno kao neizbjezna 
potreba, ukoliko se zeli dostiCi standard moderne demokratske zajednica koja 
i na toj razini moze uspjesпo komunicirati s Europom. Нrvatska nece steCi 
punopravno "europsko gradanstvo" pod hipotekom da је nasilno eliminirala 
daleko najbrojniju nacionalnu manjinu koja је vjekovima zivjela na njenom 
prostoru. Takoder, и interesu је i Srblje i Jugoslavije da se Hrvati и njoj, kao 
uostalom i pripadnici svih drugih naroda osjecaju ravnopravnim i nediskrimi
niranim, sto danas nije slucaj. 

Zakoп о dciavljanstvu SRJugoslavije, koji је и srpпju stupio па sпagu, 
samo и izuzetпim slucajevima dopusta iпstitut dvojпog dciavljaпstva. 

Molim Vas da prokomentirate taj zakoп. 
- Institut dvojnog dciavljanstva trebalo Ы koristiti kao realnu mogucпost, 

а пе samo kao izuzetak. Ро tom zakoпu uopce, prevelika su ovla5ceпja 
Мinistarstva uпutarnjih poslova, sto nije и skladu s europskim standardima na 
koje se Zakon poziva i pretendira па njih. То ostavlja mogucnost brojnih 
manipulacija, narocito velikom populacijom izbjeglica koja је danas и 
Jugoslaviji, а kojima se ne otvara perspektiva sigumog povratka. Ukoliko se 
kao posljedica medusobnog priznanja]ugoslavije i Нrvatske bilateralnim spo
razumima regulira to pitanje, to Ы znaCilo korak k europskim standardima. 
Iпасе се ovo pitanje пeprestano optereCivati odпose dviju drZava, а to nije и 
njihovom interesu, а jos mапје и iпteresu Srba i Нrvata? 

И Srbiji, za razliku od Hrvatske, gotovo пi јеdпа opozicijska straпka, sa 
casnim izuzetkom Gradaпskog saveza Srbije i SDU пе inzistira па jediп-
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stvenoj ВiН. И Hrvatskoj је gotovo citava opozicija za jednu ВiН. Kako 
tumaCite tu razliku? 

- SDU је na poziciji jedinstvene ВiН. Pri tоте, kad kaZe "jedinstvena", 
istodobno rp.isli i na тultietnicku, тultikulturnalnu i тultikonfesionalnu ВiН, 
u kojoj се poceti proces prevazilз.Zenja etnickih podjela nametnutih nasiljeт. 
Takvu poziciju zastupa i jedan broj nevladinih organizacija u Srblji i udruzenja 
gradana koji cine alternativnu politicku scenu. Ја таnје znaт kako hrvatska 
opozicija prak:ticki djeluje na ovim pitanjiтa, ali znaт da је vladajuca stranka 
u Hrvatskoj i dalje evrsto orijentirana na ustolicenje HDZ kao jedinog 
reprezenta hrvatskog zivlja ВiН, kao sto uostaloт, i iz Srblje filijale srpskih 
stranaka, od vladajucih, preko glavnine opozicionih stranaka, do radikala nas
toji da uevrsti uporista u ВiН. ОЬје tenzije sadcie ideju podjele ВiН. 

Pitanje hrvatskog Podunavlja i Prevlake jos nije rijeseno. Које Ьi principe 
и rjesavanju pitanja tog podrucja trebalo zastupati? 

-Jedini тoguci okvir тedusobnog priznavanja Hrvatske iJugoslavije тоrа 
blti uvз.Zavanje тedunarodno priznatih granica, drugim rijeciтa AVNOJ-evskih 
granica. Spekulacije oko zamjene teritorija, posebno u vezi sa Prevlakoт, ne 
dolaze u obzir. Na kriticnoт podrucju Prevlake treba uspostaviti takav rezim 
sigurnosti koji се osigurati dugotrajni angз.Zтan treceg, odnosno, тeduna
rodnog faktora. То Ы oтogucilo bezbjedan prilaz Boki Kotorskoj, ali i bez
bjednost dubrovackog zaleda i Konavlja. U Srblji је jasno da predstoji reinte
gracija istocne Slavonije, Baranje i zapadnog Srijeтa u Нrvatsku, ali mislim da 
је tu bltno da se osiguraju prava Srba koji su sada tamo, kako Ы njihov ravno
pravan tretman sprijecio novi egzodus. 

]avno ste, и "Nasoj borhi" reagirali па 1V prijenos rukometne utakmice 
Hrvatska -jugoslavija па Europskom prvenstvu и Spanjolskoj i tadasnju pob
jedu ]ugoslavije. Zasto? 

- Na reakciju те ponukalo neodтjereno tendenciozno koтentiranje novi
nara ТV-Srblje koji је jedan sasvim korektan тес dva jaka rivala stalno 
opterecivao nacionalisti&oт retorikoт koja је, ро тот тisljenju sramotna. 
Formulacije kao "osveta za srpsku nejac" i slican rjecnik su iz vreтena za koje 
sто se nadali da је cak i ТV Srblja pocela prevladavati. Drago mi је sto тogu 
reci da nisam jedini ја reagirao, nego је takvih kritickih reakcija bilo i u drugim 
sredstviтa informiranja. Mislim da је to dobro, jer pokazuje prisutnost onih 
mislecih ljudi koji Ы zeljeli da se odnosi dvije susjedne zemlje pocnu razvijati 
u pravcu veceg тedusobnog uvз.Zavanja, а u perspektivi veceg тedusobnog 
povjerenja. Medutim, sto se ovda5nje javnosti tice, taj proces otrijeznjenja 
doblt се potrebne dimenzije tek onda kada se srpski narod suoci sa svim 
razorniт dimenzijama nasilne politike koja se u njegovo ime, а na zalost i uz 
njegovu ne тalu podrsku, vrsila na stetu interesa drugih naroda, а u krajnjoj 
liniji i protiv interesa srpskog naroda. 

Krajem 1991. napustili ste jugoslovensko Ministarstvo vanjskih poslova. 
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Zasto? 
- Ostaku na mjesto pomocnika ministra vanjskih poslova sam dao kad sam 

vidio da је prevladala ratna opcija и driavnom vrhu - и cetveroClanom 
Predsjednistvu SFRJ i kod onih koji su stajali iza tog Predsjednistva. То је pri
jetilo katastrofom koja se kasnije i dogodila. 

Intervju: Tamara Кaliterna (Stina), 
Novi list, rujna 1996. 
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Odgovornost za podelu Bosne 

· Rezultati septernbarskih izbora za federalna, kao i tijela etniCkih entiteta u 
Bosni i Hercegovini propraceni su rnnogirn i razlicitirn kornentarirna. Oni se 
krecu od optirnistickih procjena da је, i pored svega, ipak uspjelo uspostav
ljanje driavnih institucija predvidenih Dejtonskirn dokurnentirna, do kritike da 
su izbori u ВiН ponovo odrazili apsolutno preirnucstvo vodecih nacionalnih 
stranaka, koje su irnale odlucujucu ulogu i u cijelorn toku tragicnog rata u 
Bosni i Hercegovini. 

Pri torne se, ipak, zaboravlja ili zanernaruje bltna i odlucujuca distinkcija 
koja nesurnnjivo postoji izrnedu inace nesporno vodeCih nacionalno fundi
ranih politickih partija, а koje su, na kraju krajeva, zaista i vodile, svaka na svoj 
nacin, svoje nacionalne entitete u vrernenirna najzescih i najrazornijih kon
frontacija. Nairne, ako se procjenjuje njihova dana5nja orijentacija, nerna surn
nje da se one bltno razlikuju u odnosu prerna osnovnorn predrnetu i cilju 
Dejtonskog sporazurna, tj. odrianju Bosne i Hercegovine kao cjelovite i jedin
stvene driave. U odnosu na to kljucno pitanje, nairne, оЬје nacionalne stranke 
srpskog i hrvatskog izvorista, tj. SDS i HDZ, stajale su, а i danas stoje, na pozi
ciji podjele Bosne i Hercegovine, njenog elirniniranja iz sastava zernalja Clani
ca OUN, dok је bosnjaCka SDA, sto је takoder prirodno, stajala dosljedno, sve 
do dana5njih dana, na poziciji ocuvanja jedinstva Bosne i Hercegovine. Pored 
ostalog i stoga sto ona jedina od spornenutih politickih grupacija nije irnala 
vlastitu i rezervnu nacionalnu varijantu i opciju. 

Tirne se, naravno, ne zanernaruje okolnost da i sarna SDA nije irnala 
dovoljno razurnijevanja za neizbjezni zahtjev pune ravnopravnosti, uzajarnne 
tolerancije i tirne bltnih pretpostavki svakog su2ivota, za koje se, sudeci barern 
ро javnom izja5njavanju, zala2e SDA. 

Stovise, i u sarnoj predizbornoj kampanji, ta partija nije pokazivala razu
mijevanja za, inace ро syakoj logici i parneti neizbjezan i nezamijenljiv; zahtjev 
da Bosna i Hercegovina rnoze funkcionirati - sto је, razurnije se, osnovni zah
tjev - jedino na osnovarna pune rnedusobne tolerancije i razurnijevanja. Na tu 
poziciju su najozbiljnije prirnjedbe stavljale upravo opozicione politiCke 
snage, koje svoju osnovu nalaze u bosnjaCkorn nacionalnorn korpusu. 

Time, naravno, nije rnoguce apsolvirati centralni proЫern - pokusaj izjed
nacavanja politiCke odgovornosti za svu nesrecu koja је tako zestoko pogodi
la Bosnu i Hercegovinu i njene gradane, а u prvorn redu one koji nisu srpske 
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пacioпalпsoti. OCigledпa је, пaime, stalпa tezпja za izjedпacavaпjem ili niveli
raпjem odgovomosti, пасiопаlпо i iпstitucioпalпo, za пesrecu koja паs је sve 
zadesila, ali, poпavljam, и prvome redu gradaпe Воsпе i Hercegovine. 

Pod tom tezom о izjedпacavaпju krije se i jedпak tretman пacioпalnih par
tija, koje toboze, поsе jedпaku odgovorпost za sve sto se odigralo и Bosni i 
Hercegovini. Pri tome se previda i Ciпjenica da SDS i НDZ djeluju ocima 
usmerenim prema Zagrebu i Beogradu, odakle primaju пе samo пасеlпu poli
tiCku iпspiraciju vec, takoder, i konkretпa uputstva za svakodпevпo politiCko 
djelovaпje. SDA пеша takvog koпtrolпog punkta, i stoga је prirodпo okreпu
ta prije svega sopstveпoj sredini и traZeпju poticaja za formulisanje svoje poli
tiCke platforme i pravaca djelovanja, а to је ujedпo i bltno razlikuje od ostalih 
пacioпalno fuпdiranih partija па prostoru Воsпе i Hercegoviпe. 

Helsinska povelja, oktobar 1996. 
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Obiljezavanje 40-te godisnjice Madarskih dogadaja daje mogucnost da se 
iz dana5nje perspektive izvrsi njihova procjena nakon, dakle, konacnog raspa
da svih politiCkih i vojnih struktura Varsavskog pakta i urusavanja realsocija
listiCkog modela sirom Istocne Evrope, najvidljivije simboliziranog rusenjem 
Berlinskog zida kao spoljnjeg zida jednog istrosenog i okostalog drustvenog i 
ekonomskog modela. Potres sa kraja 80-ih godina pokrenuo је bume i slozene 
promjene, koje, pracene mnogim protivurijecnostima, usponima i padovima 
traju i danas, ipak jasno i nedvosmisleno usmjerene demokratskim ciljevima 
parlamentarne pluralisticke demokratije, tr2isne privrede i vladavine prava. U 
takvom kontekstu је skoro neizbjezno pitanje, mogu li se revolucionarni 
potresi koji su 1956. uzdrmali ne samo samu Madarsku nego i cio lager, kao 
uostalom i Evropu i svijet, smatrati ranim nagovjestajem promjena koje се se 
pokazati neminovnim, ili su prije spontani izraz akumuliranog gnjeva usmje
renog prema jednom kranje represivnom rezimu, ali ujedno i nacionalnog 
revolta prema grubom pritisku strane vlasti i njene orиZane sile. 

Nema uopste spora da su dogadaji u Madarskoj u mnogome obiljezili ne 
samo vrijeme u kojem su se odigrali vec takoder uticali i na tok kasnijih zbl
vanja. Nije takoder spomo da su oni, u slijedu sa dogadajima 1956. u Poljskoj, 
na neki naCin najavili prve korake na putu destaljinizacije koji се uslijediti tek 
znatno kasnije i u ogranicenom okviru. Za samu Madarsku oni su najavili 
nespojivost uvrezenog rigidnog modela sa razvijenim tradicijama privrednog, 
drustvenog i kultumog zivota i povijesnog pamcenja. Brutalnost intervencije 
sovjetske vojske, а zatim i ponovno uspostavljanje domaceg represivnog 
aparata ostavila је takve tr_agove na unutra5njem planu da је to iskustvo sigur
no znacajno utjecalo na oblikovanje kasnijeg toka vrlo opreznih reformi koje 
su oznaCile evoluciju Кadarove vlasti. U toku samih madarskih dogadaja 
privremeni kolaps-i Ыokadu drZavnog aparata iskoristilo је nekoliko stotina 
hiljada Madara koji su preko austrijske, ali i jugoslovenske granice krenuli 
prema slobodi i rasijali se sirom Evrope i svijeta. Napustajuci domovinu, oni 
nisu gubili interes, а kasnije ni kontakt, i imali su uticaj u zavrsnim fazama ras
pada partijske drZave i realsocijalistiCkog pokreta. U tom, dakle, smislu 
dogadaji od 1956. jesu imali prirodu nagovjestaja buducega i stoga historijski 
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znacaj. U isto vrijeme, medutim, и toku Madarskih dogadaja jasno su se 
ispoljili i limiti mogucega и uslovima Ыokovske podjele svijeta i uzajamnog 
postovanja Ыokovskih granica interesa i kontrole. Jer, i pored snainog medij
skog odjeka, koji је, cak i и ono vrijeme kada televizija jos nije dobila svoju 
masovnu i globalnu primjenu, rezultirao sirokim talasom simpatija i soli
darnosti, ali ni koraka dalje od toga и smislu konfrontiranja jednoj arogantnoj 
manifestaciji velikodr:Zavlja. Jasno se ispoljilo, vec tada, ono isto sto се blti 
potvrdeno 12 godina kasnije povodom oruzane intervencije snaga Varsavskog 
pakta и Cehoslovackoj, da је medunarodni sistem bezbjednosti zasnovan na 
Povelji OUN neprimenjiv и uslovima Ыokovske podjele i neogranicenih 
mogucnosti upotrebe veta и Savjetu bezbjednosti OUN. 

Madarski dogadaji i pored spomenute historijske uloge glasnika nemi
novnih promjena, imali su i obrnuto dejstvo u jacanju predostroznosti totali
tarnih rezima prema svakom ispoljavanju protivljenja i odstupanju od 
utvrdenih pravaca. Oni su uvijek koristeni kao deZиmo obja5njenje za sve 
oblike ogranicavanja i sputavanja i inace ogranicenih sloboda i prava. Pred 
intervenciju u CehoslovaCkoj, rukovodeci ljudi SSSR su tumacili svoju "inter
nacionalistiCku duznost" da sprijece da ponovno "komunisti ne vise na ban
derama" kao u Budimpesti 1956. godine. 

Nema sumnje da su dogadaji u Madarskoj posebno snaino odjeknuli u 
susjednoj Jugoslaviji. Geografska blizina, priliv izbjeglica, ali i opasnost od 
ozbiljnijeg regionalnog zaostravanja izazvali su dvojake reakcije. S jedne 
strane, bilo је snaino izraieno osjecanje simpatija sa madarskim narodom u 
njegovom razumljivom otporu represiji i stranim trupama. Ne treba zanemari
ti, medutim, i opreznost vladajucih struktura od mogucih medunarodnih kom
plikacija, u regionu, ali i prema Sovjetskom Savezu, kao i od takode moguceg 
zaraznog uticaja "kontrorevolucionarnih tendencija" cije је ispoljavanje kon
statovano, naroCito pred drugu intervenciju. Stoga је prva intervencija nedvo
smisleno osudena, i onemogucen је prihvat izbjeglica, dok је druga precutno 
tolerisana kao izraz poimanja da postavljeni ciljevi nisu realno ostvarivi. 

Na$a Borba, oktobar 1996. 
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Srbija i svet 

· Dugotrajnost unutra5nje krize и Srblji, koja је uslijedila nakon prekraja
nja rezultata novembarskih izbora za lokalne organe vlasti, ponovo otvara sada 
permanentno pitanje о mogucnostima brojnih inostranih faktora da savjetom, 
ali i pritiskom, uticu na pona5anje rezima i time pomognu razrjesavanje koje 
Ы bilo и skladu sa medunarodno prihvacenim standardima pravicnosti i 
demokratije. 

U toku razbuktavanja i razornog razvoja krize na prostoru blvse 
Jugoslavije, od strane razlicitih foruma i tijela medunarodne zajednice pri
mjenjene su gotovo sve moguce i raspolozive mjere uticaja, posredovanja, ра 
i direktnog nametanja rjesenja и teznji da se zaustavi rat, kazne odgovorni za 
ratne zlocine i otvori perspektiva mira i stabilnosti na ovom tradicionalno 
trusnom podrucju. U svom nastupu predstavnici medunarodne zajednice su 
ispoljavali nedovoljnu odlucnost, prije svega radi objektivnih teskoca и 
usagla5avanju stavova brojnih anga2iranih partnera, i, sto је posljedica toga, 
cesto kasnili и projektovanim intervencijama. 

U svojem pona5anju, vlasti и Srblji i SRJugoslaviji varirale su od konstruk
tivne suradnje, kada se to nikako nije moglo izbjeci, do otezanja do zadnjeg 
moguceg trenutka, а i tada uz izbjegavanje i falsifikovanje cesto i svecano pri
hvacenih obaveza. Rezim se posebno izvjestio и koriscenju svake, ра i naj
manje pukotine и postavljanju medunarodnih foruma da Ы na ispoljenim raz
likama traZio puteve zaobila2enja izгaZene politicke volje medunarodnih cini
laca uz providna obrazlozenja о zastiti od stranog mijesanja и unutra5nje 
poslove suverene ddave i "junacka" suprotstavljanja izmisljenim namjerama 
da nam "strana ruka bude gospod:i.r sudbine", sto је narocito ucestalo od izbl
janja aktuelne krize izazvane kradom opozicionih glasova. 

Podsjecanje na ovakovu predhistoriju ima znacaja utoliko sto su se, и kon
denzovanom obliku, obrasci ranijeg pona5anja uveliko ponavljali i и toku 
sada5nje krize. Reakcija medunarodne zajednice i ovaj put је kasnila. Тrebalo 
је da se sna2ni pi:otesti studenata, gradana i opozicije "Zajedno" razviju, ne 
samo и Beogradu nego i sirom Srblje do punog i zaista impozantnog razmjera, 
da Ы se oglasili kljucni faktori medunarodne zajednice sa izrazima zabrinutosti 
i upozorenjima о imperativu izbjegavanja nasilja i neophodnosti strogog i pot
punog postovanja izbome volje gradana. 

1 rezim је nastavio sa svojim vec provjerenim oscilacijama. Najprije је, и 
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prvom mjesecu krize, ponavljao staru i svugdje и Evropi potrosenu floskulu о 
odbljanju mijesanja и unutra5nje stvari. U isto vrijeme koalicija "Zajedno" i stu
denti su optиZivani za placenistvo, petokolona5tvo i slиZenje stranim interesi
ma. Zatim је, pogresno tumaceCi zadrsku и reagiranju medunarodne zajed
nice, doslo do novog iznenadujuceg obrta sadr:Zanog и pozivu OEBS da uputi 
svoju misiju na visokom nivou и Srblju, kako Ы se utvrdilo cinjenicno stanje. 
Rezim је svakako krivo procijenio domet ranijeg povoljnog tretmana pred
sjednika Мilosevica kao mirotvorca i faktora stabilnosti na Balkanu, kao sto је 
podcijenio i osjetljivost Zapada na korektnost izborne procedure, koja se и 
javnom mnijenju tih zemalja opravdano dozivljava kao nervni centar svakog 
poretka koji pretendira na demokratsku kvalifikaciju. Riskantno poigravanje se 
nastavlja i nakon objavljivanja Gonzalesovog izvjestaja koji ministar 
Мilutinovic prvo pozdravlja kao uravnotezen i pravican doprinos, а zatim 
dezavuise odbljanjem neposredne primjene, i konacno ismijava, tra2eCi od 
tima Ьivseg spanskog premijera dodatne podatke о izborima odr:Zanim kod 
nas, kako Ы mogle da profunkcionisu "institucije sistema". 

Uprkos nespretnoj i nesretnoj intervenciji italijanskog ministra inostranih 
poslova Lamberta Dinija, ignorantska reakcija и Srblji vladajuceg kruga, ili 
naprosto familije, na ozbiljnu i veoma dobronamjernu intervenciju misije 
OEBS, pokazace se kontraproduktivnom i poraznom i za interese samog 
rciima, jedino sto to glavnom gazdi vise nitko nije smio da kaZe. Jer, takovo 
osiono pona5anje samo је moglo da ројаса utisak koji su vec izazvale svojom 
dosljednoscu, masovnoscu, nenasiljem i imaginacijom, demonstracije stude
nata i gradana sirom Srblje, i poslиZi kao. podsticaj za stvaranje jedinstvenog 
fronta SAD, Evropske Unije i OEBS, koji se sve vise konsoliduje i и kojem su 
inace prirodne razlike danas svedene samo na nijanse, а ne i sustinu zahtjeva. 

Suocen sa dvojnim efektom inostranog pritiska i odlucnosti pobunjenih 
gradana, rezim nastavlja sa batrganjem. Debakl opasnog kontra-mitinga koji је 
24. decembra doveo do granice sirokog gradanskog sukoba samo је ројасао 
dezorijentiranost vladajuceg establiSmenta uz njegovo istovremeno rasloja
vanje, kojega su itekako svjesni strani diplomatski promatraCi i ogromna masa 
okupljenih predstavnika svjetskih medija. 

Svakako najslablja toCka ukupno krajnje haoticnog pona5anja vladajucih 
krugova и Srblji, ispoljava se kroz njihovo neodgovorno poigravanje sa sud
skim, upravnim, i politiCkim "institucijama sistema". VjerujuCi, mozda, da се 
postovanje legalnih institucija i procedura naici na razumijevanje, ра cak i 
podrSku na to inace sviknutog Zapada, rezim predvida da је, zahvaljujuci upra
vo njegovom arbltrarnom i voluntaristiCkom siledZijstvu, doslo do potpune 
kompromitacije svih tih institucija, koje se nece moCi rehabiliЩti bez temelji
tih promjena sistema, sto i jeste jedan od kljucnih z3.htjeva demonstracija za 
promjene и Srblji. Korumpiranost svih sudskih i upravnih struktura nanovo se 
manifestira posljednjih nedelja serijom kontradiktornih poteza izbornih 
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komisija, sudova i kопаспо i same Vlade, koji, sem sto uvode dodatпu mjeru 
kofuzije, pojacavaju revolt probudenih gradana, i istovremeпo potvrduju svim 
iпostranim promatracima potrebu pojacavanja pritisaka protiv rezima koji svo
jom autoritapюscu i igпoranstvom zaista predstavlja jedinstveп primjer u 
Evropi. 

Primjer takovog ропа5апја ocituje se i poпovljenim pozivima predstavnika 
rezima i пjegovih пajodanijih saveznika па pristupanje dijalogu vlasti i opozi
cije. Ovo se cini bez obaziranja па potpuпo ocigledпu okolпost, da пikakovog 
dijaloga пе moze blti bez prethodпog i potpuпog prizпavaпja rezultata izbora 
od 17. пovembra i svih drugih preporuka misije OEBS sadrZanih u izvjestaju 
Felipea Gonzalesa i prihvacenih jedпoglasпo od sve 54 zemlje Organizacije 
evropske bezbjedпosti i saradпje. 

Koji је опdа izlaz iz krize, ako ga uopste ima па vidiku? Мislim da пе moze 
blti nikakove sumпje da је prvi i пeizbjezan korak prizпavanje svih rezultata 
izbora od 17. пovembra i пeodlozпo koпstituisaпje izabranih opstinskih i 
gradskih skupstiпa u sto skorijem roku. Sledeci korak morao Ы blti пeodlozпo 
pristupanju stvaraпju uslova za otvaranje dijaloga vladajuce koalicije, uz 
pozeljпo prisustvo relevaпtnih predstavnika meduпarodпe zajednice (recimo, 
OEBS), opozicionih politiCkih partija i predstavnika пevladinih organizacija 
civilпog drustva ро modelu "okruglog stola". Као пajva:lniji sadrZaj пamecu se 
teme vezaпe za etabliranje fer i postenih izbornih uslova, рuпо oslobodeпje 
medija i пezavisпosti sudstva. Опе се se kasnije moci prosiriti u skladu sa 
opredijeljeпjem svih ucesпika i па pitanja koja se doticu drustveпo-ekoпom
skog sistema. 

Ostaje relevantno pitanje, kakove Ы mjere mogle blti primjeпjeпe od 
vodeCih faktora meduпarodпe zajednice ukoliko se vlasti u Srblji ogluse па 
unisoпe zahtjeve uпutraSпjih sпaga protesta i meduпarodпe javnosti? Cini se 
da је rezim u Srblji па5ао zпасајпо ohrabreпje u saopsteпjima EU i drugih 
va:lnih cinilaca koji se izja5пjavaju protiv poпovnog uvodeпja sankcija Srblji i 
SR Jugoslaviji. I bez sankcija, medutim, meduпarodпoj zajednici stoje па 
raspolaganju mпoge пе mапје djelotvorne mjere izolacije zemlje i rezima. То 
се, iako prveпstveпo upereпo protiv rezima i glavnih protagonista sada5пje 
politike, пeizbjezпo pogadati i пajsire stanovnistvo. То је svakako skupa сiјепа 
ali се i опа doprinijeti prodiranju istiпe о tome koji је glavni vinovnik izolacije 
Srba i gdje se пalazi kljuc izlaska u susret meduпarodпoj zajednici i ravno
pravnom ucescu u toliko пеорhоdпој meduпarodпoj komunikaciji i suradпji. 

HelsiпSka povelja, januar 1997. 
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Tuila briga i Beograda i Zagreba 

Valja podsjetiti da poslije masovnog gubltka zivota vojnika, a1i jos daleko 
vise civilnog stanovnistva, и razmjerama koje prevazilaze sve zlo koje se na 
cijelom evropskom prostoru zbilo и pedesetak godina od zavr5etka П svjet
skog rata, slijedeca ро tezini posljedica svakako је sadrZana и masovnom i uvi
jek nasilnom izgonu vise od tri miliona neduznih gradana koji su se na5li, i 
danas ostaju razasuti ро etni&i oCiscenim i nasilno nacionalno homoge
niziranim prostorima и Нrvatskoj i и Bosni i Hercegovini, a1i i sirom Evrope i 
svijeta. Srblja, odnosno, SRJugoslavija, koja је opredjeljenjem za ratnu opciju 
prednjacila и izazivanju ovolike nesrece, danas је, skoro neizbjezno, postala i 
glavni recipijent izbjegliCke mase na prostorima Ьivse Jugoslavije. 

NajveCi broj izbjeglica, kako pokazuju sva·jos uvijek samo inicijalna i djelo
micna istra2:ivanja, nije dijeillo stanovnista gospodara rata о nиZnosti obez
Ьijedivanja etnicki ociscenih prostora. VeCina njih danas kaZe da nije imala 
proЫema da zivi zajedno sa svojim susjedima drugih nacionalnosti, niti је sli
jedila zloslutne koncepte tzv. humanog preseljenja и cilju teritorijalnog raz
granicenja, koje su aktivno zastupali i mnogi vodeCi intelektualci ра i samoz
vani ocevi nacije kao, na primjer, nas romansijer iz Velike Drenove. 

Tek nakon sto su pocinjena tolika zlodjela, rastjerani ljudi, pokidane 
komunikacije, unistene spone medusobnog povjerenja i ponistene vjekovne 
tradicije zajednickog zivota, i medunarodna zajednica је nakon dugog kole
banja i oklijevanja, istra2:ivanja razlicitih opcija, odluCila da upotrebom sile 
stvori neophodne uslove za otpocinjanje stvarnih pregovora и Dejtonu koji su 
pod sna2:nim i usredsredenim pritiskom doveli do sporazuma i svecanog pot
pisivanja Ugovora и Parizu. 

Znacajno је da је taj Sporazum pored ociglednog uspjeha и obustavljanju 
rata и Bosni i Hercegovini, jasno i nedvosmisleno utvrdio obavezu i princip 
vracanja svih izbjeglica i raseljenih lica na svoje ranije zivotne prostore. Nikon 
Dejtona, ovakva formulacija је nebrojeno puta ponovljena и dokumentima 
OUN i Savjeta bezbljednosti, OEBS-a i EU, Savjeta Evrope i evropskih parla
menata, gdje se evrstim diplomatskim jezikom odlucno afirmira princip 
povratka i time istovremeno odbacuje posljedice etnickog ciscenja, tog 
najrиZnijeg eufeminizma kojega је и svijet lansirao rat na prostoru Ьiv5e 
Jugoslavije. 

Svakako pod uticajem takve atmosfere, koja se barem и proklamacijama 
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silovito namece, i bilateralni sporazumi dojucera.Snjil1 ratnil1 protivnika ponav
ljaju slicne formulacije, bojim se и ocekivanju da се ih vjerovatno uz precutnu 
medusobnu saglasnost. lako izbjeCi и fazi provedbe. 

Jugoslove:nsko-hrvatski sporazum od 23. VIII 1996. godine и svom clanu 7. 
siroko i bez ogranicenja afirrnira slobodan i siguran povratak izbjeglica i prog
nanika, vracanje и posjed imovine, odnosno, kada to nije moguce, adekvatnu 
materijalnu nadoknadu. Dakle, ne manjkaju sporazumna utanacenja, ali 
sudeci ро odsustvu ikakvog konkretnog napretka, nedostaje politiCka volja da 
se" provedbeno dostignu dobro zacrtani ciljevi. 

Rezim и Srblji kao da jos nije definitivno odluCio kakvu politiku treba traj
nije utvrditi и odnosu na izbjeglice, prognanike i raseljeпa lica. Za veliki dio 
ove populacije status jos nije reguliraп. Pomoc koja stiZe iz inostranil1 humani
tarnil1 izvora sve slablje dospijeva do izbjeglickih porodica i ceпtara kolek
tivnog smjestaja. Мпоgе indikacije ukazuju па пamjeru vlasti da usmjerava
njem izbjeglickih tokova prema etniCki tradicioпalпo rnijesanim krajevima 
Srblje, kao i prema RepuЬlici Srpskoj, ostvari politicke ciljeve kroz пasilпe 
demografske promjeпe, protiv svih demokratskih пасеlа i prirodne potrebe 
пormalizacije odпosa svih dciava nasljedпica na пa.Sem prostoru. 

U isto vrijeme, Vlada SR Jugoslavije, kao пi Srblje, и svojim brojпim jav
nim i povjerljivim kontaktima и Zagrebu, а takoder ni и svojoj jos uvijek 
ograniceпoj komunikaciji sa vlastima и Sarajevu, пе poduzima nista kako Ьi se 
pitanje povratka izbjeglica tretiralo kao prioritetпo i aktuelпo, za cije rijesava
пje је пuzno aпga2ovanje i medusobпa saradпja dciavnil1 orgaпa svih driava 
sredisпjeg prostora Ьivse Jugoslavije. I pored takve indoleпtnosti, ovda.Snje 
vlasti пе propustaju da istaknu proЫem velikog broja izbjeglica i progпaпika 
kao dodatni teret za osiroma.Senu privredu, pri cemu se svjesno izaziva rast 
пetrpeljivosti domaceg staпovnistva prema izbjeglicama kao vinovnicima za 
sve vece teskoce sa kojima se drustvo и Srblji suocava. 

Sa svoje strane vlada Hrvatske пе priznaje spremnost da ispuni svoju 
obavezu iz spomenutog bilateralпog sporazuma i omoguCi povratak Srba, 
hrvatskih gradaпa koji su Нrvatsku пapustali od 1991. godiпe, Ш bili prognani 
"Вljeskom" i "Olujom" и 1995. I dalje је па va2пosti stav о dozvoli povratka 
samo pod geslom spajanja porodica, uz odbljaпje svil1 predlozenil1 projekata 
kolektivnog povratka i uskracivaпjem djelotvorпil1 garancija bezbljedпosti i 
пediskrirniпacioпog tretmana. Као posljedica takve politike, broj onil1 koji su 
se vratili је zaista miпoran, sto potvrduje пamjeru utvrdivanja rezultata sprove
deпog etпickog ciscenja. Opravdane osude pokusaja da se kroz Republiku 
Srpsku Кrajiпu teritorijalno i paradciavno rijesava srpsko пасiопаlпо pitanje и 
Hrvatskoj, пе moze opravdati takav odпos hrvatskih vlasti prema svojim 
gradanima, pripadпicima najvece пacioпalne mапјiпе и Hrvatskoj, kojima se 
faktiCki ukida prirodno i пeotudivo pravo povratka и svoj zavicaj i и svoju 
domovinu. 
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U uslovima takvog sustezaпja Beograda i Zagreba da ista ozblljпo pokreпu 
и rjesavanje proЫema izbjeglica, jos vise se povecava odgovornost svih 
kljucnih faktora meduпarodпe zajednice, koji su se пеЬrојепо puta izjasnili и 
prilog stvaranja svih potrebnih uslova za povratak izbjeglica i raseljenih Нса. 
Jediпa specijaliziraпa organizacija и sistemu OUN, cije su пadlezпosti 

iskljucivo okreпute staraпju о izbjeglicama, sa izvjesпom frustracijom 
izvjestava о gotovo zaпemarljivim brojkama izbjeglica koji su se, и okviru 
пјепе aktivnosti zaista vratile. Vjerovatno је tоспо da UNHCR, suoceп sa 
tvrdim i пekooperativnim pozicijama ovdaSпjih rezima, i пе moze da postigne 
bolje rezultate bez odlucnije podrske glavnih medunarodnih politickih iпsti
tucija kao sto su OUN i OEBS. 

Опе moraju јаsпо пazпaciti da koпstruktivan i djelotvoran rad па rjesava
пju povratka ili integracije izbjeglica, uz рuпо postovaпje пасеlа dobro
voljпosti, predstavlja ujedпo i va:laп ako пе i odlucujuci kriterij za 
omogucavanje zeljeпe brze iпtegracije и sve meduпarodпe forume i institud
je. 

Otklaпjaпje prepreka па tom putu za Srblju se пе svodi samo па пјеп tret
man izbjeglickog pitanja. Uslovljeпost је jos vise povezana za dramaticпe 
dogadaje koji su obiljezili posledпja dva i pol mjeseca па ulicama Beograda i 
mnogih gradova sirom Srblje, gdje gradani, studeпti i koalicija opozicionih 
stranaka "Zajedпo" opravdano zahtjevaju prizпavaпje ukradenih rezultata 
lokalnih izbora od 17. пovembra, kao preduslova dijaloga koji Ы mogao 
povesti ka istiпskoj demokratizaciji и Srblji i SR Jugoslaviji. Ni za Нrvatsku, 
postigпuti prijem и Savjet Evrope песе poslиZiti пeograniceпoj meduпarodпoj 
iпtegraciji, а donijece поvе i evrsce obaveze и domeпu puпog i пeselektivпog 
uvaZ:avanja ljudskih prava, ukljucujuci i prava пacioпalnih mапјiпа. 

Meduпarodпa zajednica se vise пе moze zadovoljiti, kada је rijec о tret
maпu manjiпskog pitaпja, samo pustim verbalпim izjasпjavaпjem о 

demokratskim i humanim пamjerama, vec mora iпsistirati па fakticпom spro
vodeпju preuzetih obaveza svih dciavnih institucija, kao i brojnih meduпarod
nih i пacioпalnih пevladinih organizacija, cija је uloga i пeposredпom stara
пju, informiranju i pomoCi tako velikoj izbjeglickoj populadji zaista пezame
пjiva. 

Ova nas sada vodi do pokusaja da odgovorimo па postavljeпo pitanje, da 
li је koordinacija aktivnosti svih и пazivu teme pobrojanih organizacija uopce 
moguca. Iako se odgovor па postavljeпo pitanje gotovo паmесе, jer sto Ьi bilo 
пormalnije пеgо da svi aпga:lirani па rijesavaпju proЫema izbjeglica ujedпo 
uskladuju svoje пароrе, ostaje, medutim, potreba saglasпosti barem kada је 
rijec о precizпom definiraпju zeljeпog cilja. Каdа је rijec о пevladinim organi
zacijama, опdа је sigurпo odlucujuci zahtijev i пjihova рuпа samostalnost и 
odпosu па drZavne orgaпe, ali takoder i partijsko-politiCke ceпtrale. 

BuduCi da jediпo mogu kvalШkovano govoriti о stanju и Srblji, zelim da 
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potvrdim da kod паs djeluje zпacajan broj пevladinih organizacija koje 
predano rade па zastiti ljudskih prava, ukljucujuCi i prava izbjeglica. Veciпa 
пjih opredijeljeпa је za iste ciljeve vezaпe za rijesavanje brojnih proЫema iz
bjeglica. 1 pored takve bliskosti deklariranih ciljeva nisu rijetke pojave para
lelizma, ра cak i konfroпtacije, za koje licпo пе vidim racionalne osпove. Takvo 
stanje steti ispuпjeпju postavljenih zadataka, vodi parcelizaciji, i trebalo ы se 
prevazilaziti kroz otvoreп i posteп dijalog, uevrsCivanjem medusobne toleran
cije kao bltпog preduslova sadciajпe medusobпe saradпje. 

· Ovo se, паrаvпо, ne moze odпositi na опе organizacije i udruZeпja koja su 
пastala uz пeposredaп podsticaj i materijalпu potporu vladajuceg dciavnog i 
partijskog aparata. Medu takve spada i Udruzeпje kojem predsjedava blvsi 
predsjednik Vlade, blvse Republike Srpske Кrајiпе, gospodin Boro Mikelic. Ne 

- moze blti sumnje da spomeпuti gospodin sпosi zпасајпu odgovornost za sve 
sto se odvijalo па teritoriji Кrajine i sto је dovelo do njeпog potpunog 
рrа:Zпјепја od srpskog staпovnistva. Каkо је опdа uopste moguce shvatiti osni
vaпje takvog tijela sem kao пароr jedne paradciave koja је Srbima u Нrvatskoj 
donijela пesrecu i iseljavanje sa prostora vjekovпog zivota. 

Na.Sa Borba, 7. februar 1997. 
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Realno i (ne)moguce 

Sve vise se zgusnjava vrijeme, ali i izbor mogucih opcija, za Srbe и Baranji, 
Istocnoj Slavoniji i Zapadnom Srijemu. Definitivno је utvrd:en termin predsto
jecih izbora, podudaran sa izborima и cijeloj Нrvatskoj, а onim Srblma koji su 
obezbljedili dokumente о hrvatskom drZavljanstvu, nudi se punopravno 
ucesce. 

Pismom о namjerama hrvatske Vlade, koje је prihvaceno od strane Savjeta 
bezbjednosti OUN, odbljeni su glavni zahtijevi istocno-slavonskih Srba и 
pogledu uspostavljanja jedinstvenog administrativno-politickog podrucja, 
kroz koje Ьi se mogla uspostaviti zeljena mjera autonomije, kao i и pogledu 
pune demilitarizacije cijelog podrucja, i napokon, odbljena nakana da 
pocetkom aprila organiziraju referendum. 

U isto vrijeme, SB OUN se izja8njava и prilog punog postovanja Osnovnog 
(Erdutskog) sporazuma i obnavljanja multietnicke prirode Istocne Slavonije i 
podstice Vladu RepuЬlike Нrvatske da preduzme takve korake koji се doprini
jeti stvaranju dobre volje, obnovi med:usobnog povjerenja i izgrad:ivanja sigur
ne i stabllne sredine za sve ljude и Regiji. 

Каkо se priblliava 13. april, kao utvrd:eni datum izbora, kao uostalom i 15. 
juli kao finalni termin funkcioniranja UNТAES, dramaticno se povecava uzne
mirenost srpske populacije и Istocnoj Slavoniji, uz svijest da се se и svakom 
pojedinacnom i porodicnom slucaju morati da donese odluka, cije се 

posljedice dugorocno opredijeliti sudblnu svakog involviranog. 
U atmosferi neizvjesnosti, dnevno se ispoljava sve veCi "kapilarni" egzodus 

Srba sa raspolozivom pokretnom imovinom, prema vec obezbljed:enom i 
najcesce neadekvatnom smejstaju и Vojvodini i Srblji. То, naravno, mogu da 
cine samo oni koji su obezbljedili odred:ena materijalna sredstva koja pru2aju 
takav manevarski prostor. VeCina preostalih ne raspola2e takvim sredstviпia i 
mogucnostima i sa velikom mjerom uznemirenosti ceka okoncanje stvorenih 
dilema, ne iskljucujuCi i trenutni egzodus kakav је uslijedio poslije "Bljeska" i 
"Oluje". 

Od strane istaknutih predstavnika med:unarodne zajednice"kao sto su, na 
primjer, ameriCki ambasador и Zagrebu Piter Galbrajt, ili specijalni izvestilac za 
ljudska prava gospod:a Elizabet Ren, cuju se ozbiljna upozorenja upucena 
hrvatskim vlastima о nиZnosti garantovanja sigurnosti Srbima kao bltnom pre-
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duslovu ocuvanja multietnickog karaktera i sastava cijele OЬlasti. Od strane 
hrvatskih vlasti bez sumnje је ubrzana procedura izdavanja dokumenata 
gradanima srpske nacionalnosti, ali i dalje izostaju cvrsta i uvjerljiva 
svjedocenja 9 politici. koja se realno moze ocekivati и toku i nakon 
sprovodenja procesa integracije ovog podrucja u sastav RepuЫike Нrvatske. 

Ni od strane vlasti u Srblji jos uvijek nema jasnije indikacije о namjerama 
u pogledu polozaja Srba u Istocnoj Slavoniji, ukoliko se nedavni poziv 
tamosnjim Srblma da obavezno izadu na izbore, od strane Ьivseg prernijera 
blvse RSК, Bore Мikelica, s obzirom na njegov tradicionalno poslusnicki odnos 
prema aktuelnoj politickoj garnituri u Srblji, ne protumaci kao poluzvanicni 
signal sa vrha. Ostalo је neizvjesno u kojoj mjeri i u kojem pravcu је ova prob
lematika razmatrana prilikom nedavnog susreta rninistara spoljnih poslova 
Jugoslavije i Нrvatske и Beogradu, kao ni kakvo се mjesto ova matrija doblti u 
amblcioznom projektu sklapanja cak 18 medusobnih sporazuma, sto је najav
ljeno tom prilikom. 

s obzirom na cesto protivurjecan karakter raznih informacija i javnih 
saopcenja, logicno је sto su izbjeglice, trenutno locirane u Sremsko-baranjskoj 
oЫasti, ali i autohtono srpsko stanovnistvo, pitaju sta im је dalje ciniti, s 
obzirom na skoru integraciju i stupanje и funkciju hrvatskih vlasti. Кrupna је 
odgovornost i pokusati da se utice na takve sudbonosne odluke. Prilicnije је 
poredati raspolozive cinjenice koje Ьi mogle da pomognu prilikom konacnog 
opredijeljenja. 

Na:Zalost, prije svega zbog neizja5njavanja vlasti и Beogradu, propusteno је 
suvise mnogo vremena, od potpisivanja Osnovnog (Erdutskog) sporazuma, za 
samoorganizovanje srpskog stanovnistva i politiCko artikulisanje njihovih vital
nih zahtijeva. То је, naravno neophodno i и susret predstojecim izborima, ра 
је svako daljnje odlaganje veoma opasno i stetno. 

Sigurno је и interesu svih onih Srba koji prihvataju da zive и Republici 
Нrvatskoj da svoju odluku objelodane jos и vrijeme prisustva snaga UNTAES 
koji svakako pruzaju znacajnu garanciju. No, i nakon 15. jula Ьiсе svakako 
neophodno da se obezbljedi produ:Zeni anga:Zman medunarodne zajednice i 
funkcija medunarodnih promatraca, sa zadatkom "Ьliskog nadgledanja" kako 
је nedavno naglasio jedan istaknuti strani diplomata. 

Prirodno Ьi bilo ocekivati da vlade Srblje i SR Jugoslavije, u svojoj kon
tinuiran9j komunikaciji sa Vladom Нrvatske, pocnu konacno da vrse svoju 
zakonitu ulogu maticne zemlje и staranju о interesima srpskog zivlja u sus
jednoj Republici Нrvatskoj, kao uostalom i u drugim susjednim zemljama. Na 
to su, uostalom obavezne i ро Ustavu, а realne mogucnosti sigurno prevazi
laze sve ono sto је do sada и tom srnislu cinjeno. 

Poslije ocekivanog povratka izbjeglih Нrvata, Madara i pripadnika svih 
ostalih etniciteta и Baranju, Istocnu Slavoniju i Zapadni Srijem, а uz pret
postavku ostanka znacajnije populacije Srba, ovaj се prostor za sada blti jedi-
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no ostrvo multietnicnosti na cijelom teritoriju RepuЫike Нrvatske. Sasvim је 
sigurno da се svi kljucni cinioci medunarodne zajednice sa najvecom painjom 
pratiti proces normalizacije prilika i odnosa и regiji, svjesni da od uspjeha tog 
poduhvata и velikoj mjeri zavise i sanse za povratak visemilionske izbjeglicke 
populacije na cijelom, ratom zahvacenom, prostoru blvse Jugoslavije. Stoga 
ohrabruje i najnovija izjava Generalnog sekretara UN, Kofi Anana kojom pozi
va Hrvatsku da uoci izbora objavi garancije о bezblje,dnosti Srba и Istocnoj 
Slavoniji, cemu treba, naravno, dodati i ravnopravan tretman и svakom pogle
du и politickoj, ekonomskoj, socijalnoj i kulturnoj oЫasti. 

Helsinska poveija, februar 1997. 
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Srblja и iscekivanju bavarskog premijera 

Za moga sagovomika пе Ы se moglo reCi da је 'Ъiv5i" diplomata, mada vise 
пе radi и Ministarstvu iпostranih poslova. Ovoj kuCi dao је sam otkaz, и јеsеп 
1991. godine, "iz moralпih razloga, zbog ratne opcije koja је blla preovladala 
и опdа5пјет cetvoroglavom Predsedпistvu". Nije ispuпjavao uslove za penzi
ju, ра da Ы obezbedio sredstva za iivot zapoSJjava se и јеdпој privatnoj 
пovosadskoj flrmi koja radi sa hemijskim izvorima struje. Nekadasпji 

ambasador, Novak Priblcevic, danas se sa diplomatijom druii iz ljubavi. Као 
alterпativпi ambasador ima maпdat Forиma za meduпarodпe odпose 
Evropskog pokreta и Srblji, i veliko povereпje пekadasпjih stranih kolega koje 
ga povremeпo angaiuju za misije dobre volje па prostorи blv5e i sada5пje 
]ugoslavije. Rodeп је и Petriпji. Pocetkom 60-ih godina Ыо је predsednik 
Saveza studeпata]ugoslavije, zatim је radio и Savezпom sekretarijatu za infor
macije i и Titovom kablпetu (dve godiпe); Ыо је glavni za meduпarodпe 
odпose и Izvrsпom vecu пekada5nje jugosloveпske repubНke Нrvatske, и vladi 
Perisiпa, а 1973. prelazi deflnitivno и Beograd i zapoCiпje pravu diplomatsku 
karijerи. Radio је и uioj grиpi koja је dve i ро godine vodila mukotrpпe i 
sloieпe pregovore sa Italijanima i taj posao rezultirao је potpisivanjem 
Osimskih sporazuma. Вiо је па5 ambasador и Веси i и Tirani. Ovo пjegovo 
drugo sluibovanje bllo је и vreme burnih zblvanja и Albaniji, od 1986. do 
1990. godine. Ovih dana је Albanija ропоvо и ceпtru painje svetskih medija, 
ра је to Ыо i пeposredan povodom da porazgovaramo za Dugu. 

- Каd gledam тv dnevnik cesto cujem da se pominju dobri odnosi na.Se 
driave sa Кinom, Severnom Korejom, Vijetnamom, Кllbom... i to me jako 
podseca na godine moga slиZbovanja и Albaniji. I onda.Snja Albanija, koja је 
decenijama zivela и izolaciji, imala је za prijatelje iste ove zemlje, pocinje raz
govor moj sagovornik, Novak PriblceviC, jedan od koautora Predloga platforme 
za alternativnu spoljnu politiku Jugoslavije. - UЬrzo nakon smrti velikog vode 
Albanija је pocela polako da se otvara prema svetu. Ako Ьih izdvojio neke 
licnosti ciji је dolazak и Tiranu posebno podstakao Albance da razmisljaju о 
svom drugacijem odnosu prema svetu onda Ьi to svakako bili nekada.Snji 

· bavarski premijer Straus i Majka Tereza ... Straus је doveo prve biznismene koji 
su se brzo razmileli ро celoj zemlji, а pa:l:nja koju је vlast ukazivala cuvenoj 
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misionarki bila је signal da се i u samom rezimu nesto morati da se menja ... 
Kako su А!Ьапсi 1·eagovali па 1·usenje Bю·Zinskog zida? 
- Oni su taj dogadaj pratili preko Drugog kanala Jugoslovenske televizije. 

Antene na albanskim kucama bile su masovno okrenute prema Podgorici. 
Nekad se zbog toga Шо и zatvor, а tih kasnih osamdesetih godina vlasti su to 
vec tolerisale. Medutim, jedan drugi dogadaj mnogo је vise zaokupljao paZnju 
ТУ gledalaca и Albaniji - skidanje sa vlasti Nikolae Causeskua i njegove zene 
Elene и Rumuniji. Albanci su te dogadaje pratili bez daha, iz sata u sat, kako 
ih је emitovala nаБа televizija. Slican karakter rezima u Rumuniji i velika poro
dicna vlast bracnog para C:ausesku izazvao је asocijacije kod Albanaca na rezim 
bracnog рага HodZa и Albaniji. Utisak koji је pad causeskua izazvao u Albaniji 
Ыо је mozda najznacajniji za podsticanje procesa demokratizacije i stvaranja 
pluralistiCkog sistema koji su potom nezadciivo krenuli ... 

Sta su pravi razlozi sadasnjih nemira и Albaniji? Ispod afere sa 
opljackanim stedisama verovano nesto јасе tinja? 

- Ljudi su ocekivali da се oslobadanje od tiranske vlasti dovesti i do boljeg 
Zivota, а to se za mnoge kategorije stanovhistva nije desilo. Istovremeno је u 
njihovoj sredini doslo do bogacenja kriminalnih struktura i to mora da izaziva 
nezadovoljstvo, koje se onda proteze, ne samo prema onima koji su ih 
opljaCkali, nego i prema vlasti koja је pljaCku omogucila ili dopustila. Prema 
tome, ovi procesi u Albaniji imaju duЬlji koren, nego samo da se kazni 
pljaCkaS, ili da se samo vrati novac prevarenim stedisama. Usput, ne vidim ni 
kako се se taj novac vratiti, jer је on vec potrosen ili iznet iz zemlje, i sada se 
pere na raznim mestima u svetu. 

Da li su, јю Vama, moguce odredene paralele, odnosno komparacije 
situacije и Albaniji sa situacijom и nasoj zemlji? 

- Namece se vise komparacija koje su nepovoljne ро nas. Prvo, mi smo 
imali jedno dosta dugo iskustvo komuniciranja sa svetom, а danas smo se naБli 
и poziciji kad је ta komunikacija bltno suzena, dok је Albanija koja је zivela 
decenijama u samonametnutoj izolaciji sada Clanica Saveta Evrope i sigumo 
bolje komunicira sa svim medunarodnim organizacijama i institucijama nego 
sto smo to mi u stanju da cinimo. Drugo, Albanija је tranziciju prosla sa malim 
ljudskim Zrtvaтa, dok smo mi imali ne samo raspad zemlje nego i strahovito 
krvave orgije sa gubltkom stotina i hiljada zivota na terenu blvse Jugoslavije. 
Trece, mi kasnimo sa tranzicijom, to је sasvim oCigledno. U sustini, mi smo }os 
и kontinuitetu jedne vlasti koja је danas izuzetak и celoj blvsoj Istocnoj Evropi. 
Ма koliko to izgledalo paradoksalno, Albanija је danas u mnogo cemu ispred 
nas. S druge strane, sadaБnja SRJ ро svom potencijalu stoji znatno ispred 
Albanije, ро potencijalu u privredi, а narocito u pogledu iskustva koje nosi 
njeno stanovnistvo i ako Ьi se stvorili povoljniji uslovi, ја mislim da Ьi taj 
potencijal veoma brzo mogao da dovede do obnavljanja i vracanja povoljnijeg 
mesta Srblje i Crne Gore, ne samo и neposrednijem okruZenju, vec u 
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celokupnom evropskom prostoru. 
Zm· пiје "пezavisпo а!Ьапskо Kosovo" па izvestaп паСiп aпahroпizam 

daпas, паs!опјеп па опи proЬ!ematiCпu teoriju "krvi i tla", kao sto је 
verovatпo aпqhroпo i uporno паstојапје administracije и Beogradu da па 
ceпtralisticki паСiп upravlja Zokalпim stvarima и srediпi gde Siptari imaju 
veCiпu? 

- Koliko god pitanje Kosova izaziva medunarodnu painju, ра је i ugradeno 
u tzv. "spoljni zid sankcija", uz jake zahteve medunarodne zajednice da se 
stvari kroz reforme dovedu u jedan viSi demokratski standard, istovremeno, 
medutim, sigumo је da postoji medunarodna saglasnost da se pitanje Kosova 
mora resavati u okviru Srblje, ili SRJ. Licno mislim da се blti lakSe naci resenje 
u okviru SRJ. Resenje treba traiiti putem dijaloga vlasti u Srblji i legitimnih 
predstavnika aЉanske veCine na Kosovu. Takav dijalog се imati utoliko vise 
sansi za uspeh ukoliko polazne pozicije budu manje fiksirane kao neprome
njive. То је veoma vaino, jer tvrde pozicije otezavaju donosenje konsen
zualnog resenja. Ја se za to veoma zalaiem i mislim da se mora onemoguCiti 
svako odlaganje ozbiljnog dijaloga koji nece blti fingiranje, ili zamajavanje, 
nego koji се se zaista okrenuti sustinskim proЬlemima i ekonomskog i poli
ti&og polozaja Albanaca, kao vecine na Kosovu; medutim, naravno i polozaja 
i bezbednosti Srba, i svih drugih koji zive na Kosovu. Takav jedan proces је od 
vitalnog znacaja i za Makedoniju, jer ako bl se umesto dijalogom, resenja 
potraiila putem orиZanog sukoba, onda је neizbezno da Makedonija bude 
pogodena svim onim sto Ы se desilo. То Ы, zapravo, znaCilo da Ы stotine hilja
da izbeglica kao reka krenule prema Makedoniji, cime bl blla bltno 
poremecena unutra5nja stabilnost u toj zemlji. 

Sta Ьi se jos moglo dogoditi ako Ьi situacija па Kosovu izmakla koпtroli? 
Ako Ьi doslo do gradanskog rata, da li Ьi se оп uopste mogao Zokalizovati, 
kao sto је to uradeпo и Hrvatskoj ili Bosni i Hercegoviпi? 

- Tesko. То је veoma trusno podrucje koje obuhvata nekoliko zemalja jugo
istocne Evrope ili Balkana, od Albanije i Makedonije do Grcke i Italije, ра Ы 
takav sukob bilo tesko lokalizovati samo na jednom prostoru ... 

Koliko је Americi stalo da se tu odri:i status quo? 
- SAD su jasno stavile do znanja da one zele da budu faktor u resavanju 

bezbednosne situacije u jugoisticnoj Evropi. Ameri&o prisustvo i u Albaniji i 
u Makedojiji (Ьеz obzira koliko је simbolicno ро broju), govori о tome da SAD 
nemaju nameru da prepuste samo evropskim faktorima regulisanje prilika u 
tom delu Evrope. SAD zele tu svoje prisustvo ... 

Da li to sto su Amerikaпci pokreпuli iпicijativu za јеdпи Siroku saradпju 
и regioпu jugoistoCпe Evrope (SECI), и stvari, znaCi da опi песе dozvoliti da 
и tom regioпu vise bude ugrozeп mir, da песе dozvoliti Ьilo kakve sukobe и 
buduenosti? 

- Apsolutno, ја mislim da се oni uciniti svaki moguci napor da ovde ne 
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dode do ratnog razvoja. Ја mislim da је otuda i pritisak: prema rukovodstvu u 
Beogradu da dijalogom resava kosovsko pitanje, koje nesumnjivo postoji, i 
pricati, kao sto pricaju neki funkcioneri ovde, da se ljudska prava na Kosovu 
primenjuju prema najvisim svetskim standardima prosto је smesno, jer је 
sasvim jasno da to nije istina. Ко god to pokusava da radi mora da zna da se i 
medunarodno bruka. 

Da li Ьi па Kosovu, i uopste и regioпu, Ьila drugacija klima kad Ьi 
АЉапiја uradila, recimo, isto sto је uradila i Madarska, da jasno stavi do 
zпапја svojoj тапјiпi ufugoslaviji da пета пista od secesije i da sa Srhima 
mora da Zivi и пајЬоlјој slozi? 

- То Ы, naravno, bilo od velikog znacaja. Ali, da Ы onda bilans Ыо potpun, 
ја ьљ tome dodato i sledece - da ы svak:o demokratsko resenje kosovskog 
proЬlema moralo da sadгZi i jasnu, nedvosmislenu orijentaciju SRJ na razvoj 
dobrosusedskih odnosa sa samom Albanijom .. I ekonomskih odnosa, i 
omogucavanja normalnih kontakata i komunikacija. То danas mnogima izgle
da tesko. Mnogi Ы se verovatno tome i protivili. Ја se secam koliko је bilo 
stvoreno nezadovoljstvo u pojedinim krugovima kod nas zbog izgradnje pruge 
Skadar - Podgorica. А to је Ыо samo jedan pozitivan korak: koji је i Albaniju 
priЬI.i.Zio Evropi. I onoj nekada5njoj, i ovoj sada5njoj Jugoslaviji sigurno је u 
interesu da ima suseda koji komunicira sa Evropom i sa kojim moze da deli 
standarde koji su u Evropi vrieci i dominantni. Ne znam koji Ы to Ыо na5 
interes da drZimo Albaniju odstranjenu od nas ... 

Sta је Vasa procena, treba li Albaпiji Kosovo? 
- Ima mnogo razloga za5to se Albanija пе furi da prigrli Kosovo i da ide 

nekom politikom stvaranja Velike Albanije. Prvo, zato sto zna da Ы to naislo na 
krupnu medunarodnu osudu, а drugo, u juznom delu Albanije postoji i veliki 
strah od supremacije kosovskih Albanaca, iz vise razloga. Na kraju ni 
Prizrenska liga nije nastala u Dirokastri nego na Kosovu, tak:o da sam ја 
ubeden da Albanija ne hrli ka tome da se spaja sa Kosovom. Medutim, isto tak:o 
mi se cini da niko, ko politiCki deluje u Albaniji, nece blti spreman da trajno i 
defi.nitivno zatvara vrata tome da albanski narod na Balkanskom poluostrvu 
bude u poziciji da medusobno usko komunicira. Ја priljivo biram reci kad ovo 
govorim, jer to ne mora znaciti da treba da zive u jednoj drZavi, ali mora znaciti 
da granice budu tak:o postavljene da omoguce slobodnu komunikaciju, u jed-
noj dиZoj perspektivi jednu takvu komunikaciju. · 

Sta Ьi znaCila опа izjava iz пovogodiSпje poruke a!Ьaпskogpremijera da 
се Albaпija ukoliko bude potrebпo i оrиZапо podciati Siptare, ukoliko dode 
do пjihove роЬипе па Kosovu? 

- Ко zna geografSku prirodu tog podrucja tesko da moze zamisliti da Ы 
Albanija mogla da odigra neku vojnu ulogu na ovom na5em terenu. Nikad nije 
dobro da se tak:o о susedima govori i dopusta mogucnost vojnog delovanja. Takve 
izjave nicemu dobrom ne vode, ali isto tak:o ni razmiSljanja da se vojnim pri-
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tiskom vгSi neka pacifikacija na Kosovu sto је takode opasno i ne vodi nicemu. 
Nedavпo su i Azem Vlasi i Mahmut Bakali pгiznali da је и velike demon

stгacije 1981. па Kosovu di1·ektпo Ьiо итеsап st1·aпi faktor, а!Ьапskа 

obavestajпa sl!-fZЬa. Dok ste Vi slиZbovali tamo, da li ste imali пekih sаz
папја da је i dalje Ьilo slicпih ativпosti sa а!Ьапskе stгапе? 

- Mnogo se promenila situacija nakon smrti Envera Hod.Ze. Bilo је i tada 
nekih pokusaja sa agenturama prema nasoj zemlji, ali to nije imзlo nikakvog 
efekta. U to vreme pokusзli smo da se priЬliZimo preko sporta. Organizovзli 
sm0 gostovanje podgoricke "Buducnosti" и Skadru i ''Vlaznije" и Pcdgorici. То 
је Ыо prvi slucaj posle tri decenije da su и Skadar mogla da dodu tri autobusa 
sa nasim navijacima. I jedan ili dva autobusa Albanaca su dosla и Podgoricu. 
Medutim, tu је najmanje bilo fudbзlskih пavijaca. Bilo је vise rodblпe koja је 
zelela da iskoristi priliku za medusobпe susrete. А bilo је bogarni sa оЬе strane 
dosta i policajaca. 

Kako је и AЉaniji, kad ste Vi Ьili ambasador, shvacena pгoslava 
Vidovdaпa 1989. godiпe па Gazimestaпu, па Kosovu? 

- Ona пiје mogla da bude dobro prihvaceпa. Nije ni za mene bilo shvatlji
vo da predsednik Srblje odr:Zi govor и srediпi gde zпа da zivi vise od milioп i 
ро АlЬапаса, а da ih пi jednom recju пе роmепе. I kad se setim da је taj govor 
sadr:Zao i recenicu о spremпosti па resavanje proЫema, ako Ьа5 bude 
пеорhоdпо i oruzanim sredstvima, onda to nije moglo da bude primljeпo 
dobro, пеgо је primljeno sa velikom zabriпutoscu. 

Koji је za Vas Ьiо пajtezi тотепаt и toku slиZbovaпja и Albaпiji? 
- Bilo је to kad је и demonstracijama povodom usvajanja novog Ustava 

Srblje na Kosovu doslo do pogiblje nekoliko desetiпa mladih АlЬапаса. Ја sam 
to i licno tesko doziveo ... Svim stranim predstavnicima опdа и Tirani tesko је 
рзlа i azilantska kriza 1989. godiпe, kada је и stranim ambasadama potra:Zilo 
utociste па hiljade Albanaca. Та пapetost је trajзla puпu пedelju dana i pre
brodeпa је zahvзljujuci iпterveпciji Ujediпjenih пасiја tako da niko nije izgu
blo zivot. Svima је omoguceпo da sa dokumeпtima koja su im donoseпa и 
ambasade пapuste Albaniju ... 

Koliko је опdа АlЬапаса potгaZilo azil и паsој ambasadi? 
- Nije puno, svega dvadesetak, jer је obezbedeпje oko па5е ambasade bilo 

tradicioпзlпo пајјасе i svi koji su hteli da prebegnu пата morali su da pres
kacu preko visokih ograda, da budu izlozeпi riziku da se ozbiljпo povrede. 
Imali smo dvojicu takvih, koji ni ро koju сепi nisu hteli da odu и bolnicu. 
Опdа sam ја zamolio mog kolegu, francuskog ambasadora koji је imao пeko
liko stotiпa azilaпata kod sebe и dvoristu i koji је zbog toga vec Ыо doveo iz 
Pariza jedпu medicinsku ekipu da mi pomogпe; poslao mi је hirurga i 
bolnicara, ра su ljudima spa5eni zivoti. Posle im је· omoguceno da budu 
prebaceпi и Jugoslaviju. 

је li Ьilo ambasada и koje se пiје bezalo? 
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- Niko nije potraiio utociste и ambasadi Кine, Kube, Vijetnama, Seveme 
Koreje ... 

]este li tokom slui:bovanja и Тirani imali sus1·ete sa suprugom Envera 
Hodze, drugaricom Ned:Zmijom? 

- Sretali smo se na diplomatskim prijemima, ali ро nekom precutnom 
dogovoru nikad nismo prisli jedno drugom i razgovarali ... Albanija је onda bila 
poznata ро vladavini nekoliko moCnih porodica. HodZina supruga bila је и 
Albaniji bog i batina, isto sto i Elena Causesku и Rumиniji; mesala se и sve 
oЫasti nauke i stvaralastva; bila је Clan СК i predsednik Instituta marksizma
lenjinizma. I zena Mehmeda Sehиa, HodZinog najbliZeg saradnika, bila је par
tijski funkcioner и Tirani. Каd је рао Mehmed Sehи, pala је i ona, poslata је 
na dиgogodisnjи robljи ... Jedan sin Envera HodZe, Sokol, Ыо је zamenik 
direktora albanskih posta, а drugi је radio kao inZenjer и Ministarstvu 
odbrane. HodZina cerka, Pramvera (sto znaCi prolece), bila је povla5ceni 
arbltekta i dobljala је da radi najznacajnije i najskuplje projekte и dri:avi. 
HodZina snaha, Sokolova zena, bila је jedan od najиticajnijih иrednika и 
dciavnoj novinskoj agenciji, itd. Vladajиca nomenklatura и Albaniji zivela је 
potpиno odvojeno od naroda и jednom svom svetu, ziveli sи и odvojenim 
delovima grada, gde је Ыо zabranjen. pristup, vozili sи se и najlиksuznijim 
dciavnim kolima, ekstravagantno oЫaCili; deo plaie и Dracu је Ыо potpиno 
zatvoren i rezervisan samo za njih ... Oni sи ziveli na nacin koji nije imao apso
lиtno nikakvog doticaja sa zivotima normalnog albanskog stanovnistva. Vladala 
је apsolиtna podvojenost stanovnistva. I normalno, to је moralo jednoga dana 
da dovede do velikog narodnog bиnta ... 

Sta se kasnije desilo sa Ned:Zmijom Hodza? 
- Мislim da је bila osиdena na devet godina roblje, ali nije izdri:ala сеlи 

kaznи, pиstena је nesto ranije iz zatvora. 
Zasto је uhapsen ministar odbrane, Mehmed Sehu? 
- Zato sto је navodno Ыо jиgoslovenski spijиn ... 
Ра је li Ьiо ... ? 
- Naravno da nije, cak је on Ыо najglasniji kad је trebalo kritikovati 

]иgoslavijи. Ali sи ти na5li da је zavrbovan kad је pиtovao istim brodom sa 
Тitom iz Francuske и Njиjork, na zasedanje Generalne skupstine UN. Iz 
optиZbe protiv njega bilo је jedino tacno da је Ыо и istom brodи kao i Tito, 
brod se zvao "Kvin Meri", ali celo vreme putovanja Ьа5 ih tih razloga Sehи'nije 
ni izlazio iz svoje kablne. Nikakvog susreta sa Titom nije bilo. 

Da li znate zasto Albanci nisu primili akreditive za LjublSи Igica da bude 
па§ ambasador и Тirani? 

- Ти se radilo о losem izboru sa na5e strane. Slanje. "prvoborca sa 
Gazimestana" za ambasadora protumaceno је и Tirani kao provokativan gest 
prema albanskoj vladi i ona onda nije odgovorila na akteditive. То је njeno 
diskreciono pravo i to nije nista neoblcno и diplomatiji. Sad је tamo na5 
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otpravnik poslova. То је valjda jedan in.Zenjer koji se vise bavio poslovima veze 
u Ministarstvu, ali је ipak covek iz slиZbe ... 

Ne Ьi se reklo da је trenutno bas najbolja situacija и nasoj diplomatiji. 
Које su Vase. najvece z.ame1·ke па sluzbu kojoj ste nekad pripadali? 

- Kod nas jos uvek vlada uverenje da, ako si dovoljno spretan u tome, da 
mozes partneru i lagati ako је to u nekom nacionalnom interesu. Ја mislim da 
је to potpuno besmisleno. Gledajte, ako blvsi ministar spoljnih poslova koji је 
sad sef misije SRJ u UN moze napisati da su u Srebrenici Muslimani jedni 
druge ubljali, jer se nisu slagali medusobno, to је dovoljno da se izgubl svaki 
ugled u toj svetskoj organizaciji. lli, kad Мilutinovic kaZe danas da је Gonzales, 
covek sa velikim ugledom u svetu, 'pobrkao loncice' onda se na tom nivou ne 
moze voditi ozblljna politika. Trece, ја nikako ne mogu da shvatim njihovu 
politiku koju oni danas vode u domenu viza. Jednom vecem broju ljudi koji 
danas nesto u svetu znace, uskracene su vize, а to је suprotno interesu nase 
dciave. Morali Ы se pona5ati u skladu sa standardima koji u Evropi va2e, а oni 
to na zalost ne cine ... 

OCigledno, ni diplomatija nije kao sto је nekad Ьila? 
- u profesionalnom smislu jako је орао nivo na5e diplomatije zato sto је 

vr5ena negativna selekcija u slиZЫ. Iz Ministarstva su odstranjeni ljudi koji su 
ро svom strucnom znanju bili medu najboljima. Nametnuto је jedno jed
noumlje koje је veoma nagla5eno i svako ko ima drugacije misljenje morao је 
da napusti Мinistarstvo, ili је iz njega isteran. Ја ne mogu da kaZem da onda, 
kada sam ја radio, nije bllo gresaka, ali је danas zaista doslo do potpune deval
vacije diplomatske struke. 

Zato ste Vi i Vase kolege и Evropskom pokretu napravili platformu za 
alternativnu spoljnu politiku? 

-Tacno. 
I sta Ьiste Vi licno akceptirali iz Platforme? 
- Za mene је posebno .znacajno sto taj program nije partijski obojen. On 

doduse jeste okrenut onima koji zele promene, medutim, to nije partijski 
dokument, to је jedna platforma za bolju spoljnu politiku od one koju imamo, 
koju је napravila grupa eksperata, blv5ih diplomata i naucnih radnika u oЬlasti 
medunarodnih odnosa, а sto treba da pomogne da se Jugoslavija ponovo vrati 
u medunarodne organizacije i asocijacije kojim је nekad pripadala. Da 
zapocne ozbiljan dijalog sa Evropskom unijom, а, za5to ne, i sa NAТO-m ... 
Fakticki је jedino Jugoslavija ostala van Saveta Evrope. Prema tome, treba radi
ti da se i to sto pre dovede u sklad sa nacionalnim interesima. Каd to kaZem 
mislim na interese svih gradana u Srblji i na interese srpskog naroda. Stra5no 
se mnogo gubl zbog izolacije, mnogo vise nego sto se moze izmeriti sa sest 
godina. То је jedan zaostatak koji је ogroman i tesko nadoknadiv. 

Duga, mart 1997. 
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Ravnopravna federalna jedinica 

Vjerujem da је па5 dапа5пјi, mпogo ranije zamisljeп, zatim visestruko 
odlagaп, а па kraju i prostorno pomjereп iz razloga koji su pozпati, srpsko
alЬanski dijalog ima sansu da bude uspjesan iz пekoliko razloga. Prvi, svakako 
obavezuje па podsecaпje, jer је rec о dvojici ljudi koji su, polazeci od uza
jamnog, medusobпog povereпja zajednicki foпnulisali predlog da Srbl i 
Albaпci povedu пeposredan razgovor и duhu medusobпog uvaiavanja i tole
rancije па domacem tereпu i uz dobrodoslo prisustvo dobroпaтernih pro
matraca iz iпostranstva. Jedan od te саsпе dvojice ljudi, Adem Demaci је daпas 
medu пата, пе sustajuci и svojim пeumorпim пaporima и prilog dijaloga kao 
jediпog puta izпalaieпja civiliziranog, pravedпog i obostraпog prihvatljivog 
reseпja. 

Drugi, medutim, pokojni profesor Мiladiп Zivotic, пaialost nije vise medu 
пата sto је svakako veliki gubltak za ciljeve kojima smo, vjerujem, svi 
posveceni. Volio Ыh se пadati da uspeh па5еg skupa bude па odredeпi пacin 
i prilog uspomeni па ovog humaпog i mudrog covjeka. Daljni razlog za5to-mis
lim da se moze realno ocekivati uspesaп tok i ishod пaseg dijaloga lezi и sas
tavu sagovornika koji, mislim, da svojim ukupnim javnim djelovaпjem daju 
pouzdanu osпovu za ocekivaпje da се razmatraпju ove toliko slozeпe, а cesto 
i protivurjecпe teme moci da se pride па racioпalaп пacin traieCi moguce pro
store sporazumjevaпja, а mozda i rjeseпja koje ы шoglo blti obostrano prih
vatljivo. 

Pokusaj da se takav pozitivan iskorak postigпe па brojnim susretima kojih 
је и posledпje vrijeme bilo od Njujorka, Веса, Atiпe, Minheпa, Rodosa, koliko 
se moze zakljuciti iz infoпnacija sa kojima raspolaiemo, nisu urodili takvim 
rezultatom kakav mi ocekujemo od na5eg susreta. Мi ovdje, пaravno, dragi 
sagovornici i prijatelji, necemo pregovarati. Тај zadatak, uostalom, predstoji 
predstavnicima vlasti и Srblji i Savezпoj Republici Jugoslaviji kao i legitimпim 
i za to ovla5cenim predstavnicima kosovskih АlЬапаса. Опо sto mi, medutim, 
mozemo, а ја mislim, i trenutno uciniti jeste da unaprijedimo medusobпu 
razmjenu misljeпja, ideja, prijedloga, inicijativa, и traienju puta, iz sada5njeg 
corsokaka, koji mislim da је protivan interesima i srpskog i albanskog пaroda. 

Bitan uslov za takav kurs, mislim da је otvoreпost misljeпja. Nece паs 
daleko dovesti ukopavaпje и uпaprijed fiksiraпa i stroga пepromeпjiva 
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тisljenja i pozicije. Misliт da је razuтno ispitivati razliCite raspolozive opci
je, njihove prednosti i nedostatke. Bitno је, pri tоте, da znaтo da nam је 
zajednicki cilj iznalaZ:enje тodaliteta koji се uCiniti zajednicki zivot na pros
toru, koji povjesno dijelimo, ne samo snosljivim, nego тozda u buducnosti i 
obostrano obogacujuCiт. U tот cilju zelio blh da vam predociт svoje poglede 
i razтisljanja, sa iskrenom nadoт da се тоСi doprineti ozbiljnoт razтatra
nju. 

Sada cu pokusati da odgovorim na nekoliko Ьitnih pitanja. Vi znate da је 
kod ljudi koji danas stoje na celu drZ:avnih i politiCkih institucija u Srblji i 
Saveznoj Republici Jugoslaviji prosirena teza о tоте da је pitanje Kosova 
unutrasnje pitanje Srblje, а kod onih nesto tolerantnijih se cak dopusta reci i 
Jugoslavije. Мisliт da је ta pozicija potpuno neodrZ:iva. Pitanje Kosova је vec 
dostiglo тedunarodni status, ono је ро svojoj prirodi internacionalizirano, i 
prilikoт razтatranja pitanja Kosova neizbjezno је voditi racuna о stavovima 
kljucnih medunarodnih faktora. Medutim, тоrат pre svega da kaZeт da ne 
vidim тogucnosti za postizanje rjesenja, nego kroz dijalog, sto је jedini put 
kojim је тоgисе traZ:iti, ро sadrZ:aju, deтokratsko rjesenje uz obustavljanje 
represije, koja se тasovno, kroz dugi vreтenski period, nemilosrdno surovo 
primenjuje рrета veCinskoт albanskoт stanovnistvu na Kosovu. Та represija 
је policijska, administrativna, sudska, vojnicka. Та represija ima i takve sadrZaje 
da se gotovo svaka radnja u zivotu koja ukljucuje kontakt sa vlastima, neiz
bjezno pretvara u sikaniranje albanskog gradanina, radilo se to о dobljanju 
potvrde u nekoт opstinskom organu, о dobljanju vozaCke dozvole, о kreta
nju unutar Kosova i ро prostoru Savezne Republike Jugoslavije. Ја predlaZ:eт 
da, kada budeтo svodili zakljuCke, da se kao prvi korak u traZ:enju razumnog, 
deтokratskog rjesenja za Kosovo postavi zahtjev za neodlozno prekidanje 
represivnog rezima koji se sisteтatski priтenjuje рrета jugoslovenskim 
gradanima albanske narodnosti. 

Cesto se postavlja pitanje ko Ы te neophodne pregovore trebalo da vodi. 
Naravno, kada је rjec о Beogradu, onda tu тoraju ucestvovati legitimni pred
stavnici vlasti. Ја se nadam da to u buducnosti nece Ьiti ona vlast sa kojom sто 
suoceni danas. Pitanje, ko је to sa albanske strane, је ро тот misljenju jed
nostavnije nego sto se cesto prikazuje. 0-tоте ko се te pregovore voditi тоzе 
odlucivati jedino albanski narod, а ја sam siguran da се oni znati da izaberu i 
odrede one predstavnike koji се ih тоСi legitimno, а time i legalno zastupati. 

Vracajuci se sada na dcianje тedunarodne zajednice, misliт da su u nje
nim vodecim krugovima izgradena za na5u teтu dva Ьitna stanovista. Jedno 
stanoviste је da rjesenje za kosovsko pitanje, а ја bih prije rekao za pitanje 
polozaja albanskog naroda u Saveznoj RepuЬlici Jugoslaviji, treba traZ:iti 
unutar granica te zemlje. Nета spora da је ta pozicija prihvacena od svih rele
vantnih тedunarodnih faktora. Drugi dio zahtjeva тedunarodnih faktora је 
da se u rjesavanju polozaja albanskog naroda uJugoslaviji тoraju primenjivati 
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najvisi prihvaceni standardi individuзlnil1, зli i kolektivnih ljudskih prava. Ја 
rnislim da te dvije bltne teze treba pokusati ispuniti reзlnim sadciajima. 

Oni koji su pratili sta se и pogledu ove teme desavзlo na nasoj javnoj sceni 
poslednjih godina, mozda znaju da sam ја prije nekoliko godina и casopisu 
Vreme izneo poziciju о tome koju си ponoviti i ovdje, bez detзljisanja i 
posebnog obrazlaganja, da se za Kosovo sa nespornom зlbanskom veCinom 
treba tra2iti rjesenje и okvirи jugoslovenske federacije kroz status ravnopravne 
federзlne jedinice. Ја znam da to rnisljenje nema veCinu и srpskom narodu, ја 
znam da се ОПО naiCi na OStru kritiku, medutim, tO nije razlog ZaStO COVek ne 
Ы mogao da istraje и tra2enju rjesenja na tom osnovu i ја sam и svakom 
slucaju za to raspolozen. Mislim da је va2no reCi da dijзlog о kome govorimo 
mora prije svega blti dijзlog izmedu Srba i Albanaca. Ne vidim, medutim, 
nikakve mogucnosti da se iz tog dijзloga iskljucuje i ucesce medunarodnog 
faktora. Medunarodni faktor ne treba da administrira ili arbltrira и tom raz
govoru, ali sam siguran da moze da pruzi toliko potrebnu i neophodnu 
podrsku i pomoc и zajedniCkim naporima rjesavanja jednog toliko slozenog i 
mnogim historijskim naslagama opterecenog pitanja. Medutim, kada govo
rimo о historijskim naslagama onda rnislim da је razumno danas postaviti jos 
jedno dodatno pitanje, to jest, da li је zaista istina da su odnosi Srba, 
Crnogoraca i Albanaca uvjek bili optereceni medusobnim nepovjerenjemm, 
mcinjom, distanciranjem i odvajanjem. Ako se ozblljno okrenemo historiji 
onda mozemo sa ohrabrenjem konstatirati da ima perioda и na5oj zajedniCkoj 
proslosti koji su bili kvзlШkovani zajedniCkom borbom srpskog i зlbanskog 
naroda protiv stranih zavojevaca и tra2enju slobode i nezavisnosti. Nesreca је 
и tome sto postignuta sloboda i nezavisnost nije blla jednake mjere za jedan i 
drugi narod i to ostaje jedna tema iz koje сето morati izvlaciti pouke za 
ubuduce. 

I na kraju bih htio da ukaZem na jos jednu dimenziju koja se rjetko sporni
nje i ја је zato uvodim radi vaseg razmatranja. Мislim da ne moze blti stabilnog 
i trajnog rjesenja и slozenim srpsko-зlbanskim odnosima koje nece istovre
meno sadciati, sa srpske odnosno jugoslovenske strane, jasnu i nedvosrnis
lenu orijentaciju razvijanja dobrosusjedskih, ravnopravnil1 i obostrano koris
nil1 odnosa sa susjednom Albanijom. Ја rnislim da ta komponenta treba da ima 
presudan znacaj za mogucnosti tra2enja stabilnog i sporazumnog rjesenja, jer 
је naravno legitimno pitanje, da li na bзlkanskom prostoru ili na prostoru 
jugoistocne Evrope jedino зlbanski narod nema pravo da zivi и najuzoj 
medusobnoj komunikaciji. Ovako kako је danas podeljen, ne vise izmedu 
dvije, nego izmedu tri, а mozda i cetiri dciave. Nije odgovor na ovo pitanje, 
ukoliko se zeli da bude primeren medunarodnim standardima, .ako Ы se reklo 
- da, ali и jednoj dciavi. Ја rnislim da su iskustva na prostoru blvse Jugoslavije 
krvavo pokazзla kako koncept jedne nacionзlno homogene i etnicki ociscene 
drZave stvara porazne rezultate. Ali, istovremeno da se и okviru regionзlnog 
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koncepta koji inace pocinje da prevladava u Evropi, stvara prostor i 
mogucnost i takve vrste medusobne komunikacije susjednih zemalja- koje се 
omoguciti slobodan protok ljudi, ideja, robe, trgovine, ljudskih i porodicnih 
kontakata, sv~ga onoga sto Ы trebalo da predstavlja jedan savremen, mode
ran, civilizovan, evropski orijentiran i evropskim standardima prilagoden zivot 
na ovom prostoru. 

Govor na prvom okruglom stolu 
("Srpsko-albanski dijalog, Ulcinj, 23-25 jun, 1997", 

Helsinski odbor za ljudska prava u Srblji, 
Beograd, 1997.) 
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Pobeda socijalista 

пе znaci o:Zivljavanje levice 

Pobjeda Socijalisticke partije Fatosa Nanoa, refoпnisanih nasljednika 
ozlogla.5ene Partije rada Envera HodZe, mogla Ы se dozivjeti kao prvorazred
no iznenadenje, kada se nezavisan promatrac prisjeti iskustva koje је albanski 
narod imao sa surovim rezimom unutra.5njeg terora i spoljne izolacije veza
nim, za vise od cetiri decenije njegove vladavine. Mnogi се se u svijetu, а 
posebno kod nas, ponuditi sa vec ovjestalim tumacenjem о ponovnom pob
jednickom nastupu ljevice sirom evropskog kontinenta. Takvo obja.5njenje 
cesce proizilazi iz politiCkih potreba nosioca, nego iz realne procjene stvarnih 
uzroka i sadrZine nastalih promjena. 

U na.5im prllikama, kao nedavno poslije pobjede britanskih i francuskih 
socijalista, takvo tumacenje moglo је da se сије od strane SPS i narocito JUL
a, uz zanemarivanje cinjenice da niko iz tog pobjedniCkog fronta i ne pornislja 
da prihvati pripadnistvo na.5e tzv. ljevice siroj zajednici evropskih ljevih snaga. 
Вiсе interesantno, povodom ishoda albanskih izbora, vidjeti da li cemo 
dozivjeti od strane istih subjekata ponovo euforicno nazdravljanje pobjedi 
zarnisljenih saveznika. 

Pobjeda albanskih socijalista, medutim, nikako se ne moze pripisivati 
nekom ponovnom ozivljavanju ljevicarstva, koje је svoje zvjezdane trenutke u 
Albaniji imalo u okviru njihove antifa.5isticke borbe u toku Drugog svjetskog 
rata. Od svega toga ostala је samo razvijena partijska infrastruktura, i mali broj 
kadrova koji nije Ыо direktno kompromitiran svojom ulogom u pora2enom i 
odbacenom rezimu i njegovom partijskom, administrativnom i policijskom 
aparatu. Da је takvih ostalo ipak prilicno i da su im se pridruzili mnogi vjeru
juci u prononsirani zaokret prema kursu demokratskih sloboda, trZisne 
privrede, pravne dciave i vladavine ljudskih prava, pokazuju i rezultati vanred
nih izbora od prosle nedelje. 

Na te iste ciljeve pozivali su se, od stupanja na politicku scenu, historijski 
svakako sa vise opravdanja, i pripadnici Demokratske part.ije predsednika 
Saljija Berise i drugih njemu saveznickih politickih partija. U trenutku nji
hovog stupanja na celo dciavne vlasti, u albanskom drustvu su ispoljena oceki
vanja brzih i korijenitih promjena koje се omoguciti vremenski dostiZan prije-
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laz и drustю Ыagostanja. Olako data obecanja vladajucЉ politickЉ snaga 0 
brzom savladavanju naslijedene zaostalosti i о prodoru prema prostorima 
evropske integracije, koja su dijelom i opravdana prijemom и Savjet Evrope i 
и Partnerstvo za mir, pojacala su veoma rasprostranjenu iluziju da се se zeljeni 
ciljevi dostiCi bez napora i zrtvovanja. Takvom raspolozenju doprinosio је i 
dosta ziv priliv humanitarne pomoCi zapadnog porijekla koji је Albaniju и 
cijeloj Istocnoj Evropi, doveo и prvi red primaoca pomoCi, racunato ро glavi 
stanovnika. U isto vrijeme, Zapad је ucinio veoma malo da podstakne pokre
t:µije proizvodnje i provodenje nиZne sistemske tranzicije koja Ьi omogucila 
strukturalne promjene i bolje koriscenje prirodnЉ resursa. Svi, za albanske 
uslove veliki sistemi, kao na primjer zeljezara и EЉasanu, i mnoge druge, 
obustavile su svaku proizvodnju, vec prije nekoliko godina i do danas zvrje 
prazne. 

U poljoprivredi, koja је и zavrsnoj fazi rezima Ramiza Aljije ipak uglavnom 
mogla da hrani stanovnistvo osnovnim artiklima, а nesto od ranog povrca i 
agruma preostalo је i za izvoz, kroz proces reprivatizacije i dekole~vizacije, 
mogla је, istina, da bolje poslиZi onima koji su ponovo stupili и vlastite pos
jede, ali је presjecen pritok tcinih viskova. Znacajnim, medutim, otvaranjem 
zemlje, otvoren је sirok prostor za trgovinu i dijelom, takoder, za sverc. 

Na socijalnom planu и poslednjЉ nekoliko godina doslo је do sna2ne 
socijalne diferencijacije. Na osnovu tzv. "sive ekonomije" i ordiniranog sverca, 
koji је posebno и vrijeme sankcija prema SR Jugoslaviji Ьiо и velikoj meri us
mjeren prema susjednim prostorima Ьivse Jugoslavije (Мakedonija i Crna 
Gora), doslo је do, za albanske uslove, necuvenog bogacenja jednog relativno 
tankog sloja ljudi. U zemlji и kojoj jos nedavne 1990. godine nije postojao 
doslovno ni jedan registrovan privatni automobil, uvezeno је nekoliko deseti
na hiljada vozila, najcesce sa razlicitih evropskih otpada. U jos uvijek opstaloj 
praksi pune kontrole administracije и svim privrednim i finansijskim tokovima 
raspojasala se korupcija na svim nivoima i и svim oЬlastima privrednog zivota. 
То је prirodno stalno podgrijavalo gnijev velike veCine gadana koji nisu bili 
obuhvaceni talasom novog privrednistva, а и isto vrijeme su izgubili onu siro
ma5nu potporu izvjesnih ogranicenih, ali stabilnih socijalnЉ garancija koje је 
pruzao raniji staljinisticki rezim. 

Sna2no izra2ene socijalne tenzije su i и toku ranijih nekoliko godina 
dovodile do unutrasnjih nemira i sukoba. U zemlji и kojoj је smjena ranijeg 
komunistickog rezima i uspostavljanje parlamentarnog visepartijskog sistema 
prosla, prakticno bez ljudskih zrtava, sada su oko podjele humanitarne 
pomoci i prilikom provala и dciavna skladista hrane pocele da padaju glave и 
razmjerama koje su dovele do prve inostrane intervencije italijanskih policij
skih snaga na zahtjev albanske vlade. 

SlijedeCi korak, и takvom privrednom i politickom sistemu и kojem је 
zakocen proces tek zapocete tranzicije, Ьiо је, mislim, neizbjezan, а nama и 
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vlastitom iskustvu dobro poznat. 
u teznji da se od stanovnistva prikupi sto vise od raspolozivih deviza 

stecenih prvenstveno svercom, а dijelom i putem doznaka iz inostranstva, 
pocele su se stvarati tzv. "piramidalne finansijske institucije" koje su и sustini 
predstavljale samo, manje ili vise vjesto, postavljene mehanizme za pljaCku. 
Naivno vjerujuci и mogucnost brzog bogacenja bez rada, veliki broj Albanaca 
nasjeo је ovoj podvali. Stoga је razumljivo da је neminovni kolaps ovih parafi
nancijskih institucija i bljeg njihovih manipulatora zajedno sa opljackanim 
novcem и inostranstvo, izazvao zestoke reakcije pogodenog stanovnistva. 
Каdа se ima и vidu notorna cinjenica da su i mnogi predstavnici vladajucih 
politickih krugova umijesali prste direktno ili preko korupcije и ovu 
otimacinu, prirodno је da је izazvani bunt ubrzo doblo i jasno izra2:enu poli
ticku ubojitost izra2:enu и sveopcim zahtjevima za smjenom rezima, pracenim 
razaranjem svih njegovih i inace samo rudimentiranih ustanova. 

Potpuni raspad svih va2:ecih institucionalnih struktura, ukljucujuci i 
redovne armijske jedinice i skladista, doveo је do neopisive desiminacije 
uskladistenog orиZja, do nivoa na kojem је svaki treCi gradanin Albanije dosao 
и posjed razlicitih sredstava masovnog unistavanja. То је, na zalost, proizvelo 
i masovne sukobe и kojima је vise od 1500 Albanaca izgubilo zivot, а jos znat
no veci broj је ponio trajne povrede. 

Кakvu је duЬlju konotaciju moguce pripisati ovim dramaticnim i ро 
posljedicama tragicnim dogadajima, kao i od medunarodne zajednice nщnet
nutim vanrednim izborima? Мislim da ni и kojem pogledu ne moze blti govo
ra о lijevom ili bilo kojem drugom jasno oznacenom opredjeljenju albanskog 
politickog i birackog tijela. u tom drustvu и toku је jos uvijek onaj proces poli
tiCkog sazrijevanja koji се tek и doglednoj buducnosti s.tvoriti realan prostor 
za klasicna politicka usmjerenja i diferancijacije. Danas је sna2:an popularni 
bunt usmjeren, prije svega, prema hitnom i imperativnom zahtjevu za neod
loznim drustvenim promjenama. Nisu artikulirana preciznija utanacenja и 
pogledu pravaca zeljenog razvoja. Jasno је, medutim, da ne moze blti mirenja 
sa nastavljanjem tekuceg nesnosljivog stanja. 

Stoga се i prioritetan zadatak vlade koju се narednih dana formirati 
Nanosovi socijalisti, sami ili vjerovatnije и koaliciji sa jos nekoliko manjih i 
njima Ыiskih stranaka, blti smirivanje unutrasnjeg stanja, obuzdavanje 
naorиZanih i krajnje agresivnih bandi, posebno na jugu zemlje, i naravno, 
koliko to bude moguce, prikupljanje i evidentiranje razgraЫjenog orиZja. Tek 
nakon toga blce moguce priCi fundamentalnim pitanjima izgradnji strategije 
ekonomskog i socijalnog razvoja usmjerenog ka izvlacenju Albanije iz krajnje 
zaostalosti i socijalnog kaosa и kojem se danas nalazi. 

Da li се takav krupan i korijenit poduhvat Ьiti moguc sa sada5njim, ovim 
izborima stvorenim rasporedom politickih snaga, veliko је pitanje. Pri tome је 
sasvim nebltno da li се se pokusati sa modelom kohabltacije, ili се predsjed-
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nik Salji Berisa izvrsiti data obecanja о povlacenju и slucaju izbomog poraza 
njegove stranke. Ро mojem misljenju, prije se moze ocekivati, nakon 
neophodne unutra5nje konsolidacije, i formulisanja stvamih programskih 
alternativa, da се tek novi izbori, za godinu ili godinu i ро dana, stvoriti kom
petentnu i operativnu politicku konstelaciju sposobnu za suocavanje sa takvim 
historijskim izazovom. 

No, to је naravno, stvar buducnosti. Ono sto mislim da је vaino naglasiti 
danas, jeste neosporna cinjenica, da brza i temeljita stabilizacija, kojoj се sigur
iю doprinijeti direktnom materijalnom pomoCi, kao i zadr:Zavanjem multilate
ralnih oru:Zanih snaga i kljucnih faktora medunarodnih odnosa, nije samo u 
interesu gradana Albanije, vec takoder i svih zemalja iz njenog okruZenja, 
ukljucujuCi i SRJugoslaviju. Zato Ьi svaki moguCi doprinos toj stabilizaciji Ьiо 
ne samo znak spremnosti za normalne odnose susjeda, vec, takoder, i pokaza
telj ispravnog razumijevanja sopstvenog interesa. 

Nasa Borba, 5-6. jul 1997. 
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Svi smo и dejtonskom ramu 

Hrvatske vlasti пеdаvпо su па gotovo spektakularaп пасzп iz1·uCile 
Haskom sudu grupu od deset osoba optu!ieпih za ratпe zloCiпe. Zasto је 
hrvatska vlast и јеdпот relativпom kratkom periodu doпela drugu takvu 
odluku i kakve su posledice tog izruceпja? 

- Мislim da se hrvatski vrh па celu sa gospodinom Tudmanom па ovaj pos
tupak nije odlucio zato sto је najedanput osetio da је potrebпo da svi optuZeni 
za ratne zlocine treba da budu privedeni Hagu, vec da је to reakcija na priti
sak kojem su te vlasti bile izlozeпe. Pritisak је, kao sto је poznato, Ыо sna:Zaп 
i sadr:Zao је пе samo komponeпtu javnog i politiCkog diskvalificiranja karak
tera i prirode rezima, nego је sadr:Zao takode i neposrednu pretnju da се i 
finansijske posledice ро Hrvatsku blti nepovoljne. Као sto se moglo videti, na 
taj pritisak је hrvatski vrh reagirao veoma promptno. On се, pretpostavljam, i 
u buducim prilikama, kada pritisak bude dovoljпo razvijeп па slican nacin pos
tupati iako, dakako, time nije rесепо da се blti pokriveni, da tako ka:Zem, svi 
ljudi koji su na teritoriji Republike Нrvatske i takozvane Herceg Bosne sus
pektibilni za te zlociпe. 

Kako се se ovakav potez odraziti па buduCi uпutamji status hrvatskih 
vlasti, роsеЬпо и koпtekstu javпog тпепја, s obzirom па to da se radi о 
izru!ieпju dojuceraSпjih heroja? 

- Tu treba imati u vidu da glavnina izrucenih nisu Нrvati iz Нrvatske vec iz 
Bosne i Hercegovine, а znamo da tuda rana boli manje nego vlastita. Опо sto 
је, medutim, va:Znije, jeste ranjivost hrvatskih vlasti u pogledu buducih priti
saka. Ја mislim da је u Hrvatskoj ovo pitanje uvek povezano sa idejom i pozi
cijom tisuCljetnog sna о sopstveпoj dr:Zavi. Tudman sa tom argumentacijom jos 
uvek ima izvesnog prostora za delovanje. Drugo, onaj bolji dio opozicije u 
Нrvatskoj, kao sto је HSLS sa Gotovcem na celu, ра na neki nacin i Racan~v 
SDP, koji је izrastao u dosta znacajnu politiCku snagu, nece napadati Tudmana 
sa ovog stanovista. Mislim da се reakcija blti sпa:Znija u Tudmanovoj straпci, u 
ekstremnom krilu HDZ-a, а Tudman је, sto se toga tice, razvio odredenu 
vestinu da kontrolise i te ekstreme, nacionaliste i soviniste profasisticke ili 
пeofasisticke orijeпtacije. Mislim da ovaj cin nece ozbiljnije ugroziti 
Tudmanove pozicije u Hrvatskoj. 

f ugoslavija је odavпo doZivela pritisak s kojim је Тиdтап tek пеdаvпо 
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suocen. Ostao је spoljni zid sankcija i pmcene medunamdne zajednice da 
predsednik SRJ, Slobodan Milosevic, пе saraduje dovoljno и ostvarivanju 
Dejtonskih sporazuma. Da li и pe1·spektivi ovde mozemo ocekivati poteze 
slicne Tudmanovim ili status quo moze da traje i sto godina? 

- Gospodin predsednik је na pocetku uvodenja sankcija rekao da 
Jugoslavija moze pod sankcijama da zivi hiljadu godina. Mislim da је kasnije 
ipak preispitao tu ocenu. Nesporno је da u SRJ, odnosno u Srblji, zive barem 
tri osobe optиZene za ratne zlocine, general Mrk:Sic, pukovnik Sljivancanin i 
jos' jedan oficir, Cini mi se oficir Radic. Mislim da ostrica pritiska sa strane 
medunarodne zajednice, а pre svega SAD, nije osoblto zaostrena kada је rec о 
ovoj trojici. Njima mozemo dodati i jedan broj ljudi koji nisu, koliko је javno 
saopsteno, optuZeni za ratne zlocine, а koji sigurno spadaju u tu kategoriju -
od Arkana do samog predsedniCkog kandidata Vojislava Seselja. Mislim da iz 
sveta, sto se tice ovih osoba, nema jaceg pritiska prema Мilosevicu, iz prostor 
razloga sto је srediste painje medunarodne zajednice na izrucenju optиZenih 
za ratne zlocine iz ВiН, to jest, kada је о Beogradu rec, iz Republike Srpske. U 
prvom redu mislim na КaradZica i generala Mladica i jos jedan broj ljudi koji 
su imali prominentnu ulogu u tragediji, koju su dobrim delom sami izazvali i 
vodili. Time se, medutim, ne brise pitanje odgovornosti sto se tice osoba 
optuzenih za ratne zlocine koji zive u Srblji. 

Vidite li ikakvo razresenje te vrlo komplikovane situacije sa izrucenjem 
Karadiica i generala Mladica? 

- Pre svega, uopste ne vidim mogucnost sredivanja prilika u ВiН bez 
privodenja ratnih zlocinaca. То se odnosi na srpsku, ali isto tako na musli
mansku i na hrvatsku stranu. Jer, to је trauma koja se mora ukloniti, ili, bolje 
receno, izvor te traume mora Ьiti uklonjen. Potpuno је neizbezno da се se i 
КaradZic i Мladic i svi drugi, pre ili kasnije pojaviti u Hagu. Vise је pitanje koja 
се metodologija Ьiti primenjena. Тато sigurno ima orиZanih snaga koje Ьi 
mogle da sprovedu i obezbede izrucenje. S druge strane, oni se jako cuvaju 
situacije u kojoj Ьi doslo do veceg broja zrtava inostranih snaga, а nisam Ьа5 
siguran da Ьi broj zrtava na srpskoj strani Ьiо kriterijum koji Ьi mogao da na 
njih utice. Prema tome, oni се sigurno nastojati da te operacije izvedu na sto 
bezbedniji nacin. Mislim da се ih izvesti pred sud, u to sam sasvim siguran. 

Da li поvа kooperativпost Вilјапе Plavsic и odnosu па meduпarodпu 
zajednicu i razlaz sa paljanskim krugom uvodi и neku vrstu pripreme javпog 
тпепја па nemiпovпost izruceпja? 

- Moguce је i to, naravno, iz prostog razloga sto onda postoji neko uporiste 
na koje se moze u pogledu sprovodenja Dejtonskog sporazuma osloniti. Sve 
је, zapravo, u kontekstu sprovodenja Dejtonskog sporazuma, ukljucujuci i 
privodenje ratnih zlocinaca. Iskreno receno, ne mislim da је mtrdunarodna 
zajednica, ili njeni kljucni faktori, u jednom trenutku rekla, е, sad cemo mi 
podciati gospodu Plavsic. Pre svega, desio se sukob unutar tog, inace, tvrdog 
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jezgra velikosrpske politike u БiН, а пjemu је bez sumпje pripadala i gospoda 
Plavsic. Na tu osпovu se пadovezuje ocekivanje Koпtakt-grupe da се u tim 
okolпostima moCi паСi uporiste koje се potom blti efektivпo. 

Kada se radi о Dejtonskom sporazumu, pored optuzenih za 1·atne 
zloCine, koje su ostale najbltnije obaveze SRJ, odnosno potpisnika, gospodi
na Milosevica? 

- Gospodiп Milosevic ima dva skupa, ili dva kruga obaveza. Јеdап је, 
dakako, vezaп za Dejtoпski sporazum, а to је pre svega staranje i podrska 
povratku izbeglica. Беz povratka izbeglica u zпacajnijem broju пе Ьi bllo sanse 
za оЬпаvlјапје multietпiCke i multikonfesioпalпe Воsпе i Hercegoviпe. А to је 
sadгZaпo u Dejtoпskom sporazumu. То је kljucпa obaveza i опа predstavlja 
uspostavljanje i пormalпo komuniciranje ceпtralnih orgaпa БiН kao jedin
stveпe zemlje. То bez daljega zпaci i obezbedivanje slobode kretanja, sto је 
obaveza svih straпa, пе samo srpske. U tom smislu se ocekuje Мilosevicev po
zitivan i koпstruktivan prilaz. То је jedan krug. Drugi krug se пе tice БiН i 
Dejtoпskog sporazuma, vec Srblje. Srediste spoljпog zida sankcija је u vecoj 
meri vezaпo za prilike u Srblji. Tu kao sredisпju tacku vidim Kosovo i 
demokratsko razreseпje kosovskog pitaпja. Na to se пadovezuju, kao sira 
tacka, pitaпja tranzicije, а to zпaci pitanja ekoпomskih reformi, politicke 
demokratizacije i za5tite ljudskih prava па celoj teritoriji Srblje, sa posebпom 
osetljivoscu па опа podrucja gde је јасе izraieп mesoviti karakter 
staпovпistva. Mislim па Vojvodiпu, Kosovo i SaпdZak. 

Da li vlasti и Srbiji prave и tom smislu Ьilo kakav pomak, imaju li barem 
viziju resenja рrоЫета па Ko~ovu? 

- Mislim da tu vizija mапјЬ. Manjka pogled u buducпost zasпovan па јеd
пој ozbiljпoj i delotvorпoj politickoj orijeпtaciji. Ima, пaravno, sigпala da се 
doCi do izvesпog pomaka u pogledu primeпe ugovora о skolstvu, koji su jos 
pre gotovo godiпu dапа potpisali Milosevic i Rugova. То је upravo sada u toku 
i za пadati se, da се do toga zaista i doCi i da се па taj пасiп do izvesпe mere 
blti denfaпa tenzija koja raste па Kosovu, пarocito medu mladim ljudima. 
Medu mladim ljudima па Kosovu је, cini mi se, sada prisutaп јеdап revolt pro
tiv vlasti u Beogradu i Мilosevicevog rezima. Ali, do izvesпe mere је prisutno i 
пezadovoljstvo politikom koju zastupa Rugova, а kojoj se prigovara da је kroz 
koпcepciju пeпasilпog otpora, dakle gaпdijskog stava, u sustini bila пееДkаs
па. Тај је spor пesto sto се sami Albaпci morati medu sobom da razrese. Опо 
sto se mапје spomiпje, а za sta ја mislim da је ceпtralпo, jeste пeprekiпuti nivo 
represije srpske, ili srbljanske vlasti, dakle represije koju Beograd пeprekidпo 
vrsi па teritoriji Kosova. Upravo ovih dana citam u пovinama da se ропоvо 
priprema sudeпje za dvadesetak ljudi i da се uskoro zapoceti. ·То је, пе zпam 
vise, koji u nizu procesa kojim se dvadesetak ili dvadeset pet ljudi salje па 
dugorocпe vremeпske kazпe; dok se istovremeпo па Kosovu za Albance svaki 
koпtakt sa vla5cu, bilo to prodиZeпje vozacke ili saobracajпe dozvole, ili пеkе 
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potvrde za dete u skoli, uvek zavrsava jednom vrstom sikane i maltretiranja od 
strane nadleznih organa. То је nesreca koja veoma suzava mogucnost bilo 
kakvog dijaloga, а dijalog је jedini put za nala:lenje demokratskog resenja. 

Da li и akcijama sadasnje diplomatske postave па celu sa miпist1·om 
Milutiпovicem' ima пekakve teziпe, ili pak pomaka па рlапи popravljaпja 
pozicija]ugoslavije и svetu? 

- Jugoslavija nema normalnu diplomatsku komunikaciju sa svetom, sto је, 
naravno, razumljivo i stoga sto је suspendovan, zaleden njen status u vecini 
mepunarodnih organizacija, а sto је u velikoj meri posledica ne samo sankci
ja. Sankcije su, na kraju krajeva, zavrsile. Prije svega, to је, ро тот osecanju, 
posledica jednog tvrdoglavnog, upornog iпsistiranja na takozvanoj politici 
kontinuiteta koja Ы trebalo da obezbedi preostalim dvema republikama blvse 
SFRJ pravo da опе, Ьа5 опе, predstavljaju u svakom pogledu ulogu blviie 
Jugoslavije. То, пaranvo, nije moguce i ne moze blti medunarodпo 
prihvaceno, ра је prema tome to insistiranje па poziciji koja u sebl sadr:li ideju 
poraza. 

Otkuda toliko iпsistiraпje па koпtiпuitetu? 
- Tu se vracamo na ono kljucпo i prvobltпo pitaпje, а to је pitanje odgo

vomosti za rat i za svu tragediju koja је tako zestoko potresla podrucje blvse 
Jugoslavije i koja је dovela do gubltka stotine hiljada ljudskih glava, do egzo
dusa blizu tri miliona izbeglica, do poremecaja ogromnih razmera. Teza da su 
Srblja i Cma Gora obezbedivale koпtinuitet, а da su svi drugi isli u separatizam 
nekako se zgodno uklapa u drugu tezu da stoga oni nose i odgovorпost. 
Мislim da to ne moze i nece proCi. Опо sto Ы jugosloveпska spoljпa politika 
mogla da napravi је da odgovori svojim obavezama о kojima smo govorili. Ne 
mislim da ы је u tom slucaju пеkо bas terao da stane ispred saltera u 
Ujediпjenim пacijama, Meduпarodnom monetarnom foпdu, Svetskoj banci, 
itd., i da se sa saltera ocekuje prijem. Mislim da Ьi se lako moglo паСi resenje 
koje Ьi bilo pragmaticпo i koje Ы Jugoslaviji moglo omoguciti da zauzme 
mesto koje јој inace prirodпo pripada. Jugoslavija, пaravno, pripada ne samo 
Evropi, njenom jugoistoku, vec i medunarodnoj zajednici. Nisam siguraп da 
naciп delovaпja spoljne politike danas daje nade da се se ti zadaci u пekom 
razumnom roku realizovati. Naravпo, kreacija spoljпopolitiCkog nastupa nije 
u samom Мinistarstvu spoljnih poslova. Znamo ko tu spoljnu politiku vodi, 
cak i u vreme kada је Ыо na celu Republike Srblje, а пе federalne Jugoslavije. 
То је njegovo delo i опi koji rade u spoljпim poslovima izvrsavaju njegove 
пaloge. Takode, mislim da је opasno da se u javnom mпenju stvaraju iluzije. 
Gospodiп Milutinovic је nedavпo Ыо desetak dапа ро kuloarima Ujedinjenih 
пасiја i to treba otvoreno reci. On је Ыо u hodnicima UN. Ја tu zgradu zпam, 
jer sam cesto tamo dolazio u nekim ranijim vremenima i znam dokle on moze 
da stigne - do hodnika i do "lauпge of delegates" (prostorije za odmor) gde 
moze da popije viski. Оп пе moze da ide u zvanicпe prostorije. Mislim da se 
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пероtrеЬпо и паsој javпosti stvara utisak da је to vrlo ziva i diпamicпa komu
nikacija koja је sadгZajпa i koja otvara perspektive razvoja odпosa па svim 
podrucjima. Mislim da је glavпi motiv (Мilutinovicevih) sagovornika и tome da 
cuju sta treпutпi jugosloveпski miпistar ima da ka2e и оЬјаsпјепјu 

jugosloveпske pozicije i taj iпteres пjegovih sagovornika је prirodan. Drugo, а 
to је ovde dosta zloupotreЬljeпo и javпom prezeпtiraпju, svet ima iпteres da 
saraduje sa jedпim prostorom па kojem zivi deset milioпa ljudi, sa prostorom 
koji ima takvu geostratesku poziciju kakvu ima i koji је imao odredeпu ulogu 
и meduпarodпim odпosima, koja apsolutпo nije za potceпjivanje. Та kompo
пeпta је trajпa i to se песе meпjati. Medutim, cini mi se isto tako da taj svet 
predstavnika zemalja sa kojima se Мilutiпovic sreo, isto tako kaZu, а to пе 
cujemo, da svi ocekuju da се i и Srblji doCi do promeпa. Јег, ako su promeпe 
и јеdпој Bugarskoj, Rumuпiji, ра i и јеdпој Albaniji пastupile i и toku su, опdа 
је tesko pretpostaviti da Ьi se svet mogao miriti sa cemeпtiranjem situacije 
kakva vlada и Srblji. Mislim da rezultati posledпjih izbora роsеЬпо uevrscuju 
tu bojazan da se Srblja пalazi па jedпom opasпom kursu koji је пeprijataп za 
пјепо okruZeпje, ali tragicaп za пјu samu. Nece okruzeпje stradati od toga sto 
и Srblji пеmа demokratije i пеmа za5tite ljudskih prava, i sto пеmа ekoпomske 
reforme. Svetu се to smetati, ali ОП zbog toga песе stradati. Zbog toga се stra
dati ljudi и Srblji. 

Postoji li и opoziciji и celini, а posebno и gradanskim opcijama, а onda 
i и stranci kojoj Vi pripadate, Ьitno drugacija vizija о povratkujugoslavije и 
medunarodne institucije i da li је опа и tim krugovima jasno definisana? 

- Na zalost, mislim da nije. U slucaju boljeg definisaпja tog historijskog 
zadatka verovatпo Ьi i ishod izbora mogao Ьiti drugaciji. Mislim da su Srblja i 
Beograd па јеdап dramaticaп пacin demoпstrirali и toku zimskih meseci 
demokratski poteпcijal koji је zaista zadivio svet i meduпarodпu zajedпicu, i 
pokazali da и Beogradu, Cacku, Кragujevcu, Nisu, Кraljevu, Novom Sadu, i 
drugim gradovima и Vojvodiпi, i dalje, postoje ljudi koji imaju sposobпosti da 
evropske misli, koji imaju jedпu meru deceпtпosti, koji su sposobni da komu
niciraju meпtalпo i politicki sa svetom. Bojim se da је taj poteпcijal zloupot
reЬljen. On nije do kraja odigrao svoju politicku ulogu. Оп, medutim, nije 
izguЬljeп i nalazi se, ili krije, bolje rесепо, и onih pedeset oc{sto gradaпa ili 
biraca koji nisu iza5li па izbore. А to, ipak, пiје mali broj ljudi koji su na taj 
пасiп demoпstrirali svoj politicki stav. Jako grese опi и politickim strankama 
koji su se zalagali za bojkot ukoliko misle da svih tih pedeset odsto pripada пji
hovoj koпtroli. То nije tаспо. Medutim, и Srblji ima politickih straпaka, а 
medu njima је i Socijaldemokratska uпija и kojoj ја djelujem, mislim da је to 
sigurпo Gradanski savez Srblje, zatim jednim delom claпstvo SPO i 
Demokratske stranke, koje to shvataju. Postoje, dakle, sпage koje Ьi bile 
sposobпe da se suoce sa tim velikim zadatkom demokratskih promjeпa. Опо 
sto se оЬlспо zaboravlja је, da se и Srblji zпасајап dio sпaga okreпutih prema 
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buducnosti i рrотјеnата nalazi van politickih partija, u razlicitiт nevladiniт 
organizacijama, u udruzenjiтa gradana, u huтanitarnim, mirotvorack:im i 
slicniт organizacijama. Та se snaga potcenjuje i od strane politiCkih partija, 
iako ona nosi ;znacajan potencijal. Iz tog sklopa treba ocekivati sa nekoт 
nadoт i poverenjeт u buducnost nailazak novih snaga. Apsolutno, njima pri
pada buducnost. Ali, тisliт vеота i na sindikalni pokret, na primer, na onaj 
dio sindikalnog pokreta koji је nezavisan i koji se, korak ро korak, problja na 
javnu scenu i koji се, ро тот misljenju, u uslovima jedne sveopste pauperi
zacije polozaja gradana u Srblji i jedne besperspektivnosti, u takvoj jednoj 
katastrofi, тоСi da odigra znacajnu ulogu. Mislim da се sindikat "Nezavisnost" 
nastaviti sa svojim rastoт koji је u toku. 

Prema mпogim misljeпjima, meduпarodпa zajedпica, ili pak iпstitucije 
za to zaduieпe, пе pomazu dovoljпo demokratske i opozicioпe sпage и 
]ugoslaviji. Da li to smemo da tvrdimo i da li је ta ротос, s obzirom па 
iskustva istoenih zemalja presudпa? 

- Tesko da bih тоgао kvaliftkovano da kaZeт da li је presudna, ali da је 
nета dovoljno, to је sasvim sigurno. Vidite, mi sто iтali jedno prolece 1997, 
kad se cinilo da је сео svet jako uzbuden u teznji da podr2i Koaliciju 
"Zajedno". Znamo da је bllo тnogo govora u pogledu pojedinih sredstava 
javnog informisanja, koja се, kao, doblti veliku podrsku. Mislim da se to nije u 
dovoljnoj тeri realizovalo. Ја se nadam da се тozda rezultati ovih izbora tu 
poruku uciniti jasnijoт, da bez podrske nezavisniт sredstvima informisanja -
ne govorim о politickim partijama, ја govorim о nezavisnim sredstvima 
informisanja - da је bez te podrske, koja Ы ipak тorala imati eleтent stabil
nosti, tesko ocekivati da dode do draтaticnih proтena na politickoj sceni u 
Srblji. То је prije svega zato sto reziт kontroliSe vеота sna2na sredstva 
informisanja, pocev od televizije, do tako тocnih kuca kao sto је Politika, sa 
tako poznatoт tradicijoт u srpskoт narodu, koja nije za potcenjivanje i zane
тarivanje. Рrета tоте, ја mislim da је taj razvijeni svet ponesto jos duzan da 
pokusa ротоСi. Каd о tоте govorimo, ја ne razmisljaт "beogradcentricno". 
Takvu podrsku zaslufuju glasila i u Novoт Sadu i u Pristini, Nisu, Кragujevcu, 
dakle svugde gde ima iskrenja koje Ы тoglo da deluje u pravcu radanja 
jednog jaceg deтokratskog talasa. 

Zasto kod паs, za razliku od drugih zemalja Istocпe Evrope, пisu moguce 
velike koalicije i snaZпo potiskivaпje pojediпaenih iпteresa zarad pokreta 
koji se potom preobraZava и vlast? 

- То је, naravno, sredisnje pitanje cele nase situacije. Мislim da sто mi 
ipak usli u ono sto danas тоzето zvati visepartijskim ili parlamentarnim 
deтokratskim zivotoт и uslovima u kojima nije doslo do diskontinuiteta poli
ticke vlasti. Mi sто jedini takav primer u celoj istocnoj Evropi. Svugde је doslo 
do diskontinuiteta, do pada ranije vlasti. То se desilo i u Albaniji, gde је rezim 
Ыо тozda najtvrdi od svih koтunistickih rezima. Kod nas se to nije desilo. 
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Cijela infrastruktura kod nas ostala је u rukama reformisanog SКS koji је pros
to prerastao u sada5nji vladajuci SPS. Tome jos treba dodati jednu posebno 
virtuelnu dimenziju koju nosi gospoda Мirjana Markovic, sa tim levicarenjem 
koje и celom svet podseca jedino na rezim Fidela Кastra. Tu ја ne vidim druge 
paralele. I pored toga sto smo mi imali naslede koje nije usporedivo sa Kubom 
i Severnom Korejom, mi danas dolazimo и stanje koje sve vise lici na te pozi
cije. А to је neprirodno za na5a mjerila. 

Da li је и meduпarodпoj politici ]ugoslavije ostalo пesto od velikih tema 
p1·edratпe diplomatije SFR], па primer и vezi sa пesvrstaпima? 

- Мislim da nije. Sto se tice nesvrstanih, сео prostor blvse Jugoslavije је vise 
nego mi, vise nego Srblja i SRJ, odriao neku vrstu odnosa sa Pokretom 
nesvrstavanja. То su ucinili Slovenci i Hrvati i Bosanci i Makedonci. Svi su tu и 
nekom promatraCkom statusu. Мi nismo sudelovali u tome. А nisam siguran i 
da Ьi Ьа5 jako dobro bili primljeni и tom krugu, imajuci и vidu znacaj arapskih 
zemalja, а njih је skoro sezdesetak, i njihovu veoma kritiCku procenu onoga 
sto se Muslimanima desilo и Jugoslaviji. Naravno, ta opcija nije zatvorena. 
Мislim da postoji nivo izvesne spremnosti da se Jugoslaviji izvestan status 
omoguCi, iako је to danas donekle kontradiktomo sa najavljenom orijentaci
jom pribliZavanja evropskim integracijama. То ne iskljucuje jedno drugo, ali se 
mora dati jasan racun - sta hoces, gdje i na kojoj strani. 

Kako proceпjujete perspektive saradпje izmedu zemalja Ьivse 

]ugoslavije? Neke od пjih su ratovale, rat је zavrseп i пedavno је prohujao 
јеdап talas obпovljeпih prica о пеkој vrsti makar ekoпomske iпtegracije па 
Balkaпu, odпosno па prostoru Ьivse ]ugoslavije. 

- То је, naravno, veoma relevantno pitanje. Ја bih licno mogao da se ubro
jim и kategoriju takozvanih jugonostalgicara, utoliko sto mi је zao da se 
Jugoslavija raspala. Narocito mi је zao sto se raspala uz tolike zrtve. S druge 
strane, apsolutno ne verujem u mogucnost reintegracije tog prostora и 
driavno-politickom smislu. Stoga је jos vainiji zahtev i obaveza, ako smem 
tako da kaZem, da se radi na normalizaciji i uspostavljanju normalnih dobro
susedskih odnosa koji се ukljucivati i ekonomsku saradnju za koju inace ima 
mnogo sasvim evidentnog interesa kod poslovnih ljudi sa svih strana. 
Normalizacija znaci otvaranje komunikacija и domenu saobracaja, olakSavanje 
putovanja, mogucnost susreta porodica. Niko jos nije ozbiljno izracunao koli
ki је broj ljudi na prostoru Ьiv5e Jugoslavije porodicno pogoden raspad6m 
zemlje, onih koji imaju rodake i prijatelje na drugoj strani. То је cilj kojem 
treba teziti i cini mi se da је to shvaceno od vodecih medunarodnih faktora 
koji svima nama porucju - gospodo, vi ne mozete iCi u evropske integracije 
noseci prtljag nera5ciscenih unutarjugoslovenskih, balkanskih s.vada i antago
nizama. Mislim da се Slovenija najlakSe sama uci u evropske integracije, а za 
sve druge ovo vredi, kao i za na5e spoljne susede. 

Kakve su sadaSпje pozicije Socijaldemokratske ипiје и koпtekstu ovih i 
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unutrasnji/J zbivanja? 
- Mi smo jos uvek mala partija koja traii svoje mesto и jednom dosta ospo

ravanom prostoru. U Srblji је registrovan veliki broj partija koje na neki nacin 
nose ime ~ocijaldemokratije, ukljucujuci i generalsku verziju soci
jaldemokratije koja, inace, и svetu i и Evropi nije poznata. Мi smo mala parti
ja, ali sa konceptom koji mislim da nudi perspektivu, i sa jednom sjajnom 
mladom generacijom. U sastavu SDU postoji veoma borbeni i sposoban kon
tigent mladih ljudi koji su и vrijeme studentskih dogadaja и Beogradu do 
danasnjih dana odigrali veoma krupnu ulogu i upravo njihovo prisustvo је 
garancija da се se to dalje razvijati. s druge strane, jako nas cesto optufuju za 
mondijaliste i tako dalje. SDU nema materijalnih sredstava и usporedbl sa 
nekim patijama koje su na javnoj sceni и Srblji i mi nastojimo da to pre
vladamo. U konceptu, koji је SDU razvio и sklopu spoljnopolitiCke materije, 
sadriana је i ideja normalizacije odnosa na teritoriji blvse Jugoslavije. Мislim 
da је SDU demonstrirao sposobnost da razgovara otvoreno i prijateljski sa 
nama bliskim partijama и Sloveniji i и Нrvatskoj, kava је SDU profesora Branka 
Horvata. Isto tako, и ВiН postoje dve socijaldemokratske partije, s kojima 
mozemo dobro da razgovaramo, kao i sa socijaldemokratima и Makedoniji, i, 
dakako i pre svega, sa Socijaldemokratskom partijom и Стој Gori. То daje 
jedan prostor koji је ohrabrujuci. On, naravno, nije odlucujuCi. Osnovno је 
pitanje da se politicka platforma na kojoj mi stojimo ponudi gradanima Srblje 
na nacin koji Ы Ыо uverljiv. U tome verovatno nismo imali dovoljno uspeha 
do sada ali сето sa tim naporima nastaviti i verujem da predsednik SDU, pro
fesor Zarko Korac, koji spada sigurno medu one intelektualce и Beogradu i 
Srblji koji su casno prosli celu ovu ratnu kataklizmu, i krug oko njega daju 
nekog osnova da covek ocekuje uspeh. 

Intervju: Sanja Cosic, 
Nezavisni vojvodanski gradanski list, 

Novi Sad, oktobar 1997. 
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Moramo и svet i sa svetom 

Novak PriblceviC, sada potpredsednik SDU, vise decenija sluibovao је и 
diplomatiji. Вiо је dva puta ambasador и Austriji i и Albaniji i pomocnik minis
tra inostranih poslova. Ostavku па tu funkciju podneo је 1991. godine. 

Gospodine Priblcevicu, kako vidite aktuelni sukob Вапја Luka - Pale? 
- U sredistu ovog sukoba, ро тот misljenju, nije pitanje odnosa рrета 

kriminalu. Кriminal jeste rak koji razjeda ukupno tkivo RS, ali to i nije neki 
novuт koji se tek od skoro pojavio. Sredisnja stvar u tот sukobu је cinjenica 
da је Biljana Plav5ic potpunije shvatila da koтunikacija RS sa kljucnim fak
torima тedunarodne zajednice тоrа Ьiti zasnovana na spreтnosti da se reali
zuje Dejtonski sporazuт. Vrh na Palama izgublo је osecanje realnosti i krivo 
tuтaci poruke iz sveta, а svoje tvrdoglavo odbljanje obja5njava ЬоrЬот za srp
ski nacionalni interes. U stvari, posredi је najdirektnije ugrozavanje tog intere
sa i za to se тoraju povuci konsekvence. 

Otkuda, ро Vama, promena и stavovima Biljane PlavsiC? 
- Biljana Plavsic pripadala је tvrdoт jezgru rukovodstva RS i bila је тozda 

najekstreтnija u njeтu. Ali, od kada deluje na funkciji predsednika RS, 
verovatno је bila u poziciji da bolje sagleda sta se тоrа uciniti da Ьi se 
uspostavila koтunikacija sa svetoт. Tvrdoglavo opstruiranje sa Pala zaustavi
lo је тnoge oblike ekonoтske i huтanitarne ротоСi RS. Biljana Plavsic је 
odgovomije procenila koji su stvarni interesi RS. 

Da li је ovaj sukob и funkciji konaenog uklanjanja gospode КaradZit i 
Mladica i njihovog isporuCivanja Haskom tribunalu? 

- Ne тоzе se vise govoriti о uklanjanju КaradZica i Мladica. Oni su vec 
uklonjeni sa politicke scene i njihov odlazak u Hag је samo pitanje vreтena. 
Nisam siguran da је tekuCi sukob тoguce vezati za njihovo izrucenje. 'Ali, 
nета ozbiljne nade za stabilizaciju stanja u ВiН dok su na vlasti vrhuske 
nacionalnih partija. Тi ljudi bili su nosioci rata i tek kada na scenu stupe snage 
koje neтaju nacionalni barjak kao jedini, vec imaju razuтevanja i za druge 
deтokratske tekovine i nacela, tek onda тоzето ocekivati da ~е ВiН тосi da 
se konstituise kao stabilan dr.Zavni organizam. · 
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НлG 1МА REC 

Kako Vi vidite licnost Radovana Km·adZica? 
- Radovai;i КaradZic ima ogromnu odgovornost za ono sto se desavalo и 

ВiН, pocev od hiljadudnevne opsade i bombardovanja Sarajeva, preko 
etniCkog ciscenja, do Srebrenice i Zepe. Za takve stvari mora se odgovarati. 
Naravno, nije na meni da procenjujem pravne kvalifikacije. То се uraditi sud и 
Hagu. Ako Radovan КaradZic misli da је sledio nacionalne interese Srba, nema 
b0lje prilike no da to dokaZe и Hagu. 

Kako vidite funkciju Haskog tribunala? 
- Haiiki triЬunal је izraz evrstog ubedenja vodecih faktora и medunarodnoj 

zajednici da bez kaZnjavanja ratnih zlocinaca nema perspektive za vracanje 
medusobnog poverenja i meduetniCke tolerancije. Haiiki sud moze da koristi 
pre svega ljudima na naiiem prostoru da se izbegne model kolektivne krivice 
pojedinih naroda, ako hocete, pre svega srpskog naroda. 

Za§to su pred Haskim tribunalom optui:eni samo Ьivsi srpski rukovodio-
ci? 

- Sve се doCi и svoje vreme. Danas је pred Hagom vise optиZenih Нrvata, 
nakon ove grupe od deset ljudi koji su tamo otisli. Treba pustiti Haski tribunal 
da radi i dati mu vremena da sredi dokazni materijal koji mu stoji na raspola
ganju. 

Cini li Vam se da је zvanicni Beograd росео da podr:Zava Вiljanu Plavsic? 
- Mislim da se zvanicni Beograd jos nije jasno i nedvosmisleno opredelio. 

Samo par dana pre intervjua и kome је gospodin Milosevic kazao da Кrajisnik 
treba da se povuce, gospoda ministarka sa Pala и МРС је dobila priliku da his
tericno diskvalifikuje prisustvo medunarodne zajednice и RS i ВiН. Ima i 
drugih signala koji govore da Slobodan Milosevic nastoji da zaddi uverenje da 
је on i dalje faktor medu bosanskim Srblma i da bez njegove saradnje nije 
moguce ocekivati da se stvari ozbiljnije pokrenu и kljucnom pitanju, а to је 
realizacija Dejtonskog sporazuma. 

NEТACNO 

Koliko su sredstva koja SAD koriste demokratska? 
- Oni koriste sredstva koja donose rezultate, najmanje su skupa ona sred

stva koja nisu nasilna. Nasilje ugrozava ne samo gradane ВiН, nego i vojnike 
SFOR-a, ра dakle i SAD. Ne mislim da је tacna teza da SAD kao jedina supersi
la besomucno i nekontrolisano primenjuju svoju тос na RS. Ne vidim zaiito Ы 
to Ьiо interes SAD. Oni primenjuju kompilaciju sredstava - pritisak kad druga 
sredstva ne daju rezultate i sargarepu kao odavanje priznanja za koopera
tivnost, а sve и cilju sprovodenja Dejtonskog sproazuma. 

Zbog cega је Radovan Karadzic и jednom trenutku izguhio podrSku 
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Slobodana Milosevica i zvanicnog Beog1·ada? 
- Slobodan Milosevic ne samo da је podriavao politicki i vojni napor vrha 

RS, nego је kroz koncept "svi Srbl и jednoj driavi", on na tom projektu izgra
dio svoju popularnost i ovde и Srblji i и RS i и RSК. Мislim da је и jednom 
trenutku Ьiо suocen sa rastucim otporom medunarodne zajednice i sa njenom 
nespremnoscu da prihvati nasilno uspostavljanje ovog koncepta. Tada је 
Slobodan Мilosevic pokusao da svoju raniju ulogu zameni ulogom mirotvor
ca. Pri tome, mislim da Milosevic nije konacno odustao od, barem delimicne, 
realizacije projekta Velike Srblje putem odriavanja predsudnog uticaja и RS. 

Koji su, ро Vama, ciljevi SAD и RS i ВiН? 
- SAD su glavni projektant Dejtonskog sporazuma. Као sto znate, Dejtonski 

sporazum nije rezultat pregovora medu zaracenim stranama, jer se pokazalo 
da tim putem ne moze da se postigne mir. Neosporno је da ovaj sporazum 
mora blti sproveden, а to podrazumeva celovitu ВiН, uz ona ustavna resenja 
koja se ticu оЬа entieta. U Kongresu i javnosti SAD prisutan је pritisak da se 
ameriCke oruzane trupe povuku iz ВiН. То povlacenje је tesko zamisliti bez 
stabilizacije politickih i bezbednosnih prilika. Americki interes је и toj stabl
lizaciji i oni се izraziti spremnost da је podrie i politi9dm i materijalnim sred
stvima. 

Intervju: С. V. 
24 casa, oktobar 1997. 
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Novak Priblcevic је и jugoslovensku diplomatiju usao kao vrlo mlad, da bl 
postao jedan od na5ih najcenjenijih ambasadora и svetu. Nezadovoljan 
vodenjem driavne spoljne politike, ргеrапо је prekinuo diplomatsku karijeru. 
О Osimskim spoгazumima za koje је najzasluiniji, stanju и dana5njoj 
jugoslovenskoj diplomatiji, Samitu balkanskih zemalja па Кritu i predstojecim 
predsednickim izborima Novak Priblcevic govoгi za Demokratiju 

-u Jugoslovenskoj diplomatiji sam kao vrlo mlad, sticajem okolnosti, vrsio 
vrlo odgovorne dиZnosti. Radio sam и jednom malom timu koji је tada vodio 
tajne pregovore, koji su zatim doveli do poznatih Osimskih sporazuma 1975. 
godine. То smo radili Boris Snuderl i ја sa grupom saradnika. Ti pregovori su 
imali, sa stanovista tada5nje Jugoslavije, veliki znacaj, utoliko sto su konacno 
skidali sa liste neresenih pitanja to famozno razgranicenje izmedu blvse zone 
А i zone Б Slobodne teritorije Тrsta. Oni su definitivno ustanovili tada5nju 
jugoslovensko - italijansku, а danas slovenacko - italijansku granicu na nacin 
koji је Ыо prihvatljiv za оЬе strane. Istovremeno, taj sporazum ima znacaja 

. utoliko sto је postignut и godini kada је donet Helsinski zavrsni dokument, tj. 
Finalni akt и Helsinkiju koji је utvrdivao principe nepovredivosti granica. 
Pojavio se kao anticipacija dve zemlje razlicitih medunarodno-politiCkih sta
tusa i razlicitih sistema koji su uspele, da autonomno, jedna sa drugom, rese 
jedan slozeni, osetljiv istorijski proЫem. Sa tog stanovista meni је i danas 
drago da је taj napor uspesno zavrsen. Zao mi је kada se sada, od pojedinih 
krugova sa italijanske strane osporava sam saddaj Osimskih sporazuma. 

Relativno rano ste izasli iz diplomatije s obzirom па bogatu karijeru. 
- Nakon sto sam se vratio sa mesta ambasadora и Tirani, krajem 1990. 

godine, postavljen sam na mesto pomocnika, tada se to zvalo saveznog sekre
tara, pomocnika .ministra spoljnih poslova, gde sam Ыо odgovoran za sektor 
multilaterale. Кrajem sledece godine dao sam ostavku kao izraz protesta 
prema tendenciji koja је vladala na na5im prostorima i uspostavljenom rezimu 
Slobodana Milosevica, а to је da se ratnom opcijom resava pitanje polozaja 
Srba и Нrvatskoj i konstituisanje Bosne i Hercegovine. Bio sam uveren da се 
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takva politika dovesti do katastrofe i da је to aпticivilizacijski i aпtiistorijski 
пасiп resavaпja proЫema. Dao sam ostavk:u i пapustio sluibu. 

Ко је tada Ьiо ministm· inostranih poslova]ugoslavije? 
- Jedпako и odlasku kao i ја, miпistar spoljnih poslova Jugoslavije је Ыо 

Budimir Loпcar. 
Kako Vam danas izgleda jugoslovenska diplomatija i ko zapravo vodi 

spoljnu politiku? 
- Jugosloveпska diplomatija је dozivela profesioпalni i moralni pad. 

Kvalitetпi ljudi su ispustili sluZЬu spoljпih poslova, а doSli su пeki пovi, pot
puпo пepozпati. Medutim, sredisпje pitaпje nije и izboru ljudi, vec и kvalite
tu i karakteru politike. То Мinistarstvo, koje је moralo da dopriпosi и 
izgradivaпju jedпog spoljпopolitickog dopriпosa, to nije cinilo и опој meri и 
kojoj је to пеорhоdпо. Poznato је da је spoljпa politika и rukama јеdпе 
licпosti па пasim prostorima. Мislim da и tom Мinistarstvu пisu ucinili taj pro
fesioпalni пароr, nisu dali doprinos koji Ы se svodio па to da se ukaZe па 
stvame istiпe о slozenim odпosima koje imamo и svetu. То se stalno poпavlja 
do dana5пjeg dапа. 

Sada se Samit zemlja jugoistocпe Evrope па Кritu prikazuje kao veliki 
uspeh srpske, оdпоsпо jugoslovenske spoljпe politike и kome је Jugoslavija 
паvоdпо, igrala kljucпu ulogu. То nije tаспо, jer su Srblja i Jugoslavija vise 
glavni proЫem balkaпskog prostora, пеgо sto su kljucпi faktor па tom tereпu. 
Ne samo sredstva javnog informisaпja, пеgо Ы i diplomatija ovom пarodu 
kопаспо trebalo da kaZe istiпu о tome. 

S obzirom da је dobro poznato da medu pojedinim balkanskim zemlja
ma vec decenijama postoji netrpeljivost,. zasto su se, premijeri i predsednici 
ovih dr!iava odlucili da ipak uprilice ovaj susret? 

- То је jedпim delom rezultat izvesпog pritiska iz sveta, kruga Evropske 
unije i transatlantskih zemalja, SAD-a. Опi stalпo upucuju poruke balkaпskim 
zemljama, koje su doduse razlicitih statusa, о potrebl izgradivanja regioпal
пog, tolerantпog medusobпog odпosa. Те inicijative se svode па bazicпu 
postavku da jugoistocпi deo Evrope pripada evropskom, пе samo geograf
skom, vec i politiCkom i ekoпomskom prostoru. Medutim, tu је i poruka da се 
ucesce tog dela Evrope и iпtegracionim procesima па ovom koпtiпeпtu blti 
zпаtпо otezaп dok medu пjima postoji taj stepeп пetrpeljivosti koji ste vi 
spomeпuli. Sve te zemlje imaju iпteres da medusobпo izgrade пeki sfstem 
odпosa koji Ы Ьiо toleraпtniji. Та saradпja је пeophodna i radi kompatibilпosti 
privrede, zbog istorijske povezanosti i zato sto delovi nacija balkanskih zema
lja zive u drugim, susednim zemljama. Zato је prirodno da idu putem razvi
jene medusobпe saradnje. 

Osim toga, nije istiпa, sto se sada cesto govori, da је ovo prvi put, posle 
pedeset godina, od Drugog svetskog rata, da је пapravljen korak пapred u 
razvijanju balkaпske saradпje. Zaboravlja se da su krajem osamdesetih godiпa 
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odr:lane dve konferencije ministara spoljnih poslova balkanskih zemalja u 
Beogradu 1988. i u Tirani 1990. godine. Tada su uspostavljeni mnogi meha
nizrni medusobne saradnje na koje se poziva sada5nji Samit na Кritu. Saradnja 
na raznim privrednim nivoima је jos tada zapoceta i taj proces Ы svakako 
vodio prema s~itu balkanskih zemalja, о сети је Ьilo razgovora i u Beogradu 
i u Тirani. Ја vam о tome govorim kao sudeonik na оЬа skupa. Тај zapoceti pro
ces је medutim zaustavljen krizom u blvsoj Jugoslaviji, а kasnije i njenim ras
padom. Dakle, ovo је vracanje па јеdап stari, vec zapoceti trend. 

· И јеdпот treпutku Slobodaп Milosevic је predloZio formiraпje пеkе vrste 
koпfederacije sa Grckom, sto је пaroCito zgraпulo same Grke, ра i сео svet. 

- Каdа је Milosevic izпeo tu inicijativu, ја sam о tome i јаvпо pisao. То је 
zaista zgranulo Grcku, ра i сео svet, ali је narocito pogodilo паsе sugradaпe 
Makedoпce. Time Ьi опi bili pretvoreni и tampon izmedu Srblje i Gr&e koji 
Ы se potom mogao progutati da је doslo do takve konfederacije. То је bila 
jedna besrnislena ideja sa demagosko-propagandnim karakterom. 

Odпosi izmedu Srbije i Grcke, su и јеdпот trenutku, kada је ]ugoslavija 
priznala Makedoпiju, Ьili uzdrrnaпi. 

- Odnosi izmedu na5e dve zemlje su relativno razvijeni, sto је dobro i sto 
odgovara interesima оЬе zemlje. Medutim, ја ne verujem и price о nekom 
velikom prijateljstvu i bratstvu dva pravoslavna naroda, jer se danas odпosi u 
savremenom svetu ne grade na takvim osnovama, vec samo na osnovama gde 
se moze utvrditi realno postojanje zajednickih interesa i da se na takvim 
interesima razvije saradnja. То је model koji vlada svuda и svetu. 

Druga zaЫuda koja је sirena је ta, da Grcka stalno nastupa braneci iпterese 
Srblje i Jugoslavije. То jedinostavno nije tacno. Кroz celo razdoЬlje sankcija 
Grcka је bila Clanica EU i NATO-a, а пе znam ni za jedan slucaj da је glasala 
protivno va2ecem trendu ovih organizacija, а и prilog Srblje i Jugoslavije. Ona 
to nije ni mogla da ucini, jer је interesi vode da svoju poziciju izgraduje и 
okviru tih struktura kojima pripada. 

Na Samitu па Kritu пajvise раZпје је privukao susret Milosevic - Nапо. 
Bili ste паs ambasador и Тiraпi. S obzirom da se duhovi па Kosovu sve vise 
uzburkavaju, mislite li da taj susret moze пesto da promeni i kako Vi vidite 
resenje kosovskog рrоЫета? 

- Мislim da је korisno da је do tog susreta doslo. Sporovi izmedu SRJ i 
Albanije su bili veliki i dobro је da se stupilo и dijalog. Najavljena namera оЬе 
strane da se ide na normalizaciju odnosa, moralo Ы da ukljuce i uпapredenje 
bilateralnih odnosa, prosirenje medusobnih komunikacija koje Ы vodile 
otvorenijim granicama. Na izvestan nacin taj susret Ы mogao da dopriпese i 
resavanju slozenog proЫema Kosova i polozaja Kosova unutar SRJ, samom 
promenom atmosfere. Medutim, bila Ы opasna iluzija ako neko rnisli da prob
lem Kosova moze da se resava dijalogom izmedu Beograda i Tirane. Тај prob
lem se moze resavati samo dijalogom izmedu vlasti u Beogradu i legitimnih 
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predstavnika kosovskih Albanaca, kojima, kao sto smo videli iz reakcija nakon 
Samita, na pamet ne pada da prepuste Fatosu Nanou, ili bilo kome drugom od 
strane Tirane, da resava njihove interese i preuzima neke obaveze и njihovo 
ime. Dijalog Beograda i Tirane ne moze blti supstitucija za dijalog izmedu 
Beograda i Pristine. 

Da li је рrоЫет Kosova unutraSпji рrоЫет Srbije? 
- Тај proЫem је davno internacionalizovan, izaziva medunarodno intereso

vanje i budi teznju medunarodne zajednice da doprinese и njegovom 
demokratskom resenju. Тај proЫem se ne moze smatrati samo unutrasnjim 
proЫemom Srblje i Jugoslavije, ali се konacno resenje morati da se traZ:i 
unutar SRJ. Pitanje Kosova је prestalo da,pude unutгaSnje pitanje Srblje pre 
deset godina. 

И pocetku ste blli С/ап Gradanskog saveza Srbije. Danas ste clan predsed
nistva Socijaldemokratske unije. Zasto ste iza§li iz GSS-a? Каkо vidite trenut
nu srpsku opozicionu scenu i zasto је toliko tesko naCi zajednickog predsed
nickog kandidata? 

- Izdvajanjem jedne grupe ljudi koji su blli vrlo angaZ:ovani и GSS-u, 
ukljucujuCi skoro celi tadasnji omladinski sastav stranke, а usled 
nemogucnosti da se nade zajedniCki jezik oko nekih vrlo vaZ:nih opredeljenja 
stranke, napustio sam GSS. Napustajuci ovu partiju nisam prestao da verujem 
da su GSS i novoosnovana Socijaldemokratska unija dve partije koje su ро 
mnogo cemu bliske. 

Sto se tice stanja и srpskoj opoziciji, tu postoje velike teskoce, а ја sad ne 
bih ulazio и analizu svih tih razloga i koje sve to stete ima, а stete su ogromne. 
Radije bih rekao nesto о na8em savezu demokratskih partija, koji cini sest 
stranaka. Тај savez ima nesto neoblcnije karakteristike za na8 teren, s obzirom 
da se radi о multietniCkom sastavu. Savez cine: Savez vojvodanskih Madara, 
Koalicija "SandZak", Liga socijaldemokrata Vojvodine, Reformska partija 
Vojvodine, Koalicija "Vojvodina" i na8a partija. Time, taj krug nije zatvoren vec 
је otvoren prema drugima. Мislim da се jos neke stranke naci interes da nam 
se prikljuCi. 

Mislite li da се sledeCi predsednicki izbori blti uspesni? 
- Uspehom izbora se smatra da се Srblja doblti predsednika sledecim 

izborima, а ја sumnjam da се se to desiti. Ne verujem da се blti dovoljan odziv 
biraca koji Ы izborima dao legitimet. Time се se produziti politiCka i 
ustavotvorna kriza koja је и toku и Srblji. 

Intervju: Ana Marinkovic, 
Demokratijq,, oktobar 1997. 
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Daleko od dijaloga 

Vijesti sa Kosova и poslednjih nekoliko nedelja, iako cesto protivurijecne, 
ipak zajedniCki karakterizira odriavanje visokog stepena tenzije, dok istovre
meno nema naznaka koje Ы mogle predstavljati pravce bar pocetnih koraka и 
razrjesenju duboke i sveopste krize srpsko-albanskih odnosa, kako na samom 
Kosovu, tako i na liniji Beograd-Pristina. Upravo ovih dana Citamo najave da се 
rad mjesovite grupe "Tri plus tri" о sprovodenju Sporazuma о skolstvu blti nas
tavljen "ove nedelje" na jos neizvjesnoj lokaciji i sa jos neizvjesnim dnevnim 
redom. Javnost, naime, jos uvijek nije dobila pouzdanu informaciju о uzroci
ma neuspjeha nedavne runde pregovore iste grupe, sem sto је bila suocena sa 
neodmjerenim uzajamnim opt:uZbama srpske i albanske strane, а sve to bez i 
jednog podatka о prirodi i dimenzijama konkretnog spora. Ono sto se svakako 
sasvim i neoprostivo predvida и likujucim komentarima srpske, tj. rezimske 
strane о tome da је ponovo potvrden "separatizam albanskih predstavnika", 
jeste najznacajnija cinjenica da svako dalje otezanje и provedbl davno sklop
ljenog sporazuma samo odla2e ostvarenje prirodnog prava albanske omladine 
da se normalno i na svom jeziku skoluje и redovnim obrazovnim institucija
ma. 

Predstavnici organizacija albanske studentske omladine, cije su mirne 
demonstracije, upravo potaknute neuspjehom razgovora о sprovodenju 
Sporazuma о obrazovanju, bile razbljene silovitom policijskom intervencijom, 
ovih dana su oroCili domet svojeg strpljenja do ponoci 15. oktobra. Ukoliko 
do tog termina ne dode do "nekog dogovora о normalizaciji skolstva na alban
skom jeziku "studenti се zasjedati i donijeti odluke о daljnim aktivnostima i 
protestima", dodajuci pri tome da im nije namjera prijavljivati proteste kao i 
da na ocekivanu ponovnu primjenu policijskog nasilja nece odgovoriti silom. 

PoЬliZe smo opisali trenutni status na jednom jasno omedenom segmentu 
srpsko-albanskih odnosa - о kojem cak postoji Sporazum potpisan na najvisem 
politickom nivou оЬе strane, а postignut uz asistenciju jedne inostrane nevla
dine organizacije - zato jer nam se cini da је to stanje simptomaticno za cijelinu 
odnosa Srba i Albanaca na Kosovu i и Srblji, gdje svi uzajamni signali nailaze 
na potpuno odbacivanje, ili, и najboljem slucaju, pogresnu interpretaciju. 
Time se и prvi plan neizbjezno istura nasilje i karakteristican odnos prema nje
govim pojavnim oblicima. Na povecan broj teroristiCkih napada na pojedine 
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kosovske bezbjednosne institucije i snage, srpski rezun i njemu odana ili 
sluZЬujuca sredstva javnog informisanja gnjevno reaguju tumaceci te pojedi
nacne incidente kao prirodan epilog "djelovanja separatistiCkog vodstva alban
skih politickih organizacija". Pri tom se potpuno zanemaruje ocigledna okol
nost da је dugotrajna i sistematska represija rezima, koja se kontinuirano i 
svakodnevno primenjuje vec vise od jedne decenije prema vecinskom aЉan
skom stanovnistvu na Kosovu, morala dovesti i do ovakovih reakcija, а koje се 
se najlakSe sprijeciti upravo otklanjanjem primarnog uzroka koji ih је izazvao. 
Albanski predstavnici ove pojedinacne pojave vide samo kao oblik provokaci
je od strane rezima zamisljen kao opravdanje za sve buduce policijske, istra2ne 
i sudske represivne radnje prema albanskom stanovnistvu. Pri tom zaboravlja
ju da је duga primjena politike nenasilnog otpora, za koju su se listom zala
gali, morala, u odsustvu bilo kakvog realnog pomaka, da dovede do, makar 
pojedinacnih i izoliranih akata nasilja od strane mladih, nestrpljivih i 
ogorcenih Albanaca koji vise ne vjeruju u mogucnost postizanja napretka 
primjenom dosada5njih metoda. 

U isto vrijeme, uprkos brojnim pozivima od strane mnogih inostranih vla
dinih i nevladinih, nacionalnih i medunarodnih institucija о sto hitnijem 
otpocinjanju dijaloga, kao jedinog puta za tra2enje demokratskog i obostrano 
prihvatljivog rijesenja, na politi&oj sceni Kosova, Srblje i SR Jugoslavije jos 
uvijek nema nikakove naznake о spremnosti za pokretanje ozbiljnog 
politickog razgovora, koji, da Ьi Ьiо takav; mora Ьiti osloboden prejudiciranih 
i unaprijed definitivno fiksiranih pozicija. То svakako dobro ilustrira dublnu i 
rasprostranjenost medusobnog nepovjerenja i nevjerice u mogucnost 
nala2enja sporazumnog rijesenja. 

Каkо је, vjerujem, izvan svake sumnje da Ьi inicijativa za pokretanje 
takovog dijaloga, ро prirodi stvari, morala poteCi od relevantnog vrha srpskog 
rezima, mislim da njeno trajno odsustvo jasno demonstrira pomanjkanje bilo 
kakvog osmisljenog i konzistentnog koncepta za rjesavanje kosovskog pitanja 
u vladajucoj politiCkoj strukturi Srblje. Na2alost, sansu koju takova praznina 
prиZa nisu znali ili smjeli da iskoriste ni predstavnici opozicije. Pri tome se, 
naravno, od Seseljevih radikala i nije moglo ocekivati nista drugo sem osornih 
prijetnji о protjerivanju "nelojalnih Albanaca" preko Prokletija. Simptomaticno 
је da је sasvim podudaran rijecnik upotreblo i kandidat tzv. ljevog Ыоkа Zoran 
Lilic u svojem natjecanju da bude predsjednik svim gradanima Srblje. Cudi, 
medutim, da se niko od (samo)proklamovane demokratske opozicije nije 
suprotstavio ovakvom ekstremnom sovinistickom velikosrpskom nacionaliz
mu, gradeCi time poziciju koja Ьi im omogucavala, u neko buduce vrijeme, da 
preuzmu inicijativu u izgradivanju tolerantnijih i sadciajnijih odnosa sa 
kosovskim Albancima. Njihova procjena bila је, ocigledno, da kosovsko pita
nje predstavlja suvise kontroverznu temu cije Ьi demokratsko tretiranje, u 
skladu sa medunarodno najsire usvojenim nacelima, moglo djelovati kon-
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traproduktivno и svjetlu stanja drustvene svijesti koja је demonstrirana na 
upravo zavrsenim parlamentarnim i predsjednickim izborima u Srblji. Sa 
stanovista opskurnog politickog pragmatizma ovo moze izgledati realnom 
racunicom, ali .sigurno ne i sa stanovista najavljenih amblcija demokratske 
opozicije da odigra odlucujucu ulogu и demokratizaciji Srblje i njenom inte
grisanju и sire evropske civilizacijske tokove. U tom pogledu је svakako najveci 
gubltnik Vuk Dra5kovic koji је, vracajuCi se и prosle vekove sa tezom о Kosovu 
kao Staroj Srblji izgublo svaki krediЬilitet da Ьi ikada mogao odigrati pozitivnu 
ulogu u nalaienju demokratskog i sporazumnog rjesenja polozaja Kosova и 
odnosu na Srblju i и okviru SRJugoslavije. Ostaju, i dalje, doduse, na margini 
srpske politiCke scene malobrojne, ali veoma aktivne i prisutne politicke i 
drustvene snage, stranke, udruzenja gradana i humanitarne nevladine organi
zacije koje се nastaviti da se и dijalogu i suradnji sa svojim albanskim pri
jateljima i partnerima bore za stvaranje pretpostavki za pravedno, stabilno i 
demokratsko rjesenje statusa Kosova, koje се sadciati sve potrebne ustavno
pravne politicke, ekonomske, kulturoloske komponente. 

Medu tim pretpostavkama znacajno mjesto ima i angaiiranje vodecih fak
tora medunarodne zajednice. Nema, naravno, nikakove potrebe dokazivati da 
је kosovsko pitanje vec davno i nepovratno internacionalizovano. Povecano 
prisustvo predstavnistava dciavnih i nevladinih organizacija na Kosovu 
svakako ima kapitalan znacaj kao upozorenje protiv daljeg nekaZnjenog i bru
talnog krsenja ljudskih prava pripadnika kosovskog vecinskog albanskog 
stanovnistva. Takovo prisustvo, iako dobrodoslo, ne moze blti i dovoljno. 
Potrebna је elaboracija inicijative medunarodne zajednice uz najsiru i punu 
saglasnost, za odciavanje medunarodne konferencije uz ucesce svih zain
teresovanih i involviranih domacih snaga, plus kompetentnih predstavnika 
medunarodnih faktora, posvecene utvrdivanju elemenata rjesenja za Kosovo i 
obezbjedivanju saglasnosti za njegovo prihvatanje. Mislim da se sa pokreta
njem takove medunarodne akcije ne Ьi smjelo vise oklijevati, јег dalje 
odciavanje nestabilnog statusa quo и svakom trenutku prijeti izbljanjem kon
frontacije sirih razmjera koju nece blti moguce kontrolisati, а jos manje lokali
zovati. 

Gotovo и fusnoti ovog osvrta treba zabiljeziti nedavno izjasnjavanje alban
skog МIР-а о tome da albanska strana odblja sudjelovanje na susretu na vrhu 
izmedu SRJugoslavije i Albanije, "dok se ne zadovolje njeni uslovi", а о cijem 
karakteru javnost nije obavijestena, iako se njihov sadrZaj moze pretpostaviti. 
Na pripremi ovakvog susreta radila је grcka strana, svakako и dosluhu sa 
Slobodanom Мilosevicem. Sasvim је u skladu sa njegovim politiCkim manirom 
da и komunikaciji sa jednim spoljnim, tj. albanskim faktorom pokusava preju
dicirati rjesenje za jedan proЫem koji lezi и njegovoj obavezi i odgovornosti, 
sto naravno ne moze donijeti rezultate, jer nista ne moze supstituirati nepos
tojeci dijalog vlasti и Beogradu i legitimnih politickih predstavnika kosovskih 
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Albanaca. Time se, dakako, ne izjasnjavamo protiv dijaloga Beograda i Tirane. 
On је svakako neophodan, prvenstveno и cilju normalizacije odnosa dvaju 
susjeda, stvaranja pretpostavki za uspostavljanje vise medusobnog povjerenja 
kao nuzne pretpostavke otvorenije medusobne granice i svestrane saradnje и 
uzajamnom interesu. 

Helsinska povelja, oktobar 1997. 
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Arogantno odbijanje 

Ne moze, vjerujem, blti nikakove sumnje da је nиZnost rjesavanja nadasve 
slozenoga i mnogim historijskim naslagama opterecenog pitanja Kosova i nje
govog polozaja na prostoru blvse Jugoslavije izraslo и jedan od kljucnih uslo
va pod kojim се se odlucivati о mogucnostima, а eventualno i tempu pocetka 
pribliZavanjaJugoslavije integracionim procesima и na5em sirem regionu, ali i 
и Evropi i, na kraju, и svijetu. 

Poslednjih nedelja doslo је do novog zaostravanja vec duze vrijeme, inace, 
krajnje napete situacije. Policijska, vojna, sudska i administrativna represija 
vlasti prema albanskom stanovnistvu, koje na Kosovu zivi и tako velikoj veCini 
ne jenjava. NiZe se serija montiranih procesa na kojima se na osnovu torturom 
iznudenih priznanja i oskudnog ili nikakvog dokaznog materijala, izricu 
drakonske kazne. Dugogodisnje trajanje takovog stanja podstice, narocito kod 
mladih Albanaca, koji su rasli i sazrijevali и uslovima dciavnog terora, okre
tanje ka traienju radikalnijih rjesenja. Oni, naime, procjenjuju da politika 
pasivne rezistencije, za koju se opredijelio paralelni vrh albanske politiCke i 
paradciavne strukture, nije doveo ni do kakvoga pozitivnog pomaka. Sto vise, 
cak i onaj jedini Sporazum koji је upravo zahvaljujuci posredovanju jedne 
inostrane nevladine, zapravo crkvene institucije, prije vise od godine dana 
zaista i postignut, tj. Sporazum о obrazovanju na nacionalnom jeziku, nije 
dozivio ni pocetak implementacije, cime se samo produЬljuje jaz nepovjeren
ja albanske populacije prema namjerama i politici vlasti. 

Svako dalje zaostravanje prilika imanentno saddi i prijetnju izbljanja 
orиZanih sukoba koji Ы nosili karakteristiku lokalne gerile veCinskog 
stanovnistva protiv represivnog rezima, sirom Kosova. Mogucnost takovog 
razvoja najozblljnije uznemirava, prije svega zemlje и neposrednom susjed
stvu, kao sto su Grcka i sama tj. maticna Albanija, ali i vise od toga Republiku 
Makedoniju, koja zna da Ы svako tektonsko politicko pomjeranje na Kosovu 
neizbjezno uzdrmato njenu vlastitu i inace labilnu stabilnost. No, i ostale zem
lje и regionu, kao i na sirem evropskom prostoru, ра i na prekoatlanskoj raz
daljini izraiavaju veliku zabrinutost mogucim opasnim ishodom kosovskih 
konfrontacija. 

Stoga se umnozavaju razlicite inicijative, podsticaji, ра cak i apeli, od 
razliCitih institucija i krugova, prvenstveno evropskih zemalja, kao i 
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Sjedinjenih Americkih Driava, koje sve, bez izuzetka, zahtjevaju ili ocekuju 
nala.Zenje sporazumnog rjesenja, na obostrano prihvatljivoj osnovi kroz dija
log vlasti и Beogradu i legitimnih predstavnika kosovskih Albanaca. U veCini 
tih obracanja, ne ulazeCi и definiranje pozeljnog rjesenja, naglasava se potre
ba ula.Zenja и dijalog bez prethodno fiksiranih i nepomjerljivih pozicija, koje 
Ьi svojom tvrdocom prejudicirale predstojeci dijalog. Naglasava se, takoder, 
potreba nala.Zenja demokratskog, konsenzualnog rjesenja, koje се vec time 
morati da sadrii i mjeru kompromisa i uzajamnog izla.Zenja и susret. Na 
razlicite nacine, zavisno od nosilaca inicijative, izra.Zava se spremnost razliCitih 
segmenata medunarodne zajednice da politiCki, ali takoder i materijalno 
podrie i samo otpoCinjanje ozbiljnog dijaloga sa izgledom mnogo bogatije 
nagrade и slucaju uspjesnog zavrsetka. U tom kontekstu se SRJugoslaviji stav
lja и izgled znatno brie pokretanje procesa razgradivanja spoljnog zida sankci
ja, i otvaranje perspektiva integracije и mnoge evropske i globalne institucije i 
organizacije politiCke, ekonoinske i posebno finansijske prirode, prema koji
ma su јој pristupi, и sada5njim uslovima potpuno zatvoreni. 

U svim tim inicijativama neizostavna је konstanta insistiranje na traZenju 
rjesenja unutar SRJugoslavije, ali istovremeno i zahtjev da se za Kosovo mora 
obezbljediti status autonomije i garancije ljudskih i manjinskih prava и skladu 
sa najsire medunarodno prihvacenim standardima. Тi parametri prиZaju i 
okvir moguceg rjesenja utoliko sto odbacuju zahtjev za nezavisno Kosovo, ali 
takoder i tezu da је Kosovo iskljucivo unutra5nje pitanje Srblje, о kome jedi
no ona sama, ako treba i na unitarnoj osnovi, moze autonomno odlucivati. 

I najnovija franko-njemacka inicijativa precizira da ni nezavisnost Kosova, 
ni pozicija status quo ne mogu da budu dugotrajno mirno rjesenje. Poruka 
dvojice evropskih ministara ponavlja da se samo putem pregovora moze 
postiCi prihvatljivo rjesenje. Poruka је, vjerovatno, svjesno manje odredena. 
Tako se, na primjer, preporucuje ucesce и pregovorima trece strane prih
vatljive za partnere, bez jasnije naznake kome Ьi takva uloga mogla Ьiti povje
rena. Nadalje, kao model trajnog rjesenja imperativno se zahtjeva uvodenje 
specijalnog statusa za Kosov, bez pokusaja da se poЬliZe odredi sto Ы takav sta
tus mogao da sadrii. 

Мislim da је i logicna izvjesna suzdrianost и definiranju ciljeva, jer se time 
upucuje buduce pregovarace da bez preduslova zajednicki pridu tгaZenju 
obostrano prihvatljivog rjesenja. Isto tako, izostavljanje konkretnog prijedloga 
и pogledu moguceg izbora trece strane odra.Zava svijest da се upravo to pita
nje Ьiti svakako jedno od najspornijih, sto su potvrdile i do sada izrecene reak
cije Milana Milutinovica i Љrahima Rugove. One su i inace do te mjere indika
tivne da zaslufuju nesto iscrpniji komentar, kao uostalom i sщna inicijativa. 

Љrahim Rugova, da pocnemo od njega, izjasnio se и prilog pregovora na 
osnovu franko-njemacke inicijative, obracajuci se istovremeno Evropskoj uniji 
i njenim zemljama clanicama, kao i SAD, sa zahtjevom da one posreduju и pre-
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govorima. Ovakvim postavljanjem, koje је svakako pozitivan pomak и odnosu 
na ranije iskljucivo opredjeljivanje na opciju nezavisnog Kosova, dijelom је 
svakako rezultat pritiska mnogih zapadnih uticajnih faktora koji insistiraju na 
traienju sporџumnog rijesenja и okviru Jugoslavije. U isto vrijeme, medutim, 
Rugova nastoji da ponovo konsolidira svoju donekle uzdrmanu, а ranije toliko 
mocnu i ovjencanu odlucujucim autoritetom, poziciju medu kosovskim 
Albancima. 

Ministar inostranih poslova SRJ, sada i и funkciji predsjednickog kandida
ta; arogantno је odblo ovu inicijativu, izlaZиci se podsmjehu, jer se, kaZe on, 
Jugoslavija nije pismom obracala nosiocima ove inicijative oko rjesavanja 
proЫema vezanih za Sarsku oЫast. Sto se tice eventualnog, а ponudenog 
posredovanja trece strane и pregovorima, ро Мilutinovicu to "ne dolazi и 
obzir". Jer, to је, ро njemu, unutra5nje pitanje Srblje, i svi koji govore о inter
nacionalizacije vrse sumnjivu rabotu. 

Time је, medutim, kandidat za predsjednika mozda i nehotice zapravo 
dezavuisao jedinog stvarnog predsjednika i svog rodonacelnika. Jer, jedini 
sporazum koji је uopste nastao и posljednjoj deceniji odsustva svakog srpsko
albanskog dijaloga, tj. onaj о skolovanju na materinjem jeziku, potpisali su 
Slobodan Мilosevic i Љrahim Rugova zahvaljujuCi Ьа5 pomoCi trece inostrane 
nevladine zajednice Sant'Egidio. А onog casa kada se ovaj Sporazum, koji је 
svojim nastankom ohrabrujuce djelovao, utopio и vode na5e unutrasnje poli
tike doslo је do potpune Ыokade i izostao је bilo kakav rezultat и njegovoj 
implementaciji. 

No, ministar i kandidat nas је obogatio jos jednim neocekivanim sazna
njem, posebno и pogledu utvrdivanja krivnje za sada5nje stanje. Ne lezi, dakle, 
ро Мilutinovicu, krivnja и decenijskom trajanju grube represije usmjerene 
protiv albanske populacije na Kosovu. Nije, medutim, krivica ni na paralelnim 
strukturama koje su Albanci izgradili odbljajuCi da priznaju dгZavu koja im је 
nasilno ukinula autonomiju. Cak ni inace defurni krivac, zaogrnut omiljenim 
atriЬutom separatistiCke politike i njezinih oтraZenih nosilaca, nije ovoga 
puta kriv. Od jucer znamo, zahvaljujuCi Milanu Milutinovicu: kriv је, zapravo, 
Arsenije Carnojevic koji је zapoceo politiku iseljavanja, а koju се Мilutinovic 
sada preokrenuti и politiku ponovnog naseljavanja Srba na Kosovu, lako i 
ovlaS, ne pitajuci perspektivne naseljenike, а jos manje sada rasporedeno 
kosovsko stanovnistvo. 

No, vracajuci se ozbiljnijim temama, а prije svega samoj inicijativi, valja se 
upitati koji su izgledi na njen uspjeh, barem kao pokretaca toliko neophodnog 
i odlaganog srpsko-alpanskog dijaloga. Prije svega mislim da је potrebno dina
micnije povezivanje konkretnih zahtjeva spomenutih и zajednickom pismu 
dvojice ministara, kao sto је vracanje misije OEBS i uspostavljanje pred
stavnistva EU и Pristini, sa nagradama koje su istim pismom stavljene и izgled. 
U pogledu prirode specijalnog statusa, mislim da је potrebno i od strane pred-
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lagaca takvog rjesenja pojasniti da се krajпji ishod moci da predstavlja samo 
опо sto је prihvatljivo za оЬе straпe i do cega се se doCi tolerantnim dijalo
gom, bez majorjzacije i uslovljavaпja. Licпo mislim da Ы takvo rjeseпje mogla 
predstavljati formula statusa Kosova kao federalпe jedinice и okviru Savezпe 
Republike Jugoslavije, Ciji, medutim, status пе mora blti simetrican sa 
polozajem Srblje i Сrпе Gore. Mozda, се, medutim, i neko drugacije rjeseпje 
moCi da poslиZi kao osпova sporazuma. То, uostalom, zavisi prije svega od 
onih koji се voditi pregovore, uz - treba se пadati - aktivпu i djelotvornu 
podrsku iпostranih ucesnika ili medijatora. 

Helsinska povelja, decembar 1997. 
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Mimo parlamenta i vlade 

Parlarnent na.5e savezne dciave, kao uostalom i Skupstina Srblje, ne sarno 
sto ne utvгduju pravce i nacela spoljne politike, vec se spoljnom politikom i 
ne bave, cak ni utoliko da im se bar povremeno ponude izvestaji о tome kako 
su realizovane odredene aktivnosti prema spoljnom svijetu, za sto su parla
mentarna tijela ро Ustavu nadlezna, ali nikada nisu cak ni konsultovana. 
Spoljna politika se utvrduje, mimo ili protiv Ustava SRJ, od strane jedne poli
tiCke licnosti i njenog neposrednog i familijarnog okruzenja, bez obaveze i 
spremnosti da se ikome odgovara za posljedice cesto sudbonosnih odluka, 
donijetih ро strani od ikakve parlamentarne, а jos manje javne kontrole i nad
zora. 

Ni Savezna vlada ne vrsi, u oЫasti medunarodnih odnosa, ovla.5cenja koja 
јој ро Ustavu pripadaju. Povremeno јој podnesu izvestaje о realizaciji negdje 
drugdje utvгdenih projekata, kako ы njena ocekivana pohvala prиZila potreb
nu legitimaciju pred medunarodnom i domacom puЫikom. 

U takvim okolnostima vanustavnih postupaka i procedura bile su, naravno, 
otezane mogucnosti da diplomatija, kao profesionalna slиZba spoljne politike 
izvrsi svoju strucnu i zakonsku ulogu. Jer, u osnovi, sadciaj djelovanja spolj
nopolitiCke sluZЬe zavisi prije svega od sustine i kvaliteta spoljne politike koja 
se formulise u politicki odlucujucim institucijama, а u na.5em slucaju - kru
govima. Та politika u na.5em nesretnom primjeru, umjesto da bude okrenuta 
traZenju puteva saradnje i razumijevanja prema medunarodnoj zajednici, bila 
је obiljezena mrgodnim i sumnjicavim, u sustini negativnim, procjenjivanjem 
svega sto је prema nama dolazilo iz svijeta. Znajuci dobro da se u poltiCkom 
vrhu uevrscuje ksenofoblcna predstava о neprijateljskom odnosu kljucnih fak
tora medunarodne zajednice prema ulozi Srblje u procesu razbljanja blv5e 
Jugoslavije i ratu na njenim prostorima, diplomatija је uslиZno nudila nove 
dokaze postojanja razlicitih politika zavjere protiv Jugoslavije sa zlokobnom 
narnjerom kaZnjavanja srpskog naroda. U takvom svom la2nom djelovanju 
diplomatija је naisla na odobravanje politickog vrha, topao prijem kod dobrog 
dijela nacionalistickim strastima sludenog stanovnistva, i uz obllje 
kvazinaucnih i parahistorijskih argumenata, takoder i znacajnu podrsku 
nacionalistiCke intelektualne elite. Takvim svojim djelovanjem jugoslovenska 
diplomatija је znacajno doprinjela jacanju na.5eg vlasitog unutra.5njeg zida 
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ksenofoblcnih ograda, prema takvom ponasanju na1cesce zapanjenom, 
spoljnom svijetu. Zaslepljenost predrasudama cesto dovodi do pogresnog 
tumacenja signala koji dobljamo iz svijeta. Izraiavanje zabrinutosti radi 
povecanja tenzija na Kosovu i dobronamjeran savjet da se rjesenje treba traiiti 
kroz demokratski dijalog, potpuno neosnovano је protumaceno kao mijesanje 
и jugoslovenske unutra5nje stvari i iskoristeno kao povod za napustanje 
Bonske konferencije о sprovodenju mira. То је samo najnoviji и nizu poznatih 
primjera guЬljenja krediblliteta i pona5anja na nacin koji је potpuno nes
hvatljiv preteznoj veCini zemalja koje djeluju na medunarodnoj, ne samo na 
evropskoj sceni vec i и globalnim razmjerima. 

Sta је tu zapravo posrijedi? Da li manjka sposobnost razumijevanja prirode 
realnih odnosa koji su prihvaceni kao adekvatni najsire prihvacenim и ovom 
slucaju evropskim standardima, ili је rijec о svjesnom nastojanju da se umjesto 
kretanja prema i и susret medunarodnoj zajednici okrece od nje i ograduje 
svojim barijerama. Bojim se da је prije и pitanju takova svjesna odluka koja 
samo produЬljuje samonametnutu izolaciju. Jugoslavija nije prva zemlja koja 
se tako pona5a, cak ni и na5em neposrednijem okruZenju. Nekoliko decenija 
је Enver HodZina Albanija zivjela и skoro potpunoj izolaciji, koju је sama 
izabrala, odrZavajuCi samo rudimentarne odnose sa zemljama kao sto su 
Sjeverna Koreja, Vijetnam i Kuba, sve и strahu da Ы sadrZajnija komunikacija 
sa okruZenjem mogla da ugrozi despotsku vlast. Кrecemo li se i mi slicnim 
putem? 

Ako jedna slиZba izgubl krediЬilitet govoreCi neistine о stranom svijetu, 
onda јој sigumo niko nece vjerovati kada govori hvalospjeve о svojoj zemlji. 
Zato se treba dobro zamisliti na kakav medunarodni prijem mogu da naidu 
prognoze da nam predstoji period brzog i svestranog razvoja, bez premca и 
savremenom svijetu, ili da је za5tita manjinskih prava и SRJugoslaviji, ра dakle 
i na Kosovu, и skladu sa najvisim medunarodno prihvacenim standardima. 
Politika nadigravanja s najznacajnijim medunarodnim faktorima manipu
lacijom i prevarom tako se okrece i povratno djeluje prema sopstvenoj sredi
ni i interesima postajuci na taj nacin samoporaiavajucom. 

Na.Sa Borba, decembar 1997. 
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Nemirenje sa ratnim porazom 

Novak Priblcevic (59), blv5i diplomat SFR]ugoslavije i visegodiSпji пјеziп 
veleposlanik, podrijedom је iz pozпate obltelji hrvatskih Srba Priblcevica, koji 
su ostavili dubok trag и hrvatskom poHtiCkom iivotи. 

Njegov zпатепШ rodak jest i Svetozar Priblcevic, jedan od vodeCih srpskih 
poHticara и Hrvatskoj, pocetkom ХХ stoljeca pobornik ujedinjeпja ]uinih 
Slaveпa, kasпije, и Кraljevini SHS, prvi ministar uпutrasпjih poslova, а potom 
iestoki protivnik reiima kralja Aleksandra te poHticki emigrant и Pragu. 

''Prijateljevao sam s пjegovim siпom Stojanom i ипиkот Тiпот, koja 
danas iivi и Lопdопи. Prevodi sa srpskog i hrvatskog" - kaie elegantno 
odjeveпi Novak Priblcevic. 

Danas је jos jedan пjegov rodak aktivan и hrvatskoj poHtici: dr. Dorde 
Priblcevic, hrvatski veleposlanik и Grckoj. 

Novak Priblcevic rodeп је и Petriпji. Na pocetku Drиgoga svjetskog rata 
sklanja se и Vojvodiпu, kod rodaka. 

Nakoп uspostave NDH otac ти zavrsava и zatvorи, odakle па spektaku
Jaran пасiп bjeii, te se prikljucuje partizanima. Postao је i vijeCnik па Drиgom 
zasjedanju А VNO]-a, и stиdeпom 1943. Na tom је zasjedanju usao и tada5пju 
prvu partizansku vladu. 

Nakoп Drиgoga svjetskog rata obltelj se vraca и Zagreb, gdje Novak пas
tavlja skolovanje. И razred је isao s Draieпom ]erkovicem, kasпije pozпatim 
пogometaSem ''Diпama': te ]ovanom Мiricem i Brankom Caratanom, danas 
profesorima па Fakultetи poHtiCkih zпanosti. 

Upisuje se па Pravni fakultet и Zagrebu. 
"Studirao sam zajedпo sa Stipom Mesicem i Stipom Suvarom': kaie. 
Pocetkom sezdesetih Priblcevic postaje predsjedпik Saveza studeпata 

Нrvatske. 

Pocetkom sedamdesetih postao је miпistar vanjskih poslova и tada5пjoj 
hrvatskoj repubHck:oj Vladi, kojoj је predsjednik Ыо DragutiпНaramija. 

Nakon toga odlazi и Beograd, и Sekretarijat za vanjske poslove. 
Dogadaji koji се dovesti do raspada ]ugoslavije, pocetkom devedesetih, 

zatjecu ga па mjestи jugoslovenskog veleposlanika и Albaniji. 
Na pocetku svoje karijere Ыо је blizak tzv. srpskim Hberalima oko Latinke 

Perovic i Marka Nikezica ("Cijenim ih, jer nikoga iz tog kruga poHticara 



126 /та li rezo11a11ce 

MПosevic nije uspio upregnuti и svoju velikosrpsku politiku'). Devedesetih 
pristaje uz Antu Markovica, tada5njeg predsjednika Vlade SFR], cije su ти se 
politicke i gospodarske reforme Cinile svrsishodnima. 

Nakon zavrsetka veleposlanickog mandata и Tirani, zimi 1990, kad su vec 
provedeni prvi visestranacki izbori, Priblcevic se vraca и Hrvatsku. 

Nakon vaseg povratka и Zagreb, koliko је poznato, pozvao vas је pred
sjednik Tudman ... 

- Da, uskoro nakon mojega povratka susreo sam se - na njegovu inicijativu 
- s predsjednikom Tudmanom. Razgovarali smo и prosincu 1990, и njegovu 
uredu, tada и Visokoj ulici, na Gomjem gradu. Rekao mi је da su nastupila vre
mena za povijest te da mi nudi priliku и skladu s takvim trenutkom i da 
ocekuje da se tako i pona.Sam. Predlozio mi је da se vratim и Нrvatsku i da 
osnujem sna2nu i utjecajnu srpsku politicku stranku koja се onda, и suradnji 
ili koaliciji s НDZ-om, raditi na ozivotvorenju su2ivota Нrvata i Srba и 
Нrvatskoj. 

Rekao sam mu da mi ni na kraj pameti nije da osnivam bilo kakvu svoju, 
ponajmanje srpsku, stranku. 

То Ы se kosilo sa svim mojim politiCkim i morзlnim nacelima. Nisam 
vjerovao, а ni danas ne vjerujem, da bilo kakvo politiCko okupljanje na 
nacionalnoj osnovi ima perspektivu. 

Rekao sam mu da se, od na.Sega razgovora, vec zbilo dosta toga sto је izaz
valo, ili moglo izazvati, uznemirenost Srba и Нrvatskoj, pogotovu onih izvan 
urbanih sredista, poput Zagreba, Rijeke ili Pule. Otvoreno sam kazao da ја to 
niti mogu niti zelim. Zavrsio sam svoj odgovor Tudmanu rekav5i: ako blh cak 
i osnivao svoju stranku, onda to ne blh napravio и suradnji s njim nego protiv 
njega! 

Nije mu bilo drago to cuti. Ali, upitao me zar ne vidim da је sve to nezado
voljstvo Srba и Нrvatskoj zapravo rezirano iz Beograda? Napomenuo sam da је 
to, svakako, istina, ali tek dio price, а da su i mnogi postupci nove hrvatske 
vlasti dali povoda za uznemirenje. 

је li па toj ponudi sve zavrsilo? 
- Ne. Dva mjeseca nakon tog razgovora, и Beogradu, gdje sam zivio s 

obltelju, javio mi se Hrvoje Sarinic, ali је sve skupa kratko trajalo, s istim 
ishodom. · 

Osim toga, nedugo nakon tog razgovora ја se vise nisam ni imao kamo 
vratiti u Zagreb, jer se и тој stan, и Bauerovoj ulici, uselio jedan sada.Snji viso
ki du2nosnik. 

Za§to se niste zeljeli ukljuCiti и politicki zivot Hrvatske, pogotovu jer su 
vec tada poceli "balvani" oko Кпiпа? 

- Smatrao sam da је prekasno. Cak i da sam prihvatio Tudmanovu ponudu, 
tesko da blh ista pozitivno napravio. Уес su и Нrvatskoj bile donesene ustavne 
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promjene u kojima Srbl vise nisu bili konstitutivan narod, а ovi u Кrajini poceli 
su svoju suludu politicko-ratnu igru s kojom se, isto, nisam slagao ... 

Bojali ste se da vas пе p1·oglase izdajnikom? 
- Ne, о toµie nisam razmisljao. Biti nacionalni lider, to me nije privlaCilo, а 

Ыо sam, medu ostalim, svjestan i toga da blh tesko mogao utjecati na Srbe u 
krajinama, jer su oni tada bili vec poneseni ludilom. Doduse: da sam tada pri
hvatio Tudmanovu ponudu, na5ao blh se u poziciji da me proglasavaju izdaj
nikom. Мislim da је prijedlog dosao prekasno. 

· Medutim, to me nije spasilo, jer su u vrijeme rata beogradski mediji о meni 
govorili kao о Tudmanovu spijunu, nacionalnom izdajniku ... 

Da vam је ponuda stigla prije visestranackih izbora, blste li је prihvatili? 
- Tada blh, sigurno, mnogo ozbiljnije о tome razmisljao, te Ыh, vjerojatno, 

usao u neku stranku, ali ne s nacionalnim predznakom, jer u to ne vjerujem. 
No, sigurno blh aktivnije sudjelovao u hrvatskome politickom zivotu. 

Zasto se tada medu Srblma и Hrvatskoj nije mogao nati netko poput 
vasega pretka Svetozara Priblcevica? 

- То је, svakako, pitanje na mjestu. Medutim, kad је Franjo Tudman rekao 
da је NDH, doduse, bila kvislinska tvorevina, ali istodobno i odraz teznji 
hrvatskoga naroda za dciavom, vecina Srba, ni uz najbolju volju, to nije mogla 
prihvatiti. 

Osim toga, mislim da ta njegova konstatacija, odnosno njezin drugi dio, 
jednostavno nije tocna. Povijesne cinjenice govore da NDH nije bila odraz 
drZavotvornih teznji ni velikoga broja Нrvata, jer su oni u mnogo vecem broju 
sudjelovali u antifa5istickoj borbl. 

Ipak, politicki ste se aktivirali и Beogradu? 
-Nakon moje ostavke u Saveznom sekretarijatu za vanjske poslove - jer vise 

ni tu nisam nalazio svoj politi&i interes - ukljucio sam se u srbljansku 
demokratsku oporbu, prvo u Gradanskom savezu, ali kad smo osjetili da Vesna 
Pesic, na neki nacin, svojim potezima ugrozava njegov nacelni antiratni i anti
nacionalisti&i identitet, te pogotovu kad је nekontrolirano pristala suradivati 
s politicki diskutaЬilnim Vukom Dra5kovicem, ра i sa Zoranom f>indicem, nas 
nekolicina osnovali smo Socijaldemokratsku uniju, malu, zasad marginalnu, 
ali intelektualno jaku i postenu stranku. Cijelo vrijeme sukoba i u Нrvatskoj i 
u ВiН istupao sam sa svojim istomisljenicima protiv rata. 

Kako ste doiivjeli rat и Hrvatskoj? је li vam tada, mozda, Ьilo zao sto 
niste prihvatili ponudu predsjednika Tudmana? 

-]os od rata u Sloveniji, pogotovu u Нrvatskoj, osudivao sam to, i smatram 
da је to zlocin. Javno sam se suprotstavljao ratu te osudivao spregu ovda5njeg 
Мilosevicevog rezima s Palama i Кninom: velikosrpski val zahvatio је Кrajinu, 
а zlo se srucilo na tamosnje Hrvate. Каd је росео rat, nisam se vise opterecivao 
mislju о tome jesam li ispravno postupio ili ne, odbljajuci ponudu Franje 
Tudmana. 
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Mislim da ipak jesam, jer mi је to пajzornije pokazala i sudblпa Јоvапа 
Raskovica. Оп је pokusao urazumiti опе ljude tamo, cak i па пeki пасiп im 
povladujuCi, ali kad је vidio da пе moze koпtrolirati situaciju, опdа је odustao 
od svega. Мislim da ga је to sve skupa slomilo te ubrzalo пjegovu smrt. 
Razgovarao sam s пjime пekoliko puta, iako se mi politiCki i ideoloski posve 
razlikujemo i пemamo dodirnih tocaka. Оп је dosao и Beograd vrlo potisteп. 
Rekao mi је da је razocaraп time sto su tamosпji Srbl prihvatili rat. Govorio mi 
је da nikoga nije zelio voditi и rat. Мislim da је Ьiо iskreп и tome. RaSkovic је 
Ьiо covjek Dobrice Cosica. 

No, smarram da је predsjedniku Tudmaпu moralo Ьiti јаsпо da Мilosevic, 
zapravo, iskoristava hrvatske Srbe vise kao detoпator buducega sukoba и ВiН, 
oko kojega se, sad је јаsпо, vec Ьiо dogovorio s пjime и Кaradordevu па pro
ljece 1991. Postoje mпogi izvori koji tvrde da se Tudmaп vratio s toga razgo
vora s Milosevicem vrlo zadovoljaп. 

jeste li о poпudi predsjedпika Тиdтапа razgovarali s Апtот 
Markovicem i Budimirom Loпcarom? ]esu li vam опi savjetovali da пе prih
vatite Tudmaпov prijedlog? 

- Ne, о tome s пjima nisam razgovarao. Mi smo i dalje ostali и dobrim 
odпosima: cujemo se, razgovaramo. Obojicu i sad vrlo cijenim. 

Ante Markovic potpisao је пaredbu za iпterveпciju]NA и Sloveпiji ... 
- Оп је izmanipuliraп, ра se пjegov potpis паsао па toj пesretnoj пaredbl. 

No, пjegova orijeпtacija nije bila ratna. Оп је radio па demokratizaciji i refor
mi zemlje. Osim toga, zпam da је и treпutku vојпе interveпcije и Sloveniji 
Budimir Loпcar пapisao ostavku па polozaj savezпog sekretara za vanjske 
poslove. No, nije је Ьiо poпudio smatrajuci da se jos пesto moze spasiti mir
nim putem. Ali, i оп је пedugo potom otisao. 

Каkо vi gledate па dапаSпји srpsku politicku sсепи и Hrvatskoj? 
- Мislim da se опа profilira sve vise и gradaпsku, а sve manje и prveп

stveпo пасiопаlпu opciju. Za ovo drugo postoje kulturпa i slicпa drustva koja 
se brinu za пасiопаlпе tekoviпe. Medu urbaпim Srbima prevladao је isti опај 
odпos kao prije stotiпjak godiпa kad su srpski intelektualci iz Нrvatske govo
rili о svojoj srpskoj пaciji i hrvatskoj domovini. Мislim da se, uz malo pamet
niju politiku s оЬје straпe, to moglo poteпcirati i па pocetku devedesetih. 

Koliko, ро vama, ljudi и Srbiji sad osjecaju da su Hrvatska i Srbija dvije 
dri:ave? · 

- Sve vise. Sad mпogi Srbl pociпju postavljati i опо pitaпje koje su trebali 
postaviti odmah: Zar se nismo mogli rastati kao Cesi i Slovaci? 1 ta, makar i 
kasпa, promjeпa и razmisljaпju dobar је zalog za пormalizaciju odпosa пa5ih 
- i mojih - dviju zemalja. 

је li и Srbiji kопаспо doslo vrijeme otrei:njenja? 
-Apsolutпo! Pazite, 1991. па Novom Beogradu tenkovi koji su bili slaпi па 

Vukovar obasipani su cvijecem. То spada medu пајvесе sramote srpskog 
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nacionalnog Ыса koje ја mogu uopce zamisliti. Danas је vecina Srba promije
nila misljenje о tome ... 

Bez obzira па to sto је vise od 1,5 milijtma Srba glasovalo za Vojislava 
Seselja? . 

- Bez obzira cak i na to. Jer, dvaput vise Srba - napominjem Srba, tu ne 
racunam Albance - nije iza5lo na izbore, ne zeleCi ni vladajucu, а pogotovu ne 
Seseljevu opciju. No, svakako је sokantno da је nakon svega - rata, sankcija, 
izoliranosti, slabog standarda - toliki broj Srba glasovao za Seselja. Rijec је о 
tome da se dio Srba ne miri s ratnim porazom, а srpski је rezim dozivio neko
liko vrlo dramaticnih ratnih i politiCkih poraza. No, mislim da buducnost 
Srblje ipak lezi u onih 50 posto Srba koji nisu iza5li na izbore. 

Moze li и Srbiji doCi do politickih рrотјепа па vrhu? Кakve su, zapravo, 
te mogucпosti, ako znamo da, iz hrvatske perspektive, пе vidimo veliku raz
liku izmedu Seselja, Draskovica i FJindica? 

- Da, to mi је razumljivo. No, iako nisam sklon teorijama da se iz svjetskih 
centara moCi vodi globalna politika, evidentno је da је medunarodna zajedni
ca, na neki nacin, "izabrala" Мilosevica kao covjeka preko kojega, i s kojim 
moze provoditi Dejtonski sporazum u ВiН. 

Medutim, ро meni је bltno pitanje Srblje suocavanje s vlastitom odgovor
noscu za rat, za raspadJugoslavije, za ciji se kontinuitet, groteskno, zala:Ze ovaj 
rezim... О tome mnogo razgovaram s bliskim prijateljima poput Latinke 
Perovic, koja је rekla da Srblja treba svoga Vilija Branta, misleci pri tom na onu 
njegovu veliku gestu u Poljskoj kad је klekao na koljena i ispricao se za sva 
nedjela nacistiCkog rezima, u kojemu, medutim, on nije sudjelovao i protiv 
kojega se, stovise, osobno borio. 

Intervju: Vlado Vurusic 
Globus, studeni 1997. 
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Ne potcijeniti protivnika 

Sa opravdanom strepnjom ocekivani dan predaje vrhovne vlasti i inaugu
racije novog izabranog predsjednika Crne Gore prosao је ipak ро utvrdenom 
protokolu i sto је sigurno najva.Znije, bez izguЬljenih ljudskih zivota. u igri је 
bilo vise medusobno suprotstavljeniЬ ili ukrstenih faktora. Pora.Zeno krilo DPS 
okupljeno oko pora.Zenog predsjednickog kandidata Momira Bulatovica 
demonstriralo је najveCi stepen arogancije odbljanjem da prizna izborne 
rezultate i spremnoscu da rizikuje izazivanje gradanskog rata kako Ы ро svaku 
cijenu zadr2ali izguЬljenu vlast. U tome su imali svestranu podrsku vlasti i 
rezimskih medija и Srblji koji su razvili nevidenu kampanju uvredljivog 
diskvalifikovanja novoizabranog predsjednika Mila Dukanovica, njegoviЬ 

sljedbenika i prije svega reformskog kursa za koji se on predijelio. Ne precje
njujuCi njihovu ulogu, и front retrogradnih snaga treba ubrojati i otcepljene 
Bojoviceve "narodnjake", vise kao produkt na na5im prostorima udomacene 
policijske komblnatorike, nego stvarne politiCke reprezentativnosti koja је 
krajnje ogranicena. 

Dukanovicev DPS i sam predsjednik nisu bez gresaka prolazili kroz namet
nutu konfrontaciju. Umjesto da istrajavaju na racionalnim vrijednostima svoje 
opcije, и pojedinim trenucima, reagujuci na inace neosnovane optиZbe za 
separatizam, poceli su da se nadmecu sa suprotstavljenom politiCkom strujom 
dokazujuCi svoju odanost srpstvu i pravoslavlju. Кarakteristicno је, primjerice, 
da и toku cijele predizbome kampanje, kao i и periodu porasta tenzija nakon 
izbora, pitanje rata na prostoru blvse Jugoslavije, kao i odgovornosti za involvi
ranost Cme Gore и njemu, nije ni spomenuto. Ipak, osnovna poruka 
Dukanoviceve opcije nedvosmisleno је ukazivala da su demokratizacija, 
privredna reforma, ukljucujuci i privatizaciju, kao i odlucno opredjeljenje za 
otvaranje prema svijetu i odbacivanje duboko usadene ksenofoblcnosti osnov
na obiljezja njegovog programa. Na toj osnovi lako· је razumjeti i iskazanu 
spremnost gotovo svih vodecih medunarodnih faktora da podr2e regulamu 
smjenu vlasti, odnosno da unaprijed zaprijete ozblljnim posljedicama svima 
koji pokusaju da nasiljem sprijece realizovanje volje Ьiraca. Pored toga - sto је 
upecatljivo demonstrirano prilikom svecanosti ustolicenja na Cetinju - najveci 
dio srpske opozicije izrazio је podrsku izvrsenoj promjeni, vise, pretpostav
ljam, и kontekstu odmjeravanja sa vlastima u Srblji, nego kao istinski iskorak 
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и pravcu moderne evropski orijeпtisaпe opcije za koju se Dukanovic opredjeli 
i koju је росео da simbolizira па пasim prostorima. 

Iako је komblпovaпa spoljпa i uпutra5пja podrska imala veoma veliki 
zпасај и preп9su vlasti, пajgore је izbjegпuto prije svega zbog maпjeg odaziva 
gradana Сrпе Gore пеgо sto је Bulatovicev stab ocekivao i јаvпо predskazivao. 
Upravo toj Ciпjeпici treba pripisati i пjihov пeuspjeh tokom pregovora, kada 
su odustali od gotovo svih pompezпo sroceпih zahtjeva, da Ы па kraju ostali 
samo па опоmе sto је Dukanovic prije пekoliko mjeseci vec usaglasio sa lide
rima opozicionih stranaka. Drugim rijecima, Bulatovic se па5ао па poziciji 
koju је toliko ostro kritikovao и vrijeme zakljuCivaпja sporazuma tada5пjeg 
predsjedпika vlade i opozicionih prvaka, tj. da vanredni parlamentarni izbori 
budu zakazani do kraja maja mjeseca ove godiпe. 

Sada predstoji slozen postupak koпstituisanja nove Vlade Crne Gore i 
priprema za novo izborno odmjeravanje, koje се uslijediti za cetiri mjeseca. То 
nije mnogo vremena i iz te cinjenice za f>ukaпovica i njegove potencijalne 
saveznike izviru mnogi пeodlozni i hitni zadaci. 

Prije svega ne Ы smjeli и bilo kojem treпutku podcijeniti potencijal pro
tivnika. Cinjenica da su se mпogi sljedbenici Bulatovicevog krila DPS kolebali 
da izadu јаvпо na ulice i time rizikuju i eventualan sukob sa policijom, ne 
znaCi da oni nece, iza izbornog paravana, ponoviti podrsku staroj vlasti i 
potrosenim koпceptima. U izgradivanju izborne strategije mora se imati и vidu 
da је razlika izmedu dva kandidata na predsjedniCkim izborima bila zaista 
veoma mala, sto pitanje opredijeljeпja gradaпa и parlamentarnim izborima 
ostavlja otvorenim. Mпogi ozbiljni aпaliticari iz Podgorice, ali i iz Beograda, 
predvidaju cak, da се Bulatovicevo krilo izaci sa Ыagom prednoscu, iako im 
malo tko и izgled stavlja prela:Zenje odlucujuce granice od 50 odsto osvojenih 
glasova. U slucaju takovog ishoda, ili и slucaju potpune izjednacenosti glavnih 
pretendenata, kao veoma vjerovatпa ostaje takva konstelacija novog parla
menta и kojoj се Perovicevi liberali blti onaj jezicak koji се odrediti sastav 
buduce vlade. Ne treba sumnjati da се iz takve pozicije oni nastojati da izvuku 
za sebe i svoju politiku sto povoljniji udio и vrsenju vlasti. 

Izborna komblпatorika Ьiсе, svakako, preokupacija svih izbornih stabova, 
i nema potrebe и to ulaziti и ovoj fazi. Опо sto se, medutim, cini nespornim 
kada је rijec о jacanju sanse reformskog Ыоkа је svakako potreba da se sto hit
nije pocnu konkretno oformljavati programi koji su и oЫasti privrede, 
uspostavljanju vladavine prava, za5tite ljudskih prava i, narocito, prava manji
na na tako ohrabrujuci пасiп najavljeni tokom predizborne kampanje na 
proslim izborima. Ako se takav kurs zароспе ozbiljпo i bez kolebanja 
sprovoditi, onda se moze realno ocekivati i pristizanje toliko neophodne 
medunarodne podrske i pomoCi. 

Helsinska povelja, januar 1998. 
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S verom и posrednike 

Rijecnik i rukopis kojima se manipulativno ispisuju najnovije stranice 
kosovske drame, и sirokom dosluhu vlasti i opozicije, uz udarno i agresivno 
poentiranje dirigovanih medija, toliko su bezocni и izvrtanju cinjenica i za
mjeni teza, da traie prethodno desifrovanje radi uocavanja stvarne sadciine 
poturenih klisea. 

Gotovo horski odzvanja sveopsti zahtjev; upucen odgovornim pred
stavnicima kosovskih Albanaca, da osude terorizam koji se ispoljio na Kosovu. 
Pri tome sasvim izostaje bilo kakav pokusaj obja8njenja sto је dovelo do toga 
da и narodu skoro cijelu deceniju opredeljenom za pasivan otpor, slijedeCi 
politiku tih istih voda, najednom dolazi do posezanja za oruzjem. Da Ы se to 
protumacilo neophodno је priznati kontinuitet policijskog, sudskog i 
upravnog terora lokalnih i sredisnjih vlasti nad Albancima na Kosovu. А zesti
na i trajanje tog terora morali su na kraju da dovedu do radikalizacije rastuceg 
broja mladih ljudi rjesenih da se od nasilja brane oruzjem. 

Mnogi odgovorni predstavnici alЬanskog naroda na Kosovu izjasnjavali su 
se, а to cine i danas, protiv primjene nasilja, izraiavajuci uvjerenje da samo 
politicki proces moze dovesti do rjesenja. Smije li se, medutim, od njih zah
tjevati da kao teroriste oznace porodice Ahmeti, Sejdiju i druge, sve od reda 
civile, medu njima i djecu, starce i zene, masakrirane proslog vikenda na pros
toru Drenice. Ili se od njih mozda ocekuje da и kontekst terorizma stave i 
ucesnike mirnih demonstracija и Pristini i drugdje sirom Kosova koje је bru
talnom silom rastjerala policija. 

Каdа је vec rijec о osudi nasilja, za koju se zdusno zalafu narocito pred
stavnici i vode tzv. demokratske opozicije, izmice sjecanju barem pojedinacan 
primjer njihovog ogradivanja Ш protesta protiv sistematske represije prema 
Albancima na Kosovu, od masovnog otpustanja, hapsenja i prebljanf a, 
upucivanja na visemjesecnu "izolaciju", monstr procesa и kojima је zbir 
drakonskih kazni prelazio vise stotina godina roblje, preko diskriminacionog i 
protivustavnog sprecavanja slobodnog raspolaganja vlastitom imovinom, do, 
konacno, stanja и kojem se svaki kontakt kosovskog Albanca .sa vlastima i 
cinovnistvom pretvara и sikanu, sa jasnom aparthejdskom porukom politike 
koja Albance svodi na gradane drugog reda. 

Tako је, uostalom, postupio i savezni parlament, odajuci postu poginulim 
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pripadnicima snaga bezbjednosti u nedavnim oruzanim sukoblma, а 

ignorisuCi cinjenicu da је u istom vremenu i na istom prostoru izgubilo zivote 
jos dvadesetak gradana SRJ, sto predstavlja uvredu za sve Albance u na5oj 
zemlji i jos vi~e produЬljuje provaliju stvorenu politikom nipodastavanja. 

U novije vrijeme najvisi predstavnici vlasti i svi opozicioni prvaci unisoni 
su u prilog politickog dijaloga kao puta tra:Zenja rijesenja za Kosovo. Nacelno, 
ovome se niko razuman ne moze suprotstaviti. Ali, iz retorike u prilog dija
logu, ne vide se uopste sto se zamislja kao predmet razgovora. U pogledu 
autonomije ili nekog drugog starusa Kosova nema ni naznake kao о mogucoj 
prihvatljivoj opciji. U pogledu ljudskih prava upomo se ponavlja da su ona na 
Kosovu vec garantovana u skladu sa najvisim medunarodnim standardima, ра 
i tu nema prostora za promjene, ni sadr:Zaja za dijalog. Ukoliko se mo:Zda, ne 
misli da razliciti prijedlozi о regionalizaciji Kosova, iza kojih se krije zamisao 
podjele, pracene novim masovnim etnickim ciscenjem, mogu predstavljati 
predmet razmatranja. 

Neizbjezno је i pitanje za5to se tek danas govori о dijalogu. Zasto Ьа5 nista 
nije u prethodnom razdoЬlju ucinjeno kako Ы se pocelo strpljivo graditi 
razoreno medusobno povjerenje, koje је i ranije, obostranim greskama, bilo 
krajnje limitirano. Zasto nema implementacije jedinog do sada postignutog 
sporazuma, onoga о obrazovanju, koji, uostalom, ne Ы Ьiо ni sklopljen bez 
medunarodnog posrednistva. 

Bez medunarodnog posredovanja nije ni danas moguce zamisliti pocetak 
ozbiljnog politickgo dijaloga о Kosovu. Stoga vehementno odbljanje ucesca 
"treceg faktora" zapravo znaci da se stvarni pregovori i ne zele. Јег, zaklanja
nje iza za5tite suvereniteta i odbljanja mijesanja u unutrasnje stvari, u stvore
nim uslovima, svode se na teznju odr:Zavanja statusa quo, sto је naravno i 
ocigledno neodr:Zivo. 

Dva su Ьitna razloga koji upucuju medunarodnu zajednicu da izrazi tako 
ziv interes i spremnost anga:Zmana u vezi rjesavanja proЫema Kosova. Jedan 
је neosporno u oЫasti za5tite ljudskih prava, sto se jos iz vremena Helsinske 
povelje ne moze vise smatrati unutra5njim pitanjem bilo koje zemlje. Drugi је 
bltan razlog, cije dejstvo је jos teze zanemariti, u opasnosti daljeg zaostrava
nja napetosti, uz realnu mogucnost izbljanja oru:Zanih sukoba, sto svakako 
predstavlja prijetnju miru, а to је nesumnjivo najsire prihvaceno kao meduna
rodno pravno i politicki utemeljen razlog za anga:Zovanje medunarodnih fak
tora i tijela, kako Ы se opasnost otklonila na stabilnoj osnovi na du:Zi rok. Каkо 
su оЬа navedena temeljna razloga nedvosmisleno prisutna u kosovskoj drami, 
insistiranje na ocuvanju "rezervata unutra5njih pitanja" vodi u jos duЬlju 
medunarodnu izolaciju, uz istovremenu izvjesnu perspektivu jacanja 
medunarodnog prisustva i uticaja na ovom kriznom terenu. Umjesto odblja
nja, treba ici u susret onima koji u medunarodnoj zajednici nose najveCi uti
caj, ali i najvecu odgovomost, testirajuCi njihovu prononsiranu spremnost da 
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konstruktivno doprinesu nalaienju pravednog politickog rijesenja. 
Pogresno је kod nas rasireno vjerovanje da Ьi medunarodno posredova

nje ili ucesce u traienju rjesenja za proЫem Kosova bilo samo ili prvenstveno 
u korist albanske strane. Albanci imaju ozbiljnih primjedbl na pojedine aspek
te koncepta koji zastupa prevalentna vecina medunarodnih cinioca. Takvih 
primjedbl ima i па strani vlasti u Begoradu, ра takoder i kosovskih Srba. Nije 
moguce uпaprijed kaparisati puпu podrsku za sve svoje stavove. Tek kroz dija
log u dobroj пamjeri i sa ozbiljпom i realпom argumeпtacijom, moze se kreпu
ti sa sada5пje mrtve tacke. 

Ako se istiпski zeli rjeseпje putem politickog dijaloga, onda је logicпo 
razmisljati о mogucoj formi i okviru meduпarodnog ucesca. Tesko је zarnisliti 
jedпu zemlju koja Ы bila jedпako prihvatljiva za obadvije straпe, а nepris
trasпost се se pojaviti kao јеdап od imperativa. Stoga se cini logicnijom ori
jeпtacija па meduпarodпu organizaiju ili tijelo, kao sto је прr. OEBS, koja Ы 
mogla ne samo posredovati i ohrabrivati sustinski napredak, vec mozda i svo
jim prijedlozima olakSati postizanje sporazuma i, sto moze blti jos vainije, 
osigurati i kontrolisati njegovu punu implementaciju. Кakvo се blti zavrsno 
rjesenje zavisi, naravno, od pregovora, koji се imati izgleda na uspjeh ako 
budu zapoceti i vodeni bez uslovljavanja i iskljucivosti. 

No, prije nego sto se uopste bude moglo krenuti iz sadasnjeg corsokaka, 
prvi i neizbjezan uslov је hitno i sinhronizovano prekidanje svakog nasilja о 
сети inicijativu, suprotno sadasnjoj ratnohuskaCkoj retorici, moraju preuzeti 
vlasti u Beogradu u cijim је rukama i glavno teziste sile na Kosovu. Mnogo vre
mena za to vise nije preostalo, jer konfrontacija moze da izmakne svakoj kon
troli, а iz medunarodne zajednice vec је stigla najava intervencije na ciji tok se 
nece moci utjecati. 

Nasa Borba, mart 1998. 
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Prijeteci krug nove izolacije 

RazdoЬlje od 9. marta, kada је odr:lan londonski sastanak Kontakt-grupe i 
predstojeceg (dok ispisujemo ove redove) ponovnog sastanka ovog visokog 
tijela zakazanog za 25. mart, bilo је, kao sto se moglo i ocekivati, oznaceno 
izvanredno intenzivnom diplomatskom aktivnoscu, prema Beogradu, 
Podgorici i Pristini, ali takoder i и prestonicama svih susjednih zemalja, и 
teznji da se pronikne и moguce reakcije glavnih aktera na na5em prostoru. 
Takoder, i nastojanju da se и relativno ogranicenom preostalom vremenu 
izvrsi dodatni uticaj na kljucne aktere, kako Ьi svoje djelovanje prilagodili 
izrecenim kategoricnim zahtjevima londonskog sastanka. 

Imali smo prilike da posmatramo izdvojeno dejstvojedne zemlje, na prim
jer kroz dvodnevnu posjetu ruskog ministra inostranih poslova Primakova, 
zatim visekratne dolaske specijalnog izaslanika ameriCkog posrednika, 
GelЬarda и Beograd i Pristinu, ра zatim posjete zamjenika ameriCkog dr:lavnog 
sekretara Skopju, Sofiji i Tirani, preko grupnih poduhvata kao sto је najnovija 
franko-njemacka ministarska posjeta Юnkela i Vedrina. Povodom posjete fran
cuskog i njemackog ministra inostranih poslova vrijedno је zapaziti i neuo
Ьicajenu okolnost da је prvi zamjenik ruskog ministra Afanisjevski koji је sa 
Primakovim ucestvovao и svim razgovorima и Beogradu, ostao da saceka fran
cuskog i njemackog ministra i neposredno ih obavijesti о razgovorima koje је 
sa vodecim srpskim i jugoslovenskim funkcionerima vodio njegov resorni se~ 
kako Ьi na tom trostranom nivou, zajedniCki formulisali platformu za predsto
jeCi veoma va2an sastanak Kontakt-grupe и Bonu, 25. marta. 

О svim ovim razgovorima veoma su oskudna javna saopstenja, ра stoga 
pa2ljivom promatracu preostaje jedino da na osnovu kratkih i cesto lapidarnih 
izreka, i naravno, vlastitog zdravog razuma pokusa odgonetnuti kako је tekao 
dijalog о temi koja је svim ucesnicima razgovora zadata i stoga neizbjezna, tj. 
nastojanju da se i и ovom poodmaklom casu pokusa obezbjediti politiCko 
rjesenje za Kosovo putem razgovora о njegovom statusu. 

Glavnu ulogu и stvaranju nedoumica о tome sto se stvarno desava i kuda 
se stvari krecu imaju svakako kontrolisani mediji, vlastitim komentarima i 
prenosenjem izjava rezimskih glavara, а kada zatreba i brojnih lokalnih 
funkcionera, koji se takmice и jedinstvenom horu slavljenja Kosova kao 
iskljucivo unutrasnjeg pitanja Srblje, odbljanja svake vrste internacionalizacije 
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i, uz osudu "siptarskЉ teroristickiћ bandi" i "separatistiCkiћ politickЉ lidera", 
izja5njavanja za dijalog i rijesavanje slozenog pitanja Kosova politiCkim sred
stvima, и okviru srpskog ustava. 

Najcudnija pojava koja se neprekidno ponavlja jesu izjave najuticajnijЉ 
srpskiћ i savezniћ mocnika, ukljucujuci i obojicu predsjednika respektivnЉ 
republika, koji neposredno nakon zavrsetka razgovora sa gostujuCim ministri
ma zemalja Clanica Kontakt-grupe, koji su naravno vodeni prije svega, ako ne 
i iskljuCivo о Kosovu, mirno izjavljuju kako su zadovoljni otvorenom raz
mjenom misljenja, i dakako i dalje protivni svakoj internacionalizaciji koja 
prakticno traje vec gotovo cijelu deceniju. 

Da se ipak imaju и vidu visestruko ponavljani zaћtjevi Kontakt-grupe i 
uvida neopћodnost bez nekog, iako svakako ne i zadovoljavajuceg odaziva, 
moze se zakljuciti ро nekim iznudenim i ujedno polovicnim koracima, kao sto 
је pozivanje ekspertske grupe Medunarodnog Crvenog krsta, najave skore 
implementacije Sporazuma о obrazovanju, i konacno, pokretanje inicijative za 
dijalog sa predstavnicima kosovskiћ Albanaca. Каkо је medutim, inicijativa 
Vlade Srblje prijetila da se izrodi и sveopsti cirkus, а и svjetlu mimЉ i veoma 
masovnili demonstracija kosovskiћ Albanaca sa posebnim ucescem omladine i 
zena, odluceno је da se anga2ovanje vlasti podigne na visu potenciju 
deklaracijom predsjednika RepuЬlike Srblje Мilana Мilutinovica, koja је 

odmaћ naisla na poћvale и na5oj reglementiranoj sredini i neposrednu 
podrsku predsjednika Savezne Republike Jugoslavije. Ро nekim informacijama 
Мilosevic је i saopstio franko-njemaCkom ministarskom duetu da on kao 
savezni predsednik i nije nadlezan za Kosovo, koje је unutraSnji proЫem 
Srblje, ра је stoga upravo Milutinovic i zadиZen za razrijesavanje tog nepri
jatnog evora. 

Iako је propagandno koristenje Мilutinoviceve izjave, za nase uslove 
prirodno i ocekivano, iznenaduju izjave stranili visokiћ politicara i diplomata 
koji govore о "zapa2enom znacajnom pomaku", koji Ы toboze mogao doprini
jeti rijesavanju proЫema, analizirajuci tekst deklaracije и dobroj volji i bez pre
dubjedenja, nisam mogao da zapazim gotovo ni jedan stvarni novum и odno
su na sve ono sto је do tada tutnjalo javnom scenom. Izuzetak moze, mozda, 
blti и pozitivnoj evaluaciji dugorocne Misije OEBS iz 1992. kojoj је grubo 
uskraceno gostoprimstvo и SRJ, а sada se spominje prvenstveno radi usputne 
napomene Мilutinovica da је tada djelovala na ugovomoj osnovi, ра Ы stoga 
i nova morala Ьiti tako regulisana, sto opet zaћtijeva hitan prijem SRJ и оvи 
Organizaciju. 

Ocijenjujuci, medutim, ро onome sto је stvamo ucinjeno na terenu, 
nedostaju mnogi tra2eni i ocekivani konkretni koraci koji Ы davali osnove za 
bilo kakav optimizam. Nije nista ucinjeno ро moZda i najva2nijem zaћtjevu 
Kontakt-grupe adresiranom neposredno predsjedniku Мilosevicu: "da povuce 
jedinice specijalne policije i obustavi akcije snaga bezbednosti koje pogadaju 
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civilno stanovnistvo", dok је posredovanje Felipea Gonzalesa neuvijeno odbl
jeno, а medunarodna istraga о eventualnim zlocinima nad civilima, navodno 
ponudena Medunarodnom Crvenom kriZu, koji za to nije nadlezan. U nekim 
izvjestajima, ,doduse, о razgovorima saveznog predsjednika sa ministrima 
Кinkelom i Vedrinom, bilo је nagovjestaja о datom obecanju da се se povuci 
snage specijalne policije, ali do sada nema potvrde da је nesto zaista i uCinjeno. 

Vrijeme, medutim, brzo i neumitno istice. Bez obzira na povremene 
povoljnije i pre Ьih rekao, podsticajne izjave, pojedinih medunarodnih aktera, 
ministarski skup и Bonu ocijenjivace prvenstveno i zapravo jedino stvarni 
napredak ostvaren konkretnim koracima i mjerama. Ukoliko zajedniCka ocje
na bude svedena na nedostatnost ucinjenog, sasvim је izvjesno da се Ьiti pre
duzete kaznene mjere, koje su ро svojoj prirodi takove da za njihovu primjenu 
nece Ьiti neophodna odluka Savjeta bezbjednosti OUN, na kojem Ьi, prije Кina 
nego Rusija, mogla da se usprotivi. 

Ovom prijetecem krugu nove i duЬlje izolacije, treba dodati i ozbiljne 
mjere koje se od strane Kontakt-grupe iniciraju prema na5im neposrednim 
susjedima na jugoistoku Evrope и cilju jacanja bezbjednosnih barijera koje Ьi 
bile sposobne da sprijece eventualno "prelivanje" mogucih oruzanih sukoba 
na Kosovu, sa nezeljenom posljedicom destabilizacije i ugrozavanja mira i 
bezbjednosti и cijelom regionu. Vrlo је simptomaticno da се se nakon zas
jedanja Kontakt-grupe и Bonu 25. marta ministri velikih sila sastati i sa svojim 
kolegama sa jugoistoka Evrope, sto lici na stvaranje pretpostavki svojevrsnog 
sanitarnog kordona, za slucaj da se pokaZe neophodnim. 

Dok ispisujemo ove redove (subota 21. marta) nije moguce prognozirati 
koji Ьi mogli Ьiti slijedeci koraci vlasti и Beogradu. Da Ьi oni morali blti sasvim 
konkretri.i i и punom skladu sa zahtjevima Kontakt-grupe, ne moze Ьiti 
nikakove sumnje. Na pritiske kojima su bili izlozeni, Albanci su reagovali brzo 
i bez uslovljavanja, najavom svog pregovarackog tima vec za pocetak slijedece 
nedelje. Sa strane vlasti и Srblji i Jugoslaviji, barem jasan i nedvosmislen stav 
и pogledu prihvatanja misije Felipea Gonzalesa Ыо Ы onaj minimum bez 
kojeg Ы svaki dalji napredak Ыо bez realnih izgleda. 

Dramaticna informacija о susretu glavnog americkog pregovaraca i posred
nika и pokusajima za razrjesavanje krize na Кosovu sa orиZanim predstavnici
ma OslobodilaCke vojske Kosova, do kojega је, kako је kasnije izjavio sam 
Ricard HoЉruk doslo gotovo slucajno, pri obilasku naselja Junik, izazvala је 
brojne kritiCke reakcije и evropskim sredstvima informisanja. Nesto umjerenije 
usledile su и zvanicnim krugovima, а kod nas је odmah uzvraceno tezama о 
potvrdi zavere SAD. Кasnija informacija о pripremljenom susretu specijalnog 
izaslanika SAD za Balkan Roberta GeЉarda sa jos uvijek neidentificiranim, ali 
ро svemu sudeci ovlastenim predstavnicima ove orиZane formacije, pokazala је 
da је vrag uzeo salu i da је vodeca svjetska sila svjesno usla и eksploratome raz
govore sa predstavnicima оvк cija su komandna hijerarhija, struktura i poli-
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ticke opredijeljenost i dalje nepoznanica za glavne medunarodne predstavnike, 
ali ро svemu sudeCi i za vecinu politickih lidera kosovskih Albanaca. 

Pailjivijem politiCkom posmatracu ovakav razvoj dogadaja nije Ыо izne
nadujuCi. UЬrzani porast obostrane primjeпe пasilja zaista је doveo kosovsku 
dramu do ruba izbljanja masovпog krvoprolica sa svim, па па5еm tereпu i 
suvise pozпatim prateCim posljedicama stradanja civila, masovnim talasima 
izbjeglica i prijetnjom izbljaпja istinske katastofe. U samo пekoliko mjeseci, od 
DreniCkog masakra пaovamo, оrиZапе formacije kosovskih АlЬапаса su od 
пekoliko stotiпa pripadnika eksplodirale do pretpostavljenih пekoliko deseti
пa hiljada. SudeCi ро ozbiljnijim procjeпama vojnih eksperata NATO, ali i пeza
visnih posmatraca, oni danas kontrolisu 30 do 40 odsto teritorije Kosova. 
Medutim, sto је jos zпacajnije, а rijetko se primjecuje, oni su ocigledпo и sta
пju da ugroze komunikacije, vојпе i policijske objekte i privredna postrojeпja 
skoro па cijeloj teritoriji Kosova. 

Ро podrsci koju ОУК пesumпjivo иZiva kod velikog dijela albanskih 
gradaпa Kosova, sasvim је osпovana tvrdпja da је ta skupina пaorиZanih bora
ca stekla atribute "oslobodilacke vojske" koja prirodпo zeli da ima svoj glas i 
prilikom пekog buduceg odlucivaпja о ishodu пacionalne borbe za koju su se 
opredijelili. Takvo opredjeljenje, medutim, mora se prije svega pripisati 
dugogodisпjoj politici terora i represije, koju su vlasti и Beogradu i пjihovi 
slиZbeпici па Kosovu sprovodili protiv пасiопаlпоg Ыса i prirodnih aspiracija 
kosovskih Albanaca, sa svim osoblпama zloglasпe politike aparthejda. 

Sigurno је и pojedinim orиZanim akcijama pripadпika ОУК bilo i akata 
terorizma, koji su temeljito odudarali od politike пeпasilпog otpora, па kojoj 
su cijelu deceniju istrajavali svi politiCki lideri kosovskih АlЬапаса. Ali, ako 
terorizam razumijemo - kako se to, uostalom, jediпo i moze - kao 
пeograniceпu primjeпu пasilja koja пе stedi ni civilпo stanovnistvo, а пarocito 
zепе i djecu, опdа se isto tako pouzdano moze reci da smo па Kosovu svje
docili јеdпој prodиZenoj i nicim ograniceпoj, а jos mапје kаZпјепој politici 
terora i od strane rezima. 

Uprkos pompezпoj пajavi moskovske deklaracije Jeljcina i Мilosevica, и 
kojoj se na prvo mjesto stavlja пeophodпost пalaienja politiCkog rjesenja i 
пeodlozпog nastavka pregovora, usljedila је potpuпa Ыokada svakog dijaloga. 
U uslovima rastuceg пasilja, пastavljaпje razgovora dveju delegacija postajao је 
sve manje izgledaп. Stoga је i teziste zahtjeva svih relevaпtnih meduпarodnih 
institucija i tijela pocelo da se pomjera, od ranijeg insistiraпja па hitnom 
uspostavljanju i zatim пastavljaпju dijaloga, prema danas prevladujucem zah
tjevu za hitпom obustavom vatre, koja mora prethoditi obпovi dijaloga izmedu 
Beograda i kosovskih Albanaca. А о prekidu orиZanih sukoba, sflSvim ocigled
пo, nije moguce voditi relevaпtne razgovore sa Rugovom i пjegovim пeposred
nim saradnicima. Stoga, пeizbezпo, na sceпu stupaju i predstavnici ОУК. 

Eksploratorni razgovori koje su sa predstavnicima ОУК do sada vodeni, пе 
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zпасе пjihovu "legalizaciju" kako se ucestalo tvrdi iz raznih izvora. 
Cilj је, prije svega obezbedivanje saglasпosti za prekid vatre, а tek zatim i 

pokusaj preciznijeg odredeпja i moguceg pozicioniranja jos uvijek пeideпtifi
ciraпih voda iЏ komaпdanata ОУК prema meduпarodпo prizпatim vodama 
kosovskog albanskog pregovarackog tima. О ukljucivaпju predstavnika ОУК и 
eveпtualni пastavak pregovora sa srpskom straпom mogu kопаспо odluciti 
samo kosovski Albanci. Ро svemu sudeCi, uprkos do sada izra2avaпim razlika
ma vodecih politickih faktora, oni песе imati vecih teskoca и izgradivanju 
takove zajedniCke platforme, koja се moCi da posluzi kao zajedniCka osпova za 
пastavak pregovora. 

VeCi је proЫem па srpskoj strani koja пета vidljivog koпcepta, strategije 
ра ni platforme za rjeseпje kosovskog evora. Nakoп, danas vec prakticпo zabo
ravljeпog refereпduma, sa izmanipulisaпom porukom da се Srblja sama i bez 
stranog mijesaпja rijesavati proЫem Kosova, vodeci krugovi Srblje iJugoslavije 
su jedini od svih iпvolviranih faktora potpuпo iskljuceni iz bilo kojeg dijaloga, 
koji је i dalje posredпo u toku. 

I upravo zato sto, па zalost, пета пagovjestaja da se и ovda5пjoj vlasti 
uocava пeophodпost izgradivaпja takove platforme пajavljuje se, pred pred
stojece zasjedanje Koпtakt-grupe "razrada osпovnih elemeпata za autoпomiju 
Kosova" od straпe predstavnika meduпarodпe zajednice koji Ы mogli blti 
primjeпjeni ро analogiji Dejtoпskog paketa kao osпova za diktiranje mirnog 
rijeseпja. 

Nema, пaime, nikakvog izgleda da се meduпarodпa zajednica prepustiti 
dalji razvoj па Kosovu stihiji i orgijanju nasilja. Neocekivana posljedica izras
taпja ОУК и respektabilпog, ako пе i ravnopravпog protivnika, bltno је sma
пjila prijetnju oru:Zanog пastupa NATO koпceпtrisaпog protiv srpske strane. 
Sada se daje apsolutni prioritet obustavi oruzaпih sukoba, сети vec ovih dana 
treba da poslиZe diplomatske promatracke grupe, cije se koпstituisanje cini 
kao jedini konkretan rezultat moskovske eskurzije predsjednika Мilosevica. 

Sve druge opcije, ukljucujuci i moguce vојпе iпterveпcije i dalje се stajati 
na raspolaganju, uz rastuce razumijevanje da се Savjet bezbjedпosti morati da 
bude forum koji се odlucivati о svim pravcima akcije. Ne vidim ko Ьi medu 
Clanicama tog foruma mogao zauzeti stav protiv kategoricпog zahtjeva 
zaracenim stranama da smjesta obustave neprijateljstva, а zatim bez odlaganja 
i uslovljavaпja, uz aktivnu podrsku i ucesce izabranih meduпarodnih pred
stavnika pridu паlа2епјu sporazumnog rijeseпja. 

Опо се jedino blti moguce ako se uva2i model usagla5eп od strane svih re
levaпtnih faktora meduпarodпe zajednice, kao sto је uostalom ubedljivo, iako 
jos uvijek ne i kопаспо, demoпstrirao Dejtonski sporazum i Pariski rnirovni 
dogovor. 

Na.Sa Borba, mart 1998. 
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Iznuileni obrt (zasad) bez odjeka 

Zakljucci sastanka Kontakt-grupe odrianog и Londonu 9. marta ove 
godine, rasporedeni и deset neuoblcajeno detaljno elaboriranih tacaka, 
neposredno su "prozvali" Slobodana Milosevica, pozivajuci ga da preduzme 
"brze i efikasne korake" и zaustavljanju nasilja na Kosovu, kao i da se angaZиje 
и pronala2enju politiCkog rjesenja putem dijaloga. Ovo obracanje uokvireno 
је и dugu listu mjera koje је Kontakt-grupa odluCila da preduzme ili podr:li, а 
koje su sadr:lane и tacki 6. londonskog saopstenja. Jos va2nije, Kontakt-grupa 
је utvrdila i odredene kaznene mjere koje се blti primenjene odmah, ili nakon 
deset dana, ukoliko izostanu koraci koji se eksplicitno i imperativno ocekuju 
od rezima и Srblji. Те se mjere odnose па uvodenje sveobuhvatnog embarga 
na orиZje, zabranu uvoza opreme koja Ы mogla da bude upotreЬljena za 
represiju ili terorizam, uskraCivanje viza zvanicnicima SRJ i Srblje odgovornim 
za represiju па Kosovu. Tesko је pretpostaviti da su ove nabrojane pretnje 
suvise zabrinule politicki vrh и Srblji. Jer, orиZja i odgovarajuce opreme iona
ko ima dovoljпo, а embargo па oruzje Ьi prije mogao da пa5kodi Albancima 
пеgо vladajucem bezbednosnom estaЬlismentu. ]os manji је proЫem sa 
zaprecenim uskraCivanjem viza, jer operativci и sprovodenju represije ionako 
nevoljno пapustaju zemlju, а za one koji su ih naredili - vlada drugi rezim 
putovanja. 

Ostaje medutim, podtaCka d., taCke 7, kojom se "predvida moratorijum na 
kreditiranje drZavnog izvoza kojim se podsticu trgovina i investicije, ukljucivsi 
i fi.nansiranje privatizacije и Srblji", i koja је svakako morala izazvati пajoz
biljniju zabrinutost vlasti, jer su predvidive konsekvence sirokog medunarod
пog prihvatanja ove mjere gotovo katastrofalпe ро inace potpuno istrosenu 
privredu Srblje. Cinjenica da је Rusija na sjednici Kontakt-grupe rezervisala 
svoj stav и pogledu upravo ove taCke, пе cini пјеnо pratece dejstvo marije 
poraznim, jer ih neke veoma va2ne zemlje, kao sto је, na primer Кanada, pri
mjeпjuju vec od dana progla5enja i to и siroj iпterpretaciji nego sto predvida 
sam dokumenat Koпtakt-grupe. Ako izostanu tra2eni koraci vlasti и Beogradu, 
а роsеЬпо ako пе dode do otpocinjanja politiCkog. dijaloga sa legitimnim 
predstavnicima kosovskih Albanaca, sve zaprecene mjere, ukljucujuci i 
spomenutu ekonomsko-finansijsku, primenice se kao sankcije i bez potrebe 
da ih formalno usvaja Savet bezbjednosti OUN. 
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Ovu opasnost uocili su i u vrhu vlasti u Srblji i izmedu vise mogucih vari
janti odlucili se da vlada bude nosilac novog i iznudenog obrta u tretiranju 
kosovske krize. Saopstenje sa sjednice vlade od 10. marta formulisano је 
"opranim" rijecq.ikom, bez do jucer neizbjeznih uvredljivih i degradirajucih 
kYalifikativa rezervisanih za kos<?vske Albance. Poziva se grupa eksperata 
Medunarodnog komiteta Crvenog krsta da posjeti Kosovo. Obraca se odgovor
nim predstavnicima kosovskih Albanaca s direktnim pozivom na otvoren dija
log bez do jucer neizbjeznog uslovljavanja о prethodnoj osudi terorizma i 
priznavanja Ustava Srblje. Nije proslo ni 24 casa od emitovanja saopstenja 
vlade, а vec se zakazuje prva runda pregovora i obelodanjuje sastav vladinog 
tima, uz poпudu svim parlameпtarпim strankama da se pridrиZe radi jedin
stveпog пastupa. 

Zakazivaпje termiпa otpociпjanja pregovora nije, oCigledпo, usagla5eno sa 
organizacijama kosovskih Albanaca. Lako је za pretpostaviti da iza toga stoji 
пamjera da se isprovocira odbljaпje ucesca i time postigпe ravnomernije ras
poredivanje sпa2nog pritiska iz meduпarodпe zajednice koji је za sada koп
ceпtrisan prema srpskoj strani. Pored toga, mozda se ocekuje da се ovaj 
пeocekivaп potez vlasti izazvati i podele medu kosovskim Albaпcima. 

Ostaje, medutim, ciпjenica da su saopsteпjem vlade prиZeпi odgovori па 
samo dva od cetiri zadatka izricito postavljenih predsjedniku Milosevicu. 
Ostaje bez odgovora, mozda пajva2niji postavljeni zadatak jugoslovenskom 
predsedпiku, da "povuce jediпice specijalne policije i obustavi akcije sпaga 
bezbjedпosti koje pogadaju civilпo staпovnistvo". Pored toga od predsjednika 
Milosevica se jos tra2i da saraduje sa Koпtakt-grupom u primjeпi onih akcija iz 
tacke 6. loпdoпskog saopsteпja, koje tra2e aпga2ovanje Vlade SRJ (поvа misi
ja Goпsalesa па Kosovu, povratak dugorocпih misija OEBS-a, definiranje uloge 
ha5kog Tribuпala па Kosovu). 1 dok se па ovaj potoпji zahtev moze, bar doпek
le, uvjerljivo odgovoriti da пjegova realizacija predstoji u vremeпu do isteka 
zadatog roka, пeizTTsavanje prvog moze sprijeciti i sam pocetak poпudeпog 
dijaloga, s time da i dalje glavni fokus odgovornosti bude usmjereп prema srp
skoj strani. 

Slijedeci dani се blti puni izneпadnih poteza kao u partiji saha koja se igra 
brzopotezпo. Bila Ы, medutim, velika zaЫuda ukoliko Ы se i dalje пaivno 
vjerovalo da је moguce kljucne faktore meduпarodnih odпosa i dalje zamaja
vati ishitrenim potezima koji prikrivaju prave пamjere i ciljeve. Ovakav пepri
hvatljiv pristup је vidljiv i паkоп saopsteпja vlade, kada se talas javnih reakci
ja, ukljucujuci tu i saopsteпje savezпe vlade i dalje, kao ро iпerciji krece ро 
istoj propagaпdпoj matrici јаsпо izra2eпog govora mriпje koji је koпtaminirao 
па5u javnu pozornicu, роsеЬпо poslednjih пedelja. Bez obzira, medutim, па 
retoriku, osпovni kriterij kojim се se vredпovati stvarпa spremпost da se izade 
u susret zahtjevima meduпarodпe zajednice, i time ujedпo i za seJ:>e otvore 
povoljniji izgledi rjesavaпja jedпog teskog i slozeпog пeuralgicпog pitaпja, 
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Ысе spremnost da se delima dokaZe zrelost i odgovornost vlastite politike. U 
sada5njem trenutku, najkrace receno, to znaci spremnost da se u dobroj vjeri 
i bez predubedenja pregovara о statusu Kosova i о punoj i dosljednoj za5titi 
ljudskih prava kosovskih Albanaca. 

Nasa Borba, mart 1998. 
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Na silu се hiti uzvraceno -јасот silom 

PrЉlliavanjem 23. aprila sve v1se se izostrava dilema о mogucim 
posljedicama ovog nesretnog dogadaja и pogledu buduceg pona5anja vlasti и 
Srblji iJugoslaviji, ali, takoder i koracima koje Ы mogli preduzeti vodeCi cinio
ci medunarodne politicke i bezbjednosne scene, okupljeni и Kontakt-grupi. 
Pri tome, dodajmo usput, svi zakljucci najavljenog sastanka Kontakt-grupe, 29. 
aprila и Rimu, na kojem се pored pet punopravnih clanica ovog ad hoc tijela 
sudjelovati i italijanski domacin, Ысе bez ikakove sumnje podciani od OEBS и 
njegovoj trans-atlanskoj dimenziji, zatim Evropske unije i Savjeta Evrope, а 
tamo gdje bude potrebno, i Savjeta bezbjednosti Ujedinjenih nacija. 

Visoki predstavnici veCine zemalja Clanica Kontakt-grupe, vec su proglasili 
ocekivane rezultate referenduma irelevantnim ро dalji tok rjesavanja kosovske 
dramaticne krize. Тime, kao da procjenjuju pravi karakter preduzete kvazi
demokratske manipulacije primjerene unutrasnjim potrebama potpirivanja 
nacionalisti&e histerije i agresivne ksenofoblje kao osnova stvaranja nove 
nacionalne hegemonizacije, na vec isprobanoj platformi. I koliko god takav 
naizgled potcjenjivacki tretman pompezno najavljenog izra.Zavanja "narodne 
volje" moze izgledati uvredljiv ро glavne protagoniste ovog projekta, toliko 
on, и sustini nudi dodatnu i neocekivanu sansu rezimu и Srblji i predsjedniku 
Мilosevicu da iznesu "vjerodostojnu ponudu za pocetak dijaloga sa kosovskim 
Albancima", kako su to prije nekoliko dana zajednicki formulisali Юaus Кinkel 
i Stroub Talbot. 

То prakticno znaci ponudu Мilosevicu da bez obzira na izra.Zenu "narodnu 
volju" koja је izvjesna od trenutka raspisivanja referenduma, i do koje on tradi
cionalno i notomo ne dcii nista, ipak ucini neki autonoman potez koji Ы 
smanjio rastucu i sve opasniju tenziju i otvorio, mozda ipak, sansu za ozbiljan 
i ravnopravan dijalog, bez prethodnog uslovljavanja. Takav dijalog, medutim, 
sudeCi ро pomenutom izja5njavanju svih relevantnih predstavnika albanskih 
politickih partija i udruienja, kao i nedvoslnislenim stavovima svih kljucnih 
medunarodnih faktora, nije moguc bez sudjelovanja medunarodnih posredni
ka, и njihovoj vec definiranoj funkciji podrske i ohrabrenja pozitivnom i kon
struktivnom toku razgovora, ukljucujuCi i moguce podsticaje nezavisnim pri
jedlozima i modelima, te konacno, pruianja garancije za implementaciju even
tualno usvojenih i obostrano prihvatljivih rjesenja. Ali, upravo о tom pitanju, 
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tj. ucescu tzv. "treceg faktora", vlasti u Beogradu i organizuju predstojeci refe
rendum, pripreman sa halbukom "patriotske prosvecenosti" i bespostednom 
osudom svih onih koji se zbog protivljenja ovom providnom manevru, 
progla5avaju izdajnicima. Stoga su mali izgledi da се Slobodan Milosevic isko
ristiti neocekivan "popust" koji mu medunarodna zajednica ipak nudi, kako Ы 
zaustavio dalji sunovrat prema novoj izolaciji vec iscrpljene dr:Zave, privrede i 
drustva. 

Prema raspolozivim indikacijama iz krugova vladajuCi stranaka, izgleda da 
se, iza kulisa vlasti, priprema statut о statusu Kosova, kojim predstavnici 
srpske Vlade imaju namjeru lupiti о stol kosovskim Albancima. ProЫem је, 
medutim, u tome sto kosovskih Albanaca za tim zarnisljenim stolom nece blti. 
Ne moze ih blti stoga sto, pored presudnog odsustva stranih posrednika, jed
nostran i, treba ocekivati, iskljuciv; nacrt statuta, predstavlja ujedno i krsenje 
principa ravnopravnosti i bezuslovnosti dijaloga, а time i jos jedan pokusaj 
diktata umjesto otvaranja prostora za tolerantan dijalog. 

Ukoliko zaista izostane tra2eni "vjerodostojan korak" srpskih vlasti, odnos
no predsjednika Milosevica, kojemu је zahtjev neposredno adresiran, koji Ы 
otvorio mogucnosti otpocinjanja ocekivanog dijaloga, onda се neizbjezno, vec 
od 29. aprila, uslijediti nove sankcije prema SRJugoslaviji, odnosno, precizni
je receno, Srblji. Јег, kako је vec najavljeno sa najvisih mjesta zemalja ciji се 
uticaj blti presudan, kao sto su Francuska, SAD i Njemacka, izgleda da postoji 
saglasnost, koja је i razumljiva kada se ima u vidu kurs koje је reformsko 
rukovodstvo Crne Gore uzelo na unutraSnjem, ali i na spoljnom planu, da ona 
bude izuzeta, odnosno, koliko bude moguce, postedena od efekata primje
njenih sankcija. Naravno, u uslovima aktuelnog funkcioniranja federalne 
vlasti, na stetu interesa gradana i republike Crne Gore, i ta "posteda" moze 
imati samo ograniceno za5titno dejstvo. 

То је ujedno i dio razloga kojima se, vjerujem, rukovode Milo Dukanovic 
i njegovi proevropski orijentirani sljedbenici u nepostednoj kritici odbljanja 
rukovodstva Srblje da tezi uspostavljanju normalne komunikacije sa Evropom 
i svijetom. 

Drugi dio razloga lezi u realnoj procjeni, koju dijele i prononsirani "izdaj
nici" na srpskoj politiCkoj sceni, da се dalje osiono iracionalno suprotstavlja
nje politiCkoj volji, ali i prihvacenim standardima medunarodne zajednice, uz 
najavljenu prijetnju izolacije, dovesti do ratne opcije, koja se, sudeci ро 
pona5anju vlasti i njihovog oruzanog aparata, uveliko priprema za Kosovo. 
Prepoznatljivi su, naime svi vec poznati i, u toku raspada blv5e Jugoslavije pri
menjeni mehanizmi, koji polaze od nemogucnosti zajednickog zivota, а 

zavrsavaju se brutalnim unistavanjem ili masovnim progonom .nepozeljnog 
etniCkog entiteta. Autori ovakvog avanturistiCkog projekta zaboravljaju da је i 
medunarodna zajednica kroz steceno iskustvo anga2ovanja u rjesavanju suko
ba na prostoru blv5e Jugoslavije spoznala zlokobne posljedice kasnog i neod-
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lucnog reagovanja. U slucaju Kosova, ona је dodatno svjesna da Ы svaka 
orиZana konfrontacija vodila prelivanju konflikata na siri prostor susjednih 
balkanskiЬ zemalja, kao opasnost za mir i bezbljednost regiona. U takovom 
slucaju, sas~ је sigurno da Rusija nece moCi, а mozda ni thjeti da u Savjetu 
bezbljednosti OUN stane protiv primjene Glave VII Povelje OUN, koja Ы 
prиZila legitimaciju za autorizovanu vojnu intervenciju NАТО, kao isturene 
pesnice Svjetske organiazcije, sa ciljem sprecavanja sirenja sukoba i njegovog 
ga5enja na terenu gdje је nastao, uz porazne posljedice ро materijalnu infra
strekturu, ali i gradane koji се se naci u tom vrtlogu nasilja i destrukcije. 

Od Slobodana Milosevica zavisi koji се od ovih scenarija Ьiti primenjen u 
vezi Kosova, Srblje i Jugoslavije. Odlucujuci faktori medunarodne zajednice 
nece se kolebati u reagovanju na izabranu opciju. U prvom slucaju, to Ы 
znaCilo otvaranje puteva postepenog vracanja Srblje i Jugoslavije u krug evrop
skiЬ zemalja i njihovih integracija. U slucaju opredjeljenja za nasilnu opciju, 
Ьiсе uzvraceno jacom silom, sto vodi i u dugi period izopcavanja Srblje iz 
svakog ucesca u normalnom zivotu i razvoju svijeta koji nas okruZuje. 

Helsinska povelja, april, 1998. 
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Srpska histerija 

Novak Priblcevic је dugi niz godina proveo и jugoslovenskoj diplomatiji. 
Вiо је ambasador и Austriji i Albaniji. Ро povratku iz Albanije, 1991. godine, 
radio је kao pomocnik saveznog sekretara za inostrane poslove, а krajem te 
godine dao је ostavku и znak protesta zbog prevladavanja ratne opcije и 
resavanju krize и blv5oj ]ugoslaviji. Sa gospodinom Priblcevicem razgovarali 
smo о ''skracenoj" ]ugoslaviji, о njenim neprШkama и odnosu s ostalims 
vetom ... 

Nezavisпa svetlost: Kod паs је opet па sceпi politika iпасепја i koп
froпtacije sa celim svetom, koju smo vec dobro platili. 

Priblcevic: Mislim da је razlog za to, prije svega, u cinjenici sto se sam 
osnovni sadгZaj politike nije promenio i sto nije ucinjeno neizbezno, verujem 
da Ы bilo i spasonosno, suocavanje s vlastitom odgovornoscu za sve ono sto 
se desilo na ovim naiiim nesretnim terenima. 

Arogaпtпi reZim odblja iпternacioпalizaciju Kosova, а рrоЫет је vec 
iпternacioпalizovan; tvrdi da је to uпutrasпje pitanje Srbije, а od пјеgа i 
susedi imaju glavobolju. 

- Naravno da је proЫem davno intemacionalizovan, и сети је sudjelovao 
i sam rezim. Uostalom, jedini postignuti sporazum u poslednjoj deceniji, koji 
se odnosi na skolovanje na albanskom jeziku i koji је postignut izmedu 
Мilosevica i Rugove, zapravo је omogucen kroz jednu medunarodnu podrsku 
i posredovanje. 

Da li to moze blti predstavljeno kao unutraiinje pitanje?! Уес od Helsinkija 
i 1975. godine, dakle skoro cetvrt veka, jasno је da ni jedno pitanje vezano za 
krsenje ljudskih prava, ukljucujuCi tu i pravo manjina, ne moze blti tretirano 
kao unutrasnje pitanje ni jedne evropske zemlje. I sigurno је da, kada је rijec 
о krsenju ljudskih prava, а na Kosovu је, prije svega, rijec о tome, ono ne moze 
blti tretirano kao unutraiinje pitanje. Nitko to u svijetu nece prihvatiti. 

Ucesce meauпarodne zajedпice пе mora uvek da bude теsапје и 
uпutrasnje stvari, kako је to ovde protumaceпo, vec svojim prisщ;tvom, kaiu 
eksperti, опа moze da prиZi ротос и resavanju рrоЫета. 

- Koliko sam pratio, а nastojao sam da pratim sve sto se javljalo na evrop
skoj i globalnoj sceni, niko nije trriio da se uplice и unutraiinje stvari 
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Jugoslavije - ра ni Srblje. Naprotiv! Stalno se istice potreba pokretanja dijalo
ga u kojem се strane teziti da nadu obostrano prillvatljivo rjesenje. Meduna
rodna zajednica је spremna da taj proces podr2i, da svojim idejama i prijed
lozima olakS~ postizanje jednog takvog sporazuma. I na kraju, sto u naiiim 
uslovima moze da se pokaZe i najva2nijim, da svojim ucescem garantuje spro
vodenje onoga о cemu bude postignut sporazum. То је, zapravo, sustina 
onoga о cemu se govori - kada је rijec о ucescu medunarodne zajednice. 

И Srbiji se podgreva referendumska atmosfera. Vidljiva је homogenizaci
ja: i sve prisutnija parola о ''jedinstvu rukovodstva i naroda" о ovom "sud
bonosnom pitanju". 

- Ја bill to jos, mozda, za nijansu ostrije kYalifikovao. Cini mi se da је u 
Srblji u toku stvaranje jedne atmosfere nacionalne histerije i ksenofoblcnog 
odbljanja svake stvame i sadr2ajne komunikacije sa svetom. Mislim da је to 
porazan pravac i kurs koji се, sasvim sigurno, dovesti do nepovoljnill 
konzekYenci ne samo za rukovodstvo, koje takav kurs svojom propagandnom 
akcijom zeli da nametne, nego i za ukupno stanovnistvo naiie zemlje - bez 
obzira da li ono prillvata tu histeriju ili јој se, na ovaj ili onaj nacin suprot
stavlja. 

Normalno је sto su socijalisti i radikali glasali za svoj referendum, za 
svoju politiku konfrontacije sa svetom, ali nije jasno zasto SPO govori jedno, 
а glasa drugo. 

- Verujem da је SPO, kada је rijec о Kosovu, u sustini dalje produblo svoje 
nesnala2enje ili nespremnost da se ozbiljno pokusa odgovoriti na izazove vre
mena. Secamo se kada је u vreme predizborne kampanje Draiikovic govorio о 
Kosovu kao о Staroj Srblji. Poznat је i stalno prisutan taj njeghov mitoloski 
pristup proЫemu Kosova. Каdа se on izra2ava u prilog prisustva medunarod
ne zajednice, onda, а to ponekad nije dovoljno primeceno, kao glavni argu
ment u prilog medunarodnog prisustva, izdvaja uverenje da srpska strana ima 
u svemu pravo. I da Ы medunarodno prisustvo imalo smisla, prije svega, radi 
kompromitovanja pozicije Albanaca. 

Е, ја ne mislim da takav prilaz odgovara istini. Jer, cini mi se, da је u 
sredistu cele krize na Kosovu cinjenica da se tamo, vec gotovo jednu deceni
ju, vrsi organizirani, sistematski teror vlasti nad 90-postotnom veCinom koju 
cine predstavnici albanskog naroda. Stoga Ы covek od jedne opozicione 
stranke najpre ocekivao da zauzme stav prema toj cinjenici, prema tom sta
nju, da se ogradi od tog terora, kao sto se traZi od albanskog rukovodstva da 
se ograde od terorizma - da Ы se, onda, na toj osnovi, otvarao dijalog. А to, na 
zalost, Draiikovic ne cini. Као sto, da dodam, ni veCina drugih partija takoz
vane demokratske opozicije nije izaiila na cisto - kada је rijec о odnosu prema 
proЫemu Kosova. 

Dok iz sveta, zvanienih mesta, stii:u upozorenja da је referendumsko 
pitanje nekorektno, da је rec о "proceduralnom triku" koji nas песе spasti 
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saпkcija, и dотасој javпosti vidljiva је zab1iпutost zbog ovog opasnog 
''patriotskog" poteza koji treba da "kolektivizuje" Milosevicevu odgovornost. 

- Mislim da је ta zabrinutost osnovana, da za nju ima mnogo ozbiljnih 
razloga. Jer, ukoliko se, nakon referenduma, ciji rezultat је vec danas gotovo 
izvestan, bez obzira koliko ljudi stvarno izade da se izja.5njava, nastavi politika 
suprotstavljanja Evropi i svijetu, onda је sasvim sigurno da se moze ocekivati 
ponovo vracanje na krug sankcija i dalje izolacije Srblje i Jugoslavije. U tome 
nam nista nece pomoci neko ocekivano drugacije pona.5anje Rusije. Као sto 
se, uostalom, takvo drugacije pona.5anje nije, а bilo је ocekivano, ispoljilo 
nedavno u Savetu bezbednosti - kada је odlucivano о embargu na uvoz orиZja. 

Sigurno је, inace, da pokusaj kolektivizacije krivnje u sustini predstavlja 
zelju da se za sebe stvori alibl i da se onda svakom sagovorniku u svijetu zapra
vo ponavlja teza о tome da nije to do rukovodstva, nego da narod nece ucesce 
medunarodne zajednice. 

Veoma је vrino da se razume da pretnje, zaista, postoje, da su one 
ozbiljne". Ali, s druge strane, treba reci da za vlasti u Beogradu, bez obzira na 
referendum, nisu iscrpljene moguce alternative otvaranja ozbiljnog dijaloga sa 
svijetom. Naime, ukoliko Ы, nakon referenduma, na ozbiljan nacin Ыо 
upucen poziv predstavniku OEBS-a i EU gospodinu Gonzalesu da dode u 
vrsenje svoje misije u Jugoslaviji, koje istovremeno pokriva, kao sto reZim 
traZi, i pitanje ukupnih odnosa sa Evropskom unijom i OEBS-om, bilo Ы 
naivno ocekivati da tako visoki predstavnik dode u Jugoslaviju, а da о Kosovu, 
kao jednom od sredisnjih pitanja, ne razgovara. Verujem da treba ocekiyati da 
OEBS i sam Gonzales - daju svoj doprinos pokretanju dijaloga о Kosovu - na 
konstruktivnoj osnovi. То је jos uvek moguce. Prema tome, ni danas, nakon 
svih ovih smesnih i stetnih izjava koje su date i histerije koja је dizana, nisu 
sasvim zatvorena vrata da se sa svijetom razvije dijalog na drugaCijoj osnovi -
saddajnijoj i konstruktivnijoj. 

Iпdikativna је opaska najzesceg ekspoпeпta ''patnotskog Ыоkа", gospodi
na Seselja, и stilu: "Izdr:tali smo Turke, izdr:tacemo i ove saпkcije". 

- Ти Seselj ni izЬliza nije dosao na istu ravan sa predsednikom 
Мilosevicem. ]er, koliko svi znamo, turska dominacija na ovim terenima trajala 
је' 500 godina, а predsednik Мilosevic, posle uvodenja onih sankcija iz 1992. 
godine, rekao је da Srblja moze da izddi i hiljadu godina pod sankcijama. Culi 
smo tada i sugestije о tome da сето jesti korenje i travu - da necemo popusti
ti pred svijetom". Neku godinu nakon toga smo zajedno sa svijetom, uz nje
govo prisustvo, а i vrlo aktivno ucesce, u Dejtonu rjesavali сео bosansko
hercegovacki sklop. Мislim da је igranje s brojkama, u sustini, igranje sa sud
blnom ljudi koji u ovoj zemlji zive. Mnogi od njih nisu spremni da ulaze u tako 
vratolomne avanture. 

Tracak svetla па ovu sumorпu zemlju "Ьаса" Bala§evicevo proglasenje za 
"ambasadora dobre volje". Nece se, valjda, desiti da опо sto сео svet сепi mi 
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proglasimo izdajom?! 
- То se, na zalost, veoma lako moze desiti! Inace, moram da kaZem da 

visoko cenim sve sto је Bala5evic ucinio, ne samo prilikom poslednjeg, а tako 
dramaticnog gastovanja и Sarajevu, nego i и celom toku drame na prostorima 
blv5e Jugoslavije. Srecom, Balasevic и tome nije sam. Ima jos dobronamernih, 
а и isto vreme i hrabrih i odlucnih ljudi, koji su na ovaj ili onaj nacin, zavisno 
od onoga cime se bave, izra:Zavali svoj otpor prema politici sile, represiji, 
ogranicavanju sloboda i demokratskih prava, krsenju ljudskih prava - prema 
sveriш onome sto, na zalost, cini i karakterizira ovaj dana5nji sistem vlasti и 
na5oj zemlji. 

Da li i koliko се i takvi ljudi, pocinjuci od Bala5evica, blti progla5avani iz
dajnicima? То је, na kraju krajeva, stvar ocene onih segmenata vlasti koji takve 
kvalifikacije namecu na5em drustvu. Medutim, culi smo veoma zabrinjavajuce 
glasove od gospode Mire Markovic, koja је pobrojala sest tacaka na bazi kojih 
prepoznaje izdajnike i strane placenike и na5oj sredini. Bojim se da Ы, ро 
njenim kriterijurnima, i Bala5evic spadao и tu kategoriju. 

Bez obzira па ovo priznanje?! 
- Tacno! Mislim da se ta i takva priznanja, ako nisu dosla od Кineske 

akademije nauka ili ruskih sociologa, dozivljavaju kao kompromitovana i nega
tivna. 

Ali, rec је, kako smo culi, о vrlo visokom priznanju?! 
- Naravno! UЬeden sam da se na prste mogu nabrojati istaknute licnosti и 

svijetu koje su od Ujedinjenih nacija dobljale visoko priznanje "ambasadora 
dobre volje". Verujem da је i Bala5evic zasluzeno и tom redu i, srecom, svaki 
pokusaj kompromitacije iz ove na5e sludene sredine nece uticati na gledanje 
medunarodne zajednice; na doprinos koji је Bala5evic dao, ne samo suprot
stavljanjem ratu i nasilju, nego i gradenjem nesretno izguЬljenog, uzajamnog 
poverenja. 

!та apokaliptienih predvidanja da nas ''patriotski Ыоk" vodi "beograd
skom pasaluku". Ne delite li i Vi, gospodine Prihicevicu, сте slutnje о ovo
likom redukovanju koncepta Velike Srhije? 

- Каdа је rijec о "beogradskom pa5aluku" i svodenju Srblje na ovaj prostor, 
onda ta opasnost postoji. О njoj је moguce govoriti, prije svega, sa stanovista 
odbljanja vlasti и Srblji da shvate potrebu uva:Zavanja regionalnih interesa. А 
kad to kaZem, onda naravno, mislim na obadve pokrajine, Kosovo i Vojvodinu, 
koje nece moci drugacije da funkcioniraju unutar Srblje - sem na jednoj 
osnovi, zaista, priznate i postovane autonomije. 

Medutim, i kada је rijec, na primer, о Sumadiji ili о SandZaku, mislim da 
ima mnogo pouzdanog osnova da se razmislja о regionalnom konceptu orga
nizacije i vlasti i ekonomije и Srblji. 1 to је put, ро mom misljenju, koji Ы tre
balo slediti - ukoliko se zeli stvaranje jedne stabilne i iznutra uravnotezene 
Srblje. Ukoliko se to, pak, i dalje bude tako osiono odbljalo, onda se perspek-
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tiva "beogradskog pasaluka" na horizontu, zaista, javlja kao realna mogucnost, 
koja sigurno ne Ы blla sretna ni za gradane Srblje, ni za srpski narod. 

Intervju: Slobodan Cuparic 
Nezavisna Svetlost, april 1998. 
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Ne treba ocekivati da SAD menjaju vlast и Srblji, ali buduCi da su one jedi
na preostala super sila sa specificnom ulogom и svetu, jasno је da su involvi
rane и unutrasnju politicku scenu Srblje i Jugoslavije. Ak:o Amerikanci danas 
razmisljaju о Milosevicevoj smeni i о "postmilosevicevskoj Srblji", onda to 
moze znaciti da i oni preispitaju poziciju koju su nesretno i dugo dгZali i и 
kojoj је on Ьiо и funkciji njihove politike na Balkanu - kaZe za NT Novak 
Priblcevic iz Foruma za medunarodne odnose. 

Milosevic i dalje uziva podrsku velikog broja gradana Srblje. То је pokazao 
i poslednji referendum. Та podгSka је zasnovana na obnovljenoj nacionalnoj, 
velikosrpskoj platformi i na ksenofoblcnom odbljanju prave i sadгZajne komu
nikacije. Treba se, naravno, podsetiti da је slicnu podrsku Мilosevic иZivao i na 
pocetku rata и Hrvatskoj i Bosni i Hercegovini, а na osnovu "gazimestanske 
platforme". Mislim, zapravo, da је srediste odnosa gradana Srblje prema vlasti 
koju ima и jednom kolebanju da se suoci sa odgovornoscu prema ulozi koju 
је Srblja imala и ratu. Та nespremnost za suocavanje prisutna је i kod veceg 
dela politickih partija kod nas. Na to је nadovezano pitanje da li је uopste 
moguca demokratska smena vlasti и Srblji. U sada5njoj politickoj konstelaciji 
pre Ьi se mogla ocekivati eksplozija nezadovoljstva sve losijom socijalnom 
situacijom, ili, ne daj Boze, izbljanje gradanskog rata и Srblji, nego uoblcajena 
procedura smenjivanja vlasi:i, kao sto se to radi и zemljama razvijene 
demokratije. 

Amerika је na odredeni nacin podгZavala poziciju koju је dгZao Мilosevic, 
progla5avajuci ga kljucnim faktorom na nasem prostoru, bez koga se procesi 
normalizacije i smirivanja prilika tesko mogu zamisliti, i to i kad је гее о spro
vodenju Dejtonskog sporazuma i Pariskog mirovnog ugovora i normalizacije 
odnosa Ьivsih jugoslovenskih republika. 1 dokle god on bude иZivao tretman 
posebnog, kljucnog, nezamenljivog coveka, dotle se njegova pozicija, hteli mi 
to ili ne, moze tumaciti i kao pozicija и funkciji ameriCkog interesa na na5em 
prosotru. 

Ako Amerika zeli promenu vlasti и Srblji, mora da omoguci slobodu medi
ja, koji su pod velikim i rastuCim pritiskom vlasti. Takode Ьi trebalo dati pros-
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tora onim politickim snagama koje se suprotstavljaju obnovljenom nacionalis
tiCkom kursu. SAD Ы trebalo da razumeju da је stabilizacija prilika и jugois
tocnoj Evropi moguca i verovatnija bez Мilosevica, nego и njegovoj re:Ziji. Ako 
se to razume i shvati, onda се gradani Srblje, а njihova rec mora da bude 
poslednja, mozda ipak shvatiti, na jednoj dugorocnijoj osnovi, koji је njihov 
stvarni interes i gde im је perspektiva. 

Situaciju sigurno ne Ы olakSalo ako Ы SAD instalirale drugog na celu 
dr:Zavne i politiCke vlasti, jer ni to ne Ы Ыlо stabilno i trajno resenje. Gradani 
moraju sami da odluce ciju се politiku slediti - ka:Ze za NT Priblcevic. 

Nedeljni Telegraf, тај 1998. 
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Akcije i reakcije 

U vec skoro do krajnje granice eksplozivnoj situaciji sirom Kosova, posled
njih nedelja se posebno prijeteci zaostrava stanje na tom dijelu jugoslovensko
aЉanske granice, sto је vec dovelo do pogiblje nekoliko desetina mladih 
kosovskih Albanaca, uz opasnost sirenja orиZanih konflikata u pogranicnom 
prostoru, а mozda i izbljanja manje ili vise ogranicenog orиZanog sudara dviju 
susjednih zemalja. Ро procjenama mnogih nezavisnih domacih i stranih pro
matraca, dakoviCki kraj i cijeli prokletijski amfiteatar predstavljaju tempiranu 
bombu koja moze svakog casa da eksplodira. Takav opasni potencijal prekri
ven је gromoglasnom obostranom propagandom, u cemu predvodi 
jugoslovenska ili srpska strana u teznji da ddavu i Vladu Albanije ucini 
neposredno odgovornim za "sistematske orиZane provokacije kojima se 
ugrozava bezbjednost granica SRJ ... sa ciljem izazivanja nestabilnosti i 
mijesanja u unutrasnje poslove SR Jugoslavije, i pomoCi vanregionalnim fak
torima za pritiske prema SRJ", kako је sroceno u protestu urucenom 
otpravniku poslova Republike Albanije u Beogradu. 

U slozenim i kontroverzim prilikama koje vladaju sirom Balkana, niko nije, 
naravno, osloboden moguce odgovornosti dok se ne dokaZe suprotno. Stoga 
је uputno razmotriti kolika је vjerodostojnost mnogobrojnih tvrdnji, argume
nata i "dokaza" koji se nude u potvrdu teze о involviranosti vlade u Тirani u 
ugrozavanje teritorijalnog integriteta i suvereniteta SR Jugoslavije. 

Nedavna izjava albanskog premijera Fatosa Nanoa о odbrambenoj kom
ponenti orиZanog otpora dijela mladih na Kosovu odmah је i glatko protu
macena kao opravdanje i podrska terorizmu. А Nano је zapravo iznio jednos
tavnu i nepobltnu istinu da dio mladih ljudi koji se na Kosovu, sigurno i nes
motreno, latio oruzja to cini i u odgovor visegodisnjem rezimu ddavnog tero
ra i represije, koji је obelezio njihovu cjelokupnu mladost i sazrijevanje. 

Nije, svakako,_ sporno da ima, na Prokletijama, nekontrolisanih prelaza 
granica, u оЬа pravca. Jedinice i patrole VJ presrecu naorиZane grupe mladih 
kosovskih Albanaca sa tako poraznim posljedicama da је tesko zamisliti da Ы 
neka, bilo koja, vlada bila spremna da uprkos iskljucivo jednostranim zrtvama 
nastavi uporno takvu avanturisticku politiku. 

Svaki napad na teritorijalni integritet moze da izazove uzvrat jednakom, ра 
cak i jacom mjerom. Мislim da је nespomo da vlada u Tiranu, koja jos uvijek 
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ulaie velike napore da barem djelomicno sanira posljedice proslogodisnje 
dugotrajne krize i bukvalnog raspada dr.Zavnog i bezbjednosnog sistema, jed
nostavno nema potencijala da se suoci sa takovim krupnim izazovom. 

Proslogodisnji Iomovi ipak mogu da pruie bar djelomicno objasnjenje za 
ono sto se na granici desava. Ро slobodnim procjenama, и Albaniji је preko 
pola miliona komada razgraЬljenog oruzja и civilnom posjedu, а iz tog se fun
dusa bez teskoca mogu prikupiti one koliCine koje se svercaju preko granice. 

U pogledu mogucih protagonista i inspiratora pogranicnih incidenata, 
treba se podsjetiti kako је sve do nedavna rezimska propaganda kod nas, Iiku
juCi izvjestavala da Tirana, tj. Nano, ne kontroliSe sjever zemlje, da је na tom 
prostoru i nakon prvobltnog smirivanja i dalje uticajan Salji Berisa, koji ispo
ljava pretenzije da se angaiuje и vezi sa kosovskom krizom. Nije li, stoga, 
Iogicno barem ispitati da li se uz granicu ne ispoljava, mozda, aktivnost 
velikoalbanskih nacionalista, koji zele da nametnu svoje ucesce bez obzira na 
tragicne posljedice koje, uostalom, ne pogadaju njih vec njihove kosovske 
sunarodnike. 

Da је situaciju na albanskoj strani granice, na surovom i brdovitom terenu 
tesko staviti pod kontrolu centralnih vlasti govori i formiranje specijalnog tima 
Vlade koji се izvrsiti uvidaj stanja na granici, kao i operativnog tima koji се и 
saradnji sa lokalnim vlastima i UNНCR-om povesti brigu о ishrani i smjestaju 
brojnih albanskih porodica izbjeglih sa Kosova, da spomenemo i drugi pravac 
ilegalnog prelaska zajednicke granice. 

Dodatni i mozda najvainiji razlog zbog kojeg је tesko povjerovati и aktivnu 
ulogu Тirane и izazivanju ili reziranju pogranicnih incidenata lezi i и njihovom 
nesumnjivom saznaju da svaki takav dogadaj moze blti visestruko zloupotre
Ьljen za primjenu nasilja prema kosovskim Albancima, kao sto је rjecito 
pokazalo iskustvo masakra civila и Drenickoj oЬlasti. 

Da Ы bile uvjerljive, sve postojece optиZbe morale Ы blti medunarodno 
verifikovane, kao uostalom i albanske tvrdnje о povredama njihovog 
vazdusnog prostora od strane vazduhoplova \ry". Izvjesnu ulogu Ы moglo odi
grati i aktiviranje zajednicke mjesovite komisije za pogranicne incidente, koja 
је davno institucionalizirana, а danas se i ne spominje. Bez provjere iznesenih 
tvrdnji ostaje neizbjezan utisak da se iza baraine propagandne vatre priprema 
zapravo neposredna primjena nasilja kao sredstva nametanja zeljenih rjesenja. 

Vreme, тај 1998. 
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Paradoks indirektnog pritiska 

Susretom izmedu Slobodana Мilosevica i IЬrahima Rugove, и petak 15. 
таја 1998. и Beogradu, росео је proces, za nadati se, izlз.Zenja iz predugog 
perioda odsustva svake ljudske i politiCke komunikacije, cime se stalno i opas
no produЬljivao corsokak bez izgleda za mirni izlazak iz sve opasnije i 
eksplozivnije krize. Da Ьi se, medutim, otklonila svaka zabuna, treba ipak pod
sjetiti da prvi neposredan susret nije ujedno i prvi zajednicki poduhvat dvojice 
kljucnih aktera srpsko-albanske drame. Prije gotovo dvije godine, Мilosevic i 
Rugova potpisali su Sporazum о skolovanju na albanskom jeziku, cijem 
zakljucivanju је aktivno, а pokazalo se i uspjesno, posredovao predstavnik 
medunarodne katolicke humanitarne organizacije "Sant Egidio". Iako је taj 
nadasve znacajan sporazum dugo vremena predstavljao samo mrtvo slovo na 
papiru, ipak је njegov nastanak putem diskretne medijacije demonstrirao 
mogucnosti indirektnog dijaloga kao i nezamenjivu ulogu tzv. treceg faktora. 

Sve se to ponovo nedvosmisleno iskazalo i и pripremi sastanka и Bijelom 
dvoru. AmeriCki tandem HolЬruk - GelЬard, и kojem narocito prvi raspolз.Ze 
golemim iskustvom hendlovanja sa balkanskim glavesinama, morao је vjestom 
ekvilibristikom da pomiri dva naizgled nepomirljiva pristupa. Мilosevica је va
ljalo ubljediti da se pristanak na susret moze opravdati vlastitom odlukom, 
koja bar naizgled ne odudara od prezentiranih rezultata referenduma, jer 
nema neposrednog medunarodnog ucesca, а Rugovu, da је pripremom sas
tanka odгZana americka inicijativa i ucesce, za koje se albanska strana od 
pocetka tako kategoricno izja5njavala bez obzira na neizbjezan kompromis и 
pogl~du mjesta odrZavanja. 

Svakom od aktera и krilu је ostala neprijatna obaveza tumacenja naglog 
obrata vlastitim sljedbenicima. Miloseviceva propaganda vec sada lansira hva
lospjeve predsjednikovoj mudrosti, miroljublvosti i cak dostojanstvu и branje
nju nacionalnih i dгZavnih interesa, cime se prikriva potpuno demoliranje 
navodnih rezultata referenduma oko kojeg је, koliko jucer, dizana tolika hala
buka. Puno се se koristiti i sve eventualne pohvale iz medunarodnih izvora kao 
i najave razlicitih podsticajnih poteza, od suspendiranja progla5enih ili najav
ljenih kaznenih mjera, do obecane podrske integraciji SR Jugoslavije и 
medunarodne organizacije i tijela. 

Rugova се se suprotstaviti kritikama svojega pristanka ponavljanjem da је 
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cijelom razvoju koji је vodio do Beograda kumovala prvenstveno americka ini
cijativa, koja се sasvim izvjesno, nastaviti da pailjivo nadgleda dalji tok odvi
janja najavljenog dijaloga, ciji је okvir i dinamiku, uostalom, sama i projecirala. 
Imajuci, medutim, и vidu ostrinu vec ispoljenog otpora od dijela politickog 
ambljenta i moguce protivljenje jos neindentificiranog politickog vodstva 
ОУК, Rugova се ostajuci pri polaznom zahtjevu za nezavisnost Kosova, morati 
da se nada sto skorijim konkretnim rezultatima u pogledu stanja i statusa 
Kosova kojima се jedino moCi da ubedljivo pravda popustanje americkim pri
tiscima. 

Predsjednika Milosevica rezultati jedino zanimaju u oЬlasti tretmana SR 
Jugoslavije od kljucnih faktora medunarodne zajednice. U pogledu stanja na 
Kosovu, njegova najdraia opcija bila Ы odciavanje statusa quo, kao potpore i 
dokaza njegove neospome vladavine i tvrdoglavog opiranja svakoj pozitivnoj 
evoluciji. Takav је prilaz, uostalom, vec manifestiran kroz nacrte rjesenja, pro
duciranih u Vladi Srblje u pogledu statusa i autonomije Kosova, koji sadr:Ze 
samo kozmetiCka poboljsanja i ne predstavljaju ni mogucu polaznu osnovu 
ozbiljnog razgovora. 

Каkо su, medutim, svi kljucni faktori medunarodne zajednice, ukljucujuCi 
i sve Clanove Kontakt-grupe, nedvosmisleno i jednako odlucno odbacili sece
siju, jednako kao i ocuvanje sadaiinjeg neodr:Zivog stanja, predstoji jedino da 
se razgovorima i pregovorima nastoji dostiCi demokratsko, tj. obostrano prih
vatljivo, politiCki stabilno i, treba se nadati, trajno rjesenje. Mala је vjerovat
nost da се suceljeni partneri blti u stanju da sami postignu rezultat koji Ы Ыо 
u skladu sa civilizacijskim zahtjevima savremenog doba, i standardima koje је 
nacelno usvojila i prakticki primenjuje velika vecina zemalja na evropskom 
kontinentu, ali i u globalnim razmjerama. То znaci da се aktivna inostrana 
pomoc i podrska morati da ostane trajna komponenta nastojanja za 
iznalaienje miroljublvog resenja. Каkо се se to sprovesti? 

Sama Kontakt-grupa na svom vainom sastanku u Rimu, naglasila је da ona 
ne nudi recept za rjesenje, jer to zavisi od toka pregovora involviranih strana. 
Predstavnici medunarodne zajednice, komblnacijom podsticajnih nagrada za 
aktivan doprinos i kaznenih mjera za Ыokiranje pregovaraCkog procesa, vrsice 
kontinuirani nadzor nad tokom napora od kojih se toliko ocekuje. Sticaj 
neplaniranih okolnosti је htio da se susret u Beogradu odigra neposredno 
pred pocetak samita 8 najmocnijih dr:Zava svijeta, od kojih samo Ј арап i Кanada 
nisu ujedno i clanice Kontakt-grupe. Bez podrobnijih informacija i vlastitih 
procjena о stvamim rezultatima jednoiposatnog razgovora dvojice najvainijih 
aktera, clanovi Kontakt-grupe, ра i cijelog samita G-8 u ciji dnevni red је neizb
jezno inkorporirano i pitanje Kosova, pozdravili su susret kao "prvi pozitivan 
korak" u traienju mirnog rijesenja za Kosovo. Indikativno su naglasili znacaj 
cinjenice da је predsjednik Мilosevic konacno "preuzeo na sebe odgo-vomost 
za traienje rjesenja za Kosovo". Vise se zapravo nije ni moglo ocekivati. 
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Na zasjedanju Kontakt-grupe tokom Ьirmingenskog sastanka ponovljena 
је nacelna spremnost, izrecena i na samitu, da se podrii integracijaJugoslavije 
u medunarodnu zajednicu tempom koji се Ьiti neposredno zavisan od napret
ka u samim p.i;egovorima. Kontakt-grupa se takoder izjasnila о vec uvedenim, 
odnosno, najavljenim sankcijama, privremeno suspendujuCi neke od njih. 
Time se, medutim, ni izdaleka nisu iscrple mjere i anga.Zman predstavnika 
medunarodne zajednice. Nastaviti се se, sigumo, vec demonstrirano uspjesno 
djelovanje americkog tima u svojevrsnoj "satl-diplomaciji", teoriji indirektnog 
priiaza, koji, paradoksalno, omogucuju vrsenje jaceg pritiska na svaku od 
strana neposrednih ucesnica, nego kada Ьi predstavnik medunarodne zajed
nice, Gonzales na primjer, sjedio u sali sa ucesnicima pregovora. 

HolЬruk, GelЬard i njihov tim trudice se u najvecoj mjeri da Milosevicev 
nacelni pristanak za licno anga.Zovanje opredmete u konkretan i opipljiv 
napredak u stvarnom rijesavanju polozaja Kosova, na nacin koji moze Ьiti pri
hvatljiv i albanskim predstavnicima. Prema Rugovi vrsice se i dalje pritisak u 
pravcu korigovanja zahtjeva za nezavisnoscu, prihvatanjem i rjesenja unutar 
jugoslovenske federacije. U isto vrijeme Rugova се doblti podrsku i u suprot
stavljanju radikalnim opcijama u vlastitoj sredini, pored ostalog i pojacanom 
kontrolom zajedniCke granice sa albanske strane radi sprecavanja daljeg sverca 
oruzja. 

Na takav nacin, Ьliskom i kontinuiranom komunikacijom sa оЬје strane 
moCi се se, vjerovatno, pozitivno usmjeriti pocetni momentum stvoren 
neposrednim susretom i izra.Zenom spremnoscu za tra.Zenje politickog 
rijesenja kroz dijalog i bez preduslova za obadvije strane. Sve to, naravno, stoji 
ukoliko su javno izra.Zene pozitivne namjere uistinu iskrene. Pla5i, medutim, 
mogucnost da је pruzeni ustupak od strane Milosevica vise u funkciji privre
menog smirivanja tenzije na i oko Kosova, kako Ьi svoje napore i potencijale 
mogao da usmjeri u obracun sa reformistickim vodstvom Cme Gore koje 
predvodi i simbolizira predsjednik Мilo flukanovic. Ukoliko Ьi se ovakve 
zlokobne slutnje pokazale istinitim, posljedice Ьi bile prijetece za Cmu Goru, 
buducnost SR Jugoslavije, porazne za Kosovo, i tragicne za Srblju i sve njene 
gradane. 

Helsinska povelja, jun 1998. 
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Kako spreciti spiralu nasilja 

Paralelno sa zaostravanjem krize na Kosovu, pracenim novom erupcijom 
nasilja, brojnim civilnim zrtvama i naglim porastom izbjegliCkih kolona, sve 
odlucnije se ispoljava rijesenost kljucnih faktora medunarodne zajednice da 
ne dopuste ponavljanje ucinjenih gresaka и visegodisnjem angaiovanju 
medunarodne zajednice и Bosni i Hercegovini. ZajedniCka је ocjena svih rele
vantnih aktera da su kolebanje, medusobna surevnjivost i odsustvo 
usagla5enog koncepta и pristupu destruktivnom razvoju bosanskohercego
vaCke krize ucinili i medunarodne predstavnike suodgovornim za masovne 
gubltke ljudskih zivota, milionsku izbjeglicku populaciju, golema materijalna 
razaranja i potpuno unistavanje svakog meduetnickog povjerenja. 

Prateci brojne skupove svih relevantnih medunarodnih tijela, od Evropske 
unije, NATO-a, OEBS-a, Savjeta Evrope, Grupe 8 i same Kontakt-grupe, pri
mjecuje se porast ogorcenja i indignacije novom erupcijom nasilja na Kosovu, 
иz najsiru saglasnost da primerna odgovornost za takav opasan razvoj s 
posljedicama ugrozavanja mira i sigurnosti ne samo na Kosovu i и Srblji i 
Jugoslaviji, nego i и sirem regionu, lezi na vlastima и Beogradu, и cijim је ruka
ma i najveca sila koja operira na tom ugrozenom prostoru. Rukovodeni 
takovim saznanjem clanice Kontakt-grupe su nedavno formulisale listu zahtje
va vlastima и Beogradu koja saddi: 1) Obustaviti sve akcije bezbjednosnih 
snaga koje ugrozavaju civile i povuci sve one snage bezbjednosti koje se 
koriste za represiju nad civilima, 2) Osposoblti stalnu medunarodnu posma
tracku misiju na Kosovu, 3) Svim izbjeglicama i raseljenim licima omoguciti 
bezbjedan povratak ognjistima, uz slobodan pristup humanitarnih organizaci
ja i humanitarne pomoCi i, konacno, 4) Uciniti brz napredak и dijalogu s pred
stavnicima kosovskih Albanaca. Мinistri inostranih poslova zemalja Kontakt
grupe izrazili su ocekivanje da се predsjednik Rusije Boris Jeljcin и susretii sa 
Slobodanom Milosevicem dodatno obrazloziti ove, и sustini jednostavne i 
provedive zahtjeve. 

U isto vrijeme, medutim, а za slucaj_da se ovim ocekivanjima medunarod
ne zajednice ne izade и susret, ili da se nastavi porast nailja na Kosovu, mini
stri odbrane NATO-a su dali direktivu svojim sluZЬama i komandama da и sto 
kracem roku pripreme pun krug mogucih opcija и primjeni sile ukoliko poli
tiCki i privredni pritisci, koji se vec primenjuju prema Beogradu, ne urode 
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zeljenim plodom. Dodatno, ministri su nalozili NATO-komandi da и dogovoru 
i uz saglasnost vlada Albanije i Makedonije pripremi vazdusne vojne vje:ZЬe 
koje su и ponedeljak i odr:Zane, kao manifestacija brzine kojom је moguce 
doprijeti do granica ugrozenog podrucja. 

Opasna је iluzija potcenjivati ozbiljnost izrecenih pretnji. One odra.Zavaju 
odlucnost и sprecavanju prelivanja oruzanih sukoba preko granica kosovskog 
prostora, odbljanje da se pomiri s nastavljanjem omra.Zene prakse etniCkog 
ciscenja i namjeru da se u odsustvu stvarnog napretka u pokrenutim pregovo
rim<t, ako nema drugog izlaza, mirno rjesenje nametne silom. U svim kljucnim 
zemljama Kontakt-grupe na unutraiinjem planu је ostvaren do sada nezabl
ljezen stepen saglasnosti i pristajanja na rizike koje i za aktere donosi vojna 
intervencija. Takova saglasnost је postignuta i и transatlanskoj dimenziji uz 
puno razumijevanje SAD i evropskih sila da samo zajednickim i koordiniranim 
djelovanjem mogu postiCi rezultate koje od njih ocekuje najsira medunarod
na javnost i vecina zemalja и svijetu. 

Ostaje da se preciznije utvrdi moguca uloga Rusije и daljem raspletu krize 
na Kosovu i odnosa medunarodne zajednice prema njoj. Rusija se и vise navra
ta uzdr:Zala od ekonomskih sankcija primjenjenih prema Jugoslaviji, utoliko 
sto se sama nije pridruzila njihovom sprovodenju, ali ona nije, а mogla је, 
Ыokirati njihovo usvajanje. Ona se takoder, nacelno, izja5njava protiv prim
jene sile и resavanju kosovske drame ili, ukoliko i to bude neophodno, tra.Zi 
da se primjeni procedura koja vodi kroz Savjet bezbjednosti OUN. Тај zahtjev 
је inace logican i njega dijele i evropske zemlje, stalne clanice SB OUN. Ako 
stvari odu toliko daleko, onda је veoma mala vjerovatnoca da Ы Rusija mogla 
da ugrozi svoje partnerske odnose s vodecim zapadnim zemljama stavljanjem 
veta na njihove inicijative. Mozda је upravo zato Jeljcinu i pripala uloga da 
pokusajem "urazumljivanja" Мilosevica ucini i projekciju upotrebe sile 
izlisnom. 

Prva analiza prispelih informacija iz Moskve pokazuje da се blti potrebno 
jos vremena da se desifruje stvarni sadr:Zaj trosatnih razgovora. Namece se uti
sak da је Milosevic и najva.Znijim pitanjima ostao na poziciji ignorisanja oprav
danih zahtjeva medunarodnih faktora. Odblo је svaku pomisao о povlacenju 
vojske, а za snage policije је nagovijestio povratak na lokacije stalnog raspore
da zavisno od smanjivanja oruzanih akcija albanske strane. Povratak misije 
OEBS na Kosovo vezao је za istovremeni prijem Jugoslavije и ovu organizaci
ju. Ponovio је i ranije izra.Zenu spremnost obnavljanja razgovora, sto se, narav
no ne moze tretirati kao bilo kakav ustupak. Ukoliko Jeljcin ne bude и stanju 
da и povjerljivim komunikacijama sa zapadnim partnerima prenese nesto vise, 
za5ticeno od srpske, ruske ра i medunarodne javnosti, tesko је ocekivati da Ы 
rezultati razgovora и Moskvi mogli da budu prihvaceni kao zadovoljavajuci. 
Tim vise sto је Мilosevic na konferenciji za stampu jos dodatno pogorsao uti
sak odbljanjem uopste postojanja napada na civile kao i etniCkog ciscenja. Na 
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nezadovoljstvo ukazuju i prve zapadne reakcije, ali је sigurno da се proteCi 
nekoliko dana prije nego se izvuku pouzdaniji zakljucci na kojima се se 
odlucivati о daljem pravcu akcije. То Ьi davalo prostora Milosevicu da nekim 
autonomnim i spektakularnim potezom izrazi vecu i ozbiljniju kooperativnost 
nego sto је Ьiо slucaj и Moskvi. No, s obzirom da је propustio da iskoristi pri
liku koju su ти, uz saglasnost svih kljucnih faktora, priredili Rusi, malo је 
vjerovatno da се se odluciti na takav nezavisan i samostalan cin. Ako, medutim, 
do toga ne dode, predstoji dalji porast spirale nasilja i na kraju price vrlo 
vjerovatno vojna intervencija. 

Nasa Borba, jun 1998. 
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Konferencija - najbrzi put iz agonije 

Situacija na Kosovu, i dalje dramaticno napeta i na ivici opste katastrofe, 
posljednjih nedelja је znacajno evoluirala sto se neposredno odrazilo na poli
tiCko ponasanje i djelovanje kljucnih faktora medunarodne zajednice. Sna.Zan 
uspon OslobodilaCke vojske Kosova, koja ро ozbiljnim procjenama kontroliSe 
barem 30 odsto teritorije pokrajine, а и stanju је da napadne sigurnosne 
punktove i komunikacije gotovo ро cijelom teritoriju, odra.Zava sna.Znu 
radikalizaciju znacajnog dijela albanske populacije koju и svijetu prvenstveno 
pripisuju represivnoj politici rezima и Beogradu. Jos uvijek nije poznata hije
rarhijska struktura ОV:К, а jos manje da li uopste postoji politicko jezgro 
pokreta i koje snage ga sacinjavaju. Sporno је, takode, koliko brojni prnonsira
ni glasnogovornici и zemlji i inostranstvu stvarno predstavljaju vodeci krug ili 
krugove ove orиZane strukture. Njeno, medutim, ispoljeno suprotstavljanje 
teznji za postizanje nezavisnosti mirnim, tj. politiCkim putem koju simbolizira 
Љrahim Rugova i njegov pregovaraCki tim, svakako narusava ranije neprikos
novenu poziciju lidera kosovskih Albanaca, i izaziva veliko podozrenje 
medunarodne zajednice; ona nastoji da stekne pouzdaniju sliku о karakteru 
ОV:К, а istovremeno i dalje podciava Rugovu kao glavnog zastupnika 
kosovskih Albanaca. 

Reagovanja iz svijeta, ukljucujuCi Kontakt-grupu, NАТО, OEBS i EU, karak
teriSu promjenjeni akcenti. Uocivsi izvjesno smanjivanje obima vojnih operaci
ja Beograda, predstavnici ovih tijela obracaju se sada uravnotezeno obema 
stranama zahtijevajuci sto hitniji prekid orиZanih sukoba, а potom pristupa
nje pregovorima и kojima i predstavnici ОVК mogu imati ulogu. Satl-diplo
matija SAD, uz svoje posrednistvo, i dalje prakticira indirektne pregovore 
izmedu predsjednika Мilosevica i kosovskih prvaka. Sna.Zno su pojacani 
medunarodno prisustvo i opservacija и SRJ i narocito na Kosovu, uspostav
ljanjem diplomatske promatraCke Мisije, nesto liberalnijim tretmanom posje
ta i kretanja stranih novinara i kontinuiranim elektronskim osmatranjem sa 
teritorije susjednih zemalja. Brojna misija OEBS vodila је inenzivne razgovore 
sa predstavnicima vlasti i opozicije, nekih nevladinih organizacija i pred
stavnicima kosovskih Albanaca, a1i i lokalnih vlasti na Kosovu. Glavni cilj nji
hove posjete, pored istra.Zivanja sirokog spektra cinjenica, prvenstveno је 
ponovo vracanje Stalne misije OEBS za Kosovo, SandZak i Vojvodinu, sa·prib-
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llinim mandatom onoj ciji је boravak naglo prekinut uskraCivanjem gosto
primstva vlasti u Beogradu 1992. Istovremeno, misija, koju predvodi njemaCki 
ambasador Hans Jorg Ajf, priprema i povratak Gonzalesove misije OEBS Cija se 
funkcija veze i za mogucnost prijema SRJugoslavije u tu medunarodnu orga
nizadju. То, razumije se, podrazumijeva obavezu ove Misije da u okviru svog 
mandata ispituje stanje i izglede demokratskih promjena u svim oЫastima 
zivota, pridciavanje medunarodnih standarda u pogledu pravne dciave, ljud
skih prava, sloboda gradana i etnickih zajednica, i naravno о toku rjesavanja 
krize na Kosovu. 

Skepticni u pogledu realnosti da dvije strane postignu sporazum о 
rjesenju krize bez spoljnog podsticaja i posredovanja, Kontakt-grupa је najavi
la svoj model demokratskog i pravednog rjesenja krize na Kosovu ponavljajuci 
poznate parametre о neprihvatljivosti statusa quo, ali i nepristajanje na zah
tjeve о nezavisnosti Kosova. Tome su ministri Кinkel i Primakov prilikom odvo
jenog susreta u Moskvi dodali namjeru zajedniCkog "kreativnog" doprinosa, 
sve u teznji da se demonstrira sposobnost Kontakt-grupe da govori u jednom 
duhu i jednim glasom. 

Razlika se ispoljava jedino u pogledu primjene sile kao posljednjem i 
iznudenom sredstvu protiv ugrozavanja medunarodnog mira i bezbjednosti. 
Zapadne zemlje su pristale da odluka о eventualnoj intervenciji NАТО bude 
povjerena Savjetu bezbjednosti UN, uvjerene da се ona blti predlozena tek u 
slucaju takove eskalacije kada ni Rusija nece moci da јој se suprotstavi. Sa 
svoje strane predstavnici NATO ponavljaju da ni jedna opcija jos uvijek nije 
iskljucena, iako је Generalni sekretar Organizacije Havier Solana izdvojio cetiri 
moguca scenarija, od kojih samo jedan podrazumijeva tzv. agresivne mjere. 

Prije nego sto se uopste razmislja о modalitetima garantovanja nekog 
buduceg sporazuma, valja razmisliti о mogucim nacinima njegovog postiza
nja. u tom pogledu cini se izvjesnim da ы pregovori suprotstavljenih strana, 
cak i u slucaju medunarodne medijacije, mogli da traju u nedogled sa malim 
sansama za uspjesan ishod. Stoga је sazivanje Dejtonskog tipa konferencije na 
kojoj Ьi razraden model autonomije Kosova u okviru SRJ Ьiо svakako najbcii i 
najsigurniji put prekidanja agonije u koju se pretvara kosovska drama. U 
takvom poduhvatu kljucno је medunarodno ucesce, koje vise ne moze Ьiti 
spomo, jer su vlasti u Beogradu potpuno devalvirale rezultate manipulativnog 
referenduma kojega su same smisille. 

Prethodno vaZ:no pitanje odnosi se na mogucnost poduzimanja mjera 
gradenja povjerenja. Ро mnogim ozbiljnim misljenjima, takav pokusaj, na 
primjer, u izvrsavanju davno sklopljenog, ра zaboravljenog i konacno, nakon 
revitalizacije, ponovno miniranog, Sporazuma о obrazovanju na albanskom 
jeziku, dolazi suvise kasno. Slicno se moze reCi i za oЫast zdravstva, komu
nalnih slиZЬi, kompromitovanog pravosuda, gde su takoder sanse uspostav
ljanja mjera povjerenja davno proigrane. 
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Ostaje, medutim, va2no pitanje izbjeglica i raseljenih lica koje bolno i 
drasticno pogadaju kosovske Albance, ali i tamosnje Srbe. I dok је svijest о 
stradanju albanskih izbjeglica medunarodno usvojena, saznanja о egzodusu 
kosovskih Srba.su veoma tajnovita, jer vlasti negiraju tu cinjenicu. Medunarod
na akcija, medutim, obezbedivanja uslova za brzi povratak svih izbjeglih ljudi, 
mogla Ы da ima krupan znacaj za pocetak slozenog i bolnog, ali utoliko 
neophodnijeg procesa izgradivanja barem pocetnih pretpostavki na dugom 
putu prema stabllnoj osnovici medusobnog povjerenja. 

1 konacno, cjelokupan slozen proces normalizacije meduetnickih odпosa, 
kao i garantovanje ocekivanog dogovora о prekidu vatre, ili jos znacajnije, о 
obezbljedivaпju implemeпtacije eventualпog sporazumnog rjeseпja krize па 
Kosovu, песе moCi da se realizira bez prisustva meduпarodnih sпaga koje се 
pruiiti sigurnost zivota i imoviпe, а kasnije i slobodпog kretanja za sve 
gradane Kosova, bez obzira na jezik, vjeru, etnicku pripadnost. Takav 
meduпarodпo garantovan rezim mora potrajati u interesu svih gradaпa, bez 
izuzetka, pod imeпom protektorata, ili mozda пekog drugog пaziva sve do 
kопаспе stabilizacije drustvenih, politiCkih, medunarodnih i ljudskih odnosa 
па Kosovu, а time, posljedicпo, i u cijelom regioпu. 

Helsinska povelja, jul 1998. 
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Cinjenica da su se za ovim okruglim stolom okupili ljudi koji vec godina
ma stoje na antiratnim pozicijama i zagovaraju gradanske vrijednosti, toleran
ciju i razumijevanje ne devalvira vrijednost skupa. Jer, pitanje odgovornosti је 
vrlo slozena materija koja traZi mnogo upornosti i strpljenja. Na5e drustvo је, 
jos od Osme sjednice, preko Gazimestana, ра do ratova и Sloveniji, Нrvatskoj 
i ШН, inficirano virusom velikosrpskog nacionalizma. Dobro је da је na 
pocetku netko pomenuo ime Miladina Zivotica, zato sto su i njegov zivot, i 
stvaralaCki napor, bili posveceni upravo temama о kojima mi danas govorimo. 

Мi smo ranije imali neke iluzije koje nas, jednim delom, cine suodgovor
nima. Smatrali smo da Srblji zapravo spa5avamo obraz, izdali smo knjigu 
"Druga Srblja", komunicirali sa svijetom - sjetite se ko је sve Ыо na 
Beogradskom krugu, и Paviljonu kod Borke, plejada casnih i uglednih imena 
koji su zeljeli da podcie nesto sto је Ыо atipicni izraz otpora politici rata i 
razaranja. 

Prije nekoliko nedelja sam Ыо na jednom skupu и Njemackoj, gdje sam о 
kosovskom proЫemu govorio ono sto, inace, о tom proЫemu govorim i 
pisem. Ти је jedan mladi АЉаnас rekao da је ohrabren time sto ima Srba koji 
misle kao ја. Tada sam se ozbiljno upitao da li је odgovomo to sto radim? Ne 
Stvaram li iluziju da је ОПО StO govorim relevantno U srpskom politiCkom 
drustvu? Naime, ono sto sam govorio nije relevantno, nema podrsku vecine 
koja, zapravo, slijedi politiku koja и kontinuitetu samo sije nesrecu. Svijet ne 
Ы trebao da ima iluzija da ovo sto mi govorimo ima ozbiljnu rezonancu и 
drustvu, no, to nije razlog da mi odustanemo od suprotstavljanja manipulaci
jama i laZima koje provodi rezim и Beogradu. 

Potrebu za diskusijom na ovu temu pokazuju i reakcije na moskovski sas
tanak Мilosevica i Jeljcina. Evo, vec tri ili cetiri dana se govori о tome kako је 
prevladao politicki put za resavanje kosovskog proЫema, kako to svijet poz
dravlja, kako се sada albanska rusilacka separatisticka i teroristiCka grupacija 
blti и fokusu paZnje cijelog svijeta koji је, konacno, shvatio ko је kriv za neus
pjeh politickih razgovora i to, iako је gola, bezobrazna i .drska laZ, .nailazi, cini 
mi se, и ovom trenutku na dosta siroko prihvatanje. Jer, svijet ne vidi и 
moskovskim razgovorima pomak и resavanju kosovske krize, nego prije jedan 
novi pokusaj zamajavanja, prodavanja magle i stvaranja zabune. Moskva nije 
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izvrsila zadatak koji је prihvatila u okviru Kontakt-grupe i njena Ыашаiа nije u 
interesu Srblje. Ako se to negdje otvoreno kaie, onda to doprinosi procesu 
kulturnog sazrijevanja. 

Politika koju vodi Мilosevic, opet, nailazi na neko razuшevanje gradana. 
Za5to? Zato sto nije dovoljno pokazano da је rijec о rasistickoj politici koja iша 
sve eleшente aparthejda, о politici koja u sebl nosi fa5istoidne eleшente, а 
takve eleшente iша i srpska vlast. Upornost u razoЬlicavanju takve politike 
шozda је najbolji doprinos suocavanju sa istinoш о dogadajiшa koji su se zbili, 
koji traju i koji nas u buducnosti ocekuju. 

NVO glasnik, jul-avgust 1998. 
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Svakako ifederalna kopca 

Jedna od najintrigantnijih nepoznanica koja zaokuplja zainteresiranu i 
zabrinutu javnost kod nas, ali i u neposrednoj okolini, odnosi se na plan 
Kontakt-grupe koji је engleski ambasador Brajan Doneli urucio protekle 
nedelje vlastima u Beogradu i politickim predstavnicima kosovskih Albanaca, 
preciznije, Љrahimu Rugovi. Istovremeno i sam ambasador је naglasio tajni 
karakter recenoga dokumenta, sto је, prirodno, podstaklo brojne spekulacije 
i nagadanja о mogucem sadr:laju i dometu jedne inicijative koja је sada u opti
caju i to u ime najuticajnije grupe zemalja koje su anga2ovane u tra2enju 
rjesenja sve eksplozivnije krize na Kosovu sa svim regionalnim prijetnjama 
koje ona imanentno sadr:li. 

Ро mnogim pouzdanim indikacijama aktuelni plan је evoluirao od ranije 
njemaCko-francuske inicijative Кinkel-Vedrin, koja је takoder tezila obustavi 
svih neprijateljstava i zapocinjanju procesa tгaZenja obostrano prihvatljivog 
rijesenja kroz politiCki dijalog koji Ы ovla5teni predstavnici medunarodne 
zajednice bili spremni da aktivno podr:le i vlastitim ucescem ili posredova
njem. 

Cinjenica da је ova izvorna inicijativa dvije toliko znacajne evropske zem
lje dobila podrsku cijele Kontakt-grupe, ukljucujuci Amerikance i Ruse, 
svakako znaci da је moralo doci do njene daljnje elaboracije, ali upravo radi 
postizanja saglasnosti, i do izvjesnog razvodnjavanja u smislu jacanja kompro
misnog potencijala. То, uostalom ilustruju i do sada objavljene reakcije ili 
komentari upravo istaknutih predstavnika kljucnih zemalja koje sacinjavaju 
Kontakt-grupu. Njemacki ministar odbrane Folker Rije је ukazao kako је 
pravac predlozenog rijesenja izmedu autonomije do 1989. godine i statusa 
repuЫike u jugoslovenskoj federaciji. Na to је ocigledno ciljao i funkcion~r 
ruskog MIP Valerij Mihajlovic Nesteruskin, najavom da се predlozeno rjesenje 
zahtjevati promjenu Ustava SR Jugoslavije i Srblje. AmeriCki superaktivni 
posrednik ambasador Кristofer Нi1 komentarisao је dosta rezervisano zajed
nicki prijedlog kao skup razlicitih ideja, od kojih neke mogu blti korisne, а 
neke ne. Visoki njemacki SPD funkcioner Verhojgen objasnio је- da prijedlog 
predvida visok stepen autonomije, zatim status slican Crnoj Gori, drugim 
rijecima "trece republike", ali, naglasio је, bez prava na otcijepljenje. Konacno, 
i njemaCki ambasador u Beogradu dodaje ovih dana znacajno poja8njenje 
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izjavom da prijedlog Kontak:t-grupe ukazuje na rjesenja koja su primjenjena u 
drugim regionima Evrope, а slicna su i onima koja su predlagala uvodenje 
samouprave Srblma u Hrvatskoj u okviru plana Z-4, koji је uz katastrofalne 
posljedice arogantno odbljen od strane cjelokupnog kninskog rukovodstva, 
olakSavajuci znatno polo~aj Tudmanu koji је time Ыо osloboden neprijatnog 
zadatka njegovog odbljanja. 

Каdа se saberu sve ove пapomene, kao i ideje i prijedlozi koji su cirkulisali 
posledпjih пekoliko mjeseci od пaglog zaostravaпja kosovske krize agresivnim 
nastupom policijskih sпaga krajem februara i pocetkom marta, опdа se, mis
lim, ipak moze pouzdanije pretpostaviti sto ы mogao da sadr2i jos uvijek tajni 
(dok ovaj tekst odlazi u stampu) prijedlog Kontak:t-grupe. Prije svega, sigurпo 
sadr2i пасеlа kojima su se rukovodile clanice grupe, i koja su пajsire prih
vaceпa kao standardi ponaiianja u Evropi, ali i u globalnoj medunarodпoj 
zajednici. Zatim је sigurпo паvеdепо i пekoliko primjenjenih modela rjesava
пja pitanja vezanih za polozaj brojnih etniCkih ili vjerskih skupina, kao na 
primer u Tirolu, Irskoj, Belgiji ili Ceceniji. Svi ti modeli treba da djeluju pod
sticajпo, bez amblcija da bilo koji od njih bude doslovno primjeпjen. Опо sto 
se vjerovatпo ipak пudi је, prije svega, najvisi nivo autonomije ро va2ecim 
evro-standardima. Zatim, imajuci u vidu nespornu okolпost da se sve Clanice 
Koпtak:t-grupe eпergicno protive promjeni granica SRJ u kontekstu rjesavanja 
kosovskog proЫema, radi пeizbjeznih i opasnih regioпalnih implikacija, kao i 
istovremenog odbljanja albanske strane bilo kojeg rijesenja koje Ы bilo u 
okviru Srblje, рlап bez sumnje sadr2i i tzv. federalnu kopcu koja Ы status 
Kosova osigurala kroz definiran polozaj u okviru promjeпe federacije (о tome 
upravo govori Nesteruskiп kada пajavljuje promjeпe ustava). Копаспо, da Ы 
se rijesilo slozeпo pitaпje Ыokiraпja prava па otcjepljenje, sto Ы пarocito 
otezalo izjaiinjavanje Crne Gore u prilog ponudeпog rjeseпja, mislim da pri
jedlog izbjegava upotrebu termina "republika" i mozda traZl rjesenja u okviru 
"specijalnog statusa", koji, пaravno, moze da sublimira svaku konacno 
utvrdenu formu. Каkо do пје stici, medutim, i dalje ostaje glavni proЫem bez 
cijeg rjeseпja nema zaustavljanja tragicnog razvoja na Kosovu, u kojem dпеvпо 
rastu ljudske zrtve na obadvije straпe, а posebno albanskih civila ра· selima 
izlozenim artiljerijskim bara2ama policije i vojske. 

Britaпski ambasador Doпeli pohvalio је "pocetno zadovoljstvo" u Savezпoj 
vladi kvalitetom dokumeпata koje је Kontak:t-grupa poпudila. Оп је dodao 
kako Kontak:t-grupa moze i zeli da posreduje, ali da nije spremna da namece 
rjeseпje. MoZda је baii u toj okolпosti i razlog izra2eпog zadovoljstva. I alban
ska strana, brzim formiraпjem поуоg pregovaraCkog tima iskazala је takoder 
pozitivan odnos, barem u nacelu. Sigurno је da се оЬје strane izbjegavati 
situaciju u kojoj Ы bile prisiljeпe da odblju predlog Kontak:t-grupe i time iza
zovu gnev medunarodпe zajednice i javnosti. Time, medutim, nije priЬliZeno 
postizanje usaglaseпog rjesenja. U uslovima kada пета ni minimuma 

i: 
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rnedusobnog povjerenja, i kada su polazne pozicije toliko udaljene i suprot
stavljene, nije realno ocekivati da dvije strane svojirn naporirna dodu do prih
vatljivog rjesenja. Stoga се izvjesno narnetanje blti neizbjezno, najvjerovatnije 
putern rnedunarodne konferencije ро rnodelu prirnijenjenorn и Dejtonu. 
Razurnije se, svako rjesenje rnora blti praceno i trajnirn i adekvatnirn 
rnedunarodnirn garancijarna, а vjerovatno i protektorskirn nadziranjern и 
prvirn fazarna irnplernentacije. 

Prije toga, rnedutirn, zapravo odrnah, rnoraju se prekinuti oruzani sukobl. 
То је coпditio siпe qua поп, bez kojeg nerna ni razgovora ni rjesenja. Zato је 
i Savjet bezbjednosti OUN, iako nedovoljno odlucno i djelotvorno, ipak izdvo
jio zahtjev za bltnirn prekidorn vatre na prvorn rnjestu. Steta sto Savjet bez
bjednosti nije ispoljio vise sprernnosti da takav opravdan zahtjev podrii i ener
gicnorn akcijorn. 

Nasa Borba, avgust 1998. 



Novak Priblcevic 

"Federalni" prilaz rjesavanju 

kosovskog prohlema 

169 

U ovom trenutku mislim da је jos uvek veoma tesko predvidati kako Ьi 
moglo izgledati tzv. provizorno resenje kosovske krize koje, sa osloncem na 
Sporazum Мilosevic - HolЬruk, cini se, sada vec и sestoj verziji promovise 
ameriCki ambasador и Skoplju, Кristofer Hil, glavni pokretac tekuce satl-diplo
macije i indirektnog pregovaranja и okviru nje. Stovise, narocito sa albanske 
strane, izrз.Zavaju se ozbiljne strepnje da takvo privremeno (od 3 do 5 godina) 
resenje mozda i nije ozbiljno predvideno, te da se pod pla5tom provizornosti 
zapravo udaraju temelji trajnom resenju. 

Ova zabrinutost se obrazlз.Ze cinjenicom da је и prvim najavama osigura
nje privremenosti bilo vezano uz planiranje referenduma kojim Ьi se nakon 
najmanje tri godine gradani izjasnjavali о primjeni provizomog rjesenja i even
tualno о pravcu mijenjanja ili usavrsavanja uspostavljenog modela. U novije 
vrijeme referendum se vise ne pominje а и poslednjoj objavljenoj verziji nacr
ta navodi se, mnogo manje odredeno, da се za tri godine "strane izvrsiti sustin
sku procenu sporazuma sa ciljem poboljsanja njegove primjene i uzimajuCi и 
obzir prijedloge svih strana za dodatne korake za cije usvajanje се se trз.Ziti 
obostrana saglasnost". Ocigledno, Ьiсе potrebno dodatno znacajnije pre
ciziranje, kako Ьi se razaznalo sta se uistinu krije iza ovako neodredene for
mulacije. 

Medutim, и svim nacrtima dokumenata, koji su do sada bar djelirnicno 
doprle do javnosti, mogu se zapaziti mnoge kontradiktornosti i oscilacije, 
promjene akcenata i tezista и tretiranju pojedinih kapitalnih aspekata kljucnih 
za svako predstojece rijesenje ukoliko је amblcija i namjera da ono bude 
koliko-toliko stabilno. Sasvim је moguce da su takva, cesto veoma krupna 
odstupanja, rezultat uvз.Zavanja primjedbl i sugestija jedne, ра zatim druge, od 
strana angз.Zovanih и indirektnim pregovorima, gdje se uz suceljavanje nji
hovih cesto veoma udaljenih stavova trз.Zi put ka kompromisnom rijesenju 
koje Ьi, na kraju, mozda moglo zadovoljiti sve involvirane strane. 

Као primjer kolebanja istice se dilema da li се osnovni okvir za trз.Zenje 
rjesenja blti Srblja ili Savezna RepublikaJugoslavija. Primjedbe dolaze sa oba
dvije strane, а njihova sustina је da se и pojedinim verzijama otislo predaleko 
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i to и korist izraienih ili pretpostavljenih interesa one druge pregovaraCke 
strane. I dalje su prisutne znacajne nejasnoce и pogledu tajminga i ovla5tenja 
и vezi sa nacelno najavljenim popisom stanovnistva na Kosovu i izborima koji
ma Ы se tek stvorila osnova za funkcionisanje lokalne i pokrajinske 
samouprave. Uostalom, i termin pokrajina se и pojedinim verzijama zamje
njuje terminom teritorija, а altemativno se javljaju pojmovi autonomije i 
samouprave. 

Albanska strana је, povodom tekstova koji su objavljivani и domacim 
("Koha ditore") ili stranim glasilima (''Washington Post") svoje primjedbe i kri
tike iznosila javno. Vlasti и Beogradu, medutim, negirale su da su uopste vid
jele razlicite verzije prijedloga upomo ponavljajuCi da је jedino za njih vaino 
onih 11 tacaka koje је formulisala vlada Srblje oslanjajuci se na sporazum 
Мilosevic - HolЬruk, cime se svako buduce rjesenje zapravo stavlja и okvire 
srpske i jugoslovenske ustavnosti, sto, mislim, i jeste glavni motiv ovakvog pos
tupanja. Nakon sto је, prije neki dan, ambasador Hil urucio, pretpostavljam, 
najaktuelniju verziju radnog papira predsjedniku Srblje Milutinovicu, vlasti su 
se oglasile najavom pocetka razgovora vec и tekucoj sedmici uz aktivno ucesce 
samog Milutinovica, ali za sada bez potvrde da је pribavljena i neophodna 
saglasnost politiCkih predstavnika albanskog naroda sa Kosova. Ovi redovi su 
pisani и toku prosle nedelje, а sada vidimo da se ta praksa sazivanja sastanaka 
bez prethodnog obezbedenja ucesca legitimnih predstavnika kosovskih 
Albanaca nastavlja. Кakvi su motivi i koji је cilj takve prakse, zaslufuju pailjivu 
analizu i и ovim na5im razgovorima. 

Angaiovani predstavnici medunarodne zajednice, cini se, nisu previse 
impresionirani primjedbama dvije "domace" suprotstavljene strane. Oni jedi
no strpljivo ponavljaju kako pojedini nacrti nisu ujedno i konacan prijedlog 
vec dio procesa pregovaranja и kojem obadvije strane treba da iznesu svoja 
misljenja. Ozbiljne drZave i politicari pregovaraju, razmatraju prijedloge i na 
kraju dodu do kompromisa. То се se, kaZu mnogi predstavnici medunarodnih 
institucija, desiti i и ovom slucaju. 

Do razgovora се svakako morati da dode. Sumnjam da се se oni moCi 
pokazati uspjesnim bez aktivnog angaiovanja i neposrednog ucesca kompe
tentnih medunarodnih faktora, ukljucujuci i njihove radne nacrte, koji Ы 
mogli posluziti kao osnova za nalaienje kompromisnih rijesenja о osnovnom 
sporazumu, kao i brojne anekse kojima се se morati, takode kompromisno, 
rijesavati i mnogi kolatelarni proЬlemi. 

u kontekstu predstojeceg traienja kompromisnog rijesenja, zelio bih 
ovom prilikom da ponudim svoje videnje moguceg rjesenja koje Ы mozda 
moglo da zadovolji obadvije strane, mada, medutim, nijednu od njih nece 
uciniti osoblto sretnom. RespektujuCi vec tada izraien stav glavnih faktora 
medunarodne zajednice о tome da rjesenje kosovskog pitanja mora blti 
traieno unutar granica Jugoslavije, ali da ono ne moze sadrZati elemente 
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va.Zeceg statusa quo, ја sam prije gotovo godinu i pol dana na na.Sem zajed
nickom skupu и Ulcinju iznio misljenje i prijedlog da se rjesenje tra.Zi и okviru 
jugoslovenske federacije sa statusom za Kosovo kao ravnopravne federalne 
jedinice. Sad4 blh mogao da dodam da me sve ono sto se desilo и meduvre
menu, od Ulcinja do danas, samo uevrscuje и uvjerenju о ispravnosti, 
pravicnosti, ali i pragmatsko-politickoj osnovanosti takvog prilaza. 
Desetgodisnje trajanje sveobuhvatne policijske, sudske i upravne represije 
nad veCinskim albanskim stanovnistvom na Kosovu, kojem је bila suprotstav
ljena politika pasivne rezistencije i konstituisanja paralelnog funkcionisanja 
drustvenih sluzbl, ostavili su, neospomo centralno pitanje statusa Kosova, и 
potpunom corsokaku, bez pomaka prema politiCkom rjesenju. Produzena 
represija neizbjezno је vodila radikalizaciji dijela mladih Albanaca, razocaranih 
neuspjehom gandijevskih metoda otpora, i stoga rjesenih da se oru:Zjem 
odupru razgoropadenoj vlasti. Drenicki masakri visestruko su povecali sastav 
ОУК djelujuCi kao najsna.Zniji mobilizator za sirenje njenih redova i prerasta
nje iz manjih odreda i grupa и oslobodilacku gerilu. 1 pored vojnog poraza 
koji је ОУК iskusila pod udarom velikih operacija policije, vojske i paravojnih 
jedinica, ona је izrasla и politiCki faktor kojega vise nije moguce zaobilaziti. 

U isto vrijeme, medusobno povjerenje i и onoj krajnje ogranicenoj mjeri, 
koliko ga је na Kosovu uopste bilo medu etnickim zajednicama sada је pot
puno eliminisano. Niko se ozbiljno ne stara oko uspostavljanja uslova za 
suZivot. Каdа је о Kosovu rijec, и srpskoj politiCkoj javnosti postignut је najsiri 
konsenzus zasnovan na logici represije i sile, metodu diktata и prononsiranim 
pokusajima tra.Zenja politiCkog rjesenja. U novije vrijeme proturaju se i ideje о 
podjeli Kosova pracenih Citavim paketom oprobanih pratecih mjera kao sto је 
npr. "humano preseljenje", sto nije nista drugo nego eufemizam za najbrutal
nije etnicko ciscenje. Ovu zavjerenicku namjeru treba odmah i najodlucnije 
odbaciti, jer је jedino moguce istinski civilizirano rjesenje ono koje се 
uva.Zavati multietnicnost, visoke medunarodne standarde i ukoliko obuhvati 
cijelo Kosovo. 

U toku predstojecih pregovora federalni prilaz svakako zaslu:Zuje punu 
pa.Znju iako је izvjesno da се naici na ozbiljne i, vjerujem, koordinirane 
otpore. Vec sada se operira sa navodnim cmogorskim protivljenjem resenju 
koje Ы sadrZalo federalnu dimenziju ili kopcu. U sjecanju su, medutim, izjave 
najodgovornijih predstvnika reformisticke vlasti и Crnoj Gori da се rado prih
vatiti svako rjesenje о kojem bude postignuta saglasnost Beograda i Pristine. 
Ukoliko rjesenje bude sadr:Zavalo federalni status, Ысе neizbjezna i promjena 
va.Zeceg saveznog Ustava о сети се, prirodno, i Crna Gora svakako imati pravo 
da formuliSe svoj stav. Meni se cini da се, ukoliko ostane dosljedna svom 
opredjeljenju za privredne i politicke reforme, demokratizaciju i vec dokaznu 
sposobnost njegovanja multietniCkog razumijevanja i tolerancije, blti logicno 
da i Crna Gora prihvati i podr:Zi federalni status za Kosovo. Naravno, taj status 
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moze imati razlicite pojavne oblike. Do njih је moguce doCi pregovorima 
vodenim и dobroj volji i razumnim tempom. Ukoliko dode do odugovlacenja 
i manipulativnog potiskivanja sustinskih pitanja, medunarodnoj zajednici, 
odlucnoj da postigne rjesenje koje се omoguciti konacni prekid svih orиZanih 
sukoba, sprijecavanje produzavanja postojece humanitarne kastastrofe i 
nalaienja mirnog rijesenja, nece preostati nista drugo nego da putem 
medunarodne konferencije dejtonskog tipa nametne rjesenje koje се 

omoguciti postizanje ovih ciljeva i istovremeno uspostavi aparat koji се garan
tovati punu implementadju svih aspekata usvojenog paketa mera na trajnoj i 
stabllnoj osnovi. То је nesumnjivo od velikog znaeaja ali i interesa za sve zem
lje ovog regiona, ugrozenih daljnim trajanjem kosovske krize а jos vise opas
noscu prelivanja sukoba na susjedne prostore. 

Govor na drugom okruglom stolu 
('Srpsko-albanski dijalog, Beograd, 21-22 novembar 1998," 

Helsinski odbor za ljudska prava и Srblji, 
Beograd, 1999.) 
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PRILOZI 

Novak Prihicevic 

- Ьiografija -

- Roden је 14. juna 1938. godine и Petrinji; 
- ubrzo se seli sa majkom i осет и Zagreb, gde је proveo najveCi deo svo-

jih skolskih i studentskih dana; 
- skolu је pohadao i и Poljskoj i Кanadi gde је Rade Priblcevic, otac 

Novakov, Ьiо ambasador Federativne Narodne Republike Jugoslavije; 
- jos tokom gimnazijskih dana ukljucuje se aktivno и politiCka zblvanja 

koja се ostati пjegova preokupacija i ljubav do kraja zivota; 
- studije prava zavrsava и Zagrebu; 
- godiпe 1960. dolazi и Beograd na funkciju predsednika Saveza studena-

ta Jugoslavije; и Beogradu, gde је zasnovao svoju porodicu, ostaje manje-vise 
do kraja zivota; 

- godiпe 1963. prelazi и СК Saveza omladine gde vodi sektor medunarod
nih veza; паkоп toga postaje politicki savetnik и kablпetu predsednika 
Republike, Josipa Broza Тita; 

- kao podsekretar и Savezпom Sekretarijatu za infoпnisanje radi od 1969. 
do 1971. godine, odakle odlazi и Нrvatsku па mesto Сlапа vlade Republike 
Нrvatske; 

- godiпe 1973. se vraca и Beograd i radi kao podsekretar и SSIP-u; 
- od 1977. do 1981. godiпe је ambasador SFRJ и Austriji. Diplomatsku kar-

ijeru пastavlja и SSIP-u, odakle 1986. godine odlazi па dиZпost ambasadora 
SFRJ и Albanijf; potom је pomocnik saveznog sekretara za iпostrane poslove; 

- krajem 1991. godine prestaje sa aktivnim radom, а и znak licnog protes
ta i пeslaganja sa ratnom politikom koja sve viSe zahteva ove prostore, 
pocetkom 1992. пapusta SSIP i aktivno se prikljucuje brojnim mirovnim i 
nevladinim pokretima i organizacijama; profesioпalno se anga2ovao 1997. 
godiпe и dпevnom listu Nasa Borba, kao savetnik za meduпarodпe odnose; 

- Novak Priblcevic umro је 7. oktobra 1999. godiпe и Beogradu. 
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Sonja Biserko: 
Dafje i sire od prostora kome је pripadao 

Tesko је govoriti о coveku koji је u svakom pogledu nadrastao prostor 
kome је pripadao. Novak Priblcevic је svojim poreklom, obrazovanjem i celim 
svojim zivotom pripadao retkim ljudima ovog podneЬlja koji su mislili dalje i 
sire. Zato је kao i mnogi drugi Ыо tako usamljen. U svom stremljenju ka bo
ljem Novak је sagoreo. 

О Novaku Priblcevicu, sticajem okolnosti, slusam od svog detinjstva koje 
smo оЬоје, u razlicitim vremenima, pocinjali u Varsavi. Od malena smo ziveli 
i, kasnije nastavili, da zivimo u Jugoslaviji. Novaka sam upoznala u Мinistarstvu 
za inostrane poslove kao pripravnik u vreme kada је оп Ыо пajmladi 

funkcioпer ministarstva. Od tada, rekla blh, пaiie оsесапје zemlje u kojoj smo 
tada ziveli definitivпo паs је vezalo, evo, do samog пjegovog kraja. 

ОЬоје smo proveli veci deo svog profesioпalпog zivota u jugosloveпskoj 
diplomatiji koju smo, poput mnogih пaiiih prijatelja, пapustili svojevoljпo -
zato jer је опа bila u funkciji politike koja је ovu zemlju vodila u totalnu izo
laciju i samoizolaciju; zato jer је pomogla da se ova zemlja suпovrati i pored 
uvida koji је profesioпalno imala u sva evropska i svetska kretanja. 

Tada росiпје поvа i пajteza Novakova bltka. Razumevanje i uvid u srpsko 
pitaпje, pre svega u Hrvatskoj, а zatim i sire, пе samo da ga је izopCilo vec mu 
је stvorilo i mnoge neprijatelje. Bilo је pokusaja da se пjegov ugled i autoritet 
zloupotrebe, ali Novak је tome odoleo. То пiје bilo lako, jer је dodatпo 
otezavalo пjegovu egzisteпciju. Medutim, Novak nije mario da svoje ugledпe 
prijatelje iz iпostranstva, а imao је mnoge, prirna u zapusteпoj garafi па 
Кaraburmi. То nije smetalo da bude опо sto jeste: gospodiп. 

U пastojanju da sto vise dopriпese razumevaпju situacije u blvsoj 
Jugoslaviji, kao i da aktivпo dopriпese borbl protiv rata i slepog пacioпalizma, 
Novak se pridrиZio svim akcijama i projektima koji su to imali kao prioritet. 

Aktivпo је ucestvovao u Antiratnoj akciji, zatim u Forumu za meduпarodпe 
odnose, Ыо је Сlап odbora izbeglickog lista Odgovor, јеdап је od lideia 
Socijaldemokratske uпije i, пajzad, ugledni Clan Helsiпskog odbora. U svakom 
svom angafmanu Novak је pokazivao svu svoju ljudsku sirinu, moralпi 
iпtegritet i zпапје vrsпog profesioпalca. Celim svojim blcem osecao је dublпu 
пesrece koja је zahvatila ovaj prostor, i celo svoje Ысе је zalagao. u borbl pro
tiv toga. Као diplomata od formata пе samo da је zпао пеgо је i sustiпski 
osecao поvа stremljeпja u svetu, sto је spremпo docekao i s velikim zalaga
пjem se posvetio zaiititi ljudskih prava kojima је posvetio svoje пajzrelije 
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godine. То njegovo opredeljenje је dobilo puni sшisao kada је ·rat zalпrat_io 
Hrvatsku, kada su se razarali Sarajevo, Srebrenica i najzad kada је Kosovo slu
tilo veliku nesrecu. 

Izbeglice, Kosovo i Nasa Borba bili su nasi zajedniCki poslovi. Za svako od 
poшenutih pitanja Novak је davao i vise nego sto је шоgао fiziCki da podnese. 

Izbeglice, posebno one ih Hrvatske, koje su tra:Zile рошос u Helsinskom 
odboru duboko su emotivno pogadale Novaka. Svestan njihove tragedije i 
pune odgovornosti beogradske politike za njegovu dudblnu, Novak је ulozio 
svu ·svoju diplomatsku umesnost kako Ьi se, i pored svih prepreka kako u 
Beogradu tako i Zagrebu, otvorilo pitanje povratka. Godine upornog i neu
momog anga:Zovanja na ovom proЫemu ipak su na kraju dale pocetne rezul
tate. Projekat Helsinskog odbora "Hocu kuci" doprineo је siiem razumevanju 
i uvidu u ovo pitanje koje је jos uvek na шargini i pored svih deklarativnih 
opredeljenja medunarodne zajednice. 

Novak se, na:Zalost, dosta kasno pridruzio Nasoj Borbl. Medutim, njegov 
autoritet i napor da sacuva Nasu Borbu od nje same i beogradske carsije i 
danas ostavlja sna:Zan utisak. Zajedno smo objasnjavali svetu za5to је projekat 
Nasa Borba toliko va:Zan za Srblju. Као jedna od retkih antiratnih i antina
cionalistickih projekata u Srblji, on prevazilazi lokalna nadmetanja i interese. 
Тај posao је ostao nezavrsen. Zato ga mi, njegovi prijatelji, moramo dovesti do 
kraja. То smo mu obecali. 

Kosovo i albansko pitanje ne samo da su bili Novakove omiljene teme, vec 
su svakako pitanja za koja је on Ьiо priznati strucnjak i na Balkanu i u svetu. 
Brojni su eksperti koji su se obracali Novaku za misljenje i analizu. Na:Zalost, 
odnos prema Kosovu jos vise је izolovao Novaka. Bio је jedan od retkih ljudi 
na ovom prostoru kojije negovao svoja albanska prijateljstva tokom svih ovih 
godina. Na Kosovu i u Albaniji је иZivao veliki ugled. Ucestvovao је sa velikim 
elanom u na5im pripremama za dva velika skupa posvecena dijalogu sa 
AIЬancima - u Ulcinju i u Beogradu. Skup u Beogradu Ьiо је poslednji skup 
kоше је Novak predsedavao. Posle toga Novak је Ьiо vezan za kucu. Sticajem 
okolnosti, vise nema jos jednog na5eg prijatelja, koji је na istom, takode 
poslednjem, skupu rekao - da pokusamo jos jednom. То је Fehmi Agani. 

Licno tesko prihvatam gubltak takvog prijatelja, coveka i saradnika kao sto 
је Novak Priblcevic. 

Na komemoraciji 8. oktobra 1999. 
u Paviljonu Veljkovic, Beograd, 
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Zivorad Кovaeevic: 
Ljudska i intelektualna cestitost 

Nedostajace nam тnogo и Foruтu za тedunarodne odnose i Evropskoт 
pokretu и Srblji. Novak Priblcevic, jedan od njihovih osnivaca i najangaiovani
jih i najcenjenijih Clanova. Nije propustao na5e sesije sredoт u 6, sve dok ga 
bolest nije konacno prikovala za postelju. Govorio је razlozno, koтpetentno, 
sa uverenjeт i poletoт, dosledno nepomirljiv u svoт antinacionalistickoт 
stavu, uvek okrenut prostoru oko nas, Evropi i svetu. Вiо је i borac i znalac, 
entuzijasta i analiticar, koтblnacija koja nije Ьа5 tako cesta. Posto је imao, 
odciavao i stvarao mnoge kontakte и na5oj politiCkoj sredini, и regionu i 
Evropi, тоgао је da nam ponudi novu informaciju ili svez ugao gledanja. Bio 
је Novak od ponajboljih daka iz jugoslovenske diploтatske skole, koji su и 
stanju da se jednako precizno izraze na vise jezika, ротnо prate sta se и svetu 
desava, sustinski razuтeju тedunarodne odnose i politiCke procese, uтeju 
da prepoznaju proтene i nove tendencije, koтuniciraju sa velikiт Ьrојет 
najraznovrsnijih sagovornika i znalacki i uverljivo tumace politiku koju zastu
paju. Takvi su nosili nekada5nju jugoslovensku diplqтatiju; danasnjoj nisu 
potrebni - doduse ni oni saтi ne Ьi nikad prihvatili da takvu spoljnu politiku 
zastupaju. Novak је zato postao jedan od najistaknutijih diploтata druge 
Srblje, deтokratske, antiratne i evropske, koтpetentan i ubedljiv tuтac 
njenih stremljenja i vrlo traien sagovornik тedu straniт partnerima. 

Каd sada razтisljam о Novaku, razuтe se da prvo vidim prijatelja i druga 
i jednu vrlo dragu, bogatu i prijatnu licnost, ali mi se kao njegova odredujuca 
dimenzija, ono sto те је uvek posebno privlaCilo i imponovalo тi kod njega, 
namece pre svega jedna retka ljudska i intelektualna cestitost, тoralna evrsti
na i staтena doslednost. 

"Pravi тoral nije ni тoral nиZnosti, ni тoral interesa, ni тoral straha; 
тoral nije: ne treba, ili ne sте se, тoral је necu", rekao је jednoт prilikoт 
Skerlic. Nemirenje i nepristajanje је Ьiо od samog pocetka Novakov nepoko
leЬljiv stav и oviт preloтniт i tuZnim vreтenima. Nemirenje sa zaludivanjeт 
naroda i stvaranjeт krvnih neprijatelja od svojih dojucera5njih koтsija. 
Nepristajanje da presiju populisticke veCine da nacija treba da stane jedin
stveno iza svoga novopronadenog vode и preoblikovanju ovog prostora sviт 
sredstvima, ро тeri svojih suludih aspiracija. Sada su тnogi progledali, ali jos 
uvek nisu spreтni da priznaju koliko је grozoтoran blo projekt koji su 
podciavali. Onda kada su takvi kao Novak, тalobrojni ali jasni i glasni, upo
zoravali kuda nas sve ovo vodi - da сето postati, ne nebeski nego prokaZen, 
poniZen i usamljen narod - to је bllo docekano na noz kao izdaja najsvetijih 
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nacionalnih ideala, isto kao sto danas one koji traie radikalne promene, а koji 
na srecu postaju veCina, proglasavaju saradnicima NATO i ОVК. Zar је Novak 
Priblcevic, koji potice iz jedne od najuglednijih i najangaiovanijih srpskih 
porodica и Нrvatskoj, koji је svoje mlade dane proziveo и Zagrebu, а ostatak 
zivotnog puta и Beogradu, koji је blo svim srcem Jugosloven и najlepsem, 
humanistiCkom i demokratskom smilu te reci, mogao da postupi drugacije 
nego da ustane protiv nacionalne mcinje, bratoubilaCkih ratova i nacionalis
tiCkog zagadivanja zivotne sredine? On је neumorno krstario prostorima neka
da5nje Jugoslavije, probljajuCi se mukom preko novih, zatvorenih i negos
toljublvih granica, i Ьiо cas и Sarajevu, cas na Ohridu, и Splitu, Pristini ili 
LjuЬljani, gradeci nove mostove pomirenja, saradnje i zajednickog otpora 
posasti koja је zahvatila ovaj nas nesrecni region. Ali, zato је и svojoj Srblji i 
svom Beogradu, Ьiо bez drZavljanstva, apartid koji је svakog meseca morao da 
obnavlja vizu. Apartid, dabome, za rezim, ne i za Beogradane. Za njih је Novak 
Priblcevic Ьiо i ostace upamcen kao postovanja dostojan gradanin Srblje, 
Jugoslavije, Evrope i sveta. 

Iako nije bilo lako odciavati sve te silne aktivnosti ( od Helsinskog odbora, 
do Gradanskog saveza i Socijaldemokratske unije, Beogradskog kruga, Na$e 
Borbe, Danasa, redakcije Odgovora, Evropskog pokreta i Foruma za 
medunarodne odnose, Foruma gradana Tuzle i mnogobrojnih medunarodnih 
organiazcija i skupova), и situaciji neobezbedene egzistencije, neresenog 
gradanskog statusa i zlovolje vlasti, Novak је uspevao da svugde ponudi svoj 
puni obol, zahvaljujuci ne malim delom i razumevanju и punoj podrSci svoje 
pozrtvovane i hrabre supruge Ljiljane i svoje dece, kojom se veoma ponosio. 
I Ana i Rade imaju sve razloge da budu ponosni sto su imali takvog оса. Мi 
smo sa njima и njihovoj tuzi. 

Na Komemoraciji, 8. oktobra 1999. 
u Paviljonu Veljkovic, Beograd 
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llija f.>ukic 
Ро meri savesti i ubeilenja 

I опdа kad imamo sаzпапје da se kraj kome smo, iщ1се, svi пemiпovno 
podlozni, zlosutno i пezadciivo pribliZio coveku koga volimo, suprugu, ocu, 
prijatelju, kolegi, i kad do toga, пa:Zalost, dode, ostaju velika tuga, bol, osecaj 
gubltka i osame. 

Sa takvim osecanjima smo, mi, пjegovi prijatelji i kolege dosli, okupili se 
ovde da ga ispratimo па posledпje putovanje. 

Novak Priblcevic је ziveo ро meri svoje savesti i svojih ubedeпja, а covek 
koji ispuпi svoj zivot nije ziveo uzalud, jer, ispuпjavajuci svoj, dopuпjava i па8е 
zivote. Za Novaka se to moze reci bez ostatka. 

Novak Priblcevic pripada grupaciji пajistaknutijih diplomata svoje geпe
racije i па8еg vremeпa, а cela ta geпeracija pripada dciavi i diplomatiji kojih, 
takode, vise пеmа. 

Ти diplomatiju i politiku otvoreпosti, saradпje, osiguranja mira, dobro
susedstva, razumevanja iпteresa drugih da Ьi se mogao ostvariti iпteres sop
stveпog drustva i dciave, Novak Priblcevic је kvalifikovaпo, stvaralaCki i uverlji
vo tumacio i zastupao kao podsekretar u SSIP, zatim i kao ambasador u Austriji 
ра u Albaniji. Obrazovanje i licпa kultuщ licni i profesioпalni digenitet, 
dosledпost i evrstina uvereпja, intefektualпa radoznalost i komunikativnost 
podciani umecem da se izrazi па vise stranih jezika, cinili su пjegov mirni glas 
i razlozni pisani tekst jakim, ubedljivim. 

Bio је u Austriji kad su Jugoslavija i Austrija zajedпo i svaka za sebe 
ucestvovale u stvaranju пovog evropskog kolektiviteta па temeljima Helsinske 
povelje; u Albaniji је Ьiо u vreme jasnih пagovestaja ozbiljnih promeпa u 
vreme posteпverizma. Osluskivao је i razumevao поvе impulse, javljao о пjima 
ukazujuci па па8 iпteres, па iпteres drustva i drZave i tra:Zio da se to ugradi u 
politiku, uvek imajuci u vidu i Kosovo koje се mu ostati dozivotna preoku
pacija. 

Iпtelektualna i profesioпalпa radozпalost i interes upucivali su ga па 
рrасепје globalnih kretaпja ра је Ьiо jedan od prvih koje је uocavao promehe 
odпosa sпaga па prostoru па8еg sireg okruZeпja. Njegova javljaпja i analize 
uvek su пailazile па pomпu pa:Zпju, iako пе uvek па odobravaпje. Ovo drugo 
ga nije nikad pokolebalo da dalje i duЬlje istra:Zi predmete svog javljanja. 
Ропоvо u ministarstvu posle bilo је to vreme kad је опdа8пја Jugoslavija 
poпudila ozbiljaп i realisticaп projekt balkanske saradпje prihvaceп od svih 
balkaпskih i evropskih zemalja па prvoj konfereпciji ministara inostranih 
poslova balkaпskih zemalja. Ропоvо u SSIP posle Albanije, Novak se bavi 
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Evгopom, njenim pгomenama i na5im mestom u tom magistralnom toku. 
Каdа је nastupilo smrtno, zlo vreme, i u Jugoslaviji zavladali pogresno 

citanje koda globalnih promena, nacionalistiCki projekti u jugo-republikama, 
Cvтsta licna цverenja, licno i profesionalno dostojanstvo nisu mu dozvoljavali 
da zastupa i brani takve pгojekte. Odblo је da u novom rezimu jedne jugo
republike postane deo nove nomenklature; svoje dostojanstvo i istorijsko 
prezime nije mogao niti zeleo da stavi na raspolaganje nikome. Zato је, u dru
goj P,OStjugoslovenskoj republici dao otkaz i napustio diplomatiju. 

1 
· То nije Ыо, niti је ро njegovoj prirodi i drustvenim opredeljenjima mogao 

blti kraj njegovog javnog angriovanja. Glasno i jasno se opredeljuje za anti
ratno delovanje, za gradane otpora sunovratu svog naroda i svih gradana. 

Jedan је od osnivaca Foruma za medunarodne odnose, deluje kao Clan 
Helsinskog odbora u Beogradu, ucestvuje u osnivanju Socijaldemokratske 
unije, brine о izbeglicama iz Hrvatske i njihovom povratku. Sluteci kosovsku 
katastrofu, angafuje se u aktivnostima sa demokratski opredeljenim albanskim 
intelektualcima, posecuje Bosnu i Hercegovinu; putuje u Tuzlu, Pristinu, 
Ulcinj na razgovore u potrazi za mirnim, civilizovanim raspletom tragedija koja 
је zadesila sve narode i sve gradane blv5e zajednicke dciave. Postaje i ostaje 
traZeni sagovornik u Cijem umu uvek stanuju razum i razlog. Odblja 
zatvorenost, ksenofoblju, pгojekte koji vode u izolaciju i samoizolaciju, 
osuduje rezim i politiku koji su doveli do sunovrata u Srblji i bllo gde na pгos
toru blv5e Jugoslavije. PolitiCko angriovanje za Novaka Priblcevica bilo је etiCki 
i civilizacijski imperativ. 

Cutanje nije stoicizam. То је znao Novak Priblcevic, ра nije ni ziveo cuteci. 
Zato se mi, njegove kolege, drugovi i prijatelji i ne opra5tamo od njega cuteci. 

Ako postoji zblrno ime i prezime za cast, postenje, dostojanstvo, licni, pro
fesionalni i politiCki integritet, za covecnost - onda је to Ыо Novak Priblcevic. 

Rec na sahrani Novaka Priblcevica, 
Novo groЬlje, Beograd, 9. oktobar 1999. 
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Мillsav Prelic 
Snazni covek и krhkom telu 

--
Oprastamo se od na5eg druga i bliskog prijatelja, od na5eg Novice, sa 

osecanjem duboke tuge, potistenosti, ра da se tako izrazim, - i uvгedenosti, sto 
zla sudblna otima iz na5e sredine, iz kruga njegove porodice, jednog dragog 
coveka, otkida i netragom, u nepovгat odnosi jednu ljudsku osvedocenu vгed
nost, koja se na najbolji nacin, doslovno, do poslednjeg daha, potvrdivala u 
svemu: u svojoj porodici, u odgovornim poslovima i obavezama u drustvu, u 
prisnom druienju i prijateljevanju ... u svemu cime se bavio, na svemu cega se 
dotakao, ostajao је trajno pecat njegove duse, srdacnosti, dobrote i plemeni
tosti. Njegov је zivot Ьiо bogat, jer је voleo i cenio ljude, jer је umeo s ljudi
ma. 

Drugi su vec rekli, ili се reci, zapisati, - pravu rec о svemu cime se Novak 
Priblcevic u svom radnom i zivotnom veku bavio, о tragu koji је za sobom 
ostavio. U ime svih onih Novicinih drugova i drugara sa kojima se jos u mla
dosti zЬliZio i sa kojima је ostao blizak celog zivota, hocu u ovom tuZnom 
trenutku oprostaja, nad odrom, - da kaZem, da sa Novicom odlazi iz na5e sre
dine covek koji је ovaploCivao u sebl опо sto је najplemenitije, najcestitije, 
najumnije, а poslednje godine su pokazale - i najhrabrije medu nama i u 
nama. 

VukuCi korene iz dublna onoga najboljeg ljudskog soja sto su Srbl u 
Нrvatskoj odnegovali, jos uvek decak - Novica na prvim koracima u svet 
odraslih, u prvim godinama ranog sazrevanja, ispoljavao је izvanredan smisao 
za siroku komunikaciju sa sredinom u kojoj odrasta, energiju i spremnost da 
zaroni u drustvena zblvanja, u svet. U licnosti i primeru roditelja, оса Rada, 
istaknutog ucesnika antifaSistickog i oslobodilackog rata i revolucije, vecnika 
AVNOJ-a i Clana njegovog Nacionalnog komiteta, koji је u posleratnim godina
ma, koja mu је od malih nogu bila i otac i majka, - imao је sna2nu podrsku, 
koja mu је davala moralnu snagu i sigurnost u opravdanost puta kojim је 
krenuo. Takav Novica, vilo brzo је stekao ugled u svome gradu, u Zagrebu, й 
svojoj omladinskoj i sveucilisnoj sredini. То ga ubrzo dovodi u Beograd, u to 
vгeme savezni centar, u kojem se, ne samo uspesno snalazi na novim, slozeni
jim poslovima i obavezama, nego se u novoj zivotnoj sredini izvanredno i brzo 
odomacio u najlepsem smislu ove reci, stekavsi, i na poslu i van nj~ga - mnogo 
novih drugova i prijatelja. Ne zaboravljajuCi nikada grad iz koga је potekao, 
svoj Zagreb, Novica је zavoleo i Beograd i ovaj grad је zavoleo njega. U ovom 
gradu, Beogradu, - Novak Priblcevic је Ьiо prepoznatljiva licnost, covek koji se 

l 
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na svakom koraku susretao sa ljudima koji ga poznaju i prihvataju i koje on 
poznaje. u ovom gradu је proziveo, sa malim prekidima, skoro cetiri deceni
je. Ovde је, kada је tome doslo vreme - zasnovao sa svojom Ljiljom i porodicu. 
Ovde su se щdala i odrasla njihova divna deca - Rade i Ana ... Ovde је, izmrc
varen dugom, surovom bolescu, pre dva dana tiho sklopio svoje umorne oci. 

Svaka generacija, kada godine malo poodmaknu, sa nostalgijom pocinje 
da se priseca mladalackih dana. Ne zelim da tako zazvuci ovo sto си reCi: zivot 
о kome govorim nije Ыо lep samo zato sto је to bila na5a mladost. On је Ыо 
lep zato sto је, krajem pedesetih godina na5e drustvo bilo и punom razvoju, 
sto su mlade generacije koje su pristizale, gazile "carskim drumom", bile prih
vacene, te su i svoje mesto и svemu uspevale da nadu, da rade i grade, da kroz 
rad napreduju. ISli smo tada otvorena srca, neoptereceni prosloscu, naivno 
ubedeni da na putu kojim smo krenuli ne mogu blti vise nikakve nesavladive 
prepreke. Nismo bili pripremljeni na sve ono sto се nam se и radnom i zivot
nom veku sruCiti na glavu. То је tek trebalo da saznamo, kada smo uveliko 
zagazili u zivi pesak ... Sa poslova na kojima smo pocetkom sezdesetih zajedno 
radili, kada smo se uzajamno proverili i ispekli prijateljstva za сео zivot, razisli 
smo se se svako svojim putem, mada и osnovi - и istom smeru. Raznim smo 
iskusenjima bili izlozeni, razne udare podnosili ... Danas sa ponosom mogu da 
kaZem, da najveci deo na5e generacije nije zalutao и ovom "tamnom vilajetu", 
nije se nasukao na izazove nacionalizma, niti se dao opciniti lrinim Ьljeskom 
vlasti i privilegija i zavesti lriima onih koje falsifikuju i zloupotreЬljavaju na5u 
proslost, - da је ocuvao svoj moralni integritet. 

Na drugom mestu, и drugoj politici, о svemu tome ima potrebe da se jos 
mnogo razgovara, jer - svi сето morati da polriemo racune: za5to smo dozvo
Шi da na5 zajednicki dom - postane luda kuca iz koje su se na5a deca, stotine 
hiljada na5e dece, otisnula и beli svet, da tragaju za svojom sansom da zive kao 
ljudi. 

Ali, na ovom mestu, kraj odra na5eg Novice, mora se reCi: on, Novak 
Priblcevic, taj covek naoko slabasne fizicke konstitucije, uz to, odavno nacet 
bolescu, - pokazao se najboljim, najevrscim, najsmelijim borcem, koji se 
hrabro suprotstavljao bujici zla koje nas davi - nacionalistickim ostra5cenicima, 
rusiteljima civilizacijskih tekovina, bahatim "novokomponovanim 
vlastodrscima" koji ocekuju da pred njima i sud i istina zacute ... Jasno, 
predano i Cvгsto branio је one ideje i borio se za one ideale, kojima smo и mla
dosti bili zadojeni, а koje је umno i smelo projektovao и novo vreme, u novo 
okruZenje. Cini se da је snaga kojom se Novica pri tome napajao - izvirala 
upravo iz okolnosti da је on, sazrevajuCi - ostajao, istovremeno, do kraja zivota 
mladalacki naivno zanesen, neposredan, plemenit i nepokoleЬljivo human 
covek, sa onim vecitim smeskom na licu, kojim је znao da proprati i najbeza
zleniju salu i da lakSe podnese udar, koji Ы mu neko podlo namenio. Ddao 
se uvek dostojanstveno, prividno mirno, а sta se и njegovoj dusi kuvalo, to 
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mozemo samo da sиdimo ро ovom tragicnom ishodи. 
Takav Novica nije mogao da se smesti и Prokrurovu posteljи novokom

ponovanih rezima. Ni tamo, odakle је. Ni ovde, gde је. Toliko ie na5 Novica 
strcao, toliko nije Ыо ро meri i иkиsи "nove" vlasti i njene blrokratije, da је, 
cak, do takoreCi poslednjeg dana koji ти је dosиden - morao klestima da сира 
iz sapa kancelarijskih pacova osnovne dokumente о svojim elementarnim 
pravima iz radnog odnosa, а citavih deset poslednjih godina - proziveo је и 
kalkijanskoj atmosferi coveka bez statusa. Rezimi, i ovde, i tamo - ocekivali sи 
od njega da savije kicmи, а sna:Zni covek и ovom krhkom telи - to nije mogao, 
niti hteo da prihvati. 

Oprostaj od Novaka Priblcevica, 
Novo groЫje, Beograd, 9. oktobar 1999. 
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